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وزير ام��ور خارجه با بيان اينكه اگر ۱۰ س��ال ديگر به 
برجام نگاه كنند آن را يكي از موفق ترين دستاوردهاي 
جمهوري اسلامي خواهند ديد، گفت: سياست خارجي 
وجه المصالحه دعواهاي جناحي نيست. »محمدجواد 
ظريف« روز سه ش��نبه در نشس��تي با فعالان فضاي 
مجازي به س��وال هايي در زمينه چالش هاي عرصه، 
اصول و اهداف دستگاه ديپلماس��ي پاسخ داد و درباره 
استعفايش گفت: دوستان مي گويند چرا من آن شب 
اس��تعفا كردم؟ چون تلاش من حفظ برند ايران بود. 
آن شب من به اين نتيجه رسيدم ديگر من برند ايران 
نيستم. اگر مي خواستم برند ظريف باشد، جايزه صلح 
نوبل را مي گرفتم يعني خيلي راحت بود.  ظريف اضافه 
كرد: آن ش��بي كه قرار بود جايزه صل��ح نوبل را اعلام 
كنند، كس��ي به من زنگ زد و گفت س��خنراني ات را 
نوشتي؟ به او گفتم خيالت راحت راحت باشد، به من 
جايزه صلح نوبل نخواهند داد. دو سال متوالي بالاترين 
امتياز جايزه نوبل را بنده داشتم. آن بنده خدا هم پاسوز 
ما شد. خانم موگريني هم پاسوز ما شد. براي اينكه قرار 
نبود برند يك فرد را دنبال كنم، ق��رار بود برند ايران را 
دنبال كنم. رييس دستگاه ديپلماسي گفت: آن شب 
من يك فرد ش��دم همان كاري كه تلاش كرده بودم 
در طول چندين س��ال مان��ع از آن ش��وند. يعني اين 
تصور در دنيا ايجاد ش��د كه ظريف نماينده سياست 
خارجي جمهوري اسلامي ايران نيست بلكه نماينده 
يك ديدگاه اس��ت. ديدگاهي كه قابل حذف اس��ت. 
اين ظريف كارش براي شخص خودش خيلي راحت 
مي شد اما ديگر آن كس��ي نبود كه بتواند از سياست 
جمهوري اسلامي دفاع كند. وزير امور خارجه در بخش 
ديگري از سخنانش گفت: طرف دعواي شما نيستيد 
طرف دعواي من كري  اس��ت. در يك جلسه كري به 
من گفت ما مي توانيم فردو را بزنيم خيال نكنيد جايي 
اس��ت كه نمي توانيم بزنيم به او گفتم به فرض اينكه 
زديد بعد از آن چه؟ چقدر بعد از ويتنام موفق شديد؟ 
مردم ويتنام را نابود كرديد چه به دس��ت آورديد؟ در 
عراق و افغانستان چه به دست آورده ايد؟ مي دانيد كه 
مردم ايران فرق مي كند گفت به همين خاطر است كه 
نمي خواهيم وارد دعوا شويم. رييس دستگاه ديپلماسي 
خاطرنشان كرد: ببينيد من دعوايم آنجاست دعواي 
شما نيستيد شما به تنهايي به قاضي رفته ايد، موفق 
هم بيرون آمديد چون ما سكوت كرديم و حرف نزديم 
اصلًا حرف نزديم. ظريف ادام��ه داد: اينكه مي گوييد 
برجام يك جسد است اين جسد را خاك كنيد شش 
قطعنامه شوراي امنيت را داشته باشيد آقاي ترامپ هم 
براي شما جش��ن مي گيرد و هيچ مشكلي ندارد. وزير 
امور خارجه در بخش ديگر از سخنانش با بيان اينكه 
يك سري گفتند قطعنامه كاغذپاره است رفتند شش 
قطعنامه عليه ايران براي كشور گرفتند، خاطرنشان 
كرد: هر چقدر به آنها التماس كردند كه اگر قطعنامه اي 
بگيريم بدون رضايت امريكا نمي توانند از آن قطعنامه 

بيرون بياييم. آن وقت ريش ما گروي امريكا مي شود. 
گوش نكردند و ش��عار دادند. به هزينه اين مردم شعار 
دادند.  وي با طرح اين سوال كه چرا ما مجبور شديم با 
امريكا مذاكره كنيم؟ ابراز داشت: مذاكره با اعضاي دايم 
ش��وراي امنيت براي بيرون آمدن از قطعنامه شوراي 
امنيت غيرقابل اجتناب اس��ت چون هركدام ش��ان 
مي دانند هر كدام شان مي توانند خارج شدن شما را وتو 
كنند.  رييس دستگاه ديپلماسي با بيان اينكه ما هيچ 
كاري نكرديم مگر آنكه امريكا قبل از آن كاري را كرده 
باشد، ابراز داشت: همواره مي گويند نقد داده ايم و نسيه 
گرفته ايم اما آقاي ترامپ چ��ه مي گويد؟ آقاي ترامپ 
مي گويد ۱۵۰ ميليارد دلار نقد به ايران داديم اما نسيه 
گرفته ايم. اين حرف ترامپ است. من به شما مي گويم 
ما هيچ اقدامي را انجام نداديم مگر آنكه امريكا قبلش 
تعهد خود را انجام داده باشد.  ظريف با بيان اينكه ما يك 
پيچ از نطنز را باز نكرديم قبل از آنكه اوباما امضا نكرده 
باشد، عنوان كرد: او كار ديگري نمي توانست بكند. ما 
چه كار مي توانستيم بكنيم. آيا من مي توانستم دختر 
اوباما را اينجا گروگان بگيرم؟ چه كار مي توانستيم كه 
ما انجام نداديم؟ من همان زمان هم مي دانستم امريكا 
بدعهد است وگرنه بند ۳۶ و ۳۷ برجام با عبارت عدم 
تعهد طرف مقابل شروع نمي ش��د. وي افزود: بند ۳۶ 
برجام اول مي گويد اگر ايران معترض به عدم پايبندي 
طرف مقابل شد مي تواند اقداماتي را انجام دهد كه ما 
هم اينك آن كارها را مي كنيم. آيا ما براس��اس اعتماد 
مذاكره كرديم كه اين دو بن��د را در داخل برجام قرار 
داده ايم كه اگر آنها به تعهداتش��ان عم��ل نكردند، ما 
مي توانيم اين كاره��ا را بكنيم و تعهداتم��ان را انجام 
ندهيم.  وزير امور خارجه ادام��ه داد: به من گفتند اول 
بايد اوباما امضا كند كه تحريم ها را برداش��ته تا ش��ما 
اقدامات تان را انجام دهيد. دستور من اين بوده كه بايد 
امضا بگيريد و من امضا گرفتم. دستوري كه به من داده 
ش��ده بود اين بود كه اوباما امضا كند كه تحريم ها لغو 
مي شود امضا را گرفتم. امضا سند است؟ من همچين 
حرفي نزدم. گفتم از من خواسته بوديد من امضا گرفتم. 
در روابط خارجي چيز ديگري وجود ندارد. چه مي توانم 
از طرف خارج��ي بگيرم. من نمي دان��م در برجام چه 
مي توانس��تم بگيرم كه نگرفتم. وي گفت: ولي فرض 
كنيد آن را هم مي گرفتيم، آيا فايده اي داش��ت وقتي 
آقاي ترام��پ از INF بيرون رفت چه كار توانس��تند 
بكنند؟ تصويب كنگره را هم داش��ت. وقتي ترامپ از 
يونس��كو بيرون رفت چه كار توانستند بكنند؟ وقتي 
ترامپ سهميه س��ازمان ملل را نداد چه كار توانستند 
بكنند؟ اين ماه دبيركل گفته است ما پول نداريم حقوق 
كارمندان را بدهيم. شما بفرماييد من چه مي توانستم 
بكنم. ظريف تصريح كرد: مذاكره با امريكا يك ضرورت 
بود نه يك انتخاب. ضرورت آن ه��م به خاطر اين بود 
كه ديگ��ران ما را مجبور ك��رده بودند ب��راي خروج از 

قطعنامه هاي شوراي امنيت با امريكا مذاكره كنيم. 

محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه: 
سياست خارجي وجه المصالحه دعواهاي جناحي نيست حسين  حقگو|

تحليلگر  اقتصادي|
آقاي رييس جمهور در نشس��ت خبري اخير خود از 
يك س��و بر ضرورت افزايش صادرات غيرنفتي تاكيد 
و از س��وي ديگر از سياس��ت تك نرخي كردن ارز نيز 
دفاع كردند. اين دوگانگي امروز متاسفانه بزرگ ترين 
مشكل و چالش بنگاه هاي صنعتي كش��ور است و از 
فقدان سياست صنعتي مش��خص در دولت حكايت 
مي كند . كارشناس��ان اقتصادي و فع��الان صنعتي 
همواره بر ضرورت وجود »سياست صنعتي« به عنوان 
قطب نما و نقشه راه توس��عه پايدار و متوازن صنعتي 
تاكيد نهاده و نبود آن را عامل بس��ياري از مشكلات 
امروز و روند توسعه اي كش��ور در آينده بر شمرده اند. 
برخورد مس��وولان دولت��ي اما متاس��فانه - حتي در 
بالاترين سطوح اجرايي – به ندرت همدلانه و عمدتا از 
موضع مفيد اما نيازي حاشيه اي دانستن اين امر براي 

حل چالش هاي صنعتي كشور بوده است. 
نگرشي كه متاس��فانه اكنون در بين مديران مياني و 
حتي بدنه كارشناس��ي نيز جا باز كرده است . به باور 
اين مقامات و مس��وولان عاليرتبه، تدوين استراتژي 
و سياس��ت صنعتي ضرورت حياتي ام��روز صنعت و 
اقتصاد كشور نيست و اكنون زمانه جنگ است و بايد 
با تك و پاتك دش��من را به عقب راند و..  اين تلقي در 
مورد جنگ هم البته صحيح نيس��ت و جنگيدن هم 
استراتژي و راهبرد مي خواهد و اين اصول و راهبردها 
در دانش��گاه هاي نظامي تدريس و استراتژيس��ت ها 
جايگاه والايي در سلسله مراتب نظامي دارند، در مورد 

اقتصاد و صنعت كه جاي خود دارد.
غفلت از ضرورت وجود »سياس��ت صنعتي« در روند 
توسعه اي كشور، متاسفانه اين روزها، وضعيتي ناگوار 
را ب��راي بنگاه ها ايجاد ك��رده اس��ت. چنان كه اخيرا 
يكي از فعالان حوزه صنعت پليمر از ممنوعيت ورود 
ماشين آلات مدرن براي خطوط توليد اين صنعت به 
بهانه وجود مشابه داخلي )در حالي كه چنين نيست( 
به شدت انتقاد كرده و اين سياس��ت اشتباه را سبب 
جامان��دن توليدكنندگان داخل��ي از رقباي خارجي 
عنوان مي كند ك��ه خطوط توليد خ��ود را با بهترين 
ماش��ين آلات مجهز مي كنند و بازاره��اي مختلف از 
جمله عراق، افغانستان و كش��ورهاي حاشيه خليج 

فارس را به تصرف خود در مي آورند. 
همچنين اس��ت انتقاد فعالان و س��ازندگان صنعت 
برق از سياست غلط در پايين نگاه داشتن قيمت اين 

انرژي و توزيع يارانه هاي سرس��ام آور و غيرهدفمند 
در اين بخش و لذا س��ودآور نبودن س��رمايه گذاري 
در اين حوزه و همچنين انباش��ته ش��دن مطالبات 
اين بنگاه ه��ا از دول��ت. نمونه هاي ديگ��ر از جمله 
اصرار به بازگرداندن ارز حاصل از صادرات به قيمت 
زير قيمت بازار آزاد ب��راي بنگاه هاي فعال در صنايع 
نس��اجي و كفش در حالي كه فعالان اين صنعت از 
يارانه هاي خاصي به��ره نمي برند يا اخذ عوارض 2۰ 
تا 2۵ درصدي بر صادرات س��نگ آهن جهت تامين 
نياز داخل و .... است.  در تمام اين نمونه ها از يك سو 
دولت مايل به افزايش صادرات و منتفع شدن از ارز 
حاصل��ه از فعاليت صنعتگران ومعدنكاران اس��ت و 
از سوي ديگر با سياس��ت هاي غلط و محدود كننده 
خود مانع ارتقاي تكنولوژيك و دانش فني و ارتقاي 
توان مالي و... جهت رقابت پذيري صنايع كش��ور در 

بازارهاي منطقه اي و جهاني مي شود.
چنان كه روزي نيس��ت كه خبري راجع به توفيقات 
»س��اخت داخ��ل و داخلي س��ازي« و »صرفه جويي 
ارزي و ارزآوري« و...از زبان مس��وولان اقتصادي و به 
خصوص متوليان صنعت نشنويم . اما درست از زبان 
همان مسوولان از ضرورت »رشد صادرات صنعتي« و 
»حضور و تصرف بازار هاي منطقه اي« و »۵۰ ميليارد 
دلاري )دو برابر ش��دن( صادرات منطقه اي « و... نيز 
س��خناني با همان آب و تاب مي شنويم.  فراهم آمدن 
اين اهداف، ب��دون ايجاد تع��ارض و تناقض، نيازمند 
طراحي مدل و سياس��ت صنعتي اس��ت ك��ه بتواند 
اين دوس��ويه يعني ارتقاي توان داخل��ي و حضور در 

بازارهاي جهاني را مجموع كند.
مدل و سياس��تي كه بتواند امكان توليد محصولات 
مناسب و رقابتي و اشتغال گسترده و پايدار در داخل 
و ايجاد فضاي مناس��ب در خارج براي جلب و جذب 
س��رمايه، دانش فني و تكنول��وژي ب��ه روز و حضور 
محصولات و خدم��ات بنگاه ه��اي ايران��ي را فراهم 
آورد.  گام اول در اين مس��ير آن اس��ت كه مسوولان 
برنامه ري��زان قائل به »ض��رورت« وج��ود اين برنامه 
راهبردي )اس��تراتژي توس��عه صنعتي( ي��ا حداقل 
سياس��ت صنعتي در نظام تصميم گيري هاي كشور 
باشند و براي تدوين و اجرايي شدن اين سياست ها با 
همكاري تشكل ها و فعالان صنعتي و اقتصادي همت 

گمارند. 
گام اول را بايد  برداريم اگر مي خواهيم جنگ را ببريم 

و نه فقط نبرد را!

در فقدان سياست صنعتي
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

در فقدان سياست صنعتي
رييس جمه��ور  آق��اي 
خب��ري  نشس��ت  در 
اخير خود از يك س��و بر 
ضرورت افزايش صادرات 
غيرنفت��ي تاكي��د و از 
س��وي ديگر از سياست 
تك نرخ��ي ك��ردن ارز  
نيز دف��اع كردن��د. اين 
دوگانگي امروز متاس��فانه بزرگ ترين مش��كل و 
چالش بنگاه هاي صنعتي كشور اس��ت و از فقدان 
سياست صنعتي مشخص در دولت حكايت مي كند 
. كارشناسان اقتصادي و فعالان صنعتي همواره بر 
ضرورت وجود »سياست صنعتي« به عنوان قطب 
نما و نقشه راه توسعه پايدار و متوازن صنعتي تاكيد 
گذارده و نبود آن را عامل بسياري از مشكلات امروز 
و روند توسعه اي كش��ور در آينده بر ش��مرده اند. 
برخورد مس��وولان دولتي اما متاسفانه - حتي در 
بالاترين سطوح اجرايي -  به ندرت همدلانه و عمدتا 

از موضع مفيد اما ...

حسين حقگو

 صفحه 12  

اقتصاد اجتماعي

 كابوس سيل دوباره 
در راه ايران

كابوس س��يل و س��يلاب در ايران از فروردين 
امسال ش��روع اما به نظر مي رس��د فعلا نقطه 
پاياني ندارد. ايران بعد از بحران خشكسالي هاي 
۱۰ ساله حالا با بحران س��يل رو به رو است، در 
حالي كه ب��ه تازگي وارد س��ال آب��ي ۹۸-۹۹ 
ش��ده ايم، پيش بيني ها باز ه��م از بارش بيش 
از ميزان نرمال و احتمال وقوع س��يل در نقاط 
مختلف حكايت دارد كه البته نخستين اثر خود  

را در استان گيلان از سه روز پيش گذاشت. 

كلان

خروج از چرخه باطل فقر 
آيسان تنها|

روز دوش��نبه آكادمي سلطنتي س��وئد جايزه 
نوبل اقتص��اد در س��ال 2۰۱۹ را ب��ه يك زوج 
اقتصاددان هندي- فرانسوي و يك اقتصاددان 
امريكاي��ي اعط��ا ك��رد. آبهيجي��ت بنرجي و 
اس��تر دوفلو از موسس��ه فناوري ماساچوست 
)ام اي آتي( ايالت متحده به همراه مايكل كرمر 
برندگان جايزه نوب��ل اقتصاد 2۰۱۹ ش��دند. 
اعضاي آكادمي سلطنتي س��ود اعلام كرده اند 
اين جايزه به پاس نقش قابل توجه آنها در يافتن 
عوامل تاثيرگذار بر كاهش فقر جهاني شايسته 
دريافت جايزه نوبل 2۰۱۹ اقتصاد دانس��ته اند. 
گفتني اس��ت س��ه اقتصادداني ك��ه موفق به 
دريافت جاي��زه نوبل 2۰۱۹ ش��ده اند اغلب در 
تحقيقات خود با يكديگر همكاري داش��ته اند 
و در ط��ول تحقيقات خ��ود، براي شناس��ايي 
موثرترين مداخلات سياسي براي مبارزه با فقر 

از روش هاي تجربي استفاده مي كردند. 
3

مجلس

معاون قوانين مجلس شوراي اسلامي گفت: موانع 
موجود در فضاي كسب و كار با بازنگري مقررات 
داخلي رفع مي شود و به سهولت تجارت بين المللي 
كمك مي كند. »حس��ين ميرمحمدصادقي« در 
كنفرانس تخصصي كنوانسيون سازمان ملل درباره 
موافقتنامه هاي حل و فصل بين المللي ناش��ي از 
ميانجيگري )كنوانسيون س��نگاپور( در دانشگاه 
تربيت مدرس اظهار داشت: امروز بي شك توسعه 
تجارت از اولويت هاي راهبردي كش��ور است . وي 
افزود: بخش خصوصي و فعالان اقتصادي به دنبال 
حذف محدوديت هاي حضور در كنوانس��يون ها 
هس��تند تا در نهايت موانع تج��ارت بين المللي 
برداشته و تجارت با سهولت بيشتري انجام شود. 
معاون قوانين مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد 
كه حل و فصل اختلافات موضوع مهمي در زمينه 
فعاليت هاي تجاري است، درواقع اختلافات بخشي 
از تجارت است كه در بسياري از موارد مانعي مهم 
در حل فعاليت تجاري محسوب مي شود. صادقي 
با يادآوري اينكه امروز ۱۵ ميليون پرونده قضايي 
وج��ود دارد كه اختلافات در آنها پذيرفته نش��ده 
است، يادآور ش��د: از س��وي ديگر ۶۵ معاهده دو 
جانبه حمايت از س��رمايه خارجي نيز بسته شده 
كه حل داوري از طريق غير از مراجعه پيش بيني 
ش��ده اس��ت كه هر گونه تلاش براي حل و فصل 
اختلافات مي تواند كمك بزرگي به سرمايه گذاري 
در ايران كمك كند. اين حقوقدان با بيان اينكه در 
نظام قانون گذاري كشور تلاش شده كه اختلافات 
كاهش يابد، خاطرنش��ان كرد: نگاه به پيش��ينه 
قانون گذاري نشان مي دهد كه به حل اختلافات 
اهميت بسياري داده مي شود. قوانين برنامه توسعه 
و اساسنامه هاي مورد تاييد مجلس نيز بخشي از 
اينگونه قوانين است. ميرمحمدصادقي افزود: در 
مسائل كيفي هم مي توان از راه حل ميانجيگري 
استفاده كرد چرا كه ميانجيگري براي دستيابي به 

اهداف راهي بسيار مناسب است. 
وي ادام��ه داد: در حال حاض��ر قوانين حوزه هاي 
مختلف در حال تنقيح اس��ت تا به پالايش قانون 
در مسائل ميانجيگري بپردازد، تجارت بين الملل 
در مسائل مختلف در بحث ميانجيگري و داوري 
مورد توجه قرار مي گيرد كه اين موضوع در قوانين 
ايران س��ابقه ديرينه دارد . معاون قوانين مجلس 
شوراي اسلامي همچنين گفت: در راستاي مسائل 
ميانجيگري و داوري مس��ائل و مشكلاتي وجود 
دارد كه ازجمل��ه مي توان به ابهامات��ي در قوانين 
ازقبيل معناي دقيق اموال دولتي و عمومي اشاره 
كرد. ميرمحمدصادقي خاطرنشان كرد: با توجه به 
منافعي كه در داوري وجود دارد، شيوه حل و فصل 
اختلاف هر مساله اي كه آس��ان تر شود به بهبود 

روابط تجاري كمك مي كند.

بازنگري قوانين به سهولت 
تجارت بين المللي كمك  مي كند

خبر

دستيار ارش��د وزير در امور ويژه سياسي وزير 
امور خارج��ه توافق ه��اي اس��تكهلم را گامي 
مه��م در روند سياس��ي يم��ن توصي��ف و از 
كارشكني هاي طرف مقابل در اجراي آن ابراز 
تاس��ف كرد. »علي اصغر خاجي« در نشس��ت 
مش��ترك با س��فير يمن در تهران و س��فراي 
امري��كاي لاتين كه ب��ه ميزباني و مش��اركت 
وزارت امور خارجه برگزار ش��د،  ضمن تاكيد بر 
مواضع جمهوري اس��لامي ايران در حمايت از 
راه حل سياسي، و اصولي چون حفظ تماميت 
ارضي، استقلال و وحدت يمن، طرح ۴ مادهاي 
ايران براي حل و فصل سياس��ي بحران يمن را 
تش��ريح كرد. خاجي توافق هاي اس��تكهلم را 
گامي مهم در روند سياس��ي يم��ن توصيف و 
از كارش��كني هاي طرف مقاب��ل در اجراي آن 
ابراز تاسف كرد. دس��تيار ارش��د وزير در امور 
ويژه سياس��ي تحريم هوايي، دريايي و زميني 
يمن از سوي ائتلاف سعودي _ اماراتي را مانع 
دسترسي عادلانه همه مردم يمن به كمك هاي 
بشردوستانه برش��مرد و بر لزوم توقف عمليات 

نظامي عليه اين كشور تاكيد كرد.
سفير يمن در تهران نيز در اين نشست ضمن 
تشريح آخرين تحولات سياس��ي و نظامي در 
عرصه يمن بر ابتكار دولت نجات ملي يمن در 
توقف حملات پهپادي و موشكي به عربستان 
سعودي به شرط عمل متقابل بر آمادگي دولت 
نجات ملي بر توقف هرچه سريع تر جنگ تاكيد 

كرد.
وي وضعيت انس��اني يمن را بس��يار تاسف بار 
خواند و از كش��ورهاي امريكاي لاتين خواست 
فش��ارهاي خود را براي رفع محاصره و ارسال 
كمك هاي انسان دوس��تانه به يم��ن افزايش 

دهند. 
همچنين در اين نشست س��فراي كشورهاي 
امري��كاي لاتي��ن ضم��ن قدردان��ي از وزارت 
امور خارجه براي فراهم ك��ردن اين فرصت از 
مقاومت ملت يمن برابر متجاوزان قدرداني و بر 
راهكار سياسي براي پايان دادن به جنگ يمن 
و ارسال كمك هاي انسان دوستانه به اين كشور 

تاكيد كردند.
در اين نشست ش��ركت كنندگان بر احترام به 
حاكميت و تماميت ارضي و يكپارچگي يمن، 
توقف عملي��ات نظامي و برق��راري آتش بس، 
حل و فصل بحران يمن از طريق سياسي، انجام 
گفت وگوه��اي يمني – يمني ب��ا حضور همه 
گروه هاي يمني و بدون دخالت كشور خارجي 
و لزوم توجه جدي به وضعيت انساني در يمن 
و تسريع در ارسال كمك هاي انسان دوستانه به 

آن كشور تاكيد كردند.

كارشكني در روند توافق 
استكهلم باعث تاسف است

جهان

 ترامپ 
تركيه را تحريم كرد
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 آيين نامه  اجرايي
 قانون مبارزه با پول شويي ابلاغ شد

 واپرسي فعالان اقتصادي 
از وزير صمت

مقابله با پول شويي 
به شيوه جهاني

گ�روه بان�ك و بيم�ه| مع��اون اول رييس جمهور 
آيين نامه ۵۷ صفحه اي ماده )۱۴( الحاقي قانون مبارزه 
با پول شويي را براي اجرا به دستگاه هاي اجرايي ابلاع 
كرد. هيات وزيران در جلسه 2۱ مهر ۱۳۹۸ به پيشنهاد 
ش��وراي عالي مقابله و پيش��گيري از جرايم پولشويي 
و تأمين مالي تروريس��م و تأييد رييس ق��وه قضاييه 
آيين نامه اجرايي م��اده )۱۴( الحاقي قان��ون مبارزه با 
پول ش��ويي در پانزده فصل و ۱۵ ماده را تصويب كرد. 
به گزارش »تعادل«، براس��اس اين آيين نامه كارگروه 
ملي ارزيابي خطر )ريسك( مكلف است كارگروه هاي 
تخصص��ي اع��م از كارگروه ه��اي ارزياب��ي تهدي��د، 
آس��يب پذيري ملي، آس��يب پذيري بخش بانكداري، 

آس��يب پذيري بخش اوراق به��ادار، آس��يب پذيري 
بخش بيمه، آس��يب پذيري ساير موسس��ات مالي و 
اعتباري و آسيب پذيري بخش هاي مشاغل  غيرمالي 
را جهت بررس��ي خطر )ريسك( پولش��ويي و تأمين 
مالي تروريسم تش��كيل دهد. اعضاي اين كارگروه ها 
شامل نمايندگان دس��تگاه هاي متولي نظارت مربوط 
به هر حوزه، نهادهاي ذي صلاح و نمايندگان اشخاص 
مشمول تحت نظارت اعم از بخش خصوصي يا عمومي 
است كه توس��ط كارگروه ملي ارزيابي خطر )ريسك( 
تعيين مي گردد. همچنين كارگروه ملي ارزيابي خطر 
)ريسك( مكلف است با درنظرگرفتن شرايط كشور و 

بررسي آسيب ها و ...
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 پارلمان شهري پايتخت،  شفاف سازي در شهرداري را
 از طريق بازار سهام پيگيري مي كند

راي به بورسي شدن 
شركت هاي شهرداري

 صفحه 13  

 صفحه 4  

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 
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روي موج خبر

   حذف يارانه انرژي دهك هاي بالا ؛ تسنيم|
سخنگوي دولت گفت: هر تصميمي براي قيمت هاي 
حامل هاي انرژي گرفته شود روي دهك هاي پايين 
جامعه استوار خواهد بود و دهك هاي بالاي جامعه 
ديگر مشمول نخواهند شد. علي ربيعي در حاشيه 
همايش صندوق هاي خرد محلي در پاسخ به سوالي 
درباره اينكه چه افراد و دهك هايي از دريافت يارانه 
حذف مي ش��وند آيا ش��اخص دولت تنها ماشين 
200ميليون توماني به بالاس��ت، اظهار داش��ت: 
شاخص ماش��ين 200ميليون توماني تنها يكي از 
شاخص هاي دولت براي حذف يارانه بگيران است 
و موارد ديگري ش��امل قيمت مسكن، درآمد افراد 
و... را نيز شامل مي شود. وي افزود: در جامعه افرادي 
داشتيم كه ماهانه يك ميليارد تومان درآمد داشتند 
و م��ا به دنبال حذف يارانه افراد ثروتمند هس��تيم. 
سخنگوي دولت گفت: كار حذف يارانه افراد ثروتمند 
در حال انجام است و هرماهه يارانه تعدادي از افراد 
قطع مي ش��ود اما به طور قطع به دنبال قطع يارانه 

دهك هاي متوسط جامعه نيستيم.

  روح الله زم از دو س�ال پي�ش در ت�ور 
اطلاعاتي سپاه قرار داشت؛ سپاه نيوز|

مسوول اشراف دفتر فرماندهي كل سپاه خاطرنشان 
كرد: نيروهاي اطلاعاتي، مدت هاي مديدي بود كه 
روح الله زم و تحركات وي را زيرنظر داشتند و تقريبا 
از دو سال پيش در تور اطلاعاتي سپاه پاسداران قرار 
داشت. س��ردار محمد تولايي با بيان اينكه روح الله 
زم يك��ي از مهره هاي كليدي س��رويس اطلاعاتي 
براي ايجاد فتنه در داخل كشور بود، گفت: اين فرد 
شديدا مورد حمايت س��رويس هاي اطلاعاتي قرار 
داشت اما در يك عمليات بسيار پيچيده اطلاعاتي 
توانستند زم را در تور اطلاعاتي خودشان بيندازند و 
دستگير كنند. وي درباره سايت آمد نيوز بيان كرد: 
اين سايت تلاش مي كرد عليه نظام و مسوولان نظام 
يك نوع افشاگري داشته باشد تا از اين طريق فتنه و 
اختلاف بين صفوف متحد ايران ايجاد كند. مسوول 
اشراف دفتر فرماندهي كل سپاه در مصاحبه با برنامه 
بدون خط خوردگي راديو گفت وگو خاطرنشان كرد: 
نيروهاي اطلاعاتي، مدت هاي مديدي بود كه روح الله 
زم و تحركات وي را زيرنظر داشتند و تقريبا از دو سال 
پيش در تور اطلاعاتي س��پاه پاسداران قرار داشت و 
در نهايتا با همكاري س��رويس هاي اطلاعاتي ديگر 
توانس��تيم وي را دستگير كنيم. وي بيان كرد: همه 
فريب خوردگاني كه در دامان سيستم هاي اطلاعاتي 
افتادند و ضدانقلاب در حال سوءاستفاده از آنها است 
بايد بدانند، سرويس هاي اطلاعاتي اين كشورها به 
محض اينكه فشاري به آنها بيايد يا تهديدي عليه آنها 
ايجاد شود همه داده هاي خودشان را فدا مي كنند. 
نمونه اين موضوع را در كردهاي شمال سوريه مشاهد 
كرديد كه امريكايي ها به محض اينكه متوجه شدند 
تركيه قرار است به اين منطقه حمله كند، آنجا را ترك 
كردند با وجود حمايت هاي��ي كه قول داده بودند اما 
مواضع خود را ترك كردند و ارتش تركيه نيز به اين 
منطقه حمله كرد. تولايي بيان كرد: نيروهاي فريب 
خورده اي كه براي ضد انقلاب كار مي كنند هيچگاه 
روي نيروهاي اطلاعاتي دشمن حساب باز نكنند و 
بهتر است خودش��ان به آغوش ملت ايران باز گردند 
و قبل از اينكه به دام نهاده��اي امنيتي ايران مانند 
اطلاعات سپاه و وزارت اطلاعات بيفتند، خودشان 
اظهار پش��يماني كنند تا ان ش��اء الله مسير رشد و 

تكاملشان در آغوش ملت ايران تداوم پيدا كند.

  سوءتفاهم ها ميان ايران و عربستان بايد 
رفع شود؛ ايسنا|

وزير امور خارجه پاكستان در گفت وگويي بر ادامه 
تلاش اسلام آباد براي كاهش تنش در روابط ايران 
و عربستان تاكيد كرد. به گزارش پايگاه اينترنتي 
ش��بكه تلويزيوني آج نيوز، شاه محمود قريشي، 
وزير امور خارجه پاكس��تان گفت كه سفر اخير 
عمران خان، نخست وزير اين كش��ور به ايران و 
مذاكرات ميان س��ران اين دو كش��ور در فضايي 
خوش��ايند انجام گرفت. وي در پاسخ به سوالي 
درباره روابط عربستان سعودي و ايران گفت كه 
سوءتفاهم هاي ميان اين دو كشور بايد رفع شود. 

  اختلاف�ي مي�ان ش�وراي نگهب�ان 
با رييس جمهور نيست؛ ايسنا|

سخنگوي ش��وراي نگهبان در پاس��خ به پرسشي 
درباره اختلاف شوراي نگهبان با رييس جمهور گفت: 
اختلاف هيچگاه وجود نداشته و تنها بيان نظرات است. 
عباسعلي كدخدايي در حاشيه كنفرانس تخصصي 
كنوانس��يون س��ازمان ملل درباره موافقتنامه هاي 
حل و فص��ل بين الملل��ي ناش��ي از ميانجيگ��ري 
)كنوانسيون سنگاپور( در جمع خبرنگاران در پاسخ به 
سوالي مبني بر اينكه دليل مخالفت شوراي نگهبان با 
تاسيس وزارت بازرگاني چه بوده است؟ گفت: به دليل 
اينكه وزارت بازرگاني در تبصره يك ماده واحده بحث 
را به صورت كلي به وزارتخانه ها براي تفكيك وظايف 
آنه��ا تفويض كرده بودند و به اس��تناد اصول ۱۳۳ و 
۸۵ قانون اساس��ي، اين موضوع مغاير قانون اساسي 
تشخيص داده شد و اميدوار هستيم مجلس بتواند اين 
موضوع را اصلاح كرده و سريع تر روند كار پيش برود. 

  آيت الله اميني در بيمارستان بستري شد؛ 
حوزه نيوز|

آيت الله ابراهيم اميني عضو مجمع تشخيص مصلحت 
نظام به علت بيماري گوارشي در بيمارستان بستري 
ش��ده   و حال عمومي ايش��ان خوب است. اين عضو 
مجمع تش��خيص مصلحت نظام به دليل بيماري 
گوارشي از روز جمعه در بيمارستان شهيد بهشتي 
قم بستري شده  و مراحل درماني در حال انجام است 
و حال عمومي ايش��ان خوب و رضايت بخش است. 
آيت الله ابراهيم اميني متولد 9 تيرماه س��ال ۱۳04 
در نجف آباد اصفهان است، ايشان از اعضاي مجمع 
تشخيص مصلحت نظام اس��ت و در دوره هاي اول 
تا س��وم مجلس خبرگان رهبري نمايندگي استان 

چهارمحال و بختياري را به عهده داشت.

ايران2

رييس جمهوري در جمع وزراي بهداشت مديترانه شرقي:

در ايران سوءتغذيه وجود ندارد
گروه ايران|

ي��ك روز بعد از نشس��ت رس��انه اي ب��ا خبرنگاران 
رس��انه هاي داخل��ي و خارج��ي رييس جمهور در 
جم��ع وزراي بهداش��ت برخي كش��ورها ب��ا بيان 
اينكه از كش��ورهاي دوس��ت كه در زبان به امريكا 
احت��رام مي گذارند اما در عمل با م��ا كار مي كنند، 
ممنونيم اعلام ك��رد: »بعد از ۱۸ ماه فش��ار مداوم 
امروز ش��اهد كاهش رش��د نرخ تورم و رشد مثبت 
اقتصاد هس��تيم.«اظهاراتي كه نشان مي دهد ايران 
در مسير پاسخگويي به مطالبات مردم حتي با وجود 
تحريم هاي گسترده اقتصادي امريكا نيز قادر است 
به تامين نيازهايش بپردازد.  روحاني در ش��صت و 
شش��مين اجلاس وزراي بهداشت منطقه مديترانه 
شرقي سازمان جهاني بهداشت، گفت: طي انقلاب 
اس��لامي اميد ب��ه زندگ��ي در بين ايراني��ان از ۵۶ 
سال به ۷۶ س��ال ارتقاء يافته و اين يكي از خدمات 
پزش��كان و تلاشگران حوزه س��لامت كشور است. 
روحاني با تأكيد بر اينكه تمام تلاش و افتخار دولت 
يازدهم و دوازدهم از سال 20۱۳ تاكنون و در طول 
۶ س��ال اين بوده است كه به عنوان دولت سلامت و 
محيط زيست باشد، گفت: اقدامات دولت يازدهم و 
دوازدهم براي ارتقاي سلامت و بهبود محيط زيست 
قابل مقايس��ه با ادوار گذشته نيست. رييس جمهور 
نجات ۱4 ميلي��ون ايراني از توفان نمك را به عنوان 
يكي از اقدامات دولت تدبير و اميد برشمرد و افزود: 
احياي درياچه اروميه به عنوان اولين تصميم دولت 
در روز آغاز به كار تش��كيل اي��ن دولت بود كه امروز 
مي توان به احياي اين درياچه مطمئن بود و اگر اين 
گام برداشته نمي شد الان شهري به نام تبريز وجود 
نداش��ت و ۱4 ميليون نفر در غ��رب ايران مهاجرت 

كرده و تمامي باغات و مزارع از بين رفته بود.
روحاني با بي��ان اينكه اگر تلاش دول��ت يازدهم و 
دوازدهم براي هواي پاك و سلامت مردم ايران نبود، 
بنزين هاي توليد شده از پتروشيمي ميليون ها بيمار 
را راهي بيمارستان ها مي كرد، تأكيد كرد: امروز در 
تمامي شهرهاي بزرگ ايران از بنزين و گازوئيل يورو 
۵ استفاده مي ش��ود كه جلوگيري از آلودگي هوا به 

معناي تضمين سلامت مردم ايران است.

   رفتار غيرمسوولانه در قبال برجام
روحان��ي در بخش ديگ��ري از صحبت هاي خود به 
خروج غيرمس��وولانه دولت اي��الات متحده امريكا 

از برجام اش��اره و اظهار كرد: امري��كا بدون دليل و 
بهانه و صرفا به خاط��ر افراطيون داخلي خود، رژيم 
صهيونيستي و عربستان س��عودي سرتسليم فرود 
آورد و از برجام خارج شد؛ اين موضوع را هم يك مقام 
س��عودي اعلام كرده كه ما به امريكا فشار آورديم و 
هم س��ردمدار رژيم اش��غالگر ق��دس آن را به زبان 
آورده و هم افراطيون و اطرافيان س��ران كاخ سفيد 
اين موضوع را اعلام كردند. رييس جمهور اعلام كرد: 
خارج شدن از يك توافق براي يك كشور ننگ است 
اما اين ننگ زماني كه آن توافق به تصويب ش��وراي 
امنيت سازمان ملل متحد رسيده باشد بيشتر خواهد 
بود، چرا كه با خروج از آن مق��ررات بين المللي نيز 
زيرپا گذاشته مي ش��ود. اين ننگ همچنين زماني 
بيش��تر مي ش��ود كه مواد غذايي و دارويي نيز جزو 

اقلام تحريمي باشند.
وي ادامه داد: بي ترديد دولت امريكا مرتكب جنايتي 
ضدبشري شده و اقدام آنها يك تروريسم اقتصادي 

است. البته اين به معناي به زانو درآمدن ملت ايران 
نيست، چراكه متخصصين، شركت هاي دانش بنيان 
و داروسازان و كارآفرينان ما تلاش خود را مضاعف 
كرده اند و امروز به سمت خودكفايي كامل در حركت 
هس��تيم. وي با بيان اينكه امروز مي توانيم بيش از 
9۵ درص��د داروي خ��ود را در داخ��ل توليد كنيم، 
خاطرنشان كرد: اين به معناي فراموش كردن ما از 
سوي دوستان و كش��ورهاي دوست منطقه نيست، 
چرا كه آنها به زبان ب��ه امريكا احترام مي گذارند اما 
در عمل با ما كار مي كنند. ما از دوستان و كشورهاي 
همسايه و بزرگ كه در اين شرايط در كنار ما بودند 
ولو اينكه با زبان گرم به خاطر تحريم شركت هايشان 
با كاخ س��فيد حرف زدند ممنوني��م. رييس جمهور 
با اش��اره به شكست سياس��ت هاي خصمانه امريكا 
عليه اقتصاد ايران ادامه داد: گرچه در بخش اقتصاد 
فشارهايي به مردم و دولت ما وارد شد اما بعد از ۱۸ 
ماه فشار مداوم امروز شاهد كاهش رشد نرخ تورم و 

رشد مثبت اقتصاد هستيم. در ۶ ماهه اول سال بازار 
سرمايه در بورس ۷۱ درصد و در فرابورس ۷2درصد 

رشد داشته است.

   اقدامات دولت براي بهبود ش�اخص هاي 
درماني

رييس جمه��ور با اش��اره ب��ه اقدام��ات دولت براي 
كاهش هزينه بيم��اران و پول پرداخت��ي بيمار در 
بيمارس��تان ها در ش��هرها حداكثر ۱0 درصد و در 
روس��تاها ۵ درصد، تصريح كرد: اي��ن كار در تاريخ 
ايران، قب��ل و بعد از انق��لاب بي نظير بوده اس��ت. 
روحاني به اجراي طرح تحول سلامت در دولت تدبير 
و اميد اش��اره و تأكيد كرد: سال ها در كشور افراد از 
بيماري رنج مي بردند، اما به دليل نداش��تن هزينه 
درمان به پزشك و بيمارستان مراجعه نمي كردند، اما 
بعد از اعلام اين طرح و بازديد از چندين بيمارستان 
متوجه شدم كه افراد بستري درد ۶ تا ۷ سال قبل را 

تحمل مي كردند ولي به دليل نداشتن هزينه درمان 
با اين درد مي س��اختند. رييس جمهور تأكيد كرد: 
اين آرامش و كاهش درد مردم افتخاري براي نظام 
سلامت، پزشكان، پرستاران و همه كادرهاي درماني 
جمهوري اس��لامي ايران اس��ت. روحاني ادامه داد: 
اينكه در ايران روزانه ۱0 روس��تا تحت پوشش لوله 
كش��ي گاز قرار مي گيرد، به معناي بهداشت جامعه 
اس��ت و اينكه بوته هاي بيابان و شاخه هاي درختان 
بي جهت كنده نمي ش��ود به معناي محيط زيست 
است كه سوخت هاي آلوده كننده وارد محيط اطراف 
نمي شود. وي با اشاره به اقدامات دولت براي احياي 
درياچه اروميه گفت: احياي درياچه اروميه به عنوان 
اولين تصميم دولت يازدهم در روز نخست تشكيل 
انجام شد و امروز مي توانيم به احياي درياچه اروميه 
مطمئن باشيم. اگر اين گام برداشته نمي شد، امروز 
ش��هري به نام تبريز وجود نداشت و ۱4 ميليون نفر 
از غرب كش��ور مهاجرت كرده بودند و تمام باغات و 

مراتع از بين رفته بود.

   در ايران سوءتغذيه وجود ندارد
رييس جمهور در ادامه صحبت هاي خود با اش��اره 
به اجراي طرح تحول سلامت در كشور خاطرنشان 
كرد: در كاري كه طي اين مدت انجام ش��ده، هزينه 
بيمار و پول پرداختي او به بيمارستان ها در مناطق 
ش��هري حداكثر ۱0 درصد و در مناطق روس��تايي 
حداكثر پنج درصد هزينه خدماتي بوده كه بيماران 
درياف��ت كرده اند؛ اي��ن كار در تاريخ پيش و پس از 
انقلاب اسلامي در ايران بي نظير بوده است. روحاني 
در بخش ديگ��ري از صحبت هاي خ��ود با تاكيد بر 
اينكه در ايران س��وء تغذيه وجود ندارد، گفت: پيش 
از انقلاب ب��ا وج��ود اينكه جمعيت كش��ور حدود 
۳0ميليون نفر بود، به طور متوس��ط م��ردم روزانه 
2۱00 كيلو كالري مصرف مي كردند كه اين ميزان 
امروز به 2۵00 كيلو كالري رسيده اند؛ اين شرايط به 
معناي آن است كه در كشور ما سوء تغذيه وجود ندارد 
و با يك تلاش بيش��تر مي توانيم اعتماد و اطمينان 
بيشتري به مردم عرضه كنيم. رييس جمهور اضافه 
كرد: با وجود همه مشكلات موجود و تحريم هايي كه 
امروز كشور با آن دست و پنجه نرم مي كند تابستان 
امسال نسبت به تابستان س��ال گذشته ۸4۳ هزار 
اشتغال خالص در كشور ايجاد شد كه اين افتخاري 

براي ايران است.

سخنگوي سازمان انرژي اتمي:

ما در صنعت هسته اي چيزي كه از دست رفته باشد نداريم
با نزديك تر ش��دن به موعد رس��مي آغاز گام چهارم 
كاهش تعهدات برجامي در ۶ نوامبر  و در ش��رايطي 
كه اي��ران ب��ا قاطعيت اع��لام كرده برنام��ه كاهش 
تعهدات برجامي خود را بر اس��اس برنامه ارايه شده 
پيش خواهد برد؛ س��خنگوي س��ازمان انرژي اتمي 
كش��ورمان معتقد اس��ت كه ايران در فرآيند كاهش 
تعهدات برجامي خود حساب شده عمل كرد و اجازه 
نداد تا دشمنان از اين گزاره براي فشار به كشورمان 
استفاده كنند. بهروز كمالوندي مي گويد: ما در صنعت 
هسته اي چيزي كه از دس��ت رفته باشد نداريم؛ هر 
جا محدوديتي را پذيرفتيم، راه برگش��ت را نبستيم. 
كاهش تعهداتمان هم بسيار حساب شده بود و همه 
ملاحظات را در نظر گرفتيم. معاون امور بين الملل و 
حقوقي سازمان انرژي اتمي در جريان بازديد جمعي 
از نخبگان ايراني خارج از كشور از فعاليت هاي سازمان 
انرژي اتمي ايران در رآكتور تحقيقاتي تهران افزود: در 
صحنه قدرت و سياست، قدرتمندان باقي مي مانند و 
ضعفا از بين مي روند. در اين صحنه كه نظامات جهان 
استقرار پيدا نكرده است و برنامه ريزي خيلي سخت 
مي شود، ما در حال گذر از مسيري تاريخي هستيم. 
حضرت آقا حدود ۱۳ سال پيش از آن به عنوان پيچ 

تاريخي ياد كردند.. س��خنگوي سازمان انرژي اتمي 
اف��زود: غربي ها تلاش مي كنند ايران در 200 س��ال 
آينده جهان نقش��ي نداشته باش��د. در همين راستا 
تلاش مي كنند عوامل اقتدارزا همچون هسته اي را از 
ما بگيرند. به اعتقاد آنها كشوري كه غني سازي دارد 
در لبه ق��درت بازدارندگي قرار گرفته اس��ت. قدرت 
نظامي، اقتصادي و هس��ته اي ما ب��راي آنها ترس و 
بازدارندگي ايجاد مي كن��د. كمالوندي گفت: بعد از 
خروج ترامپ از برجام يك س��ال وقت داديم تا همه 
به حقانيت جمهوري اسلامي پي ببرند. برخي اصرار 
مي كنند كه بايد زودتر اين كار را انجام مي داديم اما 
توجه نمي كنند كه حمايت آسيا و اروپا از اين اقدامات 
نتيجه همان يك س��ال صبر استراتژيك بود. نكته اي 
كه بايد توجه داشت اين اس��ت كه هيچ سازماني به 
تنهايي تصميم��ات مل��ي و كلان را اتخاذ نمي كند. 
بحث هاي زيادي در ش��وراي امنيت ملي، ش��وراي 
عالي نظارت ب��ر برجام و جلس��ات فني متخصصان 
هسته اي انجام مي شود و اگر لازم باشد از مقام معظم 
رهبري نيز استدعا مي شود تا در خصوص موضوعي 
اعلام رهنمود نمايند. س��ازمان ان��رژي اتمي تمامي 
ش��روط رهبري در حوزه كار خ��ود را عملي كرده و 

آمادگي لازم جهت اجراي تصميمات كشور را دارد. 
يكي از اين ش��روط آماده س��ازي مقدمات رس��يدن 
به ۱90000 سو غني س��ازي بود كه سازمان انرژي 
اتمي برنامه بلندمدت 2۷2000 س��و كه صد در صد 
عملياتي بود و تا ۱ ميليون سو قابل افزايش بود را به 
شوراي عالي امنيت ملي ارايه كرد. وي افزود: برخي به 
شكلي بچه گانه به سازمان انرژي اتمي حمله مي كنند. 
متاسفانه برخي شخصيت ها اظهارنظر هاي عجيب و 
غريب مي كنند. اينگونه صحبت ها اعتبار شخصيت 

را از بين مي برد.

   عبور از چالش تحريم ها
سخنگوي س��ازمان انرژي اتمي گفت: امريكايي ها 
گفته بودند غذا و دارو را تحريم نمي كنيم اما شركتي 
كه راديودارو توليد مي كند را تحريم كرده اند. اگر توان 
داخلي براي توليد راديوداروها نبود الان يك ميليون 
بيمار در سراسر كشور مشكل داشتند. غيرانساني تر 
از اين نداريم كه بيماران سخت و سرطاني را تحريم 
كنند.  متخصصين و دانش��منداني داريم كه افتخار 
آفرين هستند. نمونه آن ارزيابي اتحاديه اروپا از توان 
متخصصين و دانش��مندان حوزه گداخت س��ازمان 

انرژي اتمي بود كه معتقد بودند بهترين دانشمندان 
اين ح��وزه را داريم كه البته ب��ا تجهيزاتي قديمي و 
كهن��ه كار مي كنند. ب��ا اين توان ق��رار بود عضويت 
پروژه بين المللي ايتر را كس��ب كنيم كه امريكا مانع 
اين كار ش��د. آنها در حقيقت خود را از دانش��مندان 
و متخصصي��ن ايران��ي محروم كردند.  مع��اون امور 
بين الملل، حقوقي و مجلس س��ازمان انرژي اتمي با 
اشاره به فعاليت هاي تحقيق و توسعه و گام هايي كه 
كش��ورمان در كاهش تعهدات برداشته است، گفت: 
كار هسته اي با درك شرايط به نحو احسن در كشور 
انجام مي شود. اين صنعت با وجود حرف و حديث ها 

با ش��ادابي جلو مي رود و زمينه هاي فعاليت ها فراهم 
اس��ت. به طوري كه بعد از برداشتن يك محدوديت، 
جهش��ي در فعاليت ها صورت مي گيرد. وي با تاكيد 
بر ضرورت عدم تفرقه و حفظ وحدت و اقتدار كشور 
گفت: ايران از ۱0 سال پيش خيلي قوي تر شده است. 
شرايط براي تقويت بيشتر كش��ور مهياست تا براي 
آينده كه نظامات جديد جهاني شكل مي گيرد، نقش 
و جايگاهي قابل قبول و شايس��ته براي خود داشته 
باش��يم. عدالت مد نظر ما ان ش��اء الله به بركت وجود 
جوانان و نخبگان ايراني در س��طح جهاني گسترش 

پيدا  مي كند.
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چهره ها

 روابط تجاري با اتريش
 بايد افزايش پيدا كند

رييس مجلس دهم با بيان 
اينكه اتريش بع��د از توافق 
هس��ته اي، گام هاي خوبي 
برداشته گفت: روابط تجاري 
بين دو كش��ور بايد افزايش 
پيدا كند. به گ��زارش اداره 
اخبار مجلس، علي لاريجاني 
در ديدار روز گذش��ته با اينگو آپه همتاي اتريشي خود 
در حاش��يه صد و چه��ل و يكمين نشس��ت اتحاديه 
بين المجالس جهاني )IPU( با اشاره به ريشه دار بودن 
روابط ايران و اتريش، اظهار داشت: اتريش هميشه نقش 
متعادلي به مسائل داشته به ويژه بعد از توافق هسته اي، 
گام هاي خوبي برداشته البته روابط تجاري بين دو كشور 
بايد افزايش پيدا كند. لاريجاني با بيان اينكه عامل موثر 
آشفتگي در منطقه، امريكاس��ت، عنوان كرد: به واقع 
در منطقه نگراني وجود دارد و اين مشكل در ليبي هم 
وجود دارد البته در مساله يمن و سوريه از ابتدا گفتم بايد 
مذاكره سياسي شود اما برخي از كشورها قبول نكردند. 
رييس مجلس تاكيد كرد: ايران مخالف حل مسائل ميان 
ايران و سعودي ها نيست بلكه امريكايي ها نمي گذارند 
و چنين فرصتي نمي دهند چ��را كه نفت آنها در بودن 
اين درگيري هاست و امريكا دليل مهم مناقشه ايران و 

عربستان است. 

تخصيص بودجه براي تامين 
۱۴ميليارد دلار كالاهاي اساسي
رييس كميسيون برنامه و 
بودجه و محاسبات مجلس 
ده��م از دس��تور ريي��س 
پارلمان به اين كميس��يون 
ب��راي بررس��ي اختصاص 
۱4ميلي��ارد دلار ارز ب��ه 
كالاهاي اساس��ي خبر داد. 
غلامرضا تاجگردون در گفت وگو با تس��نيم، از دستور 
رييس مجلس به اين كميسيون براي بررسي اختصاص 
۱4 ميليارد دلار به كالاهاي اساس��ي خبر داد و گفت: 
در اين زمينه بحث هاي مختلفي در جلسات غيرعلني 
مجلس و شوراي هماهنگي اقتصادي سران قوا مطرح 
شده اس��ت. دولت درباره اختصاص ۱4 ميليارد دلار به 
كالاهاي اساس��ي اعتقاد دارد كه تغيير پايه ارز مصرفي 
براي كالاهاي اساس��ي از 4هزار تومان به ارز نيمايي اثر 
تورمي خواهد داشت، اما مجلس معتقد است اين تغيير 
پايه اثر تورمي خود را گذاشته و كالاهايي كه الان بر سر 
سفره مردم است با ارز 4200توماني تأمين نشده است.  
اختيار اختصاص ارز به كالاهاي اساسي در اختيار دولت 
است و مجلس نمي تواند بيش از اين به قوه مجريه فشار 
وارد كند. به دليل شرايط فعلي كشور رقم ۱4 ميلياردي 
كه مجلس مصوب كرده بود در حال حاضر به رقم 9 تا ۱0 

ميليارد دلار كاهش پيدا كرده است. 

حمله به نفتكش ايراني به دست 
چند دولت انجام شده است

در ش��رايطي كه هنوز ابعاد 
و زواي��اي موضوع حمله به 
نفتكش ايراني در نزديكي 
بن��در ج��ده عربس��تان 
نامكشوف باقي مانده وزير 
امورخارج��ه كش��ورمان 
مي گويد: براساس اطلاعات 
دريافتي حمله به نفتكش ايراني توسط يك يا چند دولت 
انجام شده است و تا زماني كه به نتايج متقن در اين باره 
دست نيابيم، دولتي را متهم نخواهيم كرد. به گزارش 
خانه ملت، محمدجواد ظريف، وزير امورخارجه درباره 
حمله به نفتكش ايراني SABITI در نزديكي بندر جده 
عربستان، گفت: براس��اس اطلاعات دريافتي حمله به 
نفتكش ايراني توسط يك يا چند دولت انجام شده، البته 
بررسي ها در حال انجام است، اما تا زماني كه به نتايج متقن 
در اين باره دست نيابيم، دولتي را متهم نخواهيم كرد. 
حمله به نفتكش ايراني اقدامي پيچيده بوده كه حامي 
دولتي داشته و اقدامي دولتي بوده است. وي درباره پايان 
مهلت 4 ماهه FATF به ايران افزود: براي اجلاس آينده 
FATF اقدامات بسيار خوبي در كشور انجام شده است، 
البته گروه ويژه اقدام مالي در دوره گذش��ته مصوبه اي 
داشته است، اما وزارت امور خارجه حداكثر تلاش خود را 

به كار مي گيرد تا حداقل ضرر به كشور وارد شود. 

ايرادهابه تشكيل وزارت 
بازرگاني قابل اصلاح نيست

ك��ه  يطي  ا ش��ر ر  د
اظهارنظرهاي متفاوت و در 
برخي م��وارد متناقضي در 
خصوص سرنوشت مصوبه 
تشكيل وزارت بازرگاني در 
سطح رس��انه هاي گروهي 
مط��رح مي ش��ود رييس 
كميس��يون حقوقي قضايي گف��ت: دو ايراد ش��وراي 
نگهبان نس��بت به مصوبه مجلي درباره طرح تشكيل 
وزارت بازرگاني قابل اصلاح نيست. اللهيار ملكشاهي 
رييس كميسيون حقوقي قضايي در گفت وگو با باشگاه 
خبرنگاران جوان، با اش��اره به رد مصوبه مجلس درباره 
تشكيل وزارت بازرگاني، گفت: شوراي نگهبان نسبت به 
اين مصوبه دو ايراد اساسي گرفته البته هنوز نظر خود را 
به صورت كتبي به مجلس ارسال نكرده است. او با اشاره به 
دلايل قانوني شوراي نگهبران براي اين مصوبه افزود: يكي 
از ايرادات شوراي نگهبان نسبت به بحث تشكيل وزارت 
بازرگاني ايراد به اصل ۷۵ و داشتن بار مالي براي دولت 
است، البته در اين مورد دولت بار مالي آن را پذيرفته، زيرا 
درخواست خودشان بوده و قرار است به شوراي نگهبان 
اين موضوع را اعلام كنند. ملكشاهي بيان كرد: يكي ديگر 
از ايرادات شوراي نگهبان ظاهرا مغايرت با برنامه ۵ ساله 

ششم توسعه بوده است.

روح حاكم بر نخبگان عربستان 
تنش زدايي با ايران است

يك عضو كميسيون امنيت 
مل��ي و سياس��ت خارجي 
مجلس با تاكي��د بر اينكه 
»حمله ب��ه نفتكش ايراني 
اق��دام خ��لاف سياس��ت 
ثبات ساز ايران است« گفت 
كه اي��ران در جاي خودش 
پاسخ قاطع و پش��يمان كننده اي به اين اقدام مي دهد. 
حشمت الله فلاحت پيشه در گفت وگو با ايسنا، با اشاره 
به حمله به نفتكش ايراني گفت: جمهوري اسلامي ايران 
همواره اعلام كرده كه آمادگي براي رفع تنش دارد و حتما 
هم اين كار را مي كند، البته كه حمله به نفتكش اقدامي 
خلاف سياست هاي ثبات ساز جمهوري اسلامي است 
كه در جاي خودش پاسخ قاطع خواهد گرفت. وي با بيان 
اينكه »روح حاكم بر نخبگان عربستان تنش زدايي با ايران 
است« گفت: در ش��رايطي كه ايران سال ها است اعلام 
مي كند آماده مذاكره با عربستان است، اين عربستاني ها 
هس��تند كه نيامدند و در عين حال رفتار و گفتارشان 
با يكديگر متفاوت است و دنبال ميانيجگري هستند. 
فلاحت پيشه گفت: اين اتفاق خيلي شبيه به زمان سفر 
نخست وزير ژاپن به ايران است كه همزمان دو نفتكش 
مورد هدف قرار گرفت به نظر مي رسد يك سري عوامل 

تلاش مي كند جريان ديپلماسي شكل نگيرد.



پاورقي اقتصادي 3 كلان

گزارش »تعادل« از پژوهش   برندگان نوبل اقتصادي 2019 

خروج از چرخه باطل فقر 

ضرورت تشكيل سامانه براي ثبت سفارش واردات كالا سهم 35 درصدي تهراني ها از حذف يارانه

تهيه مدل هاي جديد عملياتي براي تامين مسكن كارگري

آيسان تنها|
روز دوشنبه آكادمي سلطنتي سوئد جايزه نوبل اقتصاد 
در سال 2019 را به يك زوج اقتصاددان هندي- فرانسوي 
و يك اقتصاددان امريكايي اعطا كرد. آبهيجيت بنرجي 
و استر دوفلو از موسسه فناوري ماساچوست )ام اي آتي( 
ايالت متحده به همراه مايكل كرمر برندگان جايزه نوبل 
اقتصاد 2019 شدند. اعضاي آكادمي سلطنتي سوئداعلام 
كرده اند اين جايزه را به پاس نقش قابل توجه آنها در يافتن 
عوامل تاثيرگذار بر كاهش فقر جهاني شايسته دريافت 
جايزه نوبل 2019 اقتصاد دانس��ته اند. گفتني است سه 
اقتصادداني كه موفق به دريافت جايزه نوبل 2019 شده اند 
اغلب در تحقيقات خود با يكديگر همكاري داشته اند و در 
طول تحقيقات خود، براي شناسايي موثرترين مداخلات 
سياس��ي براي مبارزه با فقر از روش هاي تجربي استفاده 
مي كردند. دو تن از اين اقتصاددانان يعني آبهيجيت بنرجي 
و استر دوفلو پيش تر كتابي با عنوان »اقتصاد فقير«؛ تاليف 
كرده بودند كه در ايران منتشر شده است. در ادامه گزارش 
»تعادل«، از محتواي اين كتاب را مطالعه مي كنيد. اين 
كت��اب در 10 فصل تاليف ش��ده اس��ت و در اين فصول 
مؤلفان تلاش كرده اند چرخه هايي كه به استمرار فقر منجر 

مي شود را تحليل كنند. 

كمك مالي يا نه؟
 نگارندگان عن��وان فصل را »دوباره بياندي��ش، دوباره« 
نام گ��ذاري كرده ان��د و در اي��ن فص��ل س��عي كرده اند 
حساسيت ها به پديده فقر را برانگيزند و به اين سوال پاسخ 
بدهند كه آيا كمك مالي به فقرا و كش��ورهاي فقير موثر 

است، يا خير؟ 
در بخشي از اين فصل اشاره اي به سخنان جفري ساكس كه 
مشاوره سازمان ملل و مديريت موسسه زمين در دانشگاه 
كلمبيا را در كارنامه خود دارد شده و آمده است: به گفته 
ساكس كشورهاي فقير، فقير هستند زيرا اين كشورها 
بسيار گرم، غير حاصل خير، آلوده به مالاريا بوده و اغلب 
محصور در خشكي اند بنابراين بدون سرمايه گذاري كلان 
اوليه اي كه براي غلبه به مشكلات فراگير به آنها كمك كند، 
بهره ور بودن براي آنها دشوار است. آنها دقيقا به دليل فقر، 
توانايي س��رمايه گذاري هاي لازم را ندارند و آنها در آنچه 
اقتصاددانان دام فقر مي خوانند گرفتار شده اند و تا زماني كه 
براي حل اين مشكلات اقدامي صورت نگيرد نه بازار آزاد و نه 
دموكراسي سود چنداني برايشان نخواهد داشت. به همين 
دليل سرمايه گذاري خارجي راه گشاست. كمك خارجي 
با ياري رساني به كش��ورهاي فقير براي سرمايه گذاي در 
اين زمينه هاي مهم مي تواند جرقه آغازي براي چرخه اي 

مطلوب باشد و آنها را بهره ورتر كند.
دراين فصل توضيح داده ش��ده است كه كارشناساني به 
همين ان��دازه پر قدرت حضور دارند كه مي گويند كمك 
خارجي هيچ كمكي به برطرف كردن فقر نمي كند. مثلا 
ويليام ايسترلي از دانش��گاه نيويورك يكي از چهره هاي 
عموما مخالف كمك خارجي است. وي به همراه دامبيسا 
موير اقتصادداني كه در بانك جهاني كار مي كرد معتقدند 
اثر منفي و مخرب كمك خارجي بي��ش از اثر مثبت آن 
است، زيرا كمك خارجي نهادهاي محلي را فاسد و تضعيف 
مي كند و لابي خودتداوم بخش��ي براي موسسات كمك 
رساني ايجاد مي كند و مانع افراد براي رسيدن به راه حل 
خاص خود مي شود. بهترين برنامه براي كشورهاي فقير 
اين است كه به ايده اي ساده تكيه كنند: زماني كه بازارها 
آماده و انگيزه ها درست طراحي شده باشند مردم مي توانند 
راه هايي را براي حل مشكلات خود پيدا كنند. اما به راستي 
حرف كدام يك قابل اتكاس��ت؟ وقتي ش��واهدي عليه 
راستي گفتار هر دو وجود دارد؟ كتاب »اقتصاد فقير« به 
شما نخواهد گفت كه آيا كمك رساني خوب است يا بد. اما 

نمونه هاي مشخصي از كمك رساني را ارايه و مثبت يا منفي 
بودن كاركرد آنها را تعيين خواهد كرد. 

در انتهاي فصل اول نيز پيام كتاب چنين توضيح داده شده 
است: جهان بيني، جهالت و جمود چه مربوط به كارشناس 
باشد، چه كمك يسان يا سياست گذار اغلب دليل شكست 
سياست هاست. مي شود جهان را در آيند ه اي دست يافتني 
به مكاني بهتر براي زندگي بدل سازيم اما با تفكري تن آسا 

نمي توانيم به آنجا برسيم.

  يك ميليارد گرسنه؟
فصل دوم اين كت��اب به گزاره مطرح ش��ده در اعلاميه 
سازمان جهاني غذا و كشاورزي در ژوئن 2009 پرداخته 
اس��ت. اين اعلاميه خبر از وجود يك ميليارد گرسنه در 
جهان داده بود. اعلامي��ه اي تكان دهنده كه توجه همه 
رس��انه هاي بين الملل��ي را به خود اختص��اص داده بود.  
درادامه اين فصل به فقر غذايي پرداخته شده است و اينكه 
يارانه هاي غذا تقريبا در تمامي كشورهاي خاورميانه وجود 
دارد و برنامه ريزي براي ارايه كمك هاي غذايي در مقياس 
گسترده تقربيا به كابوسي براي سياست گذاران تبديل شده 
است چرا كه مثلا در هند بخش بزرگي از گندم وبرنجي 
كه در قالب يارانه به فقرا عرضه مي شود، ناپديد مي شود! 
مثلا اينكه بخشي از آن خوراك موش مي شود. سوال اين 
است كه چرا با اين همه دردسر دولت ها همچنان به يارانه 
غذا پافش��اري دارند؟ دليل اين اس��ت كه ناتواني فقرا ذر 
تغذيه مناسب خود از دلايل ياد شده براي دام فقر است.  
در ادامه اين فصل بخشي از نمونه هاي مشاهدات ميداني 
پژوهش��گران اين كتاب آمده است. براي مثال مولفان با 
بررسي ها متوجه شده اند كه دليل برخي فقرا براي مصرف 
كمتر غذا اين نيس��ت كه تمام در آمد باقي مانده صرف 
ساير كالاهاي ضروري مي شود. مثلا در اديپر هند اگر يك 
خانواده فقير معمولي، هزينه  هاي مشروبات الكلي، تنباكو 
و شركت در جشن ها را كاملا قطع كند، مي تواند مصرف 
مواد غذايي خود را تا 30 درصد افزايش دهد. به نظر مي رسد 
فقرا انتخاب هاي زيادي دارند و با اين وجود نمي خواهند به 

اندازه اي كه مي توانند براي غذا هزينه كنند. 
همچنين در ادامه توضيح داده ش��ده است كه بر اساس 

اطلاعات و آمارهاي موجود امروزه به طور كلي در جهان 
غذاي كمتري نسبت به گذشته مصرف مي شود و در عين 
حال جهاني ك��ه در آن زندگي مي كنيم معمولا بيش از 
اندازه ثروتمند است تا بتواند توضيح دهد چرا فقر ماندگار 
است. بررسي زندگي بسياري از فقرا هم نشان مي دهد كه 
به طور ميانگين آنها به ان��دازه اي درآمد دارند كه بتوانند 
حداقل كالري هاي مورد نياز بدن خود را تامين كنند. اما 
چرا نمي كنند؟ چرا بررسي ها نشان مي دهد كه فقرا تمايل 
دارند درآمد خود را صرف غذاهاي خوشمزه به جاي سالم 
كنند؟ يك پاسخ كتاب به اين پرسش اين است كه زندگي 
براي فقرا بدون مصرف غذاهاي خوشمزه ملال آور تر است. 
همچنين اين فصل در بخشي با عنوان »مهم تر از غذا« به 
اين نكته پرداخته است كه در زندگي فقرا مسائلي مهم تر از 
غذا وجود دارد. مثل اينكه »فقراي هندي شايد تا اندازه اي 
به دليل فشار از دست ندادن آبرو، مقادير زيادي از پول خود 
را صرف جش��ن عروسي، جهيزيه و مراسم غسل تعميد 
مي كنند.« بررسي وضعيت مراسم خاكسپاري در آفريقاي 
جنوبي نشان مي دهد كه هزينه هاي كمر شكن منجر به آن 
شده است كه فرزندان برخي از آن خانواده ها بعد از فوت 
نزديكانشان ترك تحصل كنند. همچنان مثال ديگري از 
مراكش نشان مي دهد خانوارهايي كه در يك روستا مواد 
غذايي كافي ندارند، همگي تلويزيون، دي وي دي و تلفن 
همراه دارند. اما چرا؟ چون زندگي در روستا برايشان بسيار 
ملال آور است و بخشي از هزينه هايشان را صرف كاستن 
از ملال آوري زندگي مي كردند. بنابراين نتيجه اين است 
كه هر آنچه از ملال آوري زندگي بكاهد از اولويت هاي فقرا 
است. اين فصل در ادامه به اين پرداخته است كه لزوما فرض 
ما مبني بر اينكه جهان فقرا، سرزمين فرصت هاي از دست 
رفته  است درست نيست. ماجرا اين است كه آنها خريدهاي 
غير ضرور خود را عقب نمي اندازند تا در آنچه موجب بهبود 
واقعي زندگي شان مي شود س��رمايه گذاري كنند چون 
دوباره فرصت هاي فرضي و احتمال هر تغيير اساسي در 
زندگي خود ترديدهاي اساسي دارند. معمولا رفتار فقرا 
نشان دهنده اين تصور آنها است كه هر تغيير معناداري كه 
ارزش فداكاري داشته باشد، قطعا مدت زمان زيادي خواهد 
برد. اين باور مي تواند چرايي تمركز آنها بر خوشگذراني و 

جشن گرفتن به هر بهانه را تبيين كند.
مولفان در انتهاي اين فصل نتيجه گرفته اند كه وضعيت 
موجود نشان مي دهد كه دولت ها و موسسات بين المللي 
ديگر نبايد صرفا به دنبال تامين مواد غذايي مورد نياز فقرا 
باشند. در چنين ش��رايطي اعطاي يارانه هاي نقدي نيز 
چاره ساز نيست چرا كه فشارها و اميال زياد ديگري با غذا 

در رقابت هستند. 
سرمايه گذاري مستقيم بايد در تغذيه كودكان و مادران 
باردار صورت گيرد. اين سرمايه گذاري مي تواند با مواردي 
مانند بخشيدن غذاهاي غني شده به مادران باردار، فراهم 
آوردن غذاهاي غني شده از خورد و خوراك  يا حتي ايجاد 
انگيزه در پدر و مادر براي مصرف مواد غني تر صورت گيرد. 

چنين رويكردي بازده  اجتماعي بيشتري خواهد داشت.
اين كت��اب در فصول مياني خود يعني از فصل س��وم تا 
فصل دهم تلاش كرده ب��ا پرداختن به موضوعاتي مانند 
س��لامت فقرا، وضعيت آموزش آنها، رفتار جنسي  آنها، 
تمايل آنها به استفاده از خدمات اجتماعي بيمه ها، نتايج 
سياس��ت گذاري هايي مثل وام دادن به فقرا و ... را پاسخ 
دهد. همچنين در فصل هشتم اين كتاب به اين موضوع 
پرداخته شده كه چرا فقرا پس انداز نمي كنند. و در فصل 
دهم نيز سياست هاي به كار رفته درباره فقرا بررسي شده 
و تاثير تمركززدايي و دموكراسي در فقر مورد واكاوي قرار 

گرفته است.
در انتهاي كتاب بخشي نيز براي نتيجه گيري آمده است. 
آنچه اين بخش تلاش دارد بگويد اين است كه اقتصاددانان 
و انديش��مندان تاكنون موفقيت چنداني براي توضيح 
رشد يافتگي و رشد نيافتگي كشورها ندارند. حقيقت اين 
است كه تا اندازه بس��ياري نمي توان پيش بيني كرد كه 
رشد اقتصادي در كدام كشورها رخ مي دهد. ولي موضوع 
اين اس��ت كه رشد اقتصادي نيازمند نيروي بدني و توان 
فكري است، بنابراين اگر زنان و مردان به خوبي تحصيل 
كرده، كاملا تغذيه شده و سلامت باشند و اگر شهروندان 
براي س��رمايه گذاري روي فرزندانشان احساس امنيت 
و اطمينان كافي كنند به نظر ش��دني است كه هر زمان 
جرقه رشد اقتصادي زده شود و احتمال اوج گرفتن بيشتر 
باشد. همچنين احتمالا درست است كه تا زمان رسيدن 

آن برانگيختگي، بايد كاري كرد تا انتظار براي جرقه قابل 
تحمل شود. اگر فقر و فلاكت ادامه يابد و خشم و خشونت 
چيره شود، اصلا مشخص نيست كه جرقه رشد هرگز از راه 
برسد. در نتيجه آن سياست اجتماعي كه نمي گذارد افراد 
احس��اس كنند چيزي براي از دست دادن ندارند حذف 
ش��وند، گامي اساسي براي ملاقات كش��ور با آن جهش 

گريز پا است.
استدلال اخلاقي اين اس��ت كه تا آن اندازه كه مي دانيم 
چگونه فقر را درمان كنيم، دليلي وجود ندارد كه هدر رفتن 
زندگي ها و استعدادها را كه مراه فقر مي آيد در مان كنيم.

  5 درس اقتصاد فقير
اين كتاب 5 درس اساسي داشته است. نخست اين است 
كه اطلاعات گردآوري شده در اين كتاب نشان مي دهد 
فقرا اغلب اطلاعات لازم را ندارند و به چيزهاي نادرستي 
باور دارند. مثلا اين افراد ممكن اس��ت از واكسينه شدن 
فرزندانش��ان مطمئن نباش��ند و احتمال اينكه به دليل 
تعصب به گروه هم قوم خودشان راي دهند بيشتر است. در 
اين مورد ارايه اطلاعات ساده كافي است. بايد اطلاعات را 
با شيوه هاي جذابي مثل سينما، نمايش نامه و... در اختيار 

فقرا قرار داد.
درس دوم اين اس��ت كه بررسي ها ثابت كرده اند كه فقرا 
تصميمات نادرس��ت تري مي گيرند و مس��ووليت هاي 
جنبه هاي مختلف زندگي بيش از ثروتمندان بر دوش آنان 
است. مثلا آب لوله كشي ندارند و بايد خودشان آب را تصفيه 
كنندو برنامه خودكار پس انداز مانند برنامه بازنشستگي 
ندارند. در چنين شرايطي راهكار سياست گذاري مي تواند 
اين باشد كه با تشويق هاي كوچك و ارايه برخي تسهيلات 

يارانه اي آنها را براي تامين امور ضروري تشويق كرد.
درس سوم اين است كه بايد پذيرفت فقرا برخي بازارها را 
ندارند. اگر آنها حتي حساب پس انداز داشته باشند نرخ 
بهره منفي از حس��اب خود مي گيرند و از سوي ديگر اگر 
بتوانند وام دريافت كنند با نرخ ها كمرش��كن آن را پس 
خواهند داد چون مديريت حتي مقدار كمي پول مستلزم 
هزينه ثابت اس��ت. در اين زمينه سياست گذاري بايد به 
سمت ايجاد نوآوري فناورانه يا نهادي باشد تا امكان توسعه 
بازار را ايجاد كند. مثل اعتبار خرد كه وام هاي كوچك را 
با نرخ هاي قابل پرداخت بهره در دسترس ميليون ها فرد 
فقير قرار دهد. اما اگر شرايط لازم براي پديداري يك بازار 
اساسا فراهم نباشد، دول ها بايد براي پشتيباني بازار مداخله 
كنند يا خود ارايه خدمت را به دوش كشند. درس چهام اين 
است كه كشورهاي فقير چون فقير هستند يا چون تاريخي 
بداقبال داشته اند،  محكوم به شكست نيستند. درست است 
كه كيفيت آموزش در اين كشورها نامناسب است، جاده ها 
بي كيفيتند و... اما اين سه بيش از همه موارد به سه جيم 
بستگي دارد، جهالت،  جمهو و جهان بيني سياست گذاران 
و انديشمندان. خبر خوب اين است كه بهبود حكمراني و 
سياست گذاري بدون تغيير ساختارهاي موجود سياسي و 

اجتماعي امكان پذير است.
پايش كارمندان دولتي براي پاس��خگو كردنشان، پايش 
سياس��تمداران در همه سطوح، به اش��تراك گذاشتن 
اطلاع��ات ب��ا راي دهن��دگان و... انقلاب��ي كوچك ولي 

دست يافتني است.
درس آخر هم اين اس��ت كه انتظ��ارات درباره آنچه افراد 
قادر هس��تند يا نيس��تند انجام دهند بيش��تر مواقع به 
پيش بيني هاي خ��ود محقق منجر مي ش��ود. وقتي به 
كودكان گفته مي شود كه به اندازه كافي باهوش نيستند، 
آنها ترك تحصيل خواهند كرد. افرادي كه مطمئن هستند 
نمي توانند وام خود را باز پرداخت كنند ورشكست مي شوند 
و.... نتيجه اينكه تغيير انتظارات ساده نيست ولي غيرممكن 

هم نيست.

سخنگوي س��تاد يارانه تبصره 14 قانون بودجه از راستي آزمايي مجدد 
معترضان براساس ماده 10 قانون هدفمندي يارانه ها خبر داد و گفت: 35 

درصد حذف شدگان يارانه مربوط به تهران است.
حس��ين ميرزايي در گفت وگو با فارس، با اشاره به وضعيت حذف يارانه 
پردرآمده��ا اظهار كرد: مهلت آنهايي كه نس��بت به ح��ذف يارانه خود 
اعتراض داشتند تمام شده و تا اواسط آبان ماه نتيجه را از طريق پيامك به 
افراد معترض ارسال مي كنيم. سخنگوي ستاد اجرايي تبصره 14 قانون 
بودجه 98 افزود: افراد معترض به دو دسته تقسيم مي شوند: 1- افرادي 
كه محرز شده وضع مالي خوبي دارند كه قطعا حذف مي شوند 2- برخي 
دلايل آوردند كه ورشكست ش��ده يا جوان دانشجو، عائله و بيمار دارند. 
اين افراد براساس سيستم مشمول حذف هستند، به دليل آ نكه اطلاعات 
ورشكستگي يك سال بعد در سيستم ها خود را نشان مي دهد و براي اينكه 
حقي از كسي اجحاف نشود در اين زمينه پيش بيني هايي صورت گرفته 
است. وي ادامه داد: براساس ماده 10 قانون هدفمندي يارانه ها اين افراد 
راستي آزمايي مي شوند؛ اين ماده قانوني صراحت دارد: دريافت كمك ها 
و يارانه موضوع م��واد 7 و 8 قانون هدفمندي يارانه ها منوط به اطلاعات 
صحيح است؛ در صورت احراز عدم صحت اطلاعات ارايه شده دولت مكلف 
اس��ت ضمن جلوگيري از پرداخت درخصوص استرداد وجه پرداختي 
نيز اقدام قانوني انجام دهد. اين مقام مس��وول تاكيد كرد: بدين منظور 
پرسشنامه اي تهيه شده و هنگام ارسال پيامك به معترضين دسترسي 

در سامانه يارانه 10 نيز داده مي شود؛ پرونده اطلاعات آنها مجددا بررسي 
و اگر نياز باشد به صورت ميداني نيز ارزيابي خواهد شد؛ اگر اطلاعات ارايه 
شده مغايرت داشته باشد مشمول ماده 10 قانون هدفمندي مي شوند و 
علاوه بر قطع يارانه، جريمه نيز بايد پرداخت كنند. اين جريمه از طريق 
سازمان مالياتي به حساب آنها منظور خواهد شد و در حساب هاي بانكي نيز 
قابل مشاهده است.  سخنگوي ستاد يارانه تبصره 14 قانون بودجه تصريح 
كرد: در سند بررسي ها بيشترين واريزي به حساب بانكي افراد مشمول 
حذف يارانه طي يك سال بالغ بر 49 ميليارد تومان بوده و متوسط واريزي 
به حساب بانكي افرادي كه اعتراض كردند در سال 97 بالغ بر 3 ميليارد 
و400 ميليون تومان بوده است.  وي ادامه داد: قطعا يارانه آنهايي كه درآمد 
بالايي داشته باشند قطع خواهد شد؛ همچنين براساس آمار حدود 35 

درصد از افرادي كه مشمول حذف هستند در تهران هستند. 
ميرزايي با بيان اينكه براي واريز يارانه مهرماه ليست مشمولان يارانه بگير 
به سازمان هدفمندي ارايه مي شود گفت: طبق قانون سازمان هدفمندي 
موظف اس��ت به اين افراد يارانه پرداخت كند و همچنين افرادي كه در 
رابطه با حذف يارانه فراخوان شده اند اين ماه يارانه نمي گيرند. در صورتي 
كه پرداخت يارانه به آنها محرز ش��ود مش��مول خواهند شد.  وي ادامه 
داد: ماه قبل 91 هزار خانوار از س��وي سازمان هدفمندي يارانه نگرفتند 
كه حس��اب هاي آنها مش��كل داشت كه س��ازمان متولي در اين زمينه 

اطلاع رساني مي كند.

رييس كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي مجلس با اشاره به اصلاحيه قانون 
حداكثر استفاده از توان توليدي و خدماتي كشور گفت: سامانه متمركزي 
طراحي شده كه ثبت س��فارش واردات دستگاه ها جز از طريق اين سامانه 
امكان پذير نيست. به گزارش تسنيم، حميدرضا فولادگر در مصاحبه با راديو 
گفت: رونق توليد از ضروريات نظام و كشور است چرا كه گذر اشتغال، رشد 
اقتصادي، توسعه صادرات، بي اثر كردن تحريم ها و بسياري موارد ديگر از 
مسير توليد مي گذرد. وي همچنين اذعان كرد: شعار محور سال از سوي مقام 
معظم رهبري به نام »رونق توليد« تعيين شده است. نماينده مردم اصفهان 
و رييس كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي مجلس شوراي اسلامي گفت: 
ضرورت ايجاب مي كند با توجه به اهميت موضوع براي تحقق شعار سال 
همه پاي كار باشند و در اين مسير تلاش كنند. وي در ادامه ضمن اشاره به 
قانون حداكثر استفاده از توان توليدداخل افزود: اين قانون داراي ضعف ها و 
نواقصي بود چرا كه با وجود داشتن قانون كالاهاي مشابه ساخت داخل به 
وفور واردكشور مي شد. فولاد گر گفت: سال گذشته به منظور رفع ضعف ها و 
نواقص موجود در قانون و همينطور حمايت هاي بهتر و موثرتر از توليد داخل 
با يك كار پژوهشي و مطالعاتي گسترده در قالب »طرح اصلاح قانون حداكثر 
استفاده از توان توليدي و خدماتي كشور و حمايت از كالاي ايراني« نواقص 

قانون قبلي برطرف و در صحن علني مجلس به تصويب رسيد.
وي گفت: خوشبختانه چند ماهي است كه قانون حداكثر استفاده از توان 

داخل جهت اجرا از سوي دولت به دستگاه ها ابلاغ شده است.

نماينده مردم اصفهان و رييس كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي مجلس 
شوراي اسلامي افزود: بخش هايي از اين قانون نياز به آيين نامه داشت كه دولت 
در حال تدوين اين آيين نامه هاست. وي بيان كرد: به طوركلي در اصلاحيه 
قانون حداكثر استفاده از توان توليدي و خدماتي كشور و حمايت از كالاي 
ايراني تعاريف شفاف و راه هاي دور زدن قانون بسته شده است. فولادگر تصريح 
كرد: طبق اين قانون دستگاه ها، ش��ركت ها، نهادهاي دولتي و غيردولتي 
دريافت كننده امكانات از دولت مشمول ممنوعيت واردات مي شوند. وي 
گفت: مكانيزم واردات نيز با اجراي اين قانون اصلاح مي شود بدين معنا كه 
»سامانه متمركزي« طراحي شده كه براين اساس تمام دستگاه ها شامل 
دولتي، نهادهاي عمومي، شركت هاي دولتي و خصوصي نيازمندي ها و از 
طرف ديگر توليدكنندگان توانمندي هاي خود را وارد سامانه مي كنند بنابراين 

اگر براي يك نياز توليد داخلي نبود مي توان آن كالا را از خارج وارد كرد.
نماينده مردم اصفهان و رييس كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي مجلس 
شوراي اسلامي افزود: ثبت سفارش واردات جز از طريق اين سامانه امكان پذير 
نيست. وي اظهاركرد: جدا از اين درخصوص واردات كالاهاي داراي مشابه 
ساخت داخل جرم انگاري و در ضمن هيات نظارتي نيز براي مشخص كردن 

تخلفات در نظر گرفته شده است.
فولادگر در ادامه يادآورشد: تحليل كلي اينكه با اجراي قانون مزبور بسياري 
از ضعف ها و نواقص در گذش��ته برطرف و مسير براي رونق توليد و ساخت 

داخل هموارتر شود.

معاون امور اجتماعي و فرهنگي وزير كار از تهيه مدل هاي 
جديد عملياتي براي تسهيل تامين مسكن گروه هاي مختلف 

كارگري خبر داد.
ابراهيم صادقي فر در گفت وگو با مهر، درباره آخرين وضعيت 
طرح »مسكن كارگري« كه در جلسه اخير شوراي عالي كار 
مطرح شده بود، بيان كرد: رويكرد اصلي مورد نظر در اين 
طرح، تامين مسكن دست يافتني و مقرون به صرفه متناسب 
با توان اقتصادي خانوارهاي كارگري فاقد مسكن با استفاده 
حداكثري از فرصت هاي قانوني همچون ماده 149 قانون 
كار، ظرفيت هاي موجود و بهره گيري از اصل هم افزايي منابع 

با مشاركت دستگاه هاي دولتي و بخش خصوصي مرتبط، 
جهت كاهش هزينه هاي توليد و قيمت تمام شده مسكن 
خواهد بود.  وي افزود: در اين طرح با شناس��ايي گروه هاي 
هدف و اولويت بندي آنها بر اس��اس شاخص هاي تعيين 
شده، متناسب با شرايط هر گروه جهت رفع دغدغه مسكن 
كارگران اقدام خواهد شد.  وي ادامه داد: خوشبختانه اراده 
خوبي هم از سوي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي و هم 
از سوي وزارت راه و شهرسازي وجود دارد تا مقوله مسكن 
كارگري با جديت مورد بررسي قرار گيرد و موانع در اين زمينه 
برطرف شوند. صادقي فر گفت: ضمن اينكه رييس جمهور نيز 

به صورت مستقيم به اين موضوع ورود كرده و در هفته كارگر 
تاكيد داشته اند كه موضوع مسكن كارگري با جديت مورد 

پيگيري قرار گيرد.
معاون فرهنگ��ي و اجتماع��ي وزارت تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي با بيان اينكه همزمان تفاهم نامه اي با مشاركت 
وزارت راه و شهرس��ازي در حال تدوين است تا گروه هاي 
كارگري هدف شناس��ايي ش��وند، افزود: در حال حاضر 
چند مدل مختلف براي تامين مسكن گروه هاي مختلف 
كارگري آماده كرده ايم تا شرايط تامين مسكن متناسب با 
وضعيت خانوار و گروهي كه در آن قرار مي گيرند، تسهيل 

ش��ود و برنامه هاي حمايتي مورد نياز در نظر گرفته شود. 
صادقي فر تاكيد كرد: يكي از مهم ترين موضوعات در اين 
طرح، مش��اركت و همكاري جامعه كار و تلاش در فرايند 
شناسايي كارگران فاقد مسكن است تا با اقدامات حمايتي 
بخشي از مش��كلات كارگران كه در حوزه مسكن است، 
برطرف ش��ود. اين مقام مسوول درباره ضمانت عملياتي 
شدن اين طرح گفت: تاكنون چندين جلسه با نمايندگان 
كارگري و كارفرمايي و ساير مراجع ذي ربط در اين زمينه 
برگزار شده است؛ همزمان جلساتي با وزارت راه و شهرسازي 
پيگيري مي شود تا اين طرح جنبه عملياتي داشته باشد و 

صرفا به انعقاد يك تفاهم نامه بسنده نشود. وي ادامه داد: در 
قالب اين طرح، مدل هاي مختلف از جمله تخصيص زمين، 
تامين مصالح ساختماني با ش��رايط مناسب، حمايت از 
تامين مسكن كارگران در قالب تعاوني، تسهيلات حمايتي 
يا ساير روش ها پيش بيني شده است تا كارگران بر اساس 
وسع مالي و ساير شاخص ها، در اين طرح مورد حمايت قرار 
گيرند. معاون فرهنگي و اجتماعي وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي، تاكيد كرد: به هر حال روش هاي مختلف در حال 
بررسي هستند تا طي تفاهم نامه با وزارت راه و شهرسازي 

اين طرح عملياتي شود.
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لايحه ماليات بر عايدي سرمايه 
تاپايان مهر روي ميز دولت

معاون وزير اقتصاد با بيان اينكه سازمان امور مالياتي 
تاخيري دو هفته اي در تهيه لايحه ماليات بر عايدي 
سرمايه داش��ت، گفت: لايحه مذكور تا پايان مهر يا 
حداكثر تا نيمه آبان ماه به دولت مي رود. محمدعلي 
دهق��ان دهنوي در گفت وگو با مه��ر در مورد اينكه 
تدوين لايحه ماليات بر عايدي سرمايه چه زماني به 
اتمام خواهد رسيد، بيان كرد: فرآيند تدوين لايحه 
ماليات بر عايدي سرمايه در قالب ماليات بر مجموع 
درآمد از سوي سازمان امور مالياتي چندي پيش به 

اتمام رسيد. 
معاون امور اقتصادي وزير امور اقتص��ادي و دارايي 
افزود: البته سازمان امور مالياتي تاخيري دو هفته اي 
نسبت به ضرب الاجل تعيين شده براي تهيه لايحه 
مذكور داشت. وي ادامه داد: هم اكنون در وزارت امور 
اقتصادي و دارايي در حال جمع بندي لايحه ماليات بر 
مجموع درآمد يا همان لايحه اصلاح قانون ماليات هاي 
مستقيم هستيم. دهقان دهنوي تصريح كرد: با توجه 
به اينكه سازمان امور مالياتي با تاخير لايحه مذكور را 
به وزارتخانه ارسال كرد احتمالا فرآيند جمع بندي و 
نهايي سازي در وزارت اقتصاد مقداري طولاني شود. 
وي افزود: تلاش ما اين است كه تا پايان مهر ماه لايحه 
را به دولت ارسال كنيم اما اگر نشد، حداكثر تا نيمه آبان 

ماه اين اقدام انجام خواهد شد.

تصويب آيين نامه  جلسات 
شوراي آمايش سرزمين 

سومين جلس��ه ش��وراي عالي آمايش سرزمين و 
نخستين جلسه اين شورا در سال جاري به رياست 
محمدباقر نوبخت مع��اون رييس جمهور و رييس 
سازمان برنامه و بودجه كشور و رييس شوراي مذكور 
در محل اين سازمان برگزار شد. در اين جلسه فرهاد 
دژپس��ند وزير امور اقتصادي و دارايي، بيژن نامدار 
زنگنه وزير نفت، رض��ا اردكانيان وزير نيرو، محمود 
حجتي وزير جهاد كشاورزي و عيسي كلانتري معاون 
رييس جمهور و رييس سازمان حفاظت محيط زيست 
حضور داشتند. گزارش مذكور حاكي است كه در اين 
جلسه، دو گزارش در مورد اهم اقدام هاي انجام شده در 
مورد مطالعات آمايش سرزمين 31 استان و نيز سند 

آمايش ملي كشور ارايه شد.
در اين جلس��ه همچنين وزارت راه و شهرس��ازي، 
گزارشي از طرح ويژه توسعه و عمران منطقه ساحلي 

مكران ارايه كرد كه به به تصويب شورا رسيد. 
بر  پايه  اين گزارش، در ادامه اين جلسه، رضا اردكانيان 
وزير نيرو با تاكيد بر گنجاندن اطلاعات دقيق همه 
اس��تان ها در مطالعات آمايش استان ها اظهار كرد: 
اس��اس مطالعات آمايش س��رزمين، برنامه ريزي 
فرابخشي اس��ت و نقش اطلاعات پايه در مطالعات 

آمايش، بسيار تعيين كننده و اساسي است.

مردم، قدرت و منافع )100(

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور   بيطرف|

سرويس هاي پخش ويدئو نمونه خوبي است كه نشان 
مي دهد چگونه حذف بي طرفي محض مي تواند به 
رقابت آسيب بزند به طوري كه مزيت شركت هاي به 
ظاهر پرقدرت و حتي بزرگ را از بين ببرد. نت فيليكس 
يك شركت به ش��دت »داده بر« است و به اين خاطر 
مطلوب مشترياني است كه بر انتقال سريع و يكپارچه 
ويدئو متكي هستند . براي همين نت فيليكس نيازمند 
يك مسير سريع و بزرگ داده اي به منازل مشتريان 
است. بنابراين، پايين آوردن سرعت هاي اينترنت كه 
نت فيليكس به آن دسترس��ي دارد آسيب جدي به 
قابليت توانايي آن به عنوان يك كسب و كار مي زند. اگر 
يك فراهم كننده اينترنت، خودش يك پخش ويدئويي 
داشته باشد كه با نت فيليكس رقابت كند مي تواند با 
انسداد دسترسي نت فيليكس به پهناي باند، مزيت 
خودش را به دست آورد . با نبود بي طرفي، فراهم كننده 
انحصاري اينترنت، اين توانايي را دارد تا از كاربرهايي 
مانند نت فيليكس، يك بخش بزرگي از منافع شان را 
استخراج كند و از نت فيليكس به خاطر دسترسي به 
سرعت هاي بالا، يك پرداخت جداگانه اي را طلب كند. 
اگر نت فيليكس آن را ندهد، به اين معني اس��ت كه 

نت فيليكس تا زماني 
كه فدي��ه را پرداخت 
نكن��د، فراهم كننده 
اينترنت مي تواند بطور 
تصادف��ي خدمات را 
پايين بي��اورد حتي 
زماني كه هيچ مشكل 
ظرفيتي وجود نداشته 
باشد. بي اعتبار كردن 

بي طرفي محض مانند اين ادعا است كه بازار اين نوع 
از موارد را رده بندي مي كند: اگر مش��تريان آنچه را 
كه مي خواهند به دست نياورند، آنها به فراهم كننده 
ديگر اينترنت كه نت فيليكس را بطور قابل اعتمادي 
با س��رعت هاي بالا پخش مي كند، رجوع مي كنند. 
اما با س��ه فراهم كنن��ده اصلي اينترنت در كش��ور، 
مش��تريان حق انتخاب محدودي دارند؛ در واقع در 
بسياري از بخش هاي كشور، مشترياني كه پهناي باند 
مي خواهند فقط حق يك انتخاب دارند . حتي اگر در 
درازمدت تازه وارداني وجود داشته باشند كه خدمات 
مطمئن اينترنتي ارايه كنند، درست مانند آن چيزي 
است كه جان مينارد كينز در يك مطلب ديگري گفته 
بود كه در اين دراز مدت، همه ما مرده ايم: نت فيليكس 
قادر نيست صبر كند . با دانشي كه فراهم كنندگان 
اينترنت دارند، آن قدرت بازاري را شكل مي دهند كه 
مي توانند بر ابداع كل صنعت يك خفه كننده بگذارند . 
نتيجه حاصل از آن نابرابري بيشتر، ابداع كمتر و رشد 

پايين تر است .

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

اخبار كلان



اخبار

آيين نامه  اجرايي قانون مبارزه با پولشويي ابلاغ شد

تكاليف دستگاه هاي اجرايي در قانون مبارزه با پولشويي

مهلت و تمديد تسهيلات بدهكاران بانكي بيش از ۵ سال ممنوع شد

فروش آفلاين و آنلاين طلا نيازمند دريافت مجوز است

گروه بانك و بيمه|
معاون اول رييس جمه��ور آيين نامه 57 صفحه اي ماده 
)۱۴( الحاق��ي قانون مبارزه با پولش��ويي را ب��راي اجرا 
به دس��تگاه هاي اجرايي اب��اع كرد. هي��ات وزيران در 
جلس��ه ۲۱ مهر ۱۳۹۸ به پيشنهاد شوراي عالي مقابله 
و پيش��گيري از جرايم پولشويي و تأمين مالي تروريسم 
و تأييد رييس قوه قضايي��ه آيين نامه اجرايي ماده )۱۴( 
الحاق��ي قانون مبارزه با پولش��ويي در پانزده فصل و ۱5 
ماده را تصويب كرد. به گزارش »تعادل«، براس��اس اين 
آيين نامه كارگروه ملي ارزيابي خطر )ريس��ك( مكلف 
است كارگروه هاي تخصصي اعم از كارگروه هاي ارزيابي 
تهديد، آسيب پذيري ملي، آسيب پذيري بخش بانكداري، 
آس��يب پذيري بخش اوراق بهادار، آسيب پذيري بخش 
بيمه، آس��يب پذيري ساير موسس��ات مالي و اعتباري 
و آس��يب پذيري بخش هاي مش��اغل  غيرمالي را جهت 
بررسي خطر )ريسك( پولشويي و تأمين مالي تروريسم 
تش��كيل دهد. اعضاي اين كارگروه ها شامل نمايندگان 
دستگاه هاي متولي نظارت مربوط به هر حوزه، نهادهاي 
ذي صاح و نمايندگان اشخاص مشمول تحت نظارت اعم 
از بخش خصوصي يا عمومي است كه توسط كارگروه ملي 
ارزيابي خطر )ريسك( تعيين مي گردد. همچنين كارگروه 
ملي ارزيابي خطر )ريسك( مكلف است با درنظرگرفتن 
شرايط كشور و بررسي آسيب ها و تهديدهاي حوزه هاي 
اصلي، نسبت به ارايه توصيه هاي لازم در خصوص اعمال 
رويكرد مبتني بر خطر )ريس��ك( در مبارزه با پولشويي 
و تأمين مالي تروريس��م و تخصي��ص امكانات موجود 
مبتني بر خطر )ريس��ك(  هاي شناسايي شده اقدام و به 
دس��تگاه هاي ذي ربط اباغ كند. مرك��ز اطاعات مالي 
مكلف است با همكاري نهادهاي ذي ربط به منظور تعيين 
خطر )ريسك( ارباب  رجوع در تعامات كاري با اشخاص 
مشمول، نسبت به تهيه فهرست اشخاص با خطر )ريسك( 
بالا اقدام كند و فهرس��ت مزبور را ب��ا رعايت ماحظات 
امنيتي و  بطور سامانه اي )سيستمي( در اختيار اشخاص 
مشمول قرار دهد. به اين منظور، مركز اطاعات مالي بايد 
فهرست اشخاص حقوقي داراي شيوه فعاليت اقتصادي و 
ساختار مالكيت غيرمعمول يا پيچيده، صاحبان مشاغلي 
كه با وجه نقد زياد س��روكار دارند، اشخاص داراي خطر 
)ريسك( سياسي، افراد پرتردد به مناطق پرخطر، اشخاص 
داراي سابقه محكوميت پولشويي يا امنيتي، اشخاص با 
خطر )ريسك( بالا به تشخيص ضابطان خاص مبارزه با 
پولشويي را تهيه كند. برهمين اساس، همه دستگاه هاي 
اجراي��ي از قبيل وزارت كش��ور، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، وزارت امور خارجه، وزارت دادگستري، نيروي 
انتظامي جمهوري اس��امي اي��ران، گمرك جمهوري 
اس��امي ايران، بانك مركزي جمهوري اسامي ايران و 

نهادهاي امنيتي و اطاعاتي مكلفند امكان دسترسي مركز 
اطاعات مالي را به اطاعات موردنياز فراهم كنند. طبق 
اين آيين نامه مركز اطاعات مالي مكلف است نسبت به 
جمع آوري اسامي مناطق پرخطر مطابق شاخص هايي از 
قبيل شاخص هاي زير اقدام و آنها را پس از تصويب شورا، 

به اشخاص مشمول اباغ كند: 
۱- مناطق��ي مانند گمرك ه��ا، مناط��ق آزاد و برخي 
مناط��ق مرزي ك��ه از نظر پولش��ويي ي��ا تأمين مالي 
تروريس��م در معرض خطرند. ۲- كشورهايي كه داراي 
نظام هاي ضدپولش��ويي كافي تشخيص داده نشده اند. 
۳- كش��ورهايي كه داراي س��طح بالاي فس��اد مالي يا 
فعاليت هاي جنايي تشخيص داده شده اند. ۴- كشورها 
يا مناطقي كه تأمين كنن��دگان مالي يا حامي اقدامات 
تروريستي تش��خيص داده ش��ده اند يا كشورهايي كه 
س��ازمان هاي تروريس��تي در آنها فعالي��ت مي كنند. 
همچنين سازمان ثبت احوال كشور مكلف است ظرف 
شش ماه پس از تصويب اين آيين نامه، پايگاه يكپارچه 
اطاعات هويتي اش��خاص حقيقي ايران��ي را به  نحوي 
ساماندهي كند كه همواره امكان استعام برخط و بدون 
محدوديت آخرين اطاعات پايه هويتي و مرتبطين آنها 

براي اشخاص مشمول فراهم باشد.
وزارت ارتباط��ات و فن��اوري اطاعات مكلف اس��ت با 
همكاري وزارت كش��ور، ظرف يك سال پس از تصويب 
اين آيين نامه، س��امانه نش��اني اختصاصي مكان محور 
اشخاص حقيقي و حقوقي را به  نحوي راه اندازي كند كه 
ضمن استانداردسازي نشاني ها، امكان استعام و نمايش 
موقعيت مكاني را بر روي نقشه جغرافيايي براي اشخاص 
مشمول در راستاي اجراي مقررات مبارزه با پولشويي و 
تأمين مالي تروريس��م فراهم آورد.سازمان ثبت احوال 
كشور و سازمان ثبت اسناد و اماك كشور مكلفند شماره 
ملي اش��خاص حقيقي و شناسه ملي اشخاص حقوقي 
متصل به هر شناس��ه )كد( پس��تي و همچنين نقشه 
حدنگار اماك كشور را به  صورت برخط در اختيار وزارت 

ارتباطات و فناوري اطاعات قرار دهند.
وزارت صنعت، معدن و تجارت مكلف است با همكاري 
بانك مركزي جمهوري اسامي ايران، ظرف يك سال 
پس از تصويب اي��ن آيين نامه ، امكان ثبت س��امانه اي 
)سيستمي( معامات طا، فلزات و سنگ هاي گران قيمت 
و عتيقه جات را از طريق سامانه جامع تجارت فراهم كند. 
همچنين اين وزارتخانه مكلف است با همكاري وزارت 
كشور، گمرك جمهوري اس��امي ايران و اتاق اصناف 
ايران، ظرف يك س��ال پس از تصوي��ب اين آيين نامه ، 
امكان ثبت س��امانه اي )سيس��تمي( معامات خودرو 
و ني��ز فرش هاي گران قيمت را از طريق س��امانه جامع 
تجارت فراهم كنند. پس از ايجاد امكان ثبت سامانه اي 

)سيستمي( در س��امانه موضوع اين ماده، تخصيص يا 
تعويض پاك خودرو توسط نيروي انتظامي جمهوري 
اس��امي ايران فقط پس از اس��تعام از اين سامانه و در 
صورت ثبت معامله خودرو در آن صورت خواهد گرفت. 
گمرك جمهوري اسامي ايران و همه توليدكنندگان 
داخلي خودرو و فرش ه��اي گران قيمت مكلفند كليه 
اطاعات مربوط به خودروها و نيز فرش هاي گران قيمت 
اعم از وارداتي يا تولي��د داخل را مطابق نيازمندي هاي 
وزارت صنعت ، معدن و تجارت در اختيار اين دستگاه قرار 
دهند. سامانه جامع تجارت بايد به گونه اي راه اندازي گردد 
كه زنجيره نقل  و انتقالات خودرو و جزييات معامات آن 
اعم از مبلغ و طرفين معامله در اين س��امانه ثبت شود و 
همه اشخاص امكان ثبت معامات خود را در اين سامانه 
داشته باشند.وزارت ارتباطات و فناوري اطاعات مكلف 
است ظرف يك سال پس از تصويب اين آيين نامه، ضمن 
راه اندازي سامانه ملي شماره تلفن همراه ، بستر لازم را 
جهت تعيين يك شماره تلفن همراه به هر شخص حقيقي 
يا حقوق��ي اعم از ايراني يا خارجي ايج��اد كند و امكان 
اس��تعام برخط و بدون محدوديت آن را براي اشخاص 
مشمول فراهم آورد. اشخاص مشمول مكلفند از شماره 

تلفن همراه ثبت شده براي شناسايي ارباب رجوع و نيز 
برقراري ارتباط با اشخاص )حقيقي يا حقوقي/ ايراني يا 

خارجي( استفاده كنند.
 وزارت صنعت، معدن و تجارت مكلف است با همكاري 
سازمان ثبت اسناد و اماك كشور، ظرف شش ماه پس از 
تصويب اين آيين نامه، سامانه مكان محور ثبت معامات 
اماك و مستغات كشور را به  گونه اي پياده سازي كند 
كه براي كليه اش��خاص حقيقي و حقوقي امكان ثبت 
معامات مربوط به اموال  غيرمنقول، اعم از اينكه داراي 
سند رسمي يا  غيررسمي باشد، فراهم گردد. سازمان ثبت 
اسناد و اماك كشور مكلف است پايگاه يكپارچه اطاعات 
وكالت نامه ه��اي رس��مي را ظرف يك س��ال به  نحوي 
ساماندهي كند كه همواره امكان استعام برخط وضعيت 
آن براي اشخاص مشمول فراهم باشد.منظور از وضعيت 
وكالت نامه اقام اطاعاتي پايه هويتي وكيل و موكل، نوع 
وكالت نامه و مدت اعتبار آن است.پس از راه اندازي اين 
پايگاه، ارايه هرگونه خدمات وكالتي جديد و ادامه ارايه 
خدمات پيشين به ارباب رجوع توسط اشخاص مشمول 

منوط به ثبت وكالت نامه در پايگاه مذكور خواهد بود.
سازمان ثبت اسناد و اماك كشور مكلف است فهرست 

آن دسته از وكالت نامه ها را كه به  دلايلي به  جز پايان مدت 
اعتبار ابطال يا تعليق شده اند، به  همراه تاريخ و علت آن، 

روزانه در اختيار اشخاص مشمول قرار دهد.
موسسات مالي و اعتباري و صرافي ها مكلفند در اجراي 
شناس��ايي ارباب رجوع، فرآيندها و رويه هاي شناسايي 
مقتضي )شامل شناسايي ساده، معمول و مضاعف( را به  
گونه اي ساماندهي كنند كه حين اخذ اطاعات كافي در 
هنگام آغاز تعامل كاري ) همچنين در طول تعامل كاري(، 
 امكان ارزيابي خطر )ريس��ك( برق��راري تعامل كاري با 
ارباب  رجوع و اتخاذ رويه هاي شناسايي متناسب فراهم 
شود.  اطاعات موردنياز بايد حداقل شامل مواردي نظير 
نوع ش��خص )حقيقي يا حقوقي(، تابعيت ارباب  رجوع، 
منطقه جغرافيايي محل سكونت و محل اقامت قانوني، 
مبدأ و مقصد موردانتظار تراكنش ه��ا و عمليات ارباب  
رجوع، ش��غل و نوع فعاليت، ميزان درآمد و منابع اموال، 
خدمات مورد تقاضا يا ارايه  شده از سوي ارباب  رجوع، هدف 
از افتتاح حساب يا ايجاد تعامل كاري، استفاده مستقيم يا 
با واسطه از خدمات دريافتي و استفاده يا دريافت خدمات 
به  صورت غيرحضوري باش��د كه ماهيت، هدف و خطر 

)ريسك( تعامل كاري با ارباب رجوع را مشخص سازد.

مسوول شبكه اطاع رساني حقوق بانكي اعام كرد كه بر 
اساس دستورالعمل جديد شوراي پول و اعتبار، اعطاي 
مهلت و تمديد تسهيات بدهكاران بانكي بيش از 5 سال 
ممنوع شده و امكان پذير نيست. ياسر مرادي در گفت وگو 
با ايبِنا درب��اره جزييات دس��تورالعمل امهال مطالبات 
غيرجاري بانك ها كه توسط ش��وراي پول و اعتبار اباغ 
شده است، افزود: البته هيات مديره بانك ها مي توانند در 
موارد استثنايي با امهال 5 سال ديگر تسهيات نيز موافقت 
كنند. اين كارشناس حقوق بانكي گفت: براساس مكانيزم 
در نظر گرفته شده در قانون عمليات بانكي بدون ربا كه در 
سال ۱۳۶۲ تصويب شد، اعطاي تسهيات براساس عقود 
اسامي تعريف شد و اعطاي تسهيات بايد باعث ايجاد 
حركت و پويايي در بخش واقعي اقتصادي مي ش��د. وي 
افزود: با اين حال قانون عمليات بانكي بدون ربا در خصوص 
اينكه در زمان سررسيد شدن تسهيات و امهال آن تكليف 
چه خواهد بود، مقرره اي نداشته و سكوت مطلق داشت تا 
اينكه در سال ۱۳۹۱ بانك مركزي در بخشنامه اي اعام 
كرد كه بانك ها مي توانند از قرارداد س��لف، خريد دين و 
اجاره به شرط تمليك براي امهال مطالبات بانكي استفاده 
كنند اما بازهم به سازوكارهاي اين موضوع اشاره اي نكرده 
بود لذا اين بخشنامه هيچ گاه اجرايي نشد. اين كارشناس 
مسائل حقوقي بانكي تصريح كرد: با توجه به اينكه رويه 
واحدي در شبكه بانكي در خصوص امهال مطالبات وجود 
نداشت، بانك ها به سليقه خود هريك روش و شيوه اي را 
براي حل اين موضوع در پيش گرفتند. شايع ترين شيوه 
بانك ها نيز اين بود كه مدت زمان تس��هيات را افزايش 
داده و به ازاي آن سود بيشتري دريافت مي كردند. مرادي 
با بيان اينكه افزايش مدت زمان تسهيات در صورت باقي 
بودن موضوع مشاركت از نظر شرعي در عقود مشاركت 
مدني و مضاربه اشكالي ندارد، تاكيد كرد: با اين حال اين 
موضوع در مورد عقودي همچون مرابحه، فروش اقساطي 
و بيشترعقودي كه تمليكي هستند، اشكال شرعي دارد 

زيرا مصداق بارز رباي جاهلي اس��ت. اين استاد دانشگاه 
رفتار بانك ها در امهال مطالبات را سليقه اي توصيف كرد 
و افزود: موضوع ربح مركب كه دو-سه سالي است مجلس 
با بانك ها درباره آن اختاف نظر دارد نيز ناش��ي از رفتار 
ناصواب برخي بانك ها در اين زمينه بود. وي ادامه داد: به 
دنبال اين مشكات، بانك كشاورزي با تشكيل يك تيم 
تحقيقاتي – عملياتي با حضور اساتيد برجسته دانشگاه، 
اعضاي شوراي فقهي بانك مركزي و كارشناسان خبره 
بانكي به مدت يكس��ال در زمينه رفع اين مشكل بطور 
مفصل كار كرد و دستورالعمل جامعي را تهيه ديد و آن را 
به بانك مركزي پيشنهاد داد. بانك مركزي نيز با كليات 
موضوع موافقت و آن را در قالب دستورالعملي جامع تهيه 
كرد كه جزييات آن در اسفندماه سال ۱۳۹7 در شوراي 
فقهي بانك مركزي به تصويب رس��يد. مس��وول شبكه 
اطاع رساني حقوق بانكي گفت: اين دستورالعمل بعد از 
بررسي در كميته فرعي شوراي پول و اعتبار و در نهايت 
در جلسه اصلي شوراي پول و اعتبار مطرح و در تاريخ ۲۶ 
شهريور ۱۳۹۸ از سوي بانك مركزي براي اجرا به شبكه 
بانكي اباغ شد. مرادي درباره مهم ترين تفاوت هاي اين 
دستورالعمل با شرايط قبلي اظهار داشت: رييس كل بانك 
مركزي از اين دستورالعمل به عنوان قانون عمليات بدون 
رباي-۲ نام برد زيرا كه رويه واحدي را درباره روش هاي 
امهال مطالبات در بانك ها در نظر گرفته و راهكارهاي اين 

موضوع را به طور شفاف اعام كرده است.

 تعيين چهار شيوه امهال مطالبات
اين اس��تاد دانشگاه اجراي اين دس��تورالعمل را داراي 
مزايايي براي بانك ها در طولاني مدت دانست و افزود: 
اج��راي اين دس��تورالعمل باعث وحدت روي��ه درباره 
امهال مطالبات خواهد ش��د؛ در عين حال شوراي پول 
و اعتبار تمديد عقود مش��اركتي را تجويز كرده و براي 
عق��ود مبادله اي نيز براي هر عقدي، حداقل س��ه عقد 

جايگزين معرفي كرده كه عقد اوليه در قالب يكي از اين 
عقود تجديد مي شود. وي تاكيد كرد: اولين و مهم ترين 
دستاورد دستورالعمل امهال مطالبات بانك ها اين است 
كه تفاسير مختلف درباره امهال تسهيات مختلف را از 
بين برده و تمامي موارد را در قالب چهار شيوه مشخص 
تقسيط مجدد، تمديد قرارداد، تجديد قرارداد و تبديل 

قرارداد احصاء كرده است.

 از بين رفتن ربح مركب از شبكه بانكي
مسوول شبكه اطاع رساني حقوق بانكي درباره تفاوت 
بعدي اين دس��تورالعمل با موارد قبل گفت: دستاورد 
مهم اين دستورالعمل كه بيشتر بانك ها قبل از اين به 
آن عمل نمي كردند، اين است كه وجه التزام هاي بانكي 
كه مركب از نرخ سود پس از سررسيد به عاوه ۶ درصد 
است، به هيچ عنوان قابليت اينكه بانك ها آن را دوباره 

تقسيط كرده و روي آن سود بگيرند، نخواهد داشت.
وي توضيح داد: دستورالعمل امهال مطالبات به بانك ها 
تكليف كرده كه مي توانند اين وجه التزام را تعيين تكليف 
كنند كه يا بايد به صورت نقد آن را از مش��تري دريافت 
كنند يا اينكه آن را روي س��اير اقس��اط بدهي مشتري 
تقس��يط كنند اما بابت اين تقسيط حق دريافت هيچ 
گونه س��ودي را ندارند. با اجراي اين دستورالعمل ربح 
مركب بطور كامل از شبكه بانكي حذف مي شود و هيچ 
گونه سودي به وجه التزام تعلق نخواهد گرفت.اين مشاور 
حقوق بانكي تاكيد كرد: البته برخي معتقدند اين بخش 
از دستورالعمل بيش از حد سخت گيرانه است و اگر بانك 
بتواند موضوع فعاليت جديدي براي مشتري پيدا كند، 
مي تواند وجه التزام هاي محقق شده را در قالب تسهيات 
جديد با موضوع جديد براي مش��تري تقسيط كند؛ در 
عمل با اين شيوه بانك ها چاره اي جز دريافت نقدي وجه 
التزام بدهكاران كه برخي اوقات از مبلغ اصل تسهيات 
هم فراتر رفته، نخواهند داشت.مرادي ادامه داد: نكته مهم 

ديگر اينكه بانك ها در صورتي كه صاح مي دانستند به 
دفعات مختلف و بدون سقف تسهيات را براي مشتريان 
خود امهال مي كردند اما با اباغ اين دستورالعمل تنها 
يك بار و حداكثر به مدت 5 سال امكان امهال تسهيات 
وجود دارد.اين استاد دانشگاه در عين حال افزود: با اين 
حال ش��وراي پول و اعتبار امتيازي را در نظر گرفته كه 
اگر هيات مديره يك بانك، امهال تس��هيات براي يك 
مشتري را تصويب كرد، در موارد استثنايي و با مسووليت 
و موافقت خود هيات مديره، يك دوره 5 ساله ديگر نيز 

بدهكاران مي توانند تسهيات خود را امهال كنند.

 بار مس�ووليت پذيرش امه�ال مطالبات  بر 
دوش بانك عامل

اين كارشناس حقوق بانكي تاكيد كرده: از سوي ديگر، 
تنها تسهياتي از نظر شوراي پول و اعتبار قابليت امهال 
دارد كه بانك بنا به تشخيص خود اعام كند حتما در 
سررسيدهاي مقرر شده، اقساط آن قابل وصول است 
و بار مسووليت از اين نظر بر دوش خود بانك است. در 
صورتي كه بانك تشخيص دهد مطالبات قابليت وصول 
ندارد نيز امكان اينكه وارد فاز امهال مطالبات شود، وجود 
نخواهد داشت. وي اظهار داشت: بانك ها مي توانند در 
عقود مشاركتي و بطور مش��خص در عقود مشاركت 
مدني و مضاربه بدون آنكه از قرارداد جديدي استفاده 
كنند، مهلت قرارداد تسهيات را افزايش دهند و سود 
بيشتري بگيرند اما در عقودي كه مشاركتي نيستند، 
بانك ها بايد از ساير عقود تبديلي براي امهال مطالبات 
اس��تفاده كنند. مرادي در اين خص��وص توضيح داد: 
براس��اس دس��تورالعمل جديد، بانك ها بايد از عقود 
سلف، اجاره به شرط تمليك، فروش اقساطي و خريد 
دين براي امهال مطالبات استفاده كنند. به عنوان نمونه، 
بانك مي تواند محصولات كارخانه مشتري خود را در 
قالب عقد سلف پيش خريد كند يا اگر مشتري اسناد 

تجاري و چك هايي سررسيد نشده دارد نيز آنها را در 
قالب خريد دين كرده و مطالبات وي را امهال كند. اين 
استاد دانشگاه ادامه داد: شيوه امهالي ديگري كه بانك ها 
مي توانند استفاده كنند اين است كه كالاي مشتري 
خود را براي امهال مطالبات از آنها خريداري و براساس 

عقد اجاره به شرط تمليك به آنها بازگردانند.

 ضرورت پرداخت ۲۰ درصد تسهيلات  براي 
ورود به چرخه امهال مطالبات

مسوول شبكه اطاع رساني حقوق بانكي يكي از نكات 
مهم درباره امهال مطالبات را ضرورت دريافت دست كم 
۲۰ درصد از رقم تسهيات و امهال ۸۰ درصد باقي عنوان 
كرد و افزود: براين اساس اگر مشتري ظرف ۶ ماه اقساط 
خود را به موقع پرداخت كرد، يك درجه از طبقاتي كه 
در دستورالعمل وصول مطالبات غيرجاري بانك ها براي 
وي تعريف شده، وضعيتش بهبود خواهد يافت و به طبقه 
بالاتر مي رود. وي توضيح داد: در گذشته بانك مركزي ۴ 
طبقه براي افرادي كه تسهيات آنها امهال مي شد در نظر 
گرفته بود كه با اباغ دستورالعمل جديد اين طبقات به ۸ 
طبقه افزايش يافته است يعني اگر يك مشتري هر ۶ ماه 
يك طبقه بهبود رتبه در اين طبقات پيدا كند، در صورتي 
كه درباره وضعيت وي استعام گرفته شود، سامانه بانك 
مركزي به عنوان مطالبات امهالي وضعيت وي را نشان 
مي دهد و دچار محروميت هاي خدمات بانكي كه شامل 
افراد داراي بدهي غيرجاري هستند، نمي شوند. مرادي 
درباره اينكه با اجراي اين دستورالعمل صورت هاي مالي 
بانك ها تا چه اندازه شفاف خواهد شد نيز گفت: شفافيت 
مالي ب��ه اين صورت خواهد بود ك��ه بانك ها مي توانند 
از محل امهال مطالبات س��ود شنايي كنند اما در عين 
حال بايد ذخيره گيري هاي قانون��ي درباره آن را نيز در 
محاسبات مالي شان انجام دهند و نمي توانند از تكليف 

ذخيره گيري شانه خالي كنند.

گروه بانك و بيمه|  
سخنگوي اتحاديه كسب و كارهاي مجازي گفت: فروش 
آناين طا توسط كس��ب و كارها نيازمند مجوز فروش 
آفاين طا از اتحاديه طاي استان و سپس مجوز فروش 
آناين از اتحاديه كسب و كارهاي مجازي دارد. به گزارش 
تعادل، رضا الفت نسب درباره مجوز فروش آناين طا گفت: 
بر اساس ماده ۸7 قانون نظام صنفي و آيين نامه اعام شده، 
هر فعاليت در حوزه فضاي مجازي نياز به مجوز از اتحاديه 
كسب و كارهاي مجازي دارد و كسب و كارهايي كه قصد 
فروش آناي��ن طا دارند باي��د از اتحاديه مجوز فعاليت 
دريافت كنند. سخنگوي اتحاديه كسب و كارهاي مجازي 
ادامه داد: در حال حاضر 5 مجوز ص��ادر كرده ايم و آيين 
نامه اي را با معاونت فضاي مجازي دادستاني كل كشور آماده 
كرده ايم و در حال حاضر چندين ماه است كه در اختيار اتاق 

اصناف ايران براي اباغ اس��ت و در صورت اباغ اين حوزه 
قانونمند خواهد شد و ساماندهي مي شود.وي تاكيد كرد: 
پنج كسب و كاري كه هم اكنون مجوز فروش آناين طا 
از اتحاديه كسب و كارهاي مجازي را دارند در عين حال از 
اتحاديه هاي طا استان خود مجوز دريافت كرده اند و به 
صورت فيزيكي نيز فعاليت دارند؛ در حقيقت ما صرفا به 
كس��ب و كارهايي مجوز فروش آناين طا مي دهيم كه 
مجوز فعاليت آفاين را داشته باشندالفت نسب افزود: بر 
اساس آيين نامه اي كه براي فروش آناين طا آماده شده، 
كس��ب و كاري كه قصد فروش آناين طا را دارد يا بايد 
خودش صاحب طا فروشي باشد يا با طافروشي قراردادي 
منعقد كن��د كه اين موضوع باعث خواهد ش��د تا فضاي 
كسب و كار اين بخش امن شود و از سرمايه سرمايه گذاران 
و شهروندان حراست ش��ود. سخنگوي اتحاديه كسب و 

كارهاي مجازي با اشاره به فعاليت كسب و كارها در زمينه 
فروش آناين طا و س��كه گفت: بايد واقعيت را پذيرفت 
كه در اين بخش فعاليت هايي از س��وي كسب و كارهاي 
نو در حال انجام است و براي ساماندهي بايد قانونگذاري 
و نظارت صورت گيرد تا از مش��كات پيشگيري شود و 
كس��ب و كارها بتوانند در اين فض��اي اقتصادي فعاليت 
داشته باشند؛ معتقدم، هر چقدر جلوي كسب و كارها را 
بگيريم وارد فضاي غير رسمي مي شوند و ديگر نمي توان 
فضا را ساماندهي كرد و مشكاتي در رابطه با كاهبرداري 
داشتيم. روز سه شنبه ۲۳ مهر ۹۸، قيمت جهاني اونس طا 
به ۱۴۹5 دلار در بازار جهاني رسيد. همچنين با اعام نرخ 
دلار در بازار آزاد و معامات نقدي به قيمت ۱۱۴۲۰ تومان، 
بازار ارز و طا در داخل با افزايش اندك قيمت ها مواجه شد. 
مظنه يك مثقال طاي آب شده ۱7 عيار با 7 هزار تومان 

افزايش نسبت به روز دوش��نبه يك ميليون و 7۶۳ هزار 
تومان، هر گرم طا ۱۸ عيار ۴۰7 هزار و ۱۰۰ تومان، سكه 
طرح جديد با افزايش ۱۶ هزار توماني نسبت به روز دوشنبه 
به ۳ ميليون تومان و ۹۸۶ هزار تومان، طرح قديم ۳ ميليون 
و ۹۶۰ هزار تومان، نيم سكه ۲ ميليون و ۳۰ هزار تومان، ربع 
سكه يك ميليون و ۲۳۰ هزار تومان و سكه يك گرمي ۸۴۰ 
هزار تومان معامله شد. در صرافي هاي مجاز بانك مركزي 
نرخ ها نسبت به روز دوشنبه بدون تغيير ماند، بر اين اساس 
صرافي هاي مجاز بانك مركزي قيمت خريد دلار را ۱۱ هزار 
و ۲5۰ تومان و قيمت فروش آن را ۱۱ هزار و ۳5۰ تومان 
اعام كرده اند. اين صرافي ها هر يورو را به قيمت ۱۲ هزار و 
۴5۰ تومان مي خرند و ۱۲ هزار و 55۰ تومان مي فروشند. 
در سامانه سنا نيز نرخ لحظه اي دلار به ۱۱۳5۰ و نرخ يورو 
به ۱۲55۰ تومان رسيد، همچنين سامانه سنا نرخ ميانگين 

ارز براي روز دوش��نبه ۲۲ مهر ۹۸ را براي دلار ۱۱ هزار و 
۲۸7 تومان، يورو ۱۲ هزار و ۴7۱ تومان، پوند انگليس ۱۳ 
هزار و ۹۹7 تومان، درهم امارات ۲ هزار و ۹۳۱ تومان، لير 
تركيه ۲ هزار و ۸ تومان و يوآن چين يك هزار و ۶7۹ تومان 
اعام كرد.  همچنين در بازار ارز رسمي، بانك مركزي نرخ 
۴7 ارز را براي روز سه شنبه اعام كرد كه بر اساس آن نرخ 
۲۴ ارز مانند يورو نسبت به روز دوشنبه و قيمت ۱۰ واحد 
پولي ديگر مانند پوند افزايش يافت. نرخ دلار و ۱۲ ارز ديگر 
نيز ثابت ماند. بر اساس اعام بانك مركزي هر دلار امريكا 
براي روز سه ش��نبه ۲۳ مهرماه ۹۸ بدون تغيير نسبت به 
روز دوشنبه ۴۲ هزار ريال قيمت خورد. همچنين هر پوند 
انگليس با ۲۹ ريال افزايش 5۳ هزار و ۶ ريال و هر يورو نيز 
با ۱۲ ريال افت نسبت به روز دوشنبه ۴۶ هزار و ۳۳۳ ريال 

ارزش گذاري شد.
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 »استارت آپ لينكپ« 
آينده ما را متحول مي كند

رويداد|  LinkapDay   توس��ط اس��تارت آپ 
لينكپ )ش��ركت راهبران اينترنت اش��يا(، يكي از 
سرمايه پذيران شناس��ا - از شركت هاي گروه مالي 
پاس��ارگاد- در مهر ماه س��ال جاري در تالار ايوان 
شمس تهران برگزار شد.  معرفي راهكارهاي جديد 
لينكپ، همگام با تازه ترين روندهاي اينترنت اشيا 
و هوشمندس��ازي، موضوع سومين رويداد سالانه 
لينكپ بود. همچنين از ۳ محصول اصلي لينكپ در 
ارايه سرويس هاي يكپارچه اينترنت اشياء رونمايي 
شد.بر اس��اس اين خبر، استارت آپ لينكپ پس از 
شكل گيري در س��ال ۱۳۹5، در ادامه مسير خود 
با مشاركت شركت شناسا و شتابدهنده تريگ آپ 
جهت ارايه خدماتي با كيفيت و كاربردي تر توسعه 
 ،linka  يافت. به گفته علي رحمان پور، هم  بنيانگذار
هدف از ايجاد اين اس��تارت آپ، هوشمندس��ازي 
يكپارچه است تا فناوري را به خدمت انسان درآورد. 
وي همچني��ن ارايه راهكارهاي هوشمندس��ازي 
محيطي در مجتمع هاي تجاري، اداري، صنعتي و 
مس��كوني را به عنوان نقطه تمركز اين استارت آپ 
بيان كرد. حامد ساجدي مديرعامل شركت شناسا 
نيز ضمن اشاره به برنامه هاي كاربردي و آينده ساز 
استارت آپ لينكپ در حوزه هاي سامت، مديريت 
شهري، حمل ونقل، هوشمندس��ازي و… نقش 
 IoT لينكپ و استارت آپ هاي مش��ابه را در حوزه
تأثيرگذار دانس��ت.گفتني است لينكپ )راهبران 
اينترنت اشيا( با راهبرد ارايه بستري از فناوري هاي 
 IoT به روز، امن و مقرون به صرفه براي ارايه خدمات
پا به عرصه گذاشته است. سازمان ها، كسب وكارها 
و افراد مي توانند راهكارهاي IoT مد نظر خود را از 
»بخش راهكارهاي لينكپ« انتخاب كرده و آنها را 
به صورت يكپارچه و بر بستر تازه ترين فناوري هاي 
»هس��ته IoT لينكپ« دريافت كنند. بازار هدف 
لينكپ در مرحله نخس��ت منطقه و سپس عرصه 
جهاني اس��ت. از اين رو راهب��رد لينكپ در تمامي 
خدمات، ايجاد وجه تمايز و رقابت پذير بودن نسبت 

به پيشروان بين المللي اين صنعت است.

۴ هدف طرح تسهيلات وديعه 
براي اجاره نشين ها

وزارت اقتص��اد ۴ هدف مربوط به ط��رح پرداخت 
تس��هيات وديعه و اجاره در بازار اجاره نش��يني را 
اع��ام كرد.عملكرد يك س��ال گذش��ته دولت در 
حوزه اقتص��اد بيانگر تدوين ۴ برنامه رونق س��از و 
مش��وق س��رمايه گذاري هاي مولد در بخش هاي 
مختلف اقتصادي است كه بخشي از اين برنامه ها به 
شكل كامل عملياتي شده و بخشي ديگر در مسير 

پياده سازي و اجرا قرار دارد.
به گزارش ايبِنا، اين وزارتخانه براي بهبود محيط 
 كس��ب و كار جه��ت دس��تيابي به مس��يرهاي 
ثروت آفريني، شغل آفريني و كارآفريني، افزايش 
نرخ رشد س��رمايه گذاري را هدف قرار داده است. 
رشد سرمايه گذاري هاي مولد به ارتقاي توان توليد 
ملي، افزايش فرصت هاي شغلي،  افزايش سهم ايران 
از تجارت جهاني و همچنين مناسب سازي فضاي 
كسب و كار منجر مي شود.مهم ترين برنامه اي كه در 
اين چارچوب پايه ريزي شده، بسته رونق توليد است 
تا آثار منفي شرايط موجود بر بخش هاي توليدي به 
نوعي جبران شود و زمينه افزايش ظرفيت و رشد و 
ارتقاي توليدات جديد فراهم بيايد.وزارت اقتصاد 
از جمله سياست هاي رونق ساز را بر مدار »تثبيت 
و تعميق بازار ارز« قرار داده اس��ت. بر اين اس��اس، 
توسعه بازارهاي صادراتي، سياست هاي ارزي مشوق 
رونق تولي��د و همچنين تجهيز منابع مالي جديد 
براي تامين مالي بنگاه هاي توليدي از طريق تحقق 
سياس��ت هاي پولي و اعتباري در دستور كار قرار 
گرفته است. ثبات نسبي قيمت ارز طي ماه هاي اخير 
مهم ترين نشانه از تحقق اين سياست است كه نتيجه 
آن را مي تواند در بازار مس��كن به شكل اثرپذيري 
قيمت ها از ثبات ارز مشاهده كرد. قيمت مسكن در 
دو ماه اخير هر ماه حدود ۳ درصد نسبت به ماه قبل 
از آن كاهش پيدا كرد.وزارت اقتصاد دومين برنامه 
براي تحول اقتصادي در ش��رايط فعلي را مختص 
بازار مسكن تعريف كرده است. برنامه ايجاد حساب 
وديعه و اج��اره مهم ترين طرح اين وزارتخانه براي 
تنظيم بازار اجاره مسكن است. اين طرح به كنترل 
تورم انتظاري بخش مسكن از طريق فراهم كردن 
بستر تعويض وديعه و اجاره براي مستاجران كمك 
خواهد كرد. دومين هدف از اين برنامه تامين وديعه 
مسكن براي مستاجراني است كه خواهان پرداخت 
اجاره بهاي ماهانه كمتر و پرداخت پول پيش )رهن( 
به جاي آن هستند. هدف سوم نيز تنوع بخشيدن به 
ابزارهاي تامين مالي در حوزه مسكن است. مجموعه 
اين اهداف در نهايت باعث تحقق هدف چهارم كه 
تنظيم و ثبات بخشي به بازار مسكن است خواهد 
شد.وزارت اقتصاد در راستاي يكي ديگر از برنامه هاي 
رونق اقتصادي تدوين نقش��ه راه عملياتي بهبود 

محيط كسب و كار را آغاز كرده است. 

تمديد فروش گواهي سپرده 
18 درصدي در بانك پارسيان

پيرو مجوز بانك مركزي ج.ا.ا فروش اوراق گواهي 
سپرده مدت دار بانك پارسيان تمديد شد. 

به گزارش روابط عمومي بانك پارسيان؛ فروش 
اوراق گواهي سپرده يك ساله با نام و الكترونيكي 
)از طريق سامانه سيما( با مجوز بانك مركزي با 
نرخ سود علي الحس��اب ۱۸ درصد سالانه و قابل 
 پرداخ��ت در مقاط��ع ماهانه و با ن��رخ بازخريد

۱۰ درصد سالانه قبل ازسررسيد خواهد بود.
هموطنان عزيز مي توانند ب��راي بهره مندي از 
 اين فرصت سرمايه گذاري استثنايي از روز شنبه
۲۰ /۹۸/7 لغايت پنج شنبه ۹۸/7/۲5 به شعب 

بانك پارسيان در سراسر كشور مراجعه نمايند.



روي خط خبر 5 بازار سرمايه

بازخواني روز سخت بازار سهام از نگاه »تعادل«

 تجربه مغلوب هيجان شد
گروه بورس |محمد امين خدابخش|

وضعيت بازار س��هام اين روزها به خوبي آنچه كه در 
هفته هاي گذش��ته شاهد آن بوديم، نيست. آن طور 
كه به نظر مي آيد، قطار صع��ود بورس تهران كه در 
ماه هاي اخير رونق كم س��ابقه اي را شاهد بوده حالا 
با رسيدن قيمت ها به حدود بنيادي و توام شدن آن 
با هيجان خريداران ت��ازه وارد، روزهاي متفاوتي را 

طي مي كند.
بازيگران تازه وارد بازار س��هام كه در ماه هاي اخير 
سرمايه خود را از بازارهاي موازي كم بازده نظير طلا، 
ارز و سكه خارج كرده و به دنبال رشد شاخص ها در 
بازار س��هام آن را به سمت بورس و فرابورس گسيل 
كرده بودند، حالا با تداوم روزهاي منفي در معاملات 
نمادهاي مختلف، بر فشار فروش افزوده اند. در اين 
ش��رايط اگرچه به گفته بسياري از تحليلگران، بازار 
از موقعيت ارزندگي خارج نش��ده و اغلب نمادها در 
قيمت هاي خوبي داد و س��تد مي شوند، با اين حال 
افزاي��ش بدبيني معامله گ��ران و س��رمايه گذاران 
شرايطي را رقم زده كه بيش از هر چيز به جاي منطق 

با هيجان تغذيه مي شود. 
در اين ش��رايط نه تنها نماده��اي كوچك و  كمتر 
بني��ادي بازار با ص��ف فروش هاي س��نگين همراه 
ش��ده اند بلكه نماده��اي بزرگ و بني��ادي بازار كه 
همچنان از ارزندگ��ي برخوردارند نيز با عرضه هاي 
س��نگين در خ��لال معاملات خود رو ب��ه رو بودند.  
تمامي اين عوامل س��بب ش��ده حالا آن دس��ته از 
صفحات مجازي كه عمدتا نيز در تلگرام فعال بودند 
و همواره دستي بر آتش سفته بازي داشتند، شروع 
به معين كردن اهداف ريزش��ي ب��راي نماگر اصلي 
بازار كنند و به جو آشفته رواني شكل گرفته در بازار 

سرمايه دامن بزنند.
به دنب��ال همين رش��ته اتفاقات بود روز گذش��ته 
ش��اخص بورس تهران نزديك ب��ه 11 هزار واحد از 
ارتفاع خود را به آساني از دست داد و وارد كانال 308 
هزار واحدي ش��د. با اين ح��ال افت 3.41 درصدي 
ش��اخص بورس تهران در اين روز تنها از يك عامل 
نش��ات نمي گرفت. به نظر مي رس��د كه به جز غلبه 
هيجان ب��ر معاملات بازار س��رمايه، عرضه حقوقي 
و عدم حمايت از سهام ش��ركت ها در اين روز نقش 

مهمي در س��قوط قيمت نمادهاي حاضر در بازار و 
به دنبال آن شاخص هاي سهام بازي كرده است.

  نبود آموزش و ع�دم حمايت دولبه قيچي 
سقوط

با نگاهي به معاملات چند روز گذشته آنچه كه حائز 
اهميت اس��ت، نبود آموزش براي فع��الان تازه وارد 
بازار اس��ت. اين عامل كه در روزهاي گذشته تاثير 
زيادي بر تش��ديد هيجانات داش��ته س��بب شده تا 
در نبود آمادگي ورود به بازار س��رمايه بس��ياري از  
فعالان تازه وارد ب��ازار كه آمادگي لازم براي تحمل 
كاهش قيمت هاي معم��ول را ندارند، در مواجهه با 
قرمزپوش��ي تابلوها به فشار عرضه بيافزايند و با اين 
كار به جز متضرر كردن خود، س��اير فعالان بازار را 

نيز از چرخه معام��لات دور كنند.  در واقع آنچه كه 
در ماه هاي اخير با خوشحالي از سوي مديران ارشد 
بازار سرمايه به عنوان ورود مردم عادي به بازار سهام 
ياد مي  شد و نويد از آمدن سرمايه هاي تازه نفس به 
بازار مي داد، در نبود آموزش به سيلابي تبديل شده 
كه با حركت خود، سرمايه افراد با تجربه بازار را نيز 

به راحتي مي بلعد. 
در واق��ع اين نكته كه خروج اين پول از بازار س��هام 
همان طور كه ورود آن با ش��دت زيادي همراه بود، 
مي تواند س��ريع و مخرب باش��د، تا كنون از س��وي 
مراجع ذي رب��ط در بازار س��هام م��ورد توجه قرار 
نگرفته اس��ت. اين در حالي است كه روزهاي منفي 
حال حاضر بورس چندان غير معمول نيستند و در 
س��ال هاي متعددي همچون 92 و 97 نيز شاهد آن 

بوده ايم. از اين رو انتظار تغيير رويه و الزام افراد تازه 
وارد به معاملات سهام براي آموزش انتظار نا به جايي 
نخواهد بود. انتظار ياد شده آن هم در شرايط فعلي 
كه نقدينگي تازه وارد شده به بازار نتوانسته از معبر 
صندوق هاي سرمايه گذاري وارد بازار شود از اهميت 

ويزه اي برخوردار است.

  حمايتي كه گم شد
از طرف��ي مكانيزم ه��اي در نظر گرفته ش��ده براي 
ش��رايط فعلي از جمل��ه صندوق س��رمايه گذاري 
مشترك توسعه بازار نيز كه وظيفه حمايت از نمادها 
و به دنبال آن جلوگيري از كاهش غير معمول ارزش 
بازار را بر عهده دارد،راه به جايي نبرده است.  نگاهي 
به معاملات روز گذش��ته در بورس تهران حكايت از 

آن دارد كه بسياري از نمادهاي بازار به رغم داشتن 
دلايل بني��ادي كافي از وضعيت خوب��ي در تابلوي 
معام��لات برخوردار نبوده اند و در بهترين ش��رايط 
تنها توانس��ته اند از صف خريدهاي س��نگين جان 
به در ببرند. س��اير نمادهاي بورسي نيز در وضعيتي 
به مراتب بدت��ر بودند. در اي��ن روزنمادهايي نظير 
»دزه��راوي«، »فباهنر« »فس��رب« و بس��ياري از 
نمادهاي ديگر صف فروش هاي س��نگيني داشتند 
و در طرف تقاضاي آنها هي��چ اثري از خريدار نبود. 
صندوق س��رمايه گذاري مشترك توس��عه بازار در 
تاريخ 17 بهمن ماه س��ال 1391ب��ا دريافت مجوز 
از س��ازمان بورس و اوراق به��ادار به عنوان صندوق 
س��رمايه گذاری موضوع بند ٢٠ ماده ١ قانون بازار 
اوراق بهادار مص��وب آذر ماه س��ال ١٣٨٤فعاليت 
خود را آغاز کرده است و از آن زمان تا كنون وظيفه 
حماي��ت از قيمت ها در ب��ازار را بر عهده داش��ته و 
درصدد است تا در روزهايي كه فشار فروش هيجاني 
و غير معمول بر جريان معاملات حكمفرما مي شود، 
به حمايت از بازار س��هام بپردازد. در واقع ساز و كار 
اصلي آن ف��روش در مقاطع پر تقاض��اي معاملات 
است و در زماني كه عرضه شدت مي گيرد به خريد 
مي پردازد تا نقدش��وندگي معاملات س��هام دچار 
مخاطره نش��ود. در واقع صندوق ياد شده به نوعي 
نقش بازارگردان را براي بورس تهران بازي مي كند.

  پاسخگويي حلقه مفقوده روزهاي سخت
به همين منظ��ور و براي آنكه تاثير فعاليت صندوق 
س��رمايه گذاري مشترك توس��عه بازار در روزهاي 
اخير را مورد بررسي قرار دهيم برآن شديم تا با مدير 
س��رمايه گذاري صندوق به گفت و گ��و بپردازيم. 
متاسفانه مصاحبه »تعادل« با اين مسوول صندوق 
ياد شده حاصل قابل توجهي نداشت و محمد حسين 
صدرايي به عدم تمايل در خصوص ارائه توضيحات 
در مورد اوضاع بازار و فعاليت صندوق تحت كنترل 
خود اكتفا كرد. تنها نكته اش��اره شده از طرف مدير 
سرمايه گذاري صندوق س��رمايه گذاري مشترك 
توس��عه بازار، صف فروش نب��ودن نمادهاي بزرگي 
بود كه تا اواخر معاملات روز گذش��ته در كف قيمت 

مجاز روزانه داد و ستد مي شدند.
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طي يك سال گذشته تحقق يافت 

عملكرد چشمگير كارگزاري بورس بيمه ايران 
كارگ��زاري ب��ورس بيم��ه ايران ب��ه دلي��ل دارا بودن 
پتانسيل هاي ويژه از جمله تركيب سهامداري، ساختار 
س��رمايه اي و جمع حقوق صاحبان سهام قابل توجه، 
ظرفيت بالفعل و بالقوه اي را در بازار س��رمايه كش��ور 
دارد. با تغيير ساختار مديريتي كارگزاري از خردادماه 
س��ال 1397 و با توجه به استقرار فرآيندهاي مبنايي و 
اصولي حاكميت شركتي، تغييرات گسترده اي جهت 
بهبود وضعيت كارگزاري در همه ابعاد آغاز شد كه پس 
از اعمال تغييرات، كارگزاري توانست به پيشرفت قابل 
توجهي در راستاي اهداف تعيين شده دست يافته و به 
جايگاهي در صنعت برسد كه پيش از اين ممكن نشده و 

اين توانمندي ها تا كنون حاصل نگرديده بود.
به گزارش روابط عمومي كارگزاري بورس بيمه ايران، از 
جمله عوامل موفقيت شركت، برگشتن به مسير صحيح 
بنگاهداري اقتصادي اس��ت كه خروجي آن را مي توان 
در بهبود رتبه كارگزاري، رشد قابل توجه درآمد ارزش 
معاملات كارگزاري و اعتماد بازار س��رمايه به نام برند 
بورس بيمه ايران مش��اهده نمود. اين برنامه راهبردي 

همچنان در هم��ه حوزه ها از جمله واحده��اي اوراق 
بهادار، كالا، مالي، اعتبارات، زيرس��اخت هاي فناوري 
اطلاعات و... در حال پيگيري اس��ت. گ��زارش حاضر 
سعي دارد تا دس��تاوردها و وضعيت كنوني كارگزاري 
طي يكساله گذشته را نسبت به مدت مشابه سال قبل 
به اطلاع برس��اند.از ابتداي سال جاري توسعه فيزيكي 
شعب در شهرهاي مختلف كشور در برنامه هاي توسعه اي 
كارگزاري بورس بيمه ايران قرار داشت. در همين راستا 
با در نظر گرفتن يك مدل اقتصادي جهت س��ودآوري 
حداكثري شعب، 4 ش��عبه جديد در شهرهاي شيراز، 
اراك، قم و ش��يخ بهايي تهران افتتاح ش��ده و 7 شعبه 
ديگر نيز تا پايان سال در ساير شهرها افتتاح خواهد شد.
كارگزاري در بخش تعداد مشتريان نيز از ابتداي سال با 
رشد قابل توجهي مواجه بوده است. رشد 400 درصدي 
تعداد مشتريان اوراق بهادار نسبت به سال گذشته نشان 
از آن دارد كه ارتقا زيرساخت هاي داخلي و فعال تر شدن 
شعب كارگزاري به ويژه در شهرستان ها نتيجه بخش بوده 
و نياز علاقه مندان به سرمايه گذاري در بازار سرمايه را در 

سطح كشور پوشش داده است. همچنين از نظر تعداد 
مشتريان آنلاين شركت با رشد قابل توجه 800 درصدي 

در اين بخش مواجه بوده است. 
طبق اعلام جديدترين رتبه بندي كانون كارگزاران بورس 
اوراق بهادار، كارگزاري بورس بيمه ايران در بخش ارزش 
معاملات در بورس تهران به پيشرفت قابل ملاحظه اي 
دست يافت. كارگزاري در بخش معاملات بورس اوراق 
بهادار با تغيير سياس��ت هاي صورت گرفته و به تبع آن 
افزايش حجم معاملات، جهش تحس��ين برانگيزي را 
تجربه كرده اس��ت.  رتبه كارگزاري بورس بيمه ايران 
از رده 70 در فروردي��ن س��ال 1397 به رتب��ه 22 در 
شهريورماه 1398 ارتقا يافته اس��ت. شايان ذكر است 
كارگ��زاري بورس بيم��ه ايران در ط��ول فعاليت خود 

اولين باري است كه كسب اين رتبه را تجربه مي كند.
بخش بورس كالاي كارگزاري نيز با وجود محدوديت هاي 
قبلي از جمله تاخير در رتبه بندي، با رش��د قابل قبولي 
همراه بوده است، با وجود اينكه رتبه كارگزاري در بخش 
كالا از لحاظ ارزش معاملات ثابت بوده اما رتبه اين واحد 

در رينگ پتروشيمي و فرآورده هاي نفتي 8 رتبه بهبود 
يافته و از 41 به رتبه 33 رسيده است.

ارايه خدمات مناس��ب در حوزه تس��هيلات اعتبارات 
و اعطاي اعتب��اري بالا به مش��تريان كارگزاري بورس 
بيمه ايران در ميان س��اير رقباي صنع��ت نيز از نكات 
حائز اهميتي اس��ت كه منجر به جذب مشتريان فعال 
در اين حوزه ش��ده اس��ت به طوري كه تعداد مشتريان 
اعتب��اري 400 درصد افزايش يافته اس��ت. با توجه به 
ساختار س��هامداري كارگزاري بورس بيمه ايران، اين 
كارگزاري طي سال گذشته روابط بسيار خوبي با بيمه 
ايران در سطح كشور برقرار كرده و با برگزاري همايش ها 
و دوره هاي آموزش��ي، نفوذ خ��ود را در بين مخاطبان 
علاقه من��د به حضور در بازار س��رمايه ارتقا بخش��يده 
اس��ت. همچنين همكاري با شركت هاي صنعت بيمه 
در خص��وص انجام معام��لات در بازار در دس��تور كار 
فعاليت هاي كارگزاري قرار داشته است. كارگزاري بورس 
بيمه ايران تمام تلاش خ��ود را در جهت ارايه خدمات 
متفاوت به مشتريان خود انجام داده است. ارايه خدمات 

متعدد به پرس��نل بيمه ايران، افزايش ش��عب در ساير 
شهرها، گسترش تعداد نمايندگي ها، ارايه مشاوره هاي 
تلفني و حضوري به مش��تريان، انتشار تحليل هاي به 
روز، تهيه، تدوين و ارسال بولتن هاي تحليلي به صورت 
هفتگي، توس��عه زيرس��اخت هاي فناوري اطلاعات و 
ارتباطات، حضور در نمايشگاه هاي تخصصي، برگزاري 
دوره هاي آموزشي در تمام شعب و گسترش فعاليت در 
سراسر كشور از جمله خدماتي است كه براي اولين بار 
در سال جاري براي مشتريان اين كارگزاري فراهم شده 
است. گزارش ها نشان مي دهد از اوايل سال 97 تاكنون 
كارگزاري بورس بيمه ايران ش��اهد افزايش چشمگير 
شاخص هاي س��ودآوري بوده اس��ت. از اين رو به نظر 
مي رسد فعاليت ها و اقدامات جديدي كه در اين شركت 
به انجام رسيده مثمرثمر واقع شده كه از مهم ترين دلايل 
اين پيش��رفت را مي توان به تلاش و پشتكار مديران و 
پرسنل كارگزاري در راه رسيدن به اهداف و چشم انداز 
از پيش تعيين شده و انجام امور و برنامه ها طبق برنامه 

زمان بندي شده، اشاره كرد.

ويژه

در بازار
مدير نظارت برنهادهاي مالي سازمان بورس و اوراق بهادار خبر داد از سوي كميته پايش ريسك بازار انجام شد 

چگونگي حضور صندوق ها در بازار پايه فرابورس ابلاغ جواز انجام خريد اعتباري سهام بازار پايه
به استناد مصوبه شماره ۶00 هيات مديره سازمان بورس 
و اوراق به��ادار، به تاريخ هفدهم مهر ماه صندوق هاي 
سرمايه گذاري در سهام و مختلط مجاز هستند حداكثر 
10 درص��د از ارزش كل دارايي هاي صندوق را در بازار 

پايه فرابورس ايران سرمايه گذاري كنند.
محمدرضا معتمد، مدير نظارت برنهادهاي مالي سازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار ضمن بيان مطلب فوق به پايگاه 
خبري بازار سرمايه )س��نا(، گفت: به توجه به مصوبه 
سازمان بورس، صندوق هاي سرمايه گذاري مي توانند با 
اصلاح نصاب ها و اساس نامه حداكثر 10 درصد از ارزش 
كل دارايي هاي صندوق را در بازار پايه فرابورس ايران 

سرمايه گذاري كنند.
وي با بيان اينكه مصوبه مذكور چهارشنبه هفدهم مهر 
ماه از سوي هيات مديره سازمان بورس و اوراق بهادار 
ابلاغ شد، گفت: روز يك شنبه بيست و يكم مهر ماه نيز 
مديريت نظارت برنهادهاي مالي سازمان بورس و اوراق 

بهادار ابلاغيه امكان سرمايه گذاري صندوق ها در بازار 
پايه فرابورس را منتشر كرد.

مدير نظارت برنهادهاي مالي س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار افزود: با اين مصوبه مديران س��رمايه گذاري ما 
مي توانند با بررسي، تحليل و مطالعه به بازار پايه وارد 
شوند و حضور صندوق ها در اين بازار به مديريت ريسك 

كمك مي كند.

مدير نظارت بر كارگزاران س��ازمان بورس و اوراق بهادار، 
از ابلاغ جواز انجام خريد اعتباري س��هام درج شده در بازار 
پايه فرابورس ايران و قرار گرفتن اين سهام به عنوان ارزش 

تضمين معاملات اعتباري خبر داد .
محمد عطايي در گفت وگو با سنا گفت: با توجه به درخواست 
فعالان بازار سرمايه و از آنجا كه هيات مديره سازمان بورس و 
اوراق بهادار در تاريخ 17 مهر 98 امكان انجام خريد اعتباري 
و قرار گرفتن سهام درج شده در بازار پايه را به عنوان ارزش 
تضمين تصويب كرد، مقرر شد ضرايب مربوط به اين سهام 

توسط كميته پايش ريسك بازار تعيين و ابلاغ شود .
وي افزود: با توجه به تفويضي كه توسط هيات مديره سازمان 
بورس صورت گرفته بود، كميته پايش ريس��ك بازار روز 
گذشته 22 مهر 98 تصميم گرفت در مورد سهام درج شده 
در بازار پايه  زرد فرابورس ايران، ۵0 درصد ضريب تعيين شده 
در مورد سهام پذيرفته شده در بورس اوراق بهادار تهران و 

بازار اول و دوم فرابورس ايران را در نظر بگيرد .

مدير نظارت بر كارگزاران س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
توضيح داد: به عبارت ديگر، از آنجا كه درحال حاضر طبق 
دستورالعمل، ضريب تعييني ۵0 درصد قيمت سهم بوده لذا 
با تغييرات جديد، ۵0 درصد آن ۵0 درصد قبلي كه معادل 

2۵ درصد خواهد شد، لحاظ مي شود. 
وي ادام��ه داد: به اين ترتيب با اين ابلاغيه، در بازار پايه زرد 
فرابورس تنها 2۵ درصد قيمت سهم فعالان بازار به حساب 
تضمين خواهد رفت . به گفته عطايي، در مورد سهام درج 
شده در بازار پايه نارنجي فرابورس ايران، 30 درصد ضريب 
تعيين شده در مورد سهام پذيرفته شده در بورس اوراق بهادار 
تهران و بازار اول و دوم فرابورس ايران اعمال خواهد ش��د. 
همچنين در مورد سهام درج شده در بازار پايه قرمز فرابورس 
ايران، صفر درصد ضريب تعيين شده در مورد سهام پذيرفته 
شده در بورس اوراق بهادار تهران و بازار اول و دوم فرابورس 

ايران ملاك عمل خواهد بود .
مدير نظارت بر كارگزاران س��ازمان بورس و اوراق بهادار، 

توضيح داد: در مورد حق تقدم سهام درج شده در هر يك از 
بازارهاي پايه فرابورس ايران، 80 درصد ضريب تعيين شده 
در مورد سهام درج شده در آن بازار به شرح فوق در نظر گرفته 
خواهد شد . عطايي تصريح كرد: ضرايب مصوب، با توجه به 
ضرورت اعمال اين تغييرات در سامانه هاي مربوطه از جمله 
سامانه سكنا، از تاريخ 4 آبان 98 قابليت اجرا خواهد داشت .

وي يادآور ش��د: اين موضوع در تاري��خ 22 مهر 98 يعني 
همزمان با تصويب كميته، طي ابلاغيه شماره 122۵۵402 
به كليه شركت هاي كارگزاري مبني بر جواز انجام خريد 
اعتباري سهام درج شده در بازار پايه فرابورس ايران و قرار 
گرفتن س��هام مذكور به عنوان ارزش تضمين معاملات 

اعتباري ابلاغ شده است.
خاطرنشان مي شود: كميته پايش بازار پنج عضو متشكل از 
دبيركل كانون كارگزاران، مدير نظارت بر كارگزاران، مدير 
نظارت بر بازار، نماينده ش��ركت سپرده گذاري، و نماينده 

شركت مديريت فناوري دارد .

شاخص كل بورس تهران طي روز گذشته 10 هزار و 
892 واحد افت داشت كه در نهايت اين شاخص به رقم 
308 هزار و 978 واحد رسيد. در معاملات ديروز بيش 
از سه ميليارد و 299 ميليون سهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش 12 هزار و 8۵1 ميليارد ريال داد و ستد 
شد. همچنين شاخص كل )هم وزن( با 2 هزار و 971 
واحد كاهش به 8۶ هزار و 77۵ واحد و شاخص قيمت 

)هم وزن( با يك ه��زار و 989 واحد افت به ۵8هزار و 
7۵ واحد رسيد. ش��اخص آزاد شناور نيز با 12 هزار و 
420 واحد كاهش به رقم 3۵3 هزار و ۶72 واحد رسيد، 
شاخص بازار اول هفت هزار و 789 واحد و شاخص بازار 
دوم 22 هزار و 718 واحد كاهش داشت. علاوه بر اين 
در بين تمامي نمادها، توليدي فولاد سپيد فراب كوير 
)كوير( با 13 واحد و س��يمان فارس )سفار( با ۶ واحد 

بيشترين تأثير مثبت را بر شاخص كل داشتند. در مقابل 
صنايع پتروشيمي خليج فارس )فارس( با ۶37 واحد، 
فولاد مباركه اصفهان )ف��ولاد( با 419 واحد، پالايش 
نفت تهران )شتران( با 3۵7 واحد، گسترش نفت و گاز 
پارسيان )پارسان( با 333 واحد، سرمايه گذاري نفت 
و گاز پتروش��يمي تامين )تاپيكو( با 309 واحد، گروه 
مپنا )سهامي عام( )رمپنا( با 294 واحد و پالايش نفت 

سه شنبه سرخ
اصفهان )شپنا( با 291 واحد از جمله گروه هايي بودند نگاهي به آمار معاملات بورس و فرابورس 

كه افت شاخص بورس را رقم زدند. برپايه اين گزارش، 
در بين نمادهاي معاملاتي روز قبل نماد بانك ملت، 
بانك تجارت، بانك اقتصاد نوين، سايپا، بانك صادرات 
ايران، فولاد مباركه اصفه��ان و ايران خودرو در گروه 

نمادهاي پربيننده قرار داشتند.
گروه بانك ها در معاملات روز س��ه شنبه صدرنشين 
برتري��ن گروه هاي صنعت ش��د و در اي��ن گروه يك 
ميليارد و 37۵ هزار برگه س��هم به ارزش يك هزار و 
721 ميليارد ريال داد و ستد شد. شاخص فرابورس 
نيز طي روز گذش��ته بيش از 140 واحد افت داشت و 

روي كانال سه هزار و 917 واحد ثابت ماند. همچنين در 
اين بازار يك ميليارد و 99 ميليون برگه سهم به ارزش 
بيش از ۶ هزار و 784 ميليارد ريال داد و ستد شد. در 
بين تمامي نمادها توزيع دارو پخش )دتوزيع( و گروه 
صنايع كاغذي پارس )چكاپا( بيشترين تأثير مثبت را 
بر شاخص اين بازار داشتند. در مقابل پتروشيمي مارون 
)مارون(، هلدينگ صنايع معدني خاورميانه )ميدكو(، 
س��هامي ذوب آهن اصفه��ان )ذوب(، س��نگ آهن 
گهرزمين )كگهر(، توليد نيروي برق دماوند )دماوند(، 
فولاد هرمزگان جنوب )هرمز( و پتروشيمي زاگرس 

)زاگرس( مانع از رشد بيشتر اين شاخص شدند.

برگزاري مجامع بر خط شركت ها 
در دستور كار سازمان بورس

مدير بازار اوليه سازمان بورس و اوراق بهادار از بررسي 
دستورالعمل برگزاري مجامع الكترونيكي شركت ها، 
ب��ا هدف تحقق جزء 4 بند چ م��اده ۶8 قانون برنامه 
ششم توسعه خبر داد و اعلام كرد اين دستورالعمل 
بعد از ابلاغ از سوي هيات مديره سازمان بورس و اوراق 
بهادار از طريق تارنماي كدال به اطلاع عموم مي رسد.

عل��ي بيگ زاده، مدير ب��ازار اوليه س��ازمان بورس و 
اوراق بهادار در تش��ريح جزييات اين دستورالعمل 
به س��نا گفت: تصميم به برگزاري مجمع به صورت 
الكترونيكي توسط هيات مديره شركت در گام نخست 
بايد اطلاع رساني شود و مقدمات آن از جمله اصلاح 

اساسنامه و مجوز سازمان در برنامه كار قرار گيرد.
وي ادامه داد: در ص��ورت اجراي مصوبه، راي گيري 
براي تمام حضار به شيوه الكترونيكي انجام خواهد 
گرفت. هرچند به دلايل الزام��ات قانوني، مجمع با 
حضور فيزيكي نيز كماكان برگزار مي شود ولي امكان 
طرح سوالات و اعمال راي براي تمام حضار فيزيكي 
و مجازي فراهم است. مدير بازار اوليه سازمان بورس 
و اوراق بهادار افزود: با اين روش سهامداران از اقصي 
نقاط كشور مي توانند شاهد برگزاري مجمع شركت 
ب��وده و ضمن حضور فعال، از حق��وق خود از جمله 
حق اعمال راي و پرسش��گري از وضعيت ش��ركت 
بهره مند شوند و تمام سوالات مطرح شده در سامانه 
در مجمع مطرح و پاس��خ داده خواهد شد. وي يكي 
ديگر از الزامات اجراي بهينه اين دستورالعمل را ايجاد 
زيرساخت هاي الكترونيكي و سيستمي امن براي 
ارتباط سهامداران با مجمع و اعمال راي دانست و افزود 
الزامات فني اين سيستم در دستورالعمل پيش بيني 
شده است. بيگ زاده حضور بيش��تر سهامداران در 
مجامع شركت ها، كاهش هزينه برگزاري مجمع براي 
برگزار كنندگان و حضار، دقت بيشتر در راي گيري، 
شفافيت بالاتر در فرآيند برگزاري مجمع و عدالت در 
امكان حضور برابر، براي تمام سرمايه گذاران در مجامع 

را مزاياي اصلي اين دستورالعمل عنوان كرد.

 چشم انداز بازار سرمايه 
روشن است

به گفته يك فعال بازار سرمايه، هم اكنون بازار براي 
ادامه روند صعودي نيازمن��د ورود نقدينگي تازه و 
بيشتري نس��بت به ۶ ماه گذشته است« به گزارش 
سنا، عليرضا كديور، مديرعامل شركت سرمايه گذاري 
ايرانيان، اظهار كرد: طي سال جاري به ويژه چند ماه 
اخير، شاهد رشد خيلي سريع شاخص هاي بورس 
و رشد قيمت سهام بوديم. دليل اصلي اين موضوع 
از نظر من هجوم نقدينگي به س��مت بازار سرمايه 
بوده است. به اين معني كه ما در بازارهاي جايگزين 
بازارسرمايه به دليل اينكه از نگاه سرمايه گذاران يا 
فرصت كسب سود وجود نداشته يا اينكه جذابيتي 
براي كسب سود وجود نداشته است، اين نقدينگي 
به سمت بازار سرمايه هجوم برده است و به افزايش 
قيمت سهام ش��ركت ها منجر شده است. وي رشد 
حاضر در بازار س��رمايه را طي يك هفته گذش��ته 
تقريبا متوقف دانست و افزود: اين وضعيت در حالي 
است كه در اغلب روزهاي اين مدت، ورود نقدينگي 
وجود داشته است. در توضيح ادامه پيدا نكردن اين 
روند افزايشي بايد گفت، زماني كه قيمت سهام قصد 
رشد دارد )طي ۶ ماه گذشته(، با يك ميزان افزايش 
نقدينگي مش��خص امكان افزايش قيمت ها وجود 
داش��ته اس��ت، اما وقتي قيمت ها رشد مي كند دو 
اتفاق رخ مي دهد، اول اينكه براي سرمايه گذاراني كه 
سهامدار هستند ولي سهامشان را در گذشته خريده و 
اكنون در سود هستند، انگيزه عرضه سهام وجود دارد. 
اين كارشناس بازار سرمايه اضافه كرد: از طرفي ديگر 
براي حفظ يا افزايش سطوح قيمتي فعلي، نسبت به 
گذشته نياز به نقدينگي بيشتري داريم. به اين معني 
كه اگر ما همان حجم نقدينگي كه حدود ۶ ماه پيش، 
مي توانست شاخص بورس و قيمت سهام را افزايش 
دهد داشتيم، امروز بايد حداقل چند برابر بيش از آن 
زمان نقدينگي وارد بازار سرمايه شود تا حداقل سطوح 
فعلي بتواند حفظ شود. كديور در ادامه به سهامداران 
توصيه كرد: س��رمايه گذاراني كه حرفه اي بوده و با 
صورت هاي مالي و مفاهيم بازار س��رمايه آشنايي 
دارند، بهتر اس��ت از منابع رس��مي )مانند سازمان 
بورس، س��ايت كدال( اطلاعات و تحليل هاي مورد 
نيازش��ان را دريافت كنند و به شايعات و كانال هاي 
مجازي مراجعه نكنند. وي به سرمايه گذاراني غير 
حرفه اي نيز پيشنهاد كرد: اين افراد كه توان تحليل 
نداشته و با قوانين و مقررات بازار سرمايه و صورت هاي 
مالي آشنايي ندارند، بهتر است به طور غير مستقيم 
و از طريق صندوق هاي سرمايه گذاري، شركت هاي 
س��بدگردان و ديگر ابزارهاي مشابه استفاده كنند. 
اين كارشناس بازار سرمايه پيش بيني فضاي كلي 
بازار س��رمايه را امري دشوار و وابسته به متغيرهاي 
داخلي و خارجي دانس��ت و بيان كرد: براي بررسي 
چشم انداز آينده بازارسرمايه )حداقل تا ۶ ماه آتي( 
بايد ديد تمام متغيرهاي داخلي و خارجي تاثيرگذار بر 
بازار نسبت به امروز چه تغييري مي كنند. متغيرهاي 
داخلي شامل نرخ ارز، سياست هاي دولت در زمينه 
حامل هاي ان��رژي در خص��وص واردات و صادرات 
كالاها و در حوزه بين الملل��ي، قيمت هاي جهاني 
مواد خام، فضاي سياس��ي بين الملل و به طور كلي 
وضعيت اقتصاد جهاني مطرح هستند. مديرعامل 
شركت سرمايه گذاري ايرانيان، تصريح كرد: به طور 
حتم بهبود برآيند اين متغيرها در بازار سرمايه سبب 
رشد شاخص هاي اين حوزه مي شود و اگر به سمت 
تضعيف باشند، قيمت هاي اين بازار نيز با افت رو به رو 
خواهند شد. وي اظهار كرد: نكته ديگر در پيش بيني 
روند بازار اين است كه بايد ديد به هر دليلي، بازارهاي 
رقيبي كه سرمايه ها را در مقاطعي از زمان به سمت 
خودشان جذب مي كنند، آيا مي توانند در آينده هم 
براي سرمايه گذاران جذاب باشند؟ به اين معني كه 
آيا اين بازارها سبب خروج نقدينگي از بازار سرمايه 
مي شوند؟ يا اينكه مسيري بالعكس از سمت بازارهاي 

موازي به سمت بازار سرمايه خواهند داشت.



تشكلها6اخبار

به بهانه دولتي شدن مجدد  هپكو

دعوا بر سر رتبه بندي شركت هاي بورسي

خصوصي سازي به سبك تشكلي

هيچ بخشنامه اي نمي تواند صلاحيت اتاق را براي رتبه بندي لغو كند

18 سال از كليد خوردن بحث خصوصي سازي در اقتصاد 
ايران مي گ��ذرد. اصل خصوصي س��ازي به عنوان يك 
راهبرد توسعه اي در حالي براي همه فعالان و كارشناسان 
اقتصادي كشور پذيرفته شده كه به دليل مشكلات در 
نحوه اجرا بخش هاي مختلفي با مش��كل روبرو شدند. 
شركتي بزرگ همچون هپكو در فرايندي كه اساس آن 
درست بود اما نحوه اجرايش مشكلاتي جدي داشت عملا 
زير چرخ خصوصي سازي له شد و در نهايت دو سه روزي 
است كه رسما به عنوان يك شركت دولتي مجددا تغيير 
ماهيت داده است. اما شايد اگر روند خصوصي سازي در 

ايران تغيير نكند چنين مسائلي بارها تكرار شود.

   خصوصي سازي راه فرار نيست
كارشناسان بر اين باورند كه خصوصي سازي بدون ايجاد 
بازارهاي رقابتي و با رويه هاي غير شفاف نه تنها موفقيتي 
را به دنبال نخواهد داشت بلكه انتظار براي بروز فساد را 

نيز افزايش خواهد داد.
از س��ويي ديگر وقتي خصوصي س��ازي با هدف تأمين 
كس��ري بودجه دولت انجام مي گيرد ناگزير به فروش 
دارايي هاي عمومي خواهد انجاميد و اين در حالي است 
كه فروش دارايي ها از طريق بازار س��رمايه و فروش آنها 
به مردم از طريق بازار س��رمايه بهترين روش در ايجاد 
شفافيت و تبيين استراتژي مالي صحيح براي دارايي هاي 

واگذار شده است.
به دور از واقعيت نيست كه نگراني از بابت اشتغال و مسائل 
كارگري نيز در فرايند واگذاري ها باعث شده تا همواره در 
واگذاري هاي خصوصي سازي از خريداران ضمانت هايي 
مبني بر عدم اخراج نيروي انساني دريافت شود در حالي 
كه هدف از واگذاري بنگاه اقتصادي رش��د سودآوري و 

بهبود كارايي است.
خصوصي سازي براي دولت بيش��تر يك راه فرار بود تا 
جلوي بار اضافي ش��ركت هاي زي��ان ده را بگيرد. براي 
كارشناسان و تئوريس��ين هاي اقتصادي راهي بود كه 
جلوي ناكارآمدي ش��ركت هاي دولتي را بگيرند. اما در 
عمل دولت مالكيت را واگذار كرد و مديريت را نگه داشت 
تا ناكارآمدي ادامه يابد و در شركت هايي هم كه مديريت 
واگذار شد به دليل عدم اهليت و توانايي مديران جديد 
شركت نتوانست به سبك شركت هاي بخش خصوصي 

واقعي به فعاليت بپردازد.

   آيا واگذاري تعاوني پاسخگو است؟
يكي از راهكارهايي كه در خصوصي س��ازي به عنوان 
روش جايگزين از س��وي بعضي كارشناس��ان مطرح 
مي شود استفاده از الگوي تعاوني است. طرفداران اين 
روش مي گوين��د كارگران مي توانن��د از طريق خريد 
بخشي از سهام كارخانه ها نمايندگان خود را در مجمع 
عمومي سهامداران به عنوان اعضاي هيات مديره وارد 
كنند تا از طريق آرايي ك��ه در هيات مديره از آن خود 
مي كنند، از تصميماتي كه غول هاي صنعتي بزرگي 
را دچار مشكل كرده، جلوگيري كنند. اصل ۴۴ قانون 
اساسي بر واگذاري واحدهاي توليدي به تعاوني هاي 
كارگري تأكيد دارد. در قانون شركت هاي تعاوني نيز در 
واگذاري ها اولويت را به كارگران همان كارخانه مي دهد. 
هدف قانون از اين مس��اله عدم تمركز ثروت در دست 
عده اي خاص اس��ت و امكانات قانوني براي سهامدار 
شدن كارگران در لااقل بخشي از كارخانه تدارك ديده 
شده اس��ت. طبق ماده 18 قانون شركت هاي تعاوني 
»دولت مي تواند با رعايت اصول چهل و سوم و چهل و 
چهارم قانون اساسي، واحدهاي صنعتي يا كشاورزي يا 
خدماتي و امثال آن را كه  اموال عمومي است و در اختيار 
دارد، در اختيار شركت هاي تعاوني قرار دهد.« اكنون 
كارگران واحدهاي صنعتي بزرگ مي توانند دولت را 

ملزم كنند كه اين ماده قانوني را اجرا كند. 
طبق بند دوم ماده 18 همي��ن قانون »در صورتي كه 
واحدهاي مذكور كاركنان واجد شرايط داشته باشند، 
در عضويت آن تعاوني اولويت خواهند داشت.« بنابراين 
حتي سازمان خصوصي سازي موظف است سهامدار 
شدن كارگران يك كارخانه را در اولويت واگذاري خود 
قرار دهد. همچنين طبق ماده ۲۴ قانون شركت هاي 
تعاوني »دولت موظف است جهت اجراي بند ۲ اصل ۴۳ 
شرايط و امكانات لازم را براي تشكيل و تقويت تعاوني ها 
در جهت تأمين مقاصد مذكور  در اين بند فراهم آورد.« 
حتي طبق تبصره يك همين ماده »دولت مي تواند با 
اس��تفاده از منابع بودجه اي يا منابع بانكي با تضمين 
دولت، وام ب��دون بهره در اختيار تعاون��ي قرار دهد.« 
همچنين طبق تبصره ۲ ماده ۲۴ »بانك ها موظف اند 
جهت س��رمايه گذاري يا افزايش سرمايه تعاوني ها يا 
تقويت آنها وام و س��اير تسهيلات اعطايي را در اختيار 

آنان قرار دهند.«

   ايرادات�ي ب�ه ن�گاه تعاوني كارگ�ري  براي 
واگذاري

شايد در نگاه اول مهم ترين مشكل اين باشد كه آيا كارگران 
منابع مالي ب��راي اين كار را دارند؟ كارگ��ران مي توانند با 
پرداخت نقدي يا جنسي عضو شركت تعاوني شوند. چنين 
روش هايي با كمك دولت و ايجاد تعاوني دولتي ممكن است 
اما ايراد كار در بخش ديگري است. مشكل اساسي اين است 
كه نمايندگان كارگران اصولا تجربه مديريتي ندارند و مشكل 
سومديريت در اين بخش هم دامنگير شركت خواهد شد. 
در حقيقت مشكلاتي كه در بحث ناكارآمدي وجود داشت 
در اي��ن بخش هم وجود دارد. به ويژه آنكه تجربه مس��اله 
سومديريت در بحث تعاوني در دهه 70 نيز تجربه بدي را 
داشته است و نگاه منفي به اين مساله وجود دارد كه باعث 

مي شود بسياري حاضر به حضور در اين بخش نشود.

   خصوصي سازي تشكلي
شايد نتوان يك شركت بزرگ كه سهم بسيار زيادي در 
اقتصاد دارد را مستقيما به يك شركت بخش خصوصي 
واگ��ذار كرد چ��را كه هميش��ه خطر انحصار از س��وي 
شركت هاي بخش خصوصي وجود دارد. اما انتقال شركت 
دولتي به چند شركت ممكن اس��ت. اين مسير سه راه 
مشخص دارد. راه حل اول استفاده از بازار سرمايه و بورس 
است كه البته براي تمامي شركت ها ممكن نيست. راه حل 
دوم استفاده از ابزار كنسرس��يوم ها است. اين روش در 
سال هاي گذشته به ويژه در قراردادهاي واگذاري معدني 

استفاده شده اما محدوديت هايي درباره آن وجود دارد.
روش سومي كه تاكنون كمتر كس��ي به سراغ آن رفته 
واگذاري شركت ها به تشكل هاي بخش خصوصي است. 
اگر هيات مديره تشكل واقعا از بزرگان صنف خود باشند 

 طبيعتا بيش��ترين اهليت را براي مديريت شركت هاي 
زيان ده دولتي و بازگشت آنها به چرخه اقتصادي دارند. 
طبيعتا به دليل چرخشي بودن مديريت تشكل شركت 
هم عملا براي يك فرد نخواهد ب��ود و مي تواند با خيال 
راحت به فعاليت ادامه ده��د. در حقيقت به جاي آنكه 
تعاوني ب��ا اس��تفاده از انبوهي از افراد ايجاد ش��ود يك 
مجموعه از بزرگان صنف در بحث تشكل مي توانند چنين 

مساله را مديريت كنند.
چنين الگويي پيش از اي��ن به عنوان تعاوني روغن در 
انجمن روغن نباتي و در س��نديكاي برق تجربه شده 
اس��ت اما معمولا تجربيات قبلي ايجاد ش��ركت هاي 
جديد بود. حال اگر در بحث خصوصي سازي اين روش 
براي شركت ها استفاده شود شايد بتوان به نتايج مثبتي 

دست يافت.

صلاحيت اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران از »قانون اصلاح قانون حداكثر اس�تفاده از 
توان توليدي داخلي« گرفته ش�ده است و هيچ 
بخش�نامه يا رفتاري نمي توان�د، صلاحيت عام 
و قانوني ات�اق بازرگاني ب�راي رتبه بندي فعالان 
اقتصادي را سلب كند. اين بخشي از صحبت هاي 
صادق رييسي كيا، حقوق دان است كه به صلاحيت 

مركز ملي رتبه بندي اتاق ايران تأكيد دارد.
او همچنين در خصوص موسس�اتي كه از س�وي 
س�ازمان بورس و اوراق به�ادار تأييد صلاحيت 
شده اند، مي گويد: »در قانون پيش بيني شده كه 
موسس�ات رتبه بندي كه تحت نظارت س�ازمان 
بورس هس�تند، رتبه بن�دي اوراق قرضه و اوراق 
مالي را انجام دهند و نمي توانند به رتبه بندي ساير 
موارد بپردازند. اين موسس�ات از سازمان بورس 
براي انجام رتبه بندي در مورد اوراق قرضه مجوز 
گرفته ان�د و صلاحيت انجام رتبه بن�دي فراتر از 
حيطه اوراق قرضه و مالي را ندارند، مگر اينكه براي 
رتبه بندي نسبت به خارج از حيطه بورس از مراجع 
ديگر همچون اتاق بازرگاني ايران مجوز بگيرند و 
مرجع ذي صلاح اين ح�وزه اتاق بازرگاني ايران و 

مركز ملي رتبه بندي اتاق ايران است.«
رييسي كيا در مورد اقدام وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در خصوص اعلام نام 3 موسسه رتبه بندي 
تحت نظارت س�ازمان بورس در س�امانه »جامع 
تجارت« براي تعيين سقف ثبت سفارش نيز معتقد 
است كه اين اقدام مي تواند يك مفسده باشد. او 
مي پرسد: سه موسس�ه چگونه احراز صلاحيت 
ش�ده اند؟ اساس�اً اين وزارتخانه از كجاي قانون 
صلاحيت گرفته كه ليس�تي تهي�ه كند و بگويد 
اش�خاص ذي صلاح براي رتبه بندي فقط اين سه 

شركت هستند؟
اين حقوق�دان تأكي�د مي كند: قان�ون حداكثر 
اس�تفاده از توان تولي�دي داخلي ابلاغ ش�ده و 
براي تمام نهادها از جمل�ه وزارت صنعت، معدن 
و تجارت لازم الاجراس�ت و يكي از اشخاصي كه 
قانون صلاحيت عام آن را براي رتبه بندي فعالان 
اقتصادي تصريح كرده، اتاق بازرگاني است؛ پس 
اين اقدام، خلاف سياس�ت هاي اصل ۴۴، خلاف 
اصل رقاب�ت، خلاف قانون اجراي سياس�ت هاي 
اصل ۴۴ و خلاف جزو ۴ بند الف ماده ۴ قانون اصلاح 
قانون حداكثر استفاده از توان توليد داخلي است.

  اصولاً در ايران چه قوانيني در خصوص رتبه بندي 
وجود دارد؟

 اكنون در 15 يا 16 مورد از قوانين ايران به صورت پراكنده 
به رتبه بندي اشاره شده است، اما قانون رتبه بندي در ايران 
به تدريج به سمت انس��جام و يكپارچگي پيش مي رود. 
مهم ترين قوانيني كه به رتبه بندي اش��اره دارد، شامل 
قانون ص��ادرات و واردات، قانون ارتقاي س��لامت نظام 
اداري، آيين نامه سنجش اعتبار، قانون مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز و آيين نامه هاي اجرايي آن، قانون بورس اوراق بهادار و 
قانون اصلاح قانون حداكثر استفاده از توان توليد داخلي 
است كه در ابتداي سال 98 اصلاح و نظام جامع تري در 

اين قانون تعريف شده است.
به عبارت ديگر، در اصلاح قانون حداكثر استفاده از توان 
توليد داخلي، اولين گام حرفه اي شدن صنعت رتبه بندي 
در ايران برداشته شده و رتبه بندي در صلاحيت اشخاص 
ذي صلاح غيردولتي قرار گرفته اس��ت. در كش��ورهاي 
توسعه يافته دنيا، رتبه بندي كار بخش دولتي نيست و به 
عهده نهادهاي تخصصي غيردولتي قرار دارد؛ در ايران نيز 

اين قانون بر همين نكته تأكيد كرده است.
  گاه�ي برخ�ي از نهادهاي دولت�ي به خصوص 
وزارتخانه ها دست به احراز صلاحيت شركت هايي 
مي زنند كه قصد دارند با آنها كار كنند، اين كار چه 
تفاوت هايي با رتبه بندي مركز ملي رتبه بندي اتاق 

ايران دارد؟
قان��ون ديگري كه در خصوص رتبه بن��دي وجود دارد، 
قانون برنامه وبودجه است كه درباره طبقه بندي و احراز 
صلاحيت پيمانكاران است؛ براي مثال اگر پيمانكاران 
حوزه مهندسي و ساخت، قصد شركت در مناقصه ها و 
معاملات دولتي براي گرفتن پروژه هاي دولتي و عمومي 
را داشته باشد، دولت و دس��تگاه هاي دولتي و عمومي 
اين حق را دارند كه آنها را از نظر ميزان توانمندي فني و 

عملياتي براي اجراي پروژه ارزيابي كنند.
درواقع، اين عمل رتبه بندي نيست، هرچند به رتبه بندي 
معروف شده است؛ اما ماهيت آن ماهيت احراز صلاحيت 
براي تصدي در پروژه هاي دولتي و عمومي اس��ت. اين 
قانون مربوط به دهه پنجاه است و آيين نامه هاي اجرايي 
متعددي دارد و نزديك به 60 بخشنامه و دستورالعمل 

در اجراي آن تدوين شده است.
علاوه بر اين، يك ليست هم برخي از سازمان ها و نهادها 
دارند كه بر اساس اختياراتي كه توسط قوانين خاص به 
خود آن نهاد داده شده است، يك مدل رتبه بندي انجام 
مي دهند؛ مثلًا وزارت نفت يا وزارت نيرو براي پيمانكاران 
حوزه هاي مرتبط، ترتيبات و نظاماتي را در نظر مي گيرند 
كه باز هم ماهيت رتبه بندي ندارد و آن هم احراز صلاحيت 

و طبقه بندي پيمانكار است.
  اين احراز صلاحيت ماهيت داخلي دارد؟

بله. آن دستگاه ملزم است تا مناقصه را به شركتي واگذار 
كند كه واجد استانداردهاي خواسته شده باشد؛ بنابراين، 
شركت هايي مي توانند در مناقصه آن نهاد يا وزارتخانه 
ش��ركت كنند كه در ليس��ت تأييد ش��ده پيمانكاران 

قابل قبول آنها، حضور داشته باشند.
  چ�ه قواني�ن ديگ�ري در خص�وص رتبه بندي 

وجود دارد؟
قانون ديگر در مورد رتبه بندي، قانون برگزاري مناقصات 
و قانون بهبود محيط كسب وكار است كه به اهميت نظام 
رتبه بندي و احراز صلاحيت اشاره دارد. قانون نظام صنفي 
نيز در مورد رتبه بندي شركت هاي بازاريابي شبكه اي، 
ضوابط اجرايي دارد. در نظام صنفي در مورد درجه بندي 

اصناف و واحدهاي صنفي اشاره شده است.
در ماده 1۲۲ قانون برنامه چهارم و آيين نامه اجرايي آن 
به شركت هاي حفاظتي و مراقبتي اشاره شده و مرجع 
خاصي كه در آيين نامه پيش بيني شده )موسساتي كه 
تحت نظر نيروي انتظامي فعاليت مي كنند(، مي توانند 

اين نوع شركت ها را رتبه بندي كنند.
در قان��ون جديد صدور چك نيز ب��ه رتبه بندي فعالان 

اقتصادي اهميت داده ش��ده اس��ت و به نوع��ي بر لزوم 
رتبه بندي و اعتبارسنجي فعالان اقتصادي تأكيد كرده 
اس��ت. قانون ديگر، رتبه بن��دي و درجه بندي هتل ها و 
اماكن گردش��گري است كه نزديك به 5 دهه از فعاليت 
آن مي گذرد، مثلًا چند س��تاره بودن هتل ها در فرآيند 
آن رتبه بندي مشخص مي شود. اين عمل درواقع، يك 
درجه بندي فعاليت هتل ها و اماكن گردشگري است و 
بر اس��اس آن هتل ها و اماكن اقامتي و رفاهي تفريحي 

درجه بندي مي شوند.
مجموعه قوانين ناظر به رتبه بندي، طبقه بندي، تشخيص 
صلاحيت، سنجش اعتبار، اعتبارسنجي در ايران حدود 
17 مورد است كه از دهه 70 به آرامي تصويب شده است.

اتاق بازرگاني ايران در توسعه قانون گذاري در اين حيطه 
طي دهه هاي اخير فعاليت هاي گسترده و رايزني هاي 
زيادي كرده است. همچنين اين اتاق جهت ترويج فرهنگ 
رتبه بندي و انتقال مفاهيم با مجلس شوراي اسلامي و 
مسوولان اجرايي جلساتي داشته و براي شفافيت و ارتقاء 
اقتصاد ايران و توسعه اقتصادي، نقشه ويژه اي ايفا كرده 
است؛ بنابراين به آرامي نظام قانوني و اجرايي ما در حال 
توجه هر چه بيشتر به صنعت رتبه بندي است. اين صنعت 
در آينده انسجام بيش��تري پيدا مي كند و روند اجرايي 
يكپارچه و مناسب تري پيدا خواهد كرد كه انشا الله منجر 
به ارتقاي شفافيت اقتصادي، بهبود و توسعه اقتصادي 
كشور خواهد شد. البته شفافيت همواره دشمنان خاص 
خودش را هم دارد؛ چون رتبه بندي موجب ايجاد و ارتقاي 

شفافيت مي شود.
  بنا به گفته ش�ما، اكنون حدود 17 قانون درباره 
رتبه بندي وجود دارد و ش�امل طيف گسترده اي 
از بنگاه ه�اي اقتصادي اس�ت، ام�ا متولي اصلي 
رتبه بندي از سوي قانون چه تعريف شده است؟ 
اكنون به نظر مي رس�د كه رتبه بن�دي دو متولي 
اصلي دارد؛ يكي آن موسساتي كه تحت نظارت 
اتاق ايران و مركز ملي رتبه بندي اتاق ايران فعاليت 
مي كنند و يكي موسس�اتي كه زيرنظر سازمان 
بورس )3 موسس�ه( فعال هستند. از نظر قانوني 
كدام يك از اين دو گروه متولي رتبه بندي است و 

حيطه اختيارات هر يك چيست؟
در يك دس��ته بندي كلي اگر جزو ۴ بن��د الف ماده ۴ 
قانون اص��لاح »قانون حداكثر اس��تفاده از توان توليد 
داخلي« را مبنا قرار دهي��م. درواقع متولي رتبه بندي 
به مفه��وم رتبه بندي جامع و رتبه بندي كس��ب وكار، 
اشخاص غيردولتي ذي صلاح هستند؛ بنابراين بطوركلي 
»رتبه بندي يك متولي بيشتر ندارد« و آن هم »اشخاص 

ذي صلاح غيردولتي« هستند.
بنابراين دول��ت صلاحيتي براي انج��ام رتبه بندي به 
مفه��وم »رتبه بندي كس��ب وكار و جام��ع« )نه احراز 
صلاحيت پيمانكاران(، ندارد. همچنين در جزو ۴ بند 
الف ماده ۴ قانون اصلاح قانون حداكثر استفاده از توان 
توليدي داخلي از »اتاق بازرگاني ايران« و »سازمان هاي 
نظام مهندس��ي« مش��خصاً به عنوان ۲ نه��اد متولي 
رتبه بندي در متن قانون نام برده شده است و اشخاص 
ديگري كه مي توانند اين كار را انجام دهد، به عنوان ديگر 
اشخاص ذي صلاح غيردولتي ياد شده است كه بايد در 
آيين نامه اجرايي اين قانون فهرست آنها مشخص شود؛ 

پس رتبه بندي به مفه��وم خود رتبه بندي يك متولي 
بيشتر ندارد و آن اشخاص ذي صلاح غيردولتي هستند 
كه آنها به چند دسته تقسيم مي شوند، اتاق بازرگاني، 
سازمان هاي نظام مهندس��ي و فهرستي كه در اجراي 
آيين نامه تهيه و ارايه خواهد ش��د. همچنين در مورد 
پيمانكاراني كه قصد مراوده و معامله با دولت را دارند، 
طبيعتاً طبقه بندي و احراز صلاحيت با مراجعي است 

كه توسط سازمان برنامه بودجه پيش بيني شده است.
در قانون پيش بيني ش��ده كه موسس��ات رتبه بندي 
كه تحت نظارت س��ازمان بورس هستند، رتبه بندي 
اوراق قرضه و اوراق مالي را انجام دهند و اين موسسات 
نمي توانند به رتبه بندي ساير موارد بپردازند، چون شأن 
وجودي رتبه بندي آنها، در م��ورد اوراق قرضه و اوراق 
مالي است. همچنين در ايران تعداد تمامي شركت هايي 
كه در بورس ه��اي مختلف اعم از فراب��ورس و بورس 
تهران ثبت شده اند كمتر از هزار شركت است و اصولًا 
اين موسس��ات نمي توانند به رتبه بندي شركت هاي 
غيربورسي بپردازد، چون صلاحيت قانوني و اجرايي 
انجام رتبه بندي در خارج از حيطه بورس و س��ازمان 

بورس را ندارند.
اين موسسات از سازمان بورس براي انجام رتبه بندي 
در مورد اوراق قرضه مجوز گرفته اند و صلاحيت انجام 
رتبه بندي فراتر از حيطه اوراق قرضه و مالي را ندارند، مگر 
اينكه براي رتبه بندي نسبت به خارج از حيطه بورس از 
مراجع ديگر همچون اتاق بازرگاني ايران مجوز بگيرند 
و مرجع ذي صلاح اين حوزه اتاق بازرگاني ايران و مركز 
ملي رتبه بندي اتاق ايران است. ضمن اينكه از 600 تا 
700 هزار ش��ركتي كه در ايران فعال هستند، كمتر از 
هزار شركت بورسي داريم و بسياري از فعالان اقتصادي 
كه نمي خواهند در بورس حضور داشته باشند، علاقه اي 
هم به اعمال س��ازوكارهاي رتبه بندي بورسي و اعمال 

صلاحيت نهادهاي بورسي ندارند.
   صحبت شما به اين معني است كه اين موسسات 
حق رتبه بندي شركت هاي بورسي را هم ندارند؟

بله؛ يك مثال مي زنم. در بين خودروسازان بورسي تنها 
قيمت س��هام روي تابلوهاي بورس منتشر مي شود و 
نظارت نهادهاي ناظر نسبت به ترازها، صورت هاي مالي 
آنهاست و سازمان بورس در مورد اينكه كدام يك از اين 
خودروسازها براي محيط زيس��ت، عملكرد ايمن تر و 

مسوولانه تري دارند، ورود نمي كند.
در مورد ايمني خودروهاي توليدي، ميزان مشاركت هاي 
اجتماعي، افزاي��ش يا كاهش س��رمايه اجتماعي و... 
سازمان بورس و موسسات رتبه بندي بورسي، تخصص 
اجرايي و صلاحي��ت قانوني رتبه بن��دي را ندارند، اما 
رتبه بن��دي جامعي كه اتاق بازرگان��ي ايران مبتني بر 
صلاحيت عام خود در حيطه رتبه بندي انجام مي دهد، 
مدل رتبه بندي كس��ب وكار است و تمام ابعاد فعاليت 

خودروسازان را در برمي گيرد.
اين مدل، مسائل مالي، صورت هاي مالي، بازپرداخت 
اوراق قرضه و... نيز كه جزو مولفه هاي موردنظر سازمان 
بورس است را در رتبه بندي خود لحاظ مي كند؛ بنابراين 
صلاحيت موسس��ات رتبه بندي كه از سوي سازمان 
بورس اوراق بهادار مجوز دارند، محدود به اوراق اس��ت 
و فراتر از آن را حتي در مورد ش��ركت هاي بورسي هم 

نمي توانند، انجام دهند.
  اگر اظهارات ش�ما بر اس�اس قانون است، چرا 
هفته پيش در سامانه »جامع تجارت« متعلق به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، براي تعيين سقف 
ثبت سفارش، شركت هايي كه مجاز به رتبه بندي 
هستند تنها 3 شركت ثبت شده بورسي معرفي 

شدند؟
اگر اين اتفاق افتاده باش��د، دربردارنده چند مفسده، 
مس��اله و معضل اس��ت. اول اينكه اين موضوع اساساً 
مغاير سياست هاي اصل ۴۴ است و دولت و دستگاه هاي 
دولتي نبايد انحصار ايجاد كنند. اينكه يك دس��تگاه 
دولت��ي ايجاد انحصار كند و خ��لاف قانون، بگويد كه 
رتبه بندي بايد منحصراً به وس��يله ۳ ش��ركت انجام 
ش��ود و غير از آنها موسسات صلاحيت ندارند؛ خلاف 
سياس��ت هاي اصل ۴۴ است. همچنين خلاف قانون 
اجرايي سياست ها و خلاف اصل رقابت است؛ بنابراين، 
چنين اقدامي از سوي يك دستگاه دولتي، اقدامي ضد 

رقابتي، قلمداد مي شود.
در وهله دوم اين اقدام مي تواند يك مفسده باشد، اصلًا 
بايد ديد كه اين س��ه موسسه چگونه احراز صلاحيت 
شده اند و اساس��اً اين دس��تگاه دولتي يا وزارتخانه از 
كجاي قانون صلاحيت گرفته كه يك ليستي تهيه كند 
و بگويد اشخاص ذي صلاح براي رتبه بندي فقط اين سه 
شركت هستند. درحالي كه جزو ۴ بند الف ماده ۴ قانون 
اصلاح قانون حداكثر، مشخص كرده كه رتبه بندي در 
صلاحيت اشخاص غيردولتي است. اين قانون ابلاغ شده 
است و براي همه از جمله براي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت لازم الاجراست و از جمله اشخاصي كه قانونا 
به صلاحيت عام آن براي رتبه بندي فعالان اقتصادي 

تصريح شده است اتاق بازرگاني است.
در حوزه قانون گذاري به لحاظ تاريخي ما از تشتت به 
سمت انسجام حركت كرده ايم و حالا قوانين منسجم تر 
و دقيق تري نسبت به گذشته داريم. در اجرا و پياده سازي 
رتبه بندي البته دچار مش��كلاتي هس��تيم. اين امر تا 
حدودي طبيعي است، البته اگر مسوولان دقت بيشتري 
داشته باشند و با مس��ووليت پذيري بالاتري عمل و به 
قوانين و مقررات توجه كنند، معضلات كمتري ايجاد 

مي شود.
  پ�س اين موضوع ك�ه وزارت صنع�ت، معدن 
و تج�ارت فق�ط اين 3 ش�ركت را تأيي�د كرده، 

غيرقانوني است؟
بله. اين مساله خلاف سياس��ت هاي اصل ۴۴، خلاف 
اصل رقابت، خلاف قانون اجراي سياست هاي اصل ۴۴ و 
خلاف جزو ۴ بند الف ماده ۴ قانون اصلاح قانون حداكثر 
استفاده از توان توليد داخلي است. صلاحيت دو نهاد اتاق 
بازرگاني و سازمان هاي نظام مهندسي از قانون گرفته 
شده است و بخش��نامه و رفتارهاي مشابه نمي تواند، 
صلاحيت عام و قانون��ي اتاق بازرگاني براي رتبه بندي 
فعالان اقتصادي را سلب كند. از سوي ديگر، صلاحيت 
موسس��ات رتبه بندي كه تحت نظارت سازمان بورس 
فعاليت دارند و فقط براي رتبه بندي مالي و اوراق مالي 
و اوراق قرضه براي شركت هاي بورسي و نهادهاي مالي 
صلاحيت دارند را نمي توان به تمام اشخاص، شركت ها 

و جوانب رتبه بندي توسعه داد.

  Wed. Oct 16.  چهار شنبه    24 مهر 1398   17 صفر 1441  سال ششم    شماره   1502  2019 

طلا هم توليد كنيم  نمي توانيم 
بهره  بانكي را بپردازيم 

عضو هيات مديره انجمن سلولزي با تأكيد براينكه 
دولت هيچ عملكرد مثبتي براي جبران ضرر واحدهاي 
توليدي در افزايش نرخ ارز و مشكلات تأمين مواد اوليه 
انجام نداد، گفت: اگر يك واحد توليدي طلا هم توليد 
كند نمي تواند بهره هاي سنگين بانكي را پرداخت كند.

نيما بصيري طهراني با گلايه از اينكه متأس��فانه ما 
هنوز يك استراتژي روشن براي صنايع كشور نداريم 
و همين موضوع باعث ش��ده تا عملكرد واحدها به 
صورت برنامه ريزي شده نباشد، اظهار داشت: تجربه 
ثابت كرده وقتي يك صنعت با كمبود مواد اوليه روبرو 
مي شود كالاي آنها در بازار ناياب شده و در سال هاي 
بعد سرمايه گذاران به اين صنعت ورود پيدا كرده و با 
تأمين مواد اوليه اين بخش روند رو به رشدي را طي 
مي كند اما بايد توجه داشت كه روند رو به رشد اين 
صنايع ربطي به فعاليت دولت ندارد. وي افزود: به عنوان 
نمونه در بخش محصولات سلولزي با افزايش قابل 
توجه نرخ ارز و مواد اوليه كه عمده آنها از محل واردات 
تأمين مي شد روبرو بود كه همين موضوع عاملي شد 
تا بازار با كمبود كالا روبرو شود اما خوشبختانه در حال 
حاضر قيمتهاي مواد اوليه در بازارهاي جهان كاهش 
پيدا كرده و تمركز واحدهاي توليدي در امر توليدي 
رونق بيشتري پيدا كرده است به نحوي كه بازار امروز 

هيچ مشكلي در تأمين محصولات سلولزي ندارد.
اين عضو هيات مديره انجمن سلولزي با تأكيد براينكه 
دولت هيچ عملكرد مثبتي براي جبران ضرر واحدهاي 
توليدي در افزايش نرخ ارز و مشكلات تأمين مواد اوليه 
انجام نداد، گفت: سال گذش��ته سرمايه در گردش 
واحدهاي توليدي به خاطر افزايش نرخ ارز به يك سوم 
رسيد و توان واحدهاي توليدي براي فعاليت بسيار كم 
شد. ما بدترين شرايط را در سال گذشته براي توليد 
گذاشتيم از يك طرف تحريم هاي بين المللي و از طرف 
ديگر تحريم هاي داخلي نفس را از توليدكننده گرفته 
بود. نايب رييس كميسيون صنايع اتاق ايران در ادامه 
صحبت هاي خود با اعلام اينكه دولت امروز نرخ ارز را به 
ظاهر ثابت نگه داشته است، تصريح كرد: تمام برنامه ها 
فقط در حد حرف است. اگر يك واحد توليدي طلا 
هم توليد كند نمي تواند بهره هاي سنگين بانكي 
را پرداخت كند برخ��ي از توليدكنندگان اموال 
شخصي خود را فروخته تا بتوانند واحد توليدي را 
سرپا نگه دارند. حتي وقتي توليدكننده مي گويد 
من اعتباري در نزد فروش��ندگان خارجي دارم 
دولت قبول نك��رده و الزام مي كند ك��ه ارز بايد 
بخريد. چرا هيچكس پاس��خگوي مش��كلات 

توليدكنندگان نيست.

بازگشايي مرز سومار 
براي انتقال كالاهاي صادراتي

سيد حميد حسيني درباره روند صادرات ايران در ايام 
اربعين به عراق گفت: روند صادرات به دليل عدم امكان 
تردد كاميون ها در جاده ها به دليل ازدحام جمعيت 
زائران تقريبا متوقف شده است.  دبيركل اتاق مشترك 
ايران و عراق با اش��اره به توق��ف ۴0 كاميون در مرز 
شلمچه بيان داشت: متاسفانه محموله اين كاميون ها 
كه بيشتر محصولات كشاورزي است در حال از بين 
رفتن است و با وجود اينكه امور گمركي اين كاميون ها 
براي خروج از مرز و ورود به خاك عراق انجام شده اما 
امكان عب��ور از مرز را ندارند.  وي بيان داش��ت: امروز 
جلسه اي در مرز سومار با حضور استاندار كرمانشاه، 
استاندار دياله و مسوول تردد مرزي عراق انجام شد كه 
پيرو اين جلسه تصميماتي در رابطه با بازگشايي مرز 
سومار براي عبور كاميون ها حامل بار از اين مرز اتخاذ 
شده است.  دبيركل اتاق مشترك ايران و عراق اظهار 
داشت: بنابراين مرز سومار از فردا باز مي شود و اين مرز 
براي تردد كاميون هاي حامل كالاهاي صادراتي در 
نظر گرفته شده است. حسيني با بيان اينكه براساس 
تصميمات اتخاذ شده براي بازگشايي مرز سومار از فردا 
توافقات لازم انجام شده است، گفت: اما در مورد اينكه 
اجازه عبور چه كالاهايي از اين مرز داده شود و نحوه 
تخليه و بارگيري به چه صورتي باشد تصميمات نهايي 
اتخاذ نشده است.  دبيركل اتاق مشترك ايران و عراق 
در پاسخ به اين سوال كه چرا صادركنندگان با وجود 
اينكه مي دانند مرزها و جاده ها در اين ايام شلوغ است 
باز هم اقدام به صادرات مي كنند، گفت: امسال استقبال 
از مراسم اربعين بسيار زياد بود و حدود ۴ ميليون زائر 
براي زيارت مشرف شده اند و مرزها زودتر پر شد، ضمن 
اينكه مراسم پياده روي اربعين كمي زودتر آغاز شد و 
اين مساله پيش بيني نشده بود.  وي گفت: از طرفي 
مرز خسروي هم بطور كامل باز نشد و فشار براي عبور 

كاميون ها به مرز شلمچه و مهران بيشتر شد. 

توليد ۵۶ درصد مواد اوليه 
دارويي در ايران

عضو هيات مديره سنديكاي توليدكنندگان مواد 
شيميايي دارويي و بسته بندي دارويي با تاكيد بر 
اينكه تحريم ها تاثيري در توليد مواد اوليه دارويي 
نداش��ته اس��ت، گفت: تخمين زده مي شود كه 
ح��دود 56 تا 60 درصد از م��واد اوليه دارويي در 
داخل كشور توليد مي شود. محمد باقر تحويل زاده 
در گفت وگو با ايسنا، خاطرنش��ان كرد: هر دارو 
ممكن است به چندين ماده نياز داشته باشد اما به 
ماده موثره يا اصلي براي توليد يك دارو، ماده اوليه 
گفته مي شود. وي همچنين تاكيد كرد كه تاكنون 
نياز كارخانه هاي داروسازي كاملا تامين شده و 
در مواردي اين واحدها بيش از نياز خود نيز مواد 
اوليه دريافت كرده اند. به گفته عضو هيات مديره 
سنديكاي توليدكنندگان مواد شيميايي دارويي 
و بسته بندي دارويي، تحريم ها تاثيري در توليد 
مواد اوليه دارويي نداشته و فقط باعث ايجاد برخي 

دردسرها براي آنها شده است.
تحويل زاده همچنين از افزايش توليد مواد اوليه 
دارويي در بسياري از كارخانجات نسبت به سال 
گذش��ته خبر داد و گفت كه صادرات مواد اوليه 

دارويي در حال حاضر ناچيز است.
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آشفتگی بازار نفت، گمانه زنی ها درباره تشدید کاهش تولید اوپک را افزایش داده است

سرنوشت نسخه اوپک برای بیماری نفتی بازار
گروه انرژی|

نگرانی ه�ای تولیدکنن�دگان نفت نس�بت به 
وضعیت بازار ک�ه احتمالأ با کاهش تقاضا برای 
نفت در س�ال 2020 روبرو خواهد بود، ناظران 
را مش�تاق به آگاهی از تصمیم سازمان اوپک 
و متحدان غیراوپکی آن درباره س�طح تولید 
در سال آینده کرده اس�ت. هر چه به نشست 
رس�می اعضای اوپک و متحدانش در 14 و 15 
آذرماه نزدیک تر می شویم، گمانه زنی ها درباره 
تصمیم�ات این گ�روه برای بازار نفت بیش�تر 
می ش�ود. س�خنان محمد بارکیندو، دبیرکل 
اوپک درباره تعه�د تولیدکنندگان نفت عضو 
اوپک ب�ه ثبات ب�ازار و همچنین تاکی�د او بر 
احتمال گفت وگوی اعضای اوپک پلاس درباره 
توافق برای کاهش تولید بیشتر در نشست آتی 
اعضای این توافق نشان می دهد که نگاه مسلط 
بر اوپک خواهان کاهش بیش�تر تولید نفت و 
افزایش قیمت ها اس�ت. اما سخنان الکساندر 
نواک، وزیر انرژی روس�یه که روز دوشنبه در 
ریاض عنوان کرد هی�چ مذاکره ای برای تغییر 
در توافق جهانی کاهش تولید نفت میان اوپک 
و متحدانش در جریان نیست، بیانگر آن است 
که روسیه ترجیح می دهد با قیمت های کنونی 
کنار آمده و کاهش بیش�تر تولی�د و واگذاری 
حج�م بازار ب�ه ش�رکت های امریکای�ی را در 

دستور کار خود قرار ندهد.

دیروز محمد بارکیندو، دبیرکل اوپک که در مجمع 
انرژی هند در دهلی نو حضور داشت، اعلام کرد این 
گروه و سایر تولیدکنندگان نفت با وجود نشانه های 
منفی از رش��د تقاضا، متعهد هستند ثبات بازار نفت 
را فراتر از س��ال ۲۰۲۰ حفظ کنند. بارکیندو گفت: 
ثبات در بازار نفت پس از س��ال ۲۰۲۰ حفظ خواهد 
شد و همه تولیدکنندگان به حفظ ثبات بازار متعهد 

هستند.
وی با اذعان به اینکه کندی رشد تقاضا برای نفت بر 
دیدگاه های منفی در بازار نفت صحه گذاشته است، 
خاطرنش��ان کرد که عوامل بنیادین، محدود شدن 
عرضه بازار نفت را نش��ان می دهند. ب��ازار فیزیکی 
نفت محدود شده که به معنای مطلوب بودن عوامل 

بنیادین است.
با وج��ود بازبینی اوپ��ک در دورنم��ای تقاضا برای 
نف��ت و بالا بردن ن��رخ مورد پیش بین��ی خود برای 
امس��ال و س��ال آینده، دبیرکل اوپک هفته گذشته 
اظهار کرده بود اوپک، روس��یه و س��ایر متحدانشان 
بررس��ی گزینه کاهش بیشتر تولید در دیدار رسمی 
خود ک��ه روزهای پنجم و شش��م دس��امبر در وین 
برگزار می ش��ود را منتفی نکرده ان��د. این در حالی 
اس��ت که گروه اوپک پلاس هم اکنون تعهد بیش از 
۲۰۰ درصدی ب��ه توافق کاهش تولید نفت را تجربه 
می کند و در عین حال برخی از اعضای آن هنوز فراتر 

 از پایبندی خود به ای��ن توافق نفت تولید می کنند. 
وزی��ران نفت و ان��رژی اوپک برای ش��رکت در صد 
و هفت��اد و هفتمین نشس��ت عادی این س��ازمان و 
آخرین نشست سال ۲۰۱۹ خود پنجم دسامبر )۱۴ 
آذرماه( در دبیرخانه دائمی این سازمان در وین گرد 
هم می آیند، همچنین هفتمین نشس��ت مشترک 
وزارتی اوپک و غیراوپک ششم دسامبر )۱۵ آذرماه( 
در مقر دائمی این سازمان برگزار می شود. به گزارش 
ایس��نا، هر گونه تصمیمی که در نشست دسامبر در 
وین گرفته می ش��ود، احتمالا برای کل سال ۲۰۲۰ 

خواهد بود.
 بارکیندو دیروز با بیان اینکه آمارهای مربوط به سال 
۲۰۲۰ میلادی هنوز شکل اولیه دارند و ممکن است 
به شکلی غافلگیرکننده بهبود یابند، تصریح کرد که 
با نزدیک ش��دن به ماه دسامبر، با داده های واقعی تر 
مربوط به سال ۲۰۲۰ میلادی روبه رو می شویم که 

ما را قادر می سازند احتمالا سازوکار کنونی را بازبینی 
کنیم و تصمیمی بگیریم که احتمالا شامل همه سال 

)۲۰۲۰ میلادی( شود.
اوپ��ک و متح��دان غیرعضو آن در ق��رارداد کاهش 
تولید در سپتامبر به نرخ بالای ۲۰۰ درصد در تعهد 
به این قرارداد رسیدند که دلیل اصلی آن حمله های 
ماه گذشته به تاسیس��ات نفت عربستان، بزرگترین 

تولیدکننده نفت اوپک بود.
عربس��تان س��عودی ماه گذشته ش��اهد یک حمله 
بی سابقه به تاسیسات نفتی خود بود که ۵.7 میلیون 
بش��که در روز معادل ۵ درصد عرضه جهانی نفت را 
متوقف کرد. کل تولید نفت اوپک در ماه سپتامبر به 
خاطر این حمله ها ۱ میلیون و 3۱8 هزار بش��که در 
روز نسبت به ماه اوت کاهش یافت و به ۲8 میلیون و 

۴۹۱ هزار بشکه در روز رسید.
ب��ه گزارش اویل پرایس، این رقم که هفته گذش��ته 

توس��ط اوپک منتشر شد بس��یار نزدیک به بررسی 
پلاتس در هفته گذشته است که اعلام کرد اوپک ۲8 
میلیون و ۲۵۰ هزار بشکه در روز در ماه گذشته نفت 
تولید کرده که ۱ میلیون و ۴8۰ هزار بشکه کمتر از 
ماه اوت اس��ت، این یعنی سریعترین کاهش ماهانه 

در ۱7 سال گذشته.
طبق منابع اوپک، تولید در عربستان سعودی در ماه 
سپتامبر ۱ میلیون و ۲8۰ هزار بشکه در روز کاهش 
یافت و به 8 میلیون و ۵6۴ هزار بشکه در روز رسید. 
ولی طبق گزارش خود عربستان به اوپک، تولید این 
کشور تنها 66۰ هزار بشکه در سپتامبر نسبت به ماه 
اوت پایی��ن آمده و ۹ میلیون و ۱۲۹ هزار بش��که در 

روز بوده است.
تولید نفت خام در ایران نیز در بحبوحه تحریم های 
آمریکا علیه صادرات نفت این کشور، 3۴ هزار بشکه 
در روز کاهش یافت و به ۲ میلیون و ۱۵۹ هزار بشکه 

در روز رس��ید. تولید نفت ونزوئلا هم 8۲ هزار بشکه 
در روز و پایین آمد و به میانگین 6۴۴ هزار بشکه در 
روز در سپتامبر رس��ید که در مجموع، میزان تعهد 
مجموعه اوپک ب��ه توافق کاهش تولی��د را به ۲۰۰ 

درصد رسانده است.
اما برخی از کشورهای عضو توافق اوپک پلاس هنوز 
سطح تولید خود را به میزان تعهدشان به این توافق 
کاهش نداده اند. به گفته مناب��ع ثانویه در اوپک، در 
بین سایر تولیدکنندگان اوپک، عراق و نیجریه که از 
قرارداد اوپک تبعیت نمی کردند، ماه گذشته تولید 
خ��ود را پایین آوردند، ولی هنوز ه��م بالاتر از هدف 
قرارداد تولید می کنند. همچنین روسیه، بزرگ ترین 
تولیدکننده غیر عضو اوپک که بخشی از این قرارداد 
است، شاهد کاهش تولید نفت خود در ماه سپتامبر 
به ۱۱ میلیون و ۲۵۰ هزار بش��که در روز بود. روسیه 
در ماه اوت ۱۱ میلیون و ۲۹۰ هزار بشکه در روز تولید 
کرده بود ولی این رقم هنوز هم بالاتر از س��همیه آن 
طبق قرارداد است. روس��یه قول داده به تعهد خود 

نسبت به قرارداد کاهش تولید عمل کند.
از طرفی، به نظر می رسد که روسیه به تشدید کاهش 
تولید برای سال ۲۰۲۰ روی خوشی نشان نمی دهد. 
به گزارش شانا، وزیر انرژی روسیه روز دوشنبه گفت: 
هیچ مذاکره ای برای تغییر در توافق جهانی کاهش 
تولید نفت میان اوپک و متحدانش در جریان نیست.

به گزارش خبرگ��زاری رویترز از ریاض، الکس��اندر 
نواک اعلام کرد که هیچ مذاکره ای برای تغییر توافق 
جهانی کاهش تولید نفت میان سازمان کشورهای 
صادرکنن��ده نفت )اوپک( و متحدان��ش در جریان 
نیست.وی در جریان سفر خود به عربستان همچنین 
اعلام کرد که روسیه به طور کامل به توافق یاد شده 

پایبند است.
نگرانی ها نس��بت به کاهش رش��د تقاضای نفت در 
س��ال های ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰ که به واس��طه تضعیف 
اقتصاد جهانی و جنگ تج��اری میان چین و امریکا 
شدت گرفته است، اوپک را به تکاپو واداشته که مانع 
افت بیشتر قیمت های نفت شود. به گزارش تسنیم، 
اوپک در جدیدترین گزارش ماهانه اش، برآورد خود 
از تقاضای جهانی برای نفت در سال ۲۰۱۹ را ۱۰۰ 
هزار بش��که در روز بالا برد و 3۰ میلیون و 7۰۰ هزار 
بشکه در روز برآورد کرد که ۹۰۰ هزار بشکه در روز 
کمتر از س��طح سال ۲۰۱8 اس��ت. همچنین تقاضا 
برای نفت اوپک در س��ال ۲۰۲۰ را ۲۰۰ هزار بشکه 
در روز بالا برد و ۲۹ میلیون و 6۰۰ هزار بشکه در روز 
اعلام کرد که حدود ۱.۲ میلیون بشکه در روز کمتر 

از سطح سال ۲۰۱۹ خواهد بود.
بر اساس گزارش پلاتس، اوپک انتظار دارد تقاضای 
جهانی برای نفت امسال ۹8۰ هزار بشکه در روز رشد 
کند که ۴۰ هزار بشکه در روز کمتر از پیش بینی ماه 
گذشته این سازمان است. اما اوپک پیش بینی سال 
۲۰۲۰ خود را بدون تغیی��ر در ۱ میلیون و 8۰ هزار 

بشکه در روز حفظ کرد.

مدیرعامل شركت ملي نفت مطرح كرد

سایه حملات تركیه به سوریه بر روابط نفتي بغداد و آنكارا

مشاركت مردم در سود پروژه هاي نفتي از طریق بورس
ایلنا| مدیرعامل ش��ركت ملي نفت گفت: در 8 ماه 
گذشته 8 هزار میلیارد تومان از طریق بازار سرمایه براي 
پروژه هاي نفتي تامین مالي كرده ایم. مسعود كرباسیان 
اش��اره به تامین مالي پروژه هاي نفت��ي از طریق بازار 
سرمایه اظهار داشت: براي اجراي پروژه هاي مالي نیاز 
به منابع مالي داریم و در تامین این منابع نباید فقط به 
منابع دولتي تكیه داشت و مي توان از منابع مالي مردمي 

هم در اجراي پروژه ها استفاده كرد.
وي ب��ا بیان اینك��ه نفت ثروت عمومي اس��ت و مردم 
حق دارند در س��ود آن ش��ریك باش��ند، ادام��ه داد: 
س��رمایه گذاري در پروژه هاي نفتي مي تواند امنیت 

مالي براي سرمایه هاي مردم ایجاد كند.
مدیرعامل شركت ملي نفت با اشاره به مزیت هدایت 
نقدینگي ه��ا به س��مت پروژه هاي نفت��ي گفت: اگر 
نقدینگي از این طریق به سمت تولید و توسعه هدایت 
شود به مراتب بهتر از این است كه به سمت مسیرهاي 
تورم زا برود.كرباسیان در پاسخ به این سوال كه تاكنون 

چه میزان از بورس براي پروژه هاي نفتي تامین مالي 
 EPD و EPC شده است، اظهار داشت: براي پروژه هاي
حداقل س��ه هزار میلیارد تومان از طریق بازار سرمایه 
تامی��ن كرده ایم و اخیرا هم تامین مال��ي هزار و ۵۰۰ 
میلیارد توماني و دو هفته گذشته هم تامین مالي ۵۰۰ 

میلیارد تومان از طریق بازار سرمایه داشته ایم.
وي تاكید كرد: هر چند كه بحث تامین مالي از طریق 
بورس بحث جدیدي نیست اما از یك سال گذشته بطور 
جدي این موضوع را دنبال كرده ایم و در مجموع در 8 
ماه گذشته 8 هزار میلیارد تومان از طریق بازار سرمایه 

براي پروژه هاي نفتي تامین مالي كرده ایم.
مدیرعامل شركت ملي نفت با تاكید بر اینكه این ثروت 
خ��دادادي منابع پولي عظیمي را در اختیار كش��ور و 
مردم مي گ��ذارد، گفت: خوش بختانه امروز با توجه به 
توانمندي هاي داخلي و با تكیه به توان پیمانكاري كشور 
مي توانیم با تامین مالي هاي داخلي پروژه هاي نفتي را 
به اجرا برسانیم و اجازه نمي دهیم در این شرایط چرخ 

تولید نفت متوقف بماند. كرباسیان با اشاره به موضوع 
مش��اركت هاي مردمي در پروژه ه��اي نفتي از طریق 
انتشار انواع اوراق ادامه داد: انواع اوراق هم وارد پروژه هاي 
نفتي مي ش��ود و توان ارایه تضامین لازم را براي انجام 

این اقدام داریم.
كرباس��یان با اش��اره به جذب نقدینگي هاي موجود 
در جامعه و نقدینگي و س��رمایه هاي خرد مردمي به 
پروژه هاي نفتي گفت: در این زمی��ن بورس با امكان 
اوراق قابل مبادله به كمك ما آمده است و مي توانیم انواع 
اوراق مشاركتي، صندوق پروژه، منفعت و سلف نسبت 
به تامین مالي هاي مورد نیاز اقدام كنیم و در این راستا 
در حال مذاكره با بانك ها براي انتشار این اوراق هستیم.

وي با اشاره به سرعت بخشیدن به پروژه هاي نفتي 
با انتش��ار انواع اوراق اظهار داشت: یكي از گزینه ها 
این است كه متناسب با پیشرفت فیزیكي كار اوراق 
مورد نظر را منتشر كنیم كه این خود باعث سرعت 

پیشرفت كار مي شود.

تس�نیم| خاورمیانه پویا ترین و مهم ترین بازار انرژي 
جهان اس��ت. منافع ژئوپلیتیكي اقتصاد و نگراني هاي 
امنیتي با توجه به اینكه چه كشورهایي در منطقه رقابت 
مي كنند، همواره تاثیرگذار هستند. در حالي كه تمایل 
زیادي به همكاري و وابستگي متقابل در خاورمیانه وجود 
دارد ولي به واقعیت تبدیل كردن این علاقه همواره كار 
سختي بوده است.به گزارش اویل پرایس، عراق یك نمونه 
از كشورهاي تولید كننده انرژي تاثیرگذار در منطقه است 
كه همواره تحت تأثیر عوامل خارجي بوده است. حمله 
امری��كا به این كش��ور در ۲۰۰3 مهم ترین واقعه پس از 
انقلاب اسلامي ۱۹7۹ در ایران بود. انقلاب ایران شرایط 
ژئوپلیتیكي منطقه را كاملا تغییر داد. تغییر رژیم در ایران 
و سیاست مخرب امریكا باعث نابودي كامل عراق شد و 
به همسایگان آن فرصت تاثیرگذاري بیشتر بر آن را داد. 
تركیه از جمله كشورهایي بود كه از ضعف عراق و برقراري 
رابطه با دول��ت مركزي این كش��ور و دولت منطقه اي 

كردستان در شمال عراق بهره برد.
با وجود ترس آنكارا از اینكه خودمختاري كردها در عراق 
باعث تمایل به استقلال در استان هاي كردنشین تركیه 
شود، روابط این كشور با كردستان عراق در اربیل طي دو 
دهه گذشته بسیار موفقیت آمیز بوده است. هر دو طرف 

توافق كردند روابط تجاري دوجانبه داشته باشند مثل 
قرارداد ۲۰۱۲ براي صادرات نفت از طریق یك خط لوله 
به بندر سیهان تركیه. این قرارداد مانع رابطه كردستان 
عراق را با دولت مركزي این كشور در بغداد مي شد. بغداد 

در آن زمان كنترل بر مناطق شمالي نداشت.
ولي اخیرا تعادل سیاس��ت داخلي عراق ب��ه طرز قابل 
توجهي تغییر كرده است. قبل از رفراندوم ۲۰۱7 براي 
استقلال كردستان، این منطقه دست بالا را در معامله با 
بغداد داشت. ولي كردها در محاسبات خود با متحدان 
غربي مخصوصا امریكا اش��تباه كردن��د كه باعث تحت 
كنترل قرار گرفتن مناطق آزاد ش��ده از دس��ت داعش 
توس��ط دولت مركزي عراق شد.با توجه به این اتفاقات، 
آنكارا در حال حاضر براي قراردادهاي جدید به بغداد روي 
آورده است. اخیرا دو دولت اعلام كردند به دنبال ساخت 
یك خط لوله دوم هستند كه ظرفیت فعلي صادرات عراق 
را دو برابر مي كند. گرچه خط لوله فعلي عملیاتي است، 

ولي بارها مورد حمله قرار گرفته و آسیب دیده است.
بغداد قصد دارد كنترل مناطق شمالي را در دست گیرد 
و مانع اس��تقلال كردها ش��ود. این خط لوله جدید یك 
مسیر جایگزین براي صادرات نفت عراق ایجاد مي كند 
و همچنین به تاسیس��ات مرك��ز و جنوب عراق متصل 

مي شود. این كار باعث امنیت انرژي عراق مي شود چون 
مي تواند در صورت بسته ش��دن تنگه هرمز نفت خود 
را از طریق ش��مال صادر كند.از طرف دیگر، روسیه در 
حال مذاكره با دولت عراق ب��راي راه اندازي یك گزینه 
دیگر اس��ت. بغداد قصد دارد خط لوله قدیمي به اردن 
و لبنان از طریق س��وریه را احیا كند.با وجود نشانه هاي 
امیدوار كننده اي كه از روابط آنكارا و بغداد دیده مي شود، 
امكان ساخته ش��دن این خط لوله چند میلیارد دلاري 
بسیار كم است. این سرمایه گذاري عظیم نیاز به یك ثبات 
سیاسي بین دو كشور دارد تا اطمینان مالي ایجاد كند. 
روابط بین عراق و تركیه در طول تاریخ هیچگاه ثابت نبوده 
است.یك اتفاق حساس دیگر حمله هاي اخیر تركیه به 
شمال سوریه پس از بیرون رفتن سربازان امریكایي است. 
رییس جمهور تركیه یك اتفاق غیرممكن را رقم زده است: 

اتحاد خاورمیانه در محكوم كردن این حملات.
این اتفاقات اخیر و سایر اختلافات بین تركیه و عراق مانع 
تحقق پروژه هاي جدید مي شود. به احتمال زیاد این دو 
كشور تا زمان ثبات ش��رایط، مطالعات فني و مالي این 
پروژه ها را تكمیل نمي كنند. ت��ا آن زمان این خط لوله 
چیزي بیش از یك نشانه حسن نیت در مورد همكاري و 

وابستگي در منطقه نیست.
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فشار نرخ كشتيراني بر دوش 
بزرگ ترين پالايشگاه آسيا

تسنیم| سینوپك، بزرگ ترین پالایشگاه آسیا قصد 
دارد واردات نفت خام را در ماه دسامبر پس از افزایش 
نرخ جهاني كش��تیراني كاهش ده��د. این افزایش 
قیمت حاشیه  سود پالایشگاهي را پایین آورده است.

به گزارش رویترز، سینوپك در حال بررسي میزان این 
كاهش واردات است و همچنین باید در مورد انتخاب 
محموله هایي كه از امریكا، اروپا، آفریقا و خاورمیانه در 
دسامبر به چین مي رسند تصمیم بگیرد.این پالایشگاه 
اعلام كرد: »این محموله ها خریداري شده اند بنابراین 
هنوز مطمئن نیس��تیم آیا مي توانیم مق��دار آنها را 
مخصوصاً در محموله هاي دور دست پایین بیاوریم«.

هزینه حمل نفت خام با كشتي به آسیا طي دو هفته 
گذشته پس از توقف استفاده از تقریبا 3۰۰ نفتكش 
از ترس نقض تحریم هاي امریكا علیه ایران و ونزوئلا 
افزایش یافته اس��ت.تحریم هاي امریكا علیه ایران و 
ونزوئلا 3 درصد كل ناوگان نفتكش هاي جهان را از 
بازار خارج كرده و نرخ كشتیراني را براي حمل نفت 
مخصوصاً به آس��یا افزایش داده است.شركت هاي 
س��ینوپك، ترافیگوراي سویس، ایكویینر و اكسون 
موبیل ۲۵۰ نفتكش مخصوص نفت خام و محصولات 
نفتي را كه در سال گذشته نفت ونزوئلا را حمل كرده 

بودند، رد كردند.

تحريم اروپا عليه تركيه
براي نفت قبرس

ش�انا| اتحادیه اروپا ب��راي تدوین تحریم ها علیه 
تركیه به دلیل حفاري نف��ت و گاز در اطراف جزیره 
قبرس، به توافق رسید. به گزارش خبرگزاري رویترز 
از لوكزامبورگ، دولت هاي عضو اتحادیه اروپا دیروز 
)دوش��نبه، ۲۲ مهرماه( توافق كردند فهرس��تي از 
تحریم ه��اي اقتصادي علیه تركیه ب��ه دلیل انجام 
عملیات حفاري براي اكتشاف نفت و گاز در آب هاي 
اطراف جزیره قبرس تدوین كنند.  با این همه، این 
تحریم هاي به شكل فوري در بر دارنده نام اشخاص 
نخواهد بود. وزیران امور خارجه كش��ورهاي عضو 
اتحادیه اروپا، توافق كردند چارچوب یك سازوكار 
براي تدابیر محدود كننده علیه اشخاص حقیقي و 
حقوقي مس��وول، به دلیل دخالت در فعالیت هاي 
حفاري غیرقانوني براي اكتشاف نفت و گاز در شرق 
دریاي مدیترانه، برقرار شود. در مرحله بعد، سرویس 
سیاست خارجي اتحادیه اروپا باید نام اشخاصي كه 

مورد تحریم قرار مي گیرند را پیشنهاد دهد.

آخرين وضعيت بارش ها
تسنیم| با ثبت ۵ میلي متر بارش در ۲۱ روز ابتدایي 
س��ال آبي جاري، رش��دي ۱۰ درص��دي در میزان 
بارش هاي كشور نسبت به میانگین دوره هاي مشابه 
درازمدت به ثبت رسیده است.بر اساس آمار رسمي 
دفتر مطالعات پایه منابع آب شركت مدیریت منابع 
آب ایران، ارتفاع كل ریزش هاي جوي از آغاز سال آبي 
جاري )اول مهر ۹8( تا بیست و یكم مهرماه )۲۱ روز 
ابتدایي سال آبي جاري( بالغ بر ۵ میلي متر است.این 
مقدار بارندگي نسبت به میانگین دوره هاي مشابه 
درازمدت )۴.۵ میلي متر( ۱۰ درصد رشد و نسبت به 
دوره مشابه سال آبي گذشته )۱7 میلي متر( كاهشي 

۲۹درصدي را نشان مي دهد.

  دبی�رکل اوپک هفته گذش�ته اظهار کرده 
بود اوپک، روسیه و سایر متحدانشان بررسی 
گزینه کاهش بیش�تر تولید در دیدار رسمی 
خود که روزهای پنجم و ششم دسامبر در وین 
برگزار می شود را منتفی نکرده اند. این در حالی 
است که گروه اوپک پلاس هم اکنون تعهد بیش 
از 200 درص�دی به توافق کاهش تولید نفت را 
تجربه می کند و در عین حال برخی از اعضای 

آن هنوز فراتر از پایبن�دی خود به این توافق 
نفت تولید می کنند 

   بارکیندو دیروز با بیان اینکه آمارهای مربوط 
به سال 2020 میلادی هنوز ش�کل اولیه دارند و 
ممکن است به شکلی غافلگیرکننده بهبود یابند، 
تصریح کرد که با نزدیک شدن به ماه دسامبر، با 
داده های واقعی تر مربوط به س�ال 2020 میلادی 
روبه رو می شویم که ما را قادر می سازند احتمالا 

سازوکار کنونی را بازبینی کنیم و تصمیمی بگیریم 
که احتمالا شامل همه سال )2020 میلادی( شود.
  از طرفی، به نظر می رسد که روسیه نسبت به 
تشدید کاهش تولید برای سال 2020 روی خوشی 
نشان نمی دهد. به گزارش شانا، وزیر انرژی روسیه 
روز دوشنبه گفت: هیچ مذاکره ای برای تغییر در 
تواف�ق جهانی کاهش تولید نف�ت میان اوپک و 

متحدانش در جریان نیست

برش
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گفت وگو با »جان بلامي فاستر«  سردبير »مانتلي ريويو«: 

دلايل ظهور راست  افراطي 
مصاحبه زي�ر با جان بلامي فاس�تر س�ردبير 
مانتل�ي ريوي�و ك�ه در 5 اوت 2019 ب�ه اتمام 
رسيد، توسط فاروق چادهوري براي »فرانتير 
ويكلي« نشريه سوسياليستي معروف كلكته 
انجام گرفت و قرار اس�ت در شماره ويژه پاييز 
اين نشريه به انتشار رسد. بنابراين اين مطلب 
در اصل ب�راي مخاط�ب غيرامريكايي در نظر 
گرفته ش�ده بود. ما ني�ز آن را به دليل فوريت 
مسائلي كه به آنها مي پردازد، در اين جا منتشر 
مي كنيم. اين مصاحبه عمدتا مربوط به شرايط 
تاريخ�ي ملازم ب�ا ظهور جنبش هاي راس�ت 
افراطي جديد با سرشتي وسيعا نوفاشيستي 
اس�ت. بااين حال، تأكيد بر اين نكته مهم است 
كه اگرچه به نظر مي رسد اينگونه جنبش هاي 
سياسي در حال حاضر روندي صعودي داشته 
باش�ند، و هنوز تا چيرگي آنها راه درازي باقي 
است. در عوض، آنچه به ويژه در جهان پيشرفته 
سرمايه داري ش�اهد هستيم، توس�عه همان 
چيزي اس�ت كه ديويد ه�اروي اخي�را از آن 
تحت عنوان ائتلاف نوليبرالي-نوفاشيس�تي 
ياد ك�رده و افول دول�ت ليبرال-دموكراتيك 
را بازتاب مي دهد. نوفاشيسم، خطرناك ترين 
و چندرنگ تري�ن پديده در اين بلوك تاريخي 
نوظهور راست گرا است. به علاوه، تمام اينها را 
بايد در رابطه با بحران ساختاري سرمايه داري و 
تلاش هاي روبه رشد طبقه حاكم براي بازسازي 
روابط دولت-سرمايه به منظور خلق رژيم هايي 
انحصاري تر براي سرمايه نگريست. بزرگ ترين 
مجه�ول در اين وضعيت، واكن�ش جناح چپ 
است كه ريشه در طبقه كارگر دارد و لااقل بطور 
بالقوه، جنبش توده اي نهاي�ي باقي مي ماند - 
جنبشي كه قادر به توقف، وارونگي و سرنگوني 
س�رمايه اس�ت و مس�ير جديدي را به سوي 
 جامعه برابري بنيادي و پايداري زيست محيطي

)يعني سوسياليسم( ترسيم مي كند.
 

  فاروق چادهوري: نقش�ه سياس�ي در هر دو 
سوي اقيانوس اطلس بطور روزافزوني با ظهور 
راست گرايي مشخص مي ش�ود. در اروپا، ما با 
ووكس�و طلوع طلايي به ترتيب در اس�پانيا و 
يونان، بديل براي آلمان، قيام ملي در فرانسه، 
ح�زب فنلاندي ها در فنلاند، لي�گ در ايتاليا، 
حزب محافظه كار خلق در اس�توني و بسياري 
ديگر، از دموكرات هاي س�وئدي در ش�مال تا 
جبهه مردمي ملي در قبرس، روبرو هس�تيم. 
اكثر اقتصاده�اي اروپا، از بزرگ ت�ر و قوي تر 
تا كوچك ت�ر و ضعيف ت�ر، ش�اهد پيش روي 
انتخاباتي نيروهاي راست گرا هستند. در كران 
مقابل اقيانوس اطلس، ظهور نيروها و روندهاي 
راست گرا هم در سياست جريان اصلي و هم در 
گروه هاي جديدي كه تبليغ و توسل به خشونت 
مي كنند، به چش�م مي خورد. گزارش هايي از 
گروه هاي راس�ت گراي مس�لح در رسانه هاي 
جريان اصلي ايالات متحده نيز منتشر شده اند. 
اين واقعيت در هر دو قاره كاملا واضح اس�ت. 
منابع –اجتماعي، اقتصادي و سياسي- ظهور 

راست گرايي در اين دو منطقه چيستند؟
جان بلامي فاستر: بي ترديد ما با موجي از جنبش هاي 
راست گرا مواجه هستيم كه به نظر مي رسد اصطلاح 
نوفاشيسم مناس��ب ترين توصيف براي آن باشد. به 
نظر من، بهره بردن از ديدگاه��ي تاريخي در تلاش 
براي درك آنچه امروز اتف��اق مي افتد، اهميت دارد. 
كتاب برجسته اريك هابسبام به نام عصر نهايت ها در 
باب تاريخ قرن بيستم، فصلي را تحت عنوان »سقوط 
ليبراليس��م« در برمي گيرد. او در اين فصل توضيح 
مي دهد كه دولت ليبرال-دموكراتيك در دهه 1920 
عمدتا به اروپاي غربي و امريكا محدود مي شد؛ چراكه 
بخش اعظم دنيا در آن زمان مس��تعمره بودند. افراد 
انگشت شماري در آن دوره مي توانستند ليبراليسم را 
موج آينده به هر معنا تصور كنند. در سال 1920 شايد 
در حدود بيس��ت وپنج دموكراس��ي مشروطه وجود 
داشت. در سال 1938 اين رقم شايد به هفده كاهش 
پيدا كرده بود و در سال 1944 احتمالا دوازده كشور از 
مجموع جهاني شصت وچهار دولت مستقل. البته اين 
زمان متناظر با دوران فاشيسم بود. باوجوداين ، اشاره 
به رشد فاشيس��م به عنوان علت تضعيف ليبراليسم 
در دهه 1920، به بيان هابسبام »هم ناكافي و هم نه 

كاملا بي ربط است.«
علت مادي واقعي افول ليبراليس��م در دهه 1920 و 
1930 بحراني اقتصادي-اجتماعي بود كه با نبرد براي 
هژموني جهاني همراه شد و بر تمام نظام سرمايه داري 
اثر گذاشت. دوره پس از جنگ جهاني اول، نشان گر 
دوره اي كوت��اه از رونق و به دنبال آن ركود اقتصادي 
ناشي از انباشت بيش ازحد س��رمايه بود. نتيجه امر، 
تحولات سياس��ي تقريبا جهاني بودند. ثابت شد كه 
اين تحولات، زمين ب��اروري براي جنبش ها از گونه 

فاشيستي هستند.
نظريه پردازان ماركس��ي به همراه بيش��تر مورخان 
تا همين اواخر س��تون فقرات فاشيس��م را در بلوك 
يا ائتلافي سياس��ي مي دانس��تند كه ميان سرمايه 
انحصاري )امروزه انحصاري-مالي( و طبقه/قشر طبقه 
متوسط به پايين )خرده بورژوازي( شكل گرفته بود. 
راست راديكال همچنين در طول تاريخ از بخش هاي 
روستايي، مذاهب مستقر، بازنشستگان و بخش هايي 
از ارتش، ق��درت گرفته اس��ت. باوجوداين ، اگرچه 
فاشيسم هميش��ه در جوامع سرمايه داري به شكلي 
حاش��يه اي حضور دارد، اما هرگز به تنهايي تماما قد 
علم نمي كند. تنها در مواردي قادر اس��ت خودش را 
در مقام جنبش تحكيم كند كه طبقه س��رمايه دار، 

تشويق و پشتيباني خود را ارايه دهد و فعالانه عناصر 
واپس گراي لايه هاي پايين طبقه متوسط را در مقام 

عقب داران سيستم بسيج كند.
همانطور كه پل سوييزي خاطرنشان كرد، به همان 
اندازه مهم اس��ت درك كنيم كه متضاد فاشيس��م 
)برخلاف سرمايه داري به طور كلي( نه سوسياليسم 
بلكه ليبرال دموكراسي به ش��مار مي آيد. اگر دولت 
ليبرال-دموكراتي��ك در دوره اي از بحران اقتصادي 
و سياس��ي به مانعي در برابر حاكميت سرمايه داري 
تبديل ش��ود، قدرت ه��اي موجود درص��دد حفظ، 
تحكيم و گسترش سلطه خود از طريق تغيير دولت 
سرمايه داري به جناح راست افراطي برخواهند آمد. 
اين هدف مستلزم بسيج كردن عقب داران سيستم 
است كه از عناصر ارتجاعي تر لايه هاي پاييني طبقه 
متوس��ط يا خرده بورژوازي جلب مي ش��وند. ظهور 
فاشيسم گرچه بازنمود تغيير چشمگيري است، اما 
درون س��رمايه داري رخ مي دهد و بخشي از منطق 

كلي آن است.
همانطور كه هابسبام خاطرنش��ان مي كند، يكي از 
عوامل اصلي س��قوط تاريخي ليبراليسم در اروپاي 
غرب��ي در ده��ه 1920 و 1930 مي��لادي، تهديد 
ادراك ش��ده ناش��ي از مهاجرت گس��ترده از اروپاي 
شرقي به ويژه لهس��تان بود. اين امر به بيگانه هراسي 
و نژادپرستي گس��ترده، به ويژه در ميان ملك داران 
كوچك و بازنشس��تگان، منجر ش��د. اگرچه ارزش 
يادآوري دارد كه ماكس وبر، جامعه ش��ناس آلماني 
جريان اصلي، براي مدتي عضو ليگ پان-آلمان ها بود.

با اين  زمينه تاريخي، چه نگاهي بايد به رش��د راست 
افراطي داش��ته باش��يم كه امروزه در سراسر اروپا و 
ايالات متح��ده و همچني��ن در برخ��ي اقتصادهاي 
نوظهور شاهد آن هستيم؟ بديهي است كه شرايط در 
قرن بيست ويكم بسيار متفاوت است. اما بحران هاي 
اقتص��ادي و سياس��ي در ذات سيس��تم و واكن��ش 
طبقه س��رمايه دار را مي توان بازتابي از استمرارهاي 
سرمايه داري علاوه بر تغييرات آن دانست. امروزه بار 
ديگر سرمايه دچار بحراني ساختاري شده كه بيش از 
هميشه در بحران مالي بزرگ 2008-2010 آشكار 
است، اما در واقع بسيار عميق تر ريشه دارد و به دهه 
1970 بسط مي يابد كه نشان از آغاز كسادي طولاني 
اقتصادهاي پيشرفته سرمايه داري داشت. ركود كه 
با انباشت بيش ازحد س��رمايه مشخص مي شود، در 
زمانه ما هر چه چشمگيرتر است چراكه با بيشترين 
نابرابري در تاريخ همراه شده است. جهان همچنين 
شاهد ظهور مرحله جديدي از امپرياليسم بوده كه به 
بهترين وجه با نام امپرياليسم متأخر توصيف مي شود 
و موجب تشديد استثمار/خلع يد بين المللي در بستر 
جهاني س��ازي توليد و فراگيري زنجيره هاي ارزش 
جهاني شده است. تضادهاي بين المللي و نژادپرستي 
رو به افزايش هس��تند. هم ايالات متحده و هم اروپا 
افول مواضع خود را درون سلس��له مراتب اقتصادي 
بين المللي تجربه مي كنند و ظه��ور چين نمادي از 
اين امر اس��ت. مهم تر از همه، بحران زيست محيطي 
سياره اي در مقياسي كه در تاريخ بي سابقه است و خود 
آتيه بشريت را نه در آينده اي دور بلكه از پيش در قرن 

حاضر تهديد مي كند.
نوليبراليسم كه به دنبال تبعيت دولت از بازار است و 
درعين حال همچنين از سازوبرگ دولت براي تحميل 
روابط بازار اس��تفاده مي كند، به ش��كل نظام مندي 
تمام پايه ه��اي روابط اجتماعي را منحل س��اخته و 
آنها را به رواب��ط كالايي صرف دگرگون مي كند. اين 
موضوع به مش��روعيت زدايي از دولت منجر شده كه 
اثر ناخواسته آن، دامن زدن به توسعه راست راديكال 
يا جنبش هاي نوفاشيستي در مخالفت با سرآمدان 
سياس��ي ليبرال/نوليبرال، هم صدا با فقراي كارگر، 
بوده اس��ت. نژادپرس��تي بيگانه هراس، مهاجران و 
جمعيت هاي��ي را ك��ه از جنوب جهان سرچش��مه 
مي گيرند، آماج خود ق��رار مي دهد. هم زمان، جنگ 
دايمي و كودتاهاي امپرياليستي باعث به وجود آمدن 
ميليون ها پناه جو شده اند. بطوركلي، شرايط زمانه ما 
عبارت اند از بحران هاي دوران ساز اقتصادي، اجتماعي 
و زيست محيطي همراه با تشديد امپرياليسم و جنگ.

تصادفي نيس��ت كه چرخش به س��مت راس��ت، با 
شيوع بيماري هاي اجتماعي همچون كشتارجمعي، 
نژادپرس��تي زهرآگين و زن س��تيزي متناظر است. 
در ايالات متحده كه بافت اجتماعي از هم گسس��ته 
مي شود، فراواني تيراندازي هاي جمعي رو به افزايش 
است. در حال حاضر 60 درصد احتمال حداقل يك 
تيراندازي جمعي و 17 درصد احتمال دو تيراندازي 
جمعي روزان��ه در ايالات متحده وجود دارد. در هند، 
ظهور راست گرايي با لينچ هاي گسترده همراه بوده، 
درحالي كه در آلمان، ظهور بديل براي آلمان در مقام 
نيروي سياس��ي قابل توجهي با رستاخيز لفاظي ها و 
حتي سازمان دهي به س��بك نازيستي مقارن شده 

است.
  بيش�تر بحث ها در باب ظهور راس�ت گرايي 
به حمايت توده اي كه اي�ن نيروهاي ارتجاعي 
گرد مي آورند اش�اره مي كنند. اين مساله بايد 
با تأكيد مشخص شود. شما گفته ايد كه مبناي 
طبقاتي مرب�وط به بس�يج لايه ه�اي پاييني 
طبقه متوس�ط توس�ط بخش هايي از سرمايه 
انحصاري-مال�ي حاكم اس�ت. آي�ا مي توانيد 
درب�اره مبناي طبقات�ي اين نيروي سياس�ي 
راس�ت گرا بيش�تر توضيح دهيد؟ آيا مبناي 
طبقاتي بايد بر اس�اس حمايتي ك�ه از جامعه 
گس�ترده تر به دس�ت مي آورد، تعيين شود يا 

منافع طبقاتي كه از آنها حمايت مي كند؟
 فكر مي كنم كه بيش��تر س��ردرگمي در اين زمينه 
محصول ناكام��ي در پروراندن تحليل��ي طبقاتي از 
اين تغييرات بوده اس��ت. از ديدگاه طبقاتي، روشن 
اس��ت كه آنچه مي بينيم رشد جنبش هاي گوناگون 
در گونه فاشيس��تي اس��ت )خواه پيش-فاشيس��م، 
فاشيسم بدوي، فاشيسم كلاسيك، پسا-فاشيسم، 
نوفاشيس��م، فاشيس��م نوليبرال، فاشيس��م ابدي، 
فاشيسم پيراموني، برتري طلبي سفيد يا پوپوليسم 
ملي – هركدام كه دوس��ت داريد( . جنبش ها از نوع 
فاشيستي، خصوصيات يا گرايش هاي معين طبقاتي 
مشتركي دارند. اگرچه در گفتمان ليبرال، پرداختن 
به چنين جنبش هايي در سطح نمود و ظاهر از منظر 
خصوصي��ات ايدئولوژي��ك آنها رايج اس��ت، چنين 
روش شناسي ايدئاليس��تي فقط حجاب بر واقعيت 

بنيادين مي افكند.
نظريه پردازان ماركسيست نظير جورج ديميتروف، 
لئون تروتس��كي، فرانتز نويمان، سوييزي و نيكوس 
پولانزاس از ديرباز فاشيسم را از منظر طبقاتي تعريف 
مي كردند، به مثابه جنبش هايي كه بسيج طبقه/قشر 
بي ثبات متوسط به پايين يا خرده بورژوازي كه تمايل 
به طرفداري از س��رمايه دارد )اما مخالف با آنچه آنها 
منافع نخبه گرايانه، رفيق بازانه و مالي مي دانند و گاهي 
اوقات درآميخته با ضد-يهودگرايي همانند ايدئولوژي 
نازي است( و همچنين ضد-طبقه كارگر/ ضد-مهاجر، 
نژادپرس��ت و بيگانه هراس است، پايه و اساس آنها را 
تشكيل مي دهد. طبقه متوسط به پايين در معرض 
هراس از س��قوط به طبقه كارگر فلاكت زده و »كر و 
كثيف« عظيم در مادون خود قرار دارد. هم زمان آنها 
نسبت به لايه هاي بالايي طبقه متوسط در مافوق خود 
بسيار مظنون هس��تند كه تحصيل كرده تر و اغلب با 

دولت ليبرال-دموكراتيك همسوتر است.
همانطور كه كارل ماركس تأكيد داش��ت، مرزهاي 

طبقاتي هميش��ه متخلخل هس��تند و از بس��ياري 
جهات، بخش اعظم طبقه يا لايه هاي پاييني قش��ر 
متوس��ط به پايين را مي توان عينا جزو طبقه كارگر 
گسترش يافته دانس��ت، به ويژه امروز كه افراد نسبتا 
انگشت شماري را در اين قشر مي توان گفت كه مالك 
ابزار توليد خود هستند. اما وجه تمايز آنچه لايه هاي 
پاييني متوس��ط جامعه را تشكيل مي دهد )از لحاظ 
فرهنگي علاوه بر اقتصادي و اغلب قومي( در س��طح 
عملي كاملا مش��هود اس��ت. در ايالات متحده، اين 
جمعيت غالبا سفيدپوست و ناسيوناليست است، از 
امتيازات اقتص��ادي، فرهنگي و نژادي بهره مي برد و 
مكررا خودش را در مقام به اصطلاح طبقه متوس��ط 
حقيقي از س��ايرين ج��دا مي كند. آنها ش��ايد 20 تا 
25 درصد از جمعيت را در اكثر جوامع سرمايه داري 
پيش��رفته تش��كيل مي دهند، اگرچه نف��وذ آنها به 

فراسوي تعدادشان بسط مي يابد.
مسلما جنبش هاي گونه فاشيستي هرگز به سادگي 
راجع به ش��مار خالص افراد نيس��تند. بسيج توده ها 
توس��ط راس��ت راديكال كه آن را ب��ه نيرويي تكين 
تبديل مي كند كه بر مبناي ايدئولوژي خودش دست 
به عمل مي زند، معمولا فقط هنگامي ممكن است كه 
از پشتيباني بخش هاي بزرگي از سرمايه انحصاري-

مالي برخوردار باش��د كه حمايت اقتص��ادي و ابزار 
دسترسي و س��ازمان دهي در اختيار اين جنبش ها 
مي گ��ذارد. هم زمان، س��رمايه بزرگ ب��ر قلمروي 
سياس��ي-اقتصادي واقعي كه جنبش هاي راس��ت 
راديكال در آن رشد و گسترش مي يابند، تسلط دارد. 

همين كه جنبش��ي فاشيس��تي به قدرت مي رسد، 
تلاشي در بالا براي تصفيه جنبش – در صورت لزوم 
با وسايل شديدا خش��ونت آميز- صورت مي گيرد تا 
كادرهاي »راديكال تر« را حذف كند و بدين وسيله آنها 
را كاملا تابع منافع فراكسيون سرمايه دارِ مسلط سازد. 
 Gleichschaltung هم زمان، اقداماتي به واسطه
يا همساز كردن با اس��تفاده از پروپاگاندا و تروريسم 
براي ج��ذب اجباري عناصر لايه ه��اي بالايي طبقه 
متوس��ط و طبقه كارگر و گس��ترش حمايت مادي 

بالفعل براي رژيم انجام مي شوند.
  اگر نگاهي به برنامه ترامپ بيندازيم، بسياري 
از ويژگي ه�اي ايدئولوژيك همخوان با قش�ر 
سفيدپوست لايه هاي پاييني متوسط هستند؛ 
همچون ناسيوناليسم، نژادپرستي، زن ستيزي، 
ضد-ليبراليس�م، ضد-سوسياليسم و غيره. 
به�ره بردن از اي�ن ايدئولوژي ه�اي واپس گرا 
به مثابه ابزار بس�يج و قدرت سياسي، زيركي 

سياسي خاص ترامپ است.
البته مان��ع اندكي در برابر برق��راري هرگونه ارتباط 
تاريخي مستقيم ميان جنبش هاي نوفاشيستي امروز 
و مولفه هاي فاشيستي دهه هاي 1920 و 1930 وجود 
دارد )با وجود اين واقعيت كه چهره هايي مانند استيو 
بانون، مش��اور دونالد ترامپ، بر س��بيل چهره هايي 
مانند جوليوس اوولا فاشيس��ت ايتاليايي به س��نت 
فاشيستي/نوفاشيس��تي دهه 1930 بازمي گردند( 
. با وجوداين، جنبش هاي گونه فاشيس��تي در طول 
تاريخ نقاط اشتراك گس��ترده اي دارند. نوفاشيسم 

كه امروزه در ايالات متحده س��ر برمي آورد )حتي به 
كاخ سفيد وارد مي ش��ود( رنگ و لعاب برتري طلبي 
س��فيد امريكايي منحصربه فردي دارد كه به دوران 
برده داري و اس��تعمارگري مهاجرين بازمي گردد و 
درآميخته با انواع و اقسام عناصر ايدئولوژيك جديد 
است. بااين همه، زمينه هاي رشد چنين جنبش هاي 
ارتجاعي داراي مشابهت هاي معيني از منظر طبقاتي 
هس��تند. اگر به آنچه »پايگاه سياسي« پيكارطلبانه 
ترامپ خوانده مي ش��ود و از حدود 25 تا 30 درصد 
رأي دهن��دگان تش��كيل ش��ده نگاه��ي بيندازيد، 
آنچه مي يابي��د عمدتا متش��كل از لايه هاي پاييني 
قش��ر متوس��ط با درآمد خانوادگي در حول وحوش 
سالي75000 دلار است؛ بخشي از جمعيت كه اكثرا 
سفيدپوس��ت هس��تند و در موقعيت ناامني شديد 
اقتصادي )ترس از سقوط( قرار دارند، درحالي كه از 
نظر ايدئولوژيك ناسيوناليست-امپرياليست توأم با 
نژادپرستي پيكارطلبانه هستند. به علاوه، بخش اعظم 
اين جمعيت با اونجليس��م راست گرا ارتباط دارند. از 
بس��ياري جهات، اين وضع مشابه با چيزي است كه 
امروزه در برزيل تحت لواي ژايير بولسونارو مي بينيم.

كس��ب وكار بزرگ درون بلوك نوفاشيستي همواره 
حرف آخر را در عرصه اقتصادي مي زند. تا آنجا كه به 
سرمايه مربوط مي شود، هنوز پول بر همه چيز اولويت 
دارد. ارزش اصلي ترامپ ب��راي طبقه حاكم در اين 
واقعيت نهفته است كه او به يمن اهرم سياسي كه از 
بسيج راست راديكال به دست آورده قادر است ارزش 
 افزوده را به جيب ثروتمندان سرازير كند، درحالي كه 
موانع بر سر راه س��لطه بازار بر تمام جوانب جامعه را 

از ميان برمي دارد.
بدين ترتيب اگر نگاهي به برنام��ه ترامپ بيندازيم، 
بسياري از ويژگي هاي ايدئولوژيك همخوان با قشر 
سفيدپوس��ت لايه هاي پاييني متوس��ط هس��تند؛ 
همچون ناسيوناليس��م، نژادپرس��تي، زن ستيزي، 
ضد-ليبراليسم، ضد-سوسياليسم و غيره. بهره بردن 
از اين ايدئولوژي هاي واپس گرا به مثابه ابزار بسيج و 
قدرت سياسي، زيركي سياسي خاص ترامپ است. 
دل خوش كن��ك اصلي براي پاي��گاه او از اين لحاظ، 
ديوار وي در امتداد مرز مكزيك و بازداش��تگاه هاي 
جديد او )يا اردوگاه هاي كار اجباري براي خانواده هاي 
مهاجر( اس��ت كه نم��ادي از جنگ علي��ه مهاجران 
فقير محسوب مي ش��ود. اما سياست هاي سياسي-

اقتصادي دولت ترام��پ، ارتباط چنداني با مطالبات 
پايگاه سياس��ي او ندارند و در درجه اول دل مشغول 
افزايش قدرت س��رمايه انحصاري-مالي هس��تند: 
معافيت ه��اي عظيم ماليات��ي و پرداخ��ت يارانه به 
كس��ب وكارهاي بزرگ و ثروتمندان؛ مقررات زدايي 
اقتصادي و زيس��ت محيطي؛ تضعيف اتحاديه هاي 
صنفي؛ خصوصي س��ازي س��ريع آموزش؛ گسترش 
وضعيت كيفري؛ تخريب پيش��رفت هاي اندكي كه 
در زمينه فراهم كردن خدمات درماني قابل دسترس 
براي مردم صورت گرفت��ه بودند؛ افزايش حمايت از 
ماليه؛ و جنگ بي اماني براي هژموني ايالات متحده، 
بدون باقي ماندن هيچ گونه تظاهر و پرده پوش��ي در 

رابطه با تجارت آزاد يا حقوق بشر.
 ظه�ور راس�ت گرايي از چ�ه جه�ت حاصل 
محدوديت هاي جنبش هاي سياس�ي مترقي 
اس�ت كه صرفا با بحران س�اختاري س�رمايه 

مخالفت مي كنند؟
البت��ه تنگناي جن��اح چ��پ جهان��ي در دهه هاي 
اخير بخش��ي از معادله اس��ت. فروپاشي كشورهاي 
بلوك اتحاد جماهير ش��وروي و س��قوط مش��هود 
سوسيال دموكراس��ي در همه جا در دوره ظفرمندي 
سرمايه داري، چپ را »خلع سلاح« كرده است. جناح 
راس��ت كه به نظر مي رسد با سرآمدان مسلط مقابله 

مي كند، تا حدي اين شكاف را پر كرده است.
در اينج��ا مهم اس��ت درك كنيم ك��ه مواضع پيشِ 
روي جناح راس��ت و چ��پ سوسياليس��ت در عصر 
بح��ران س��اختاري س��رمايه داري و بح��ران دولت 
ليبرال-دموكراتيك به هيچ وجه متقارن نيس��تند. 
مس��اله سرراس��ت براي طبقه س��رمايه دار و جناح 
راست سياس��ي، دفاع از نظم كنوني است؛ از جمله 
پيشبرد سياست نوليبرال رياضت اقتصادي كه تمام 
مشروعيت خود را از دس��ت داده است، تحت عنوان 
»دوباره عظيم س��اختن امريكا«. همين است كه به 
بسيج عناصر نوفاشيس��ت با لايه هاي پاييني طبقه 
متوسط و هجوم به خود دولت ليبرال-دموكراتيك 
به عنوان راهي براي تثبيت سيس��تم مستعد ركود، 
منجر ش��ده اس��ت. وبر در نقل قول مش��هور خود، 
دول��ت را به مثابه موجوديتي برخ��وردار از »انحصار 
اس��تفاده مش��روع از زور« تعريف مي كرد. در دولت 
فاشيس��تي، همان گونه كه كارل اشميت ايدئولوگ 
ن��ازي صورت بن��دي ك��رده، مش��روعيت دولت در 
 اصل پيش��وا قرار دارد: رهبر، تجس��م ح��ق همراه با

 انحصار زور است.
براي جناح چپ، چالش ها بسيار پيچيده تر هستند. 
انتخابي پيشِ روي چپ گرايان قرار دارد: از يك سو، 
سياس��ت هاي سوس��يال-دموكراتيك كه طراحي 
ش��ده اند تا س��رمايه داري را مجبور كنند كه بهتر به 
نمايندگي از تمام جامعه عمل كند و بااين حال امروزه 
به معناي سازشي مهلك با نوليبراليسم هستند و از 
س��وي ديگر، جنبشي اصيل به سوي سوسياليسم با 
هدف انقلابي طولاني عليه سرمايه داري/امپرياليسم. 
سوسيال-دموكراسي در مقام استراتژي، بيش ازپيش 
ناكارآمدي خود را در دوران ركود و بازسازي اقتصادي 
اثبات كرده و بارها و بارها به دولت نوليبرال تس��ليم 
شده است. درحالي كه هرگونه تلاش سوسياليستي 
اصيل براي به چالش كش��يدن بنيادين سيس��تم با 

مخالفت تام سيستم سرمايه داري روبرو مي شود.
منبع: نقد اقتصاد سياسي

  انتخاب�ي پي�شِ روي چپ گراي�ان قرار 
دارد: از يك س�و، سياست هاي سوسيال-
دموكراتي�ك ك�ه طراح�ي ش�ده اند ت�ا 
س�رمايه داري را مجب�ور كنن�د ك�ه بهتر 
به نمايندگ�ي از تمام جامع�ه عمل كند و 
بااين حال امروزه به معناي سازشي مهلك 
با نوليبراليس�م هستند و از س�وي ديگر، 
جنبش�ي اصيل به س�وي سوسياليسم با 
هدف انقلابي طولاني عليه سرمايه داري/
امپرياليس�م. سوسيال-دموكراس�ي در 
مقام اس�تراتژي، بيش ازپيش ناكارآمدي 
خود را در دوران ركود و بازسازي اقتصادي 
اثبات كرده و بارها و بارها به دولت نوليبرال 
تسليم شده است. درحالي كه هرگونه تلاش 
سوسياليستي اصيل براي به چالش كشيدن 
بنيادين سيس�تم با مخالفت تام سيستم 

سرمايه داري روبرو مي شود

برش
     بي ترديد ما با موجي از جنبش هاي راست گرا 
مواجه هس�تيم كه به نظر مي رس�د اصطلاح 
نوفاشيس�م مناس�ب ترين توصيف براي آن 
باشد كتاب برجسته اريك هابسبام به نام عصر 
نهايت ها در باب تاريخ قرن بيس�تم، فصلي را 
تحت عنوان »سقوط ليبراليسم« در برمي گيرد. 
او در اي�ن فصل توضي�ح مي دهد ك�ه دولت 
ليبرال-دموكراتيك در ده�ه 1920 عمدتا به 
اروپاي غربي و امريكا محدود مي شد؛ چراكه 
بخش اعظم دنيا در آن زمان مستعمره بودند. 
افراد انگشت شماري در آن دوره مي توانستند 
ليبراليسم را موج آينده به هر معنا تصور كنند. 
در س�ال 1920 ش�ايد در حدود بيس�ت وپنج 
دموكراسي مش�روطه وجود داشت. در سال 
1938 اين رقم شايد به هفده كاهش پيدا كرده 
بود و در س�ال 1944 احتمالا دوازده كش�ور از 
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چرا مطالعات مصرف مهم است؟
زهرا شعبان شميراني|

در جامعه شناسي كلاسيك به توليد و نه به مصرف 
به مثابه عنصر محوري در حيات اجتماعي نگريسته 
مي ش��د. در انديش��ه »ماركس« رابط��ه توليد و 
گروه هاي مختلف مردم بطور چشمگيري مطرح 
شد. ماركس بر اين باور بود كه توليد و روابط مردم 
با ابزارهاي توليدي اس��ت كه تعيين كننده اصلي 
روابط و س��اختارهاي اجتماعي است. با گسترش 
كارخانه هاس��ت كه چنين نظ��ام توليدي تكثير 
مي شود و بر همين اساس كارگران عموما نزديك 
مكان ه��اي كاري خود زندگي مي كنن��د و اغلب 
در كنار كارگران هم س��نخ خوي��ش و با همديگر 
بخش��ي از تقس��يم كاري را به وجود مي آورند كه 
افراد، مشاغل خاص و تكراري را بر عهده مي گيرند. 
كارگران به جاي آنكه در هم��ه فرآيندهاي توليد 
درگير شوند، فقط مسووليت »بخش كوچكي« را 
دارند.»ماركس« معتقد است اين درگير نشدن در 
فرآيند كار موجب به وجود آمدن نيروي كار »بيگانه« 
از كالاهايي مي شود كه خود كارگران توليد كرده اند. 
در اين فرآيند، سرمايه داري، اقتدار و قدرت خود را 
بر كارگران، محيط توليد و انتخاب تفكيك اعمال 
مي كند. از اين حيث، در نزد ماركس، سرمايه داري 
به يك صورت بندي اجتماعي مبدل شده و مشخصا 
رقابت براي شيوه توليد سرمايه داري عنصري فوري 
و اجتناب ناپذير است. رقابت، س��رمايه دار را براي 
تأمين و سپس حفظ س��هم خود از بازار به حركت 
در مي آورد. سرمايه براي صاحبان ابزار توليد، ثروت 
ايجاد مي كند و دربردارنده و پشتيبان رابطه افرادي 
اس��ت كه پول توليد مي كنند و كس��اني كه از اين 
فرآيند محرومند. در بط��ن رابطه اجتماعي مزبور 
كالا ق��رار دارد؛ يك محصول، محصولي كه نيروي 
انساني آن را توليد مي كند و نياز انساني را برآورده 
مي سازد. بنابراين در نظام سرمايه داري، كالا واجد 
ارزش مبادل هاي انحصاري )ارزش پولي( اس��ت و 
اين ارزش با نيروي كار بيگانه توليد مي شود.كالاي 
توليدش��ده نيروي كار، يعن��ي مصنوعات مادي يا 
محصول، در ساختن زندگي مردم و در واقع حس 
رفاه و خوشبختي آنان جايگاه والايي دارد. خلاصه 
آنكه كارگر ديگر هيچ مالكيتي نس��بت به كالاي 
توليدش��ده خود ندارد و از محصول خودش بيگانه 
اس��ت يا به عبارتي از كالا »انسان زدايي« مي شود. 
ماركس اين امر را »بت ان��گاري كالايي« مي نامد؛ 
يعني ويژگي جادويي براي كالا قائل شدن با درجه 
اهميتي فراتر از ارزش اس��تفاده اي كالا. اينكه بايد 
به كالا با ديده احترام و ابهت نگريس��ت. با اين حال 
روابط اجتماعي رژيم توليد سرمايه داري بطور فعالانه 
ماهيت كلي و اس��تثماري روابط اجتماعي و كاري 
خود را پوش��يده و پنهان نگه مي دارد. از اين حيث 
آنچه ماركس از كالا درك مي كند اين است كه كالا 
به صورت خنثي به واسطه فرآيند توليد بسترمند 
مي ش��ود؛ در نتيجه ماركس بيشتر به توليد و نه به 
مصرف متمركز است. نهايتا ماركس نتيجه مي گيرد 
كه فرآيند »كالايي ش��دن« در همه ابعاد زندگي 
اجتماعي قرار دارد. كارگران با دريافت دستمزدها يا 
حقوق و گرفتارشدن در فرهنگ مصرفي، چرخهاي 
نظام س��رمايه داري را به گ��ردش در مي آورند؛ در 
نتيجه كالاها نماد قدرت نظام سرمايه داري است؛ 
چه آنكه ساختارهاي قدرت كه در وراي كالا وجود 
دارد، بنيان نظام سرمايه داري است. ماركس بر اين 
باور اس��ت كه توليد و روابط مردم با ابزارهاي توليد 
تعيين كننده هاي اصلي ساختارها و روابط اجتماعي 
هس��تند. اما تأكيد بر مطالعات مصرف اساس��ا در 
كارهاي نخستين »مانوئل كاستلز«، »ديويد هاروي« 
و بعدها در انديش��ه هاي »پيترس��اندرز« ش��تاب 
بيش��تري گرفت. نظريه پردازان يادشده درصدد 
نشان دادن نقش و جايگاه مصرف جمعي هستند. 
مصرف چيزهايي مثل مسكن، آموزش، بهداشت، 
اس��باب و اثاثيه، انرژي و ساير امكانات خدماتي. با 
وجود اينكه تحليل ماركسيستي توجه به موضوعات 
عدالت اجتماعي را به خوبي تقوي��ت كرده، اما در 
مفهوم پردازي ماركسيس��تي، موضوع »مصرف« 
صرفا به عن��وان ضميمه اي حاش��يه اي در قلمرو 
نظريه پردازي روابط مردم با ابزارهاي توليد به مثابه 
ضرورتي كاركردي براي ب��از توليد نيروي كار و به 
دنبال آن موفقيت بي وقفه شيوه توليد سرمايه داري 
باقي مانده است. با وجود اين، تحليل ماركسيستي 
جريان با اهميتي براي فهم م��ا از فرآيند »كالايي 
شدن« ارايه كرده است و تأملات ما را درباره روابط 
ميان طبقه و مصرف ب��ر مي انگيزاند و اينكه توليد 
ابزارهاي اصلي و موتور محركه س��امان اجتماعي 
است. اشتباه است تصور كنيم كه ماركس و پيروانش 
در زمره تنها نويسندگاني هستند كه مصرف را به 
عنوان قلمرو مطالعاتي مهم تصديق كرده اند. براي 
مثال نويس��ندگاني همچون »وبل��ن« و »زيمل« 
دريافتند مصرف چگونه به مثابه يك نشانگر پرستيژ 
اجتماعي توس��عه يافته و به مطالعه ماهيت متغير 
شهرها پرداختند. بعدها نظريه پردازاني منتسب 
به مكتب فرانكف��ورت، »آدورنو« و »هوركهايمر«، 
»بنيامين« و… به تشريح اين موضوع پرداختند 
كه رشد توليد صنعتي چگونه توسعه مراكز جمعيتي 
ش��هري را سرعت بخش��يد و ساكنان ش��هرها با 
عرضه اجناس كثي��ري مواجه ش��دند. متفكران 
مكتب فرانكفورت روي مفهوم بيگانگي »ماركس« 
متمركز شده و بر شيوه اي تأكيد داشتند كه صنعت 
فرهنگ كارگران را در جامعه س��رمايه داري ادغام 
مي كند. فرانكفورتي ها بر اي��ن باور بودند كه نظام 
سرمايه داري شرايطي را به وجود آورده كه فرهنگ 
قومي  و »اصيل« مردم به واس��طه فرهنگ تجاري 
و استانداردشده توده اي نابود مي شود. فرهنگ به 
چيزي مثل كالا تبديل ش��ده كه بايد ساخته شده 
و به فروش برسد و توليد س��ود كند. بر اساس اين 
ديدگاه، صنعت فرهنگ توده ها را به مصرف كنندگان 
منفعل كالاهايي مبدل كرده كه نيازهاي واقعي آنان 
را برطرف نمي سازد. مكتب فرانكفورت به اين نكته 
تأكي��د دارد كه فرهنگ توده اي براي حفظ جامعه 

سرمايه داري ضروري است .



گزارش  9 مسكن

»تعادل«پديدهمسكنياينروزهايپايتخترابررسيميكند

اجاره ساعتي آپارتمان، متولي دولتي ندارد
گروه راه وشهرسازي|زهره علامي|

4، 5 س�الي اس�ت كه اج�اره روزانه و س�اعتي 
واحده�اي مس�كوني در تهران رون�ق گرفته 
است. البته اين موضوع از سال هاي گذشته در 
ش�هرهاي زيارتي و همچنين شهرهاي شمالي 
رواج داش�ت اما در تهران و با وجود حجم بالاي 
مسافراني كه براي انجام فعاليت اداري، پزشكي 
و... به پايتخ�ت مراجعه مي كنند، اس�تفاده از 
مس�افرخانه، هتل آپارتمان و هت�ل رايج بود و 
اگر صاحبخان�ه اي هم اقدام به اج�اره روزانه يا 
ساعتي واحد مسكوني خود مي كرد، گستردگي 

و فراواني چنداني نداشت.
 اما در چند سال اخير بحث اجاره روزانه و ساعتي 
واحد مسكوني به دلايل مختلف از جمله ارزان تر 
بودن هزينه اجاره يك روز واحد مسكوني نسبت 
به هتل و حتي هتل آپارتمان، و.... پررنگ شده 
است تا جايي كه هفته پيش، نايب رييس اتحاديه 
املاك به عنوان نماينده اين اتحاديه از گسترش 

اجاره ساعتي و روزانه مسكن انتقاد كرد. 
حس�ام عقبايي در واكنش ب�ه افزايش اجاره 
س�اعتي و روزانه مس�كن آب پاك�ي را روي 
دستان مشاوران املاك ريخت و گفت: اجاره 
دادن س�اعتي و روزانه واحدهاي مس�كوني 
توسط مش�اوران املاك ممنوع اس�ت و آنها 
نمي توانند قرارداد واحد اجاره اي را براي كمتر 
از يك س�ال تنظيم و ثبت كنند مگر در موارد 
استثنايي كه فردي براي شركت در كلاس هاي 
كنكور، درمان و... خانه اي اجاره اي را براي چند 
ماه بخواهد كه در اين صورت، مش�اور املاك 
مي تواند قرارداد 6 ماه�ه اي را براي اين ملك 

تنظيم كند.
البته عقبايي، فقط به بحث ممنوعيت مشاوران 
املاك ب�راي انج�ام اجاره س�اعتي ي�ا روزانه 
نپرداخت او از وزارت ارشاد، پليس فتا و پليس 
پيش�گيري خواس�ت كه بر فعالي�ت كانال ها و 
س�ايت هايي كه به تبليغ اين نوع اج�اره داري 
مي پردازن�د، نظارت كند و به م�ردم هم آگاهي 
دهن�د كه اج�اره واحدي مس�كوني به صورت 
س�اعتي و روزانه به  لحاظ اجتماعي، اقتصادي، 
فرهنگي، امنيتي و... مي تواند تبعات بس�ياري 

براي آنها به همراه داشته باشد.
اين بخ�ش از اظه�ارات نايب ريي�س اتحاديه 
مش�اوران املاك ب�ا واكنش منفي مس�وولان 
نيروي انتظامي مواجه ش�د و در مقابل خواسته 
نايب رييس اتحاديه براي نظارت پليس بر اجاره 
ساعتي و روزانه واحدهاي مسكوني درپايتخت، 
جانشين فرمانده ناجا با بيان اينكه پيشگيري از 
جرم هم جزو مواردي اس�ت كه پليس در مورد 
آن به مس�وولان هش�دارهاي لازم را مي دهد، 
اعلام كرد كه پليس در هرجايي كه متوجه شود 
جرمي رخ داده ورود مي كن�د و با جرم رخ داده 
و مجرمان برخ�ورد خواهد كرد، اما در اين مورد 
خاص، پليس بنگاه معاملاتي نيست كه بگوييم 

اجاره بدهيد يا ندهيد.
البت�ه ايوب س�ليماني از آمادگ�ي پليس براي 
برخورد با بي قانوني مش�اوران ام�لاك در اين 
زمين�ه خبرداد و گف�ت: در اين خصوص پليس 
هشدارهاي لازم را مي دهد و اين موارد را كنترل 
و بررسي هم مي كند و در جايي اگر لازم باشد با 

حكم قانون پلمب هم خواهيم كرد.
دراين ميان، سردار حس�ين رحيمي، فرمانده 
پليس تهران بزرگ هم نسبت به اظهارات نائب 
رييس اتحاديه مشاوران املاك موضع گيري كرد 
و گفت: اجاره دادن منزل و املاك بدون رعايت 
ضوابط، خلاف قانون و تنها مرجع و مركز قانوني 
براي اجاره دادن املاك به صورت ساعتي، روزانه 

و سالانه خود اتحاديه املاك است.
ناگفته نماند كه اختلاف بي�ن پليس و اتحاديه 
مشاوران املاك به نفس موضوع اجاره ساعتي 
يا روزانه واحد مس�كوني مربوط نمي شود بلكه 
موض�وع تبعاتي دارد ك�ه عدم نظ�ارت بر اين 
واحدها مي تواند به همراه داشته باشد، تبعاتي 
كه دايره آن در مس�ائل اجتماع�ي، فرهنگي و 
امنيتي گس�ترده شده اس�ت و با ساماندهي از 
سوي ارگان يا سازماني مي تواند حل شود البته 
صلاحيت صاحبان اين املاك هم بايد توس�ط 
سازمان ها و دستگاه هاي ذي ربط بررسي شود و 
سپس براي آنها پروانه كسب صادر شود، ضمن 
اينكه خواس�ته مش�اوران املاك اين است كه 
صاحبان اين واحدهاي مسكوني بايد ماليات هم 

پرداخت كنند.
نكت�ه جالب ماج�را هم اينجاس�ت ك�ه جار و 
جنجال ها بر سر اجاره روزانه و ساعتي واحدهاي 
مسكوني در تهران در ش�رايطي شدت گرفته 
اس�ت كه اين موضوع ب�ا كمترين مش�كل در 
ش�هرهاي ديگ�ر در حال انج�ام اس�ت اما در 
پايتخت، هم سروصداي بس�ياري به پا كرده و 
هم واكنش هاي شديدتري را از سوي مسوولان 

مربوطه شاهد هستيم.
در اي�ن مي�ان، راهكاره�اي متفاوت�ي ب�راي 
ساماندهي وضعيت موجود و كاهش مخاطراتي 
كه اجاره روزانه يا س�اعتي واحدهاي مسكوني 
مي تواند به همراه داشته باشد، مطرح شده است، 
يكي از اين راهكارها اين است كه از اين پس بايد 
صاحبان خانه هايي كه به ص�ورت روزانه اجاره 
داده مي شود، از پليس اماكن عمومي، سازمان 
ايرانگردي و جهانگ�ردي و... مجوزهاي لازم را 

براي داشتن استانداردهاي لازم دريافت كنند.

     قانوني يا غيرقانوني بودن اجاره ساعتي؟ 
بحث اجاره روزانه و ساعتي واحدهاي مسكوني ابعاد 
مختلفي در بخش ه��اي فرهنگي، اجتماعي و حتي 
امنيتي دارد ضمن اينكه ب��ه نوعي به بحث نظارت 
بر اجاره داري و دايره نظارت مش��اوران املاك هم 
مرتبط مي شود و يكي از س��والاتي كه پس از طرح 
اين موضوع بسيار مطرح ش��د، اين بود كه از لحاظ 
قانوني، مش��اوران املاك دراين زمينه چه نقشي را 
مي توانند ايفا كنند، بس��ياري از كارشناسان به اين 
موضوع اش��اره مي كنند كه اجاره ساعتي يا روزانه 
ملك مي تواند يك شغل مانند هتل داري، متل داري 
و... تلقي  شود و ايرادي ندارد كه يك فردي براي چند 
ساعت در جايي اس��تراحت كند اما اين اقدام بايد با 
داشتن مجوزهاي لازم از سوي سازمان هاي ذي ربط، 
انجام ش��ود و محل اجاره هم بايد شناس��نامه دار و 

قانوني باشد.

    گسترش امر خلاف قانون
درواق��ع با توجه ب��ه اينكه توجه به مس��ائل حقوقي 
و قانوني يك��ي از وجوه مهم اجاره س��اعتي و روزانه 
مسكن است، حس��ين محمدي،  كارش��ناس ارشد 
حقوق درباره جنبه حقوقي اين موضوع به »تعادل« 
مي گويد: با وجود اينكه اين نوع اج��اره داري داراي 
تهديدات اجتماعي و امنيتي زيادي است، اما در حال 

گسترش است.
محم��دي مي افزاي��د: يك��ي از روش ه��اي قانوني 
كمك كننده به گسترش اين امر خلاف قانون، اعتبار 
اس��ناد عادي نزد حاكميت اس��ت چرا كه معاملات 
انجام شده با اين اسناد به دور از نظارت حاكميت بوده 

و حاكميت از آنها اطلاع ندارد.
او ادامه مي ده��د: اجاره منازل مس��كوني به صورت 
كوتاه مدت مانند روزانه يا ساعتي در شهرهاي زيارتي 
تقريبا امري رايج اس��ت. البته كس��اني ك��ه اقدام به 
اجاره دادن منازل مس��كوني ب��راي زائران مي كنند 
بايد از پليس اماكن و ديگ��ر نهادهاي مرتبط مجوز 

دريافت  كنند. 
به گفته اين كارشناس ارشد حقوق، اجاره دادن واحد 
مسكوني در ش��هرهاي ديگر درواقع يك كسب  وكار 
محسوب شده و براي قانوني شدن آن بايد مجوزهاي 
لازم دريافت شود و منازلي كه داراي چنين مجوزي 
نباشند، اجاره دادن آنها غيرقانوني است و دستگاه هاي 

امنيتي موظف به برخورد با آنها هستند.
محمدي اضافه مي كن��د: بااين وجود درس��ال هاي 
اخير اجاره ساعتي و روزانه منازل مسكوني در تهران 
بدون مجوز پليس اماكن بس��يار افزايش يافته است، 
به طوري كه حتي تبليغات آن در شبكه هاي اجتماعي 

هم ديده مي شود. 
او با اشاره به اينكه اجاره كردن اين منازل آسان است، 
مي گويد: تنها با ارايه كارت ملي و بدون ثبت قرارداد 
و به صورت ع��ادي و با يك هزين��ه توافقي مي توان 
يك  منزل مس��كوني را براي چند ساعت يا يك روز 

اجاره كرد. 
اين كارشناس ارشد حقوق بيان مي كند: گسترش اين 
پديده تبعات امنيتي و اجتماعي زيادي در پي دارد و 
گسترش خانه هاي فساد، تهديدات امنيتي مانند آنچه 
در اول انقلاب از سوي منافقين رخ  مي داد و حتي قتل 

و خفت گيري ازجمله اين تبعات است.
محمدي با اشاره به اينكه اجاره ساعتي و بدون مجوز 
منازل مس��كوني خلاف قانون است، اظهار مي كند: 
اجاره دادن س��اعتي و روزانه واحدهاي مس��كوني 

توسط مشاوران املاك ممنوع است و آنها نمي توانند 
قرارداد واحد اج��اره اي را براي كمتر از يك س��ال 

تنظيم و ثبت كنند.

    اهميت بررسي مالكيت و نظارت
او ادامه مي دهد: حال بايد پرسيد كه چگونه باوجود 
خ��لاف قانون بودن، پديده اجاره س��اعتي منازل در 

پايتخت در حال گسترش است؟
محمدي تصريح مي كند: براي پاس��خ به اين سوال، 
بايد چند موضوع را واكاوي كرد، موضوع اول نظارت و 
موضوع دوم كه البته مهم تر هم هست، بحث مالكيت 

غيررسمي منازل مذكور است. 
اين كارشناس ارشد حقوق بيان مي كند: در موضوع 
اول يعني نظارت، بايد گفت كه حتي تبليغات زيادي 
درباره اجاره ساعتي منازل در شبكه هاي اجتماعي و 
حتي در فضاي مجازي وجود دارد كه بايد نهاد امنيتي 

و قضايي به آنها رسيدگي كنند.
او اضافه مي كند: موضوع دوم اما يك مساله ريشه اي 
در كشور است، مالكيت اموال غيرمنقول مانند مسكن 
يكي از تعارض هاي مهم در قوانين ثبتي ايران است. 

به گفته محمدي،  با اينكه مطابق ماده 22 قانون ثبت، 
مصوب 1310، دولت تنها مالكيت دارندگان س��ند 
رسمي را به رسميت مي شناسد اما با توجه به برخي 
تفس��يرها از اين ماده در دوران بعد از انقلاب، اسناد 
عادي مانند قولنامه هم رس��ميت يافتند و از همين 
موضوع، يك تع��ارض در نظام ثبتي ب��ه وجود آمد. 
به طوري كه س��ازمان ثبت تنها شرط احراز مالكيت 
را سند رسمي مي  داند اما همين اسناد در دادگاه ها با 
اتكا به اعتبار اسناد عادي )قولنامه اي( باطل مي شوند.

اين كارشناس ارشد حقوق اظهار مي كند: مهم ترين 
حسن سند رس��مي در اين اس��ت كه اين اسناد نزد 
حاكمي��ت ثبت مي ش��وند، از همي��ن رو حاكميت 
مي تواند بر نقل  وانتقال مالكيت  ها نظارت كرده و در 
صورت بروز حوادثي مانند آنچه ذكر شد، سريعا مالك 
شناسايي ش��ود و در اين صورت حتي با پديده اجاره 

ساعتي هم به راحتي مي توان مقابله كرد.
او ادامه مي دهد: در مقابل، مهم ترين عيب اسناد عادي 
هم در اين اس��ت كه در هيچ سيستمي ثبت نشده و 
غيرقابل نظارت از س��وي حاكميت هستند، همين 
غيرقابل نظارت بودن موجب مي شود تا افراد سودجو 
براي پنهان نگه داشتن هويت خود و قانون گريزي در 
معاملاتي مانند اجاره يا خريد مس��كن از اين اسناد 

بهره ببرند.

    اسناد عادي و گسترش اجاره ساعتي 
اين كارشناس ارش��د حقوق به مشكلات ايجاد شده 
توسط اس��ناد عادي در بحث اجاره ساعتي و روزانه 
مي پردازد و مي گويد: در ص��ورت رخ دادن اقداماتي 
مانند قتل با خفت گيري يا اعمال مفسده انگيز ديگر 
در منازلي كه به صورت س��اعتي يا روزانه اجاره داده 
 مي ش��ود، قانون ابتدا به س��راغ مالك من��زل اجاره 

داده شده مي رود.
محمدي ادامه مي دهد: البته اين در صورتي است كه 
آن خانه داراي سند رسمي بوده و اطلاعات مالك در 
سازمان ثبت اسناد و املاك ثبت شده باشد در غير اين 
صورت يافتن مالك هم ب��ه پيچيدگي  هاي موضوع 
افزوده مي ش��ود، درواق��ع افرادي ك��ه در اين موارد 
حرفه  اي هس��تند تلاش مي كنند با سوءاس��تفاده از 
باگ هاي قانون براي خود راه فرار و تبرئه ايجاد كنند.

او مي افزايد: در اينجا اس��ناد ع��ادي به چند صورت 

به كمك افراد س��ودجو و مجرم مي آيد، يك مس��اله 
اين اس��ت كه اگر مالكيت خانه بر اساس سند عادي 
)قولنامه اي( باش��د و قرارداد اج��اره به صورت عادي 
باش��د، اصلًا امكان رصد و نظارت وجود ندارد چراكه 
صرفاً بين دو نفر يعني خريدار و فروشنده خواهد بود و 

حاكميت هيچ اطلاعي از آن نخواهد داشت.
به گفته اين كارشناس ارشد حقوق، موضوع ديگر اين 
اس��ت كه اگر در يك منزل مسكوني يكي از اقدامات 
گفته ش��ده مثلا قت��ل رخ دهد و قان��ون هم مطابق 
اطلاعات سامانه املاك به سراغ دارنده سند رسمي 
برود، اين فرد با ارايه ي��ك برگ قولنامه مي گويد كه 
اين خانه را به فرد ديگري فروخته و اكنون ديگر وي 
صاحب آن خانه نيس��ت و فقط سند رسمي هنوز به 
نام خريدار نشده اس��ت و ازآنجاكه اسناد قولنامه اي 
هم نزد حاكميت معتبر هستند، استدلال مطرح شده 

معتبر خواهد بود.
او اضافه مي كند: معايب موجوددر اس��ناد عادي در 
حالي است كه اين اسناد نزد دادگاه ها از اعتبار زيادي 
برخوردار هستند و حتي دادگاه ها مي توانند با استناد 
به آنها اسناد رس��مي صادرشده از سوي حاكميت را 

ابطال كنند.
اين كارش��ناس ارش��د حقوق ادامه مي دهد: همين 
اعتبار در محاكم قضايي يكي از دلايل اصلي گسترش 
اس��ناد عادي ازجمله قولنامه ها در جامعه اس��ت و 
معضلات ذكرشده براي اعتبار اسناد عادي در حالي 
است كه دستگاه قضايي مي تواند با اصلاح قانون ثبت 
با محوريت بي اعتباري اسناد عادي، اين معضلات را 

پايان دهد.

    ضرورت ساماندهي اجاره كوتاه مدت
با توجه به اينكه انتشار اخبار مربوط به گسترش اجاره 
ساعتي و روزانه مسكن طي يك هفته گذشته جنجال 
بس��ياري در محافل به پاكرده و اختلاف بين نيروي 
انتظامي و اتحاديه مشاوران املاك هم بالاگرفته است، 
اين سوال پيش مي آيد كه آيا مجلس شوراي اسلامي 
به عنوان قانونگذار برنامه اي براي ورود به اين حوزه و 
تصويب قانوني براي ساماندهي اجاره داري ساعتي و 

روزانه يا غيرقانوني اعلام كردن آن ندارد؟

    آيا مجلس ورود مي كند؟
سيد ابوالفضل موسوي بيوكي، نايب رييس كميسيون 
عمران مجلس شوراي اسلامي درباره اجاره ساعتي 
خانه ها در تهران به »تعادل« مي گويد: هنوز گزارشي 
در اين باره در اختيار اين كميسيون قرار نگرفته است 
و اگر اين موضوع از ضرورت بيشتري برخوردار شود، 

كارگروه آن را بررسي مي كند.
موس��وي ادامه مي دهد: البته اين موضوع بايد مورد 
بررس��ي قرار گرفته و ساماندهي ش��ود چون اجاره 
ساعتي واحدهاي مس��كوني، اقدامي خارج از عرف 

است.
 او مي افزايد: اجاره س��اعتي واحدهاي مسكوني بايد 
به سمت اس��تقبال از هتل ها و مسافرخانه ها و بهبود 
صنعت گردشگري س��وق يابد ضمن اينكه اين نوع 
اجاره داري بايد هر چه س��ريع تر از سوي مسوولان 
اين حوزه جدي گرفته شود و تبعات آن مورد بررسي 

قرار گيرد.

    خارج از توان اتحاديه املاك 
فارغ از ابعاد حقوقي و قانوني بحث اجاره س��اعتي يا 
روزانه واحدهاي مسكوني كه مورد بحث قرار گرفت، 

فرهاد بيضاي��ي، مديرعلمي گروه سياس��ت گذاري 
مسكن دانش��گاه علم و صنعت به ابعاد ديگري از اين 
بحث مي پردازد و به »تعادل« مي گويد: اجاره ساعتي 
و روزانه مسكن، نيازي است كه در كشور وجود دارد 
و بايد به اين نياز پاس��خ داده شود و علت افزايش اين 
پديده هم قواني��ن هتل ها، مهمانپذيره��ا و... براي 

دريافت شناسنامه است.
بيضايي مي افزايد: در كشورهاي ديگر، به جاي بحث 
اجاره س��اعتي يا روزانه مس��كن ش��اهد استقبال از 
هتل ها، متل ها و... و رشد صنعت گردشگري و رونق 
اقتصادي آن كشورها هستيم و ضمن اينكه تقاضا براي 
مسافرت در ساير كشورها بالاست و نظارت بيشتري 
هم بر رفت و آمدها با رسمي شدن اين موضوع انجام 

مي شود.
او ادام��ه مي دهد: زماني ك��ه به نيازها پاس��خ داده 
نمي شود، شاهد گسترش شبكه غيررسمي و كاهش 
نظارت ها در بخش اجاره داري هس��تيم درحالي كه 
مي توانيم با اصلاح برخي قوانين از مبادي رسمي اين 

موضوع را تحت كنترل قرار دهيم.
به گفته اين كارشناس ارشد مسكن، اگر اجاره ساعتي 
يا روزانه مس��كن توس��ط مش��اوران املاك ممنوع 
شود، اين موضوع از سوي اپليكيشن ها و سايت هاي 
اينترنتي پيگيري مي ش��ود ضمن اينكه مش��اوران 
املاك به صورت رسمي از انجام قراردادهايي به اين 
شكل منع ش��ده اند و مي توانند به صورت غيررسمي 
اقدام به اج��اره دهي س��اعتي يا روزان��ه واحدهاي 

مسكوني كنند.
بيضايي اظهار مي كند: بهترين راهكار اين اس��ت كه 
اگر روندي اصولي براي پاسخگويي به يك نياز و تقاضا 
وجوددارد قوانين به اين نياز بايد توجه كنند و قوانين 
سختگيرانه در اين زمينه، مس��يرهاي نامناسب در 

حوزه هاي اقتصادي و اجتماعي را افزايش مي دهد.
او تصريح مي كند: تقاضا در جامعه وجود دارد و بايد 
اين تقاضا مديريت ش��ود و بايد قوانيني در اين حوزه 

تصويب شود تا قابليت نظارت افزايش يابد.
مديرگروه سياس��ت گذاري مس��كن دانشگاه علم و 
صنعت درباره اختلاف نيروي انتظامي و مش��اوران 
املاك ادامه مي دهد: نمي توان از اتحاديه مش��اوران 
املاك انتظار داش��ت كه بر200 ه��زار واحد صنفي 
نظارت كامل داش��ته باشد تا قرارداد اجاره ساعتي يا 

روزانه امضا نشود.
بيضايي ادامه مي دهد: حتي در مسائل مهم تري مانند 
اجاره سالانه، خريد وفروش و ... حاكميت نمي تواند 
نق��ش رگولاتوري داش��ته باش��د و در اين مس��ائل 
حاش��يه اي هم نمي توان انتظار داشت كه حاكميت 

ورود كند.
اين كارشناس ارشد مسكن مي گويد: چون ساختار 
مشاوران املاك اشتباه اس��ت و ساختار گسترده اي 
دارد، نظارت بر اين موضوع غيرممكن است و اگر اجاره 
س��اعتي و روزانه توسط اتحاديه مشاوران املاك هم 
ممنوع شود امكان اقدامات پنهاني و زيرميزي توسط 

اعضاي اين اتحاديه افزايش مي يابد.
او با اشاره به اينكه بايد پرونده اجاره ساعتي و روزانه 
ساماندهي شود، مي گويد: بايد قوانين در اين زمينه 
اصلاح شود و پس از آن سازمان گردشگري نظارت بر 

اين موضوع را به عهده بگيرد.

    بررسي اجاره روزانه چند واحد مسكوني 
درحال��ي كه ني��روي انتظامي و اتحاديه مش��اوران 
املاك در واكنش به گس��ترش معضل اجاره ساعتي 
واحدهاي مسكوني در تهران، توپ را به زمين ديگري 
مي اندازند، سايت هاي اينترنتي همچنان آگهي هاي 
مربوط به اجاره ساعتي و روزانه را منتشر مي كنند و 
اين در شرايطي است كه بايد هر چه سريع تر مسوول 
رسيدگي به اين موضوع مشخص شود و اجاره داري 

به اين شيوه، ساماندهي شود.
بررسي آگهي هاي منتشر شده مربوط به اجاره ساعتي 
يا روزانه واحدهاي مس��كوني در سايت هاي اينترني 
نشان مي دهد كه دراين آگهي ها موضوعي كه بيش از 
همه مورد توجه قرار مي گيرد علاوه بر منطقه و متراژ 
واحد مسكوني بيشتر مربوط به مبله بودن، امكانات 
رفاهي، دسترسي آسان به بزرگراه هاست و اين عوامل، 
تاثيرگذاري بيش��تري بر نرخ كرايه مذكور دارند اما 
در اجاره س��الانه يا 6 ماهه واحدهاي مسكوني آنچه 
بركرايه بها اثرگذار است، منطقه اي است كه واحد در 
آن قراردارد و همچنين متراژ، عمر بنا و امكاناتي مانند 

آسانسور، پاركينگ و .... 
بررسي هاي ميداني روزنامه »تعادل« نشان مي دهد 
كه يك واحد مسكوني 70 متري درمنطقه ولنجك 
تهران روزانه 250 هزار تومان اجاره داده مي شود. يك 
واحد مس��كوني70 متري در نارمك هم روزانه 200 
هزار تومان در اختيار متقاضي قرارمي گيرد. همچنين 
يك واحد مس��كوني 60متري در صادقيه، براي يك 
روز با 280 هزار تومان به مش��تري داده مي شود.در 
خيابان مطهري يك واحد 80 متري، روزانه 400 هزار 
تومان اجاره داده مي شود. همچنين 60 متر آپارتمان 
مبله درزعفرانيه، با روزي 400هزار تومان در اختيار 
مشتري قرار مي گيرد. يك مشتري براي اجاره روزانه 
يك واحد مسكوني 80 متري در تهرانپارس، بايد 350 

هزار تومان به صاحب ملك بپردازد.
همچنين يك واحد مسكوني 80 متري در پونك كه 
كامل مبله اس��ت، روزانه 400 هزار تومان در اختيار 
متقاضيان قرار مي گيرد و اجاره روزانه يك واحد 60 

متري در نواب حدود 180 هزار تومان است.
همچنين اجاره يك واحد 80 متري در استاد معين 

250 هزار تومان است.
يك واحد 60 متري در يوس��ف آباد هم روزانه 300 

هزارتومان در اختيار متقاضي قرار مي گيرد.
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بررسي ابعاد ديگري از 
پرونده اجاره محدود مسكن

اجاره س��اعتي يا روزانه واحدهاي مسكوني در 
تهران، رو به افزايش است و طي يك هفته اخير 
واكنش هاي بس��ياري از سوي مشاوران املاك، 
ني��روي انتظامي و... نس��بت به اي��ن موضوع را 
ش��اهد بوديم اما موضوع برس��ر اين است كه با 
وج��ود موضع گيري هاي بس��يار، تاكنون هيچ 
نهاد يا سازماني نسبت به گسترش اين نوع اجاره 
داري مسووليتي قبول نكرده است و در تازه ترين 
واكنش، معاون گردشگري وزارت ميراث فرهنگي 
اعلام كرده كه اين وزارتخانه هيچ مس��ووليتي 

دراين زمينه ندارد.
البته ناگفته نماند كه پرونده اجاره ساعتي يا روزانه 
واحد مسكوني، پرونده اي قديمي است و دوباره پس 
از 5 سال و با تلنگر رسانه ها نسبت به اين موضوع 
و طي مصاحبه اي با نايب رييس اتحاديه مشاوران 
املاك مطرح شد و سوال اين است كه چرا از سال 
93 تاكنون اقدامي براي ساماندهي اين موضوع يا 
تصويب قانون يا مقرراتي در اين زمينه در مجلس 

شوراي اسلامي صورت نگرفته است.
بي توجهي به بحث اجاره س��اعتي يا روزانه واحد 
مس��كوني با وجود تبعات منفي اي��ن موضوع در 
بخش هاي مختلف فرهنگي، اجتماعي، امنيتي 
و اقتصادي بهانه اي ش��د تا روزنام��ه تعادل وجوه 

مختلف اين موضوع را مورد بررسي قراردهد. 

     متقاضيان اجاره داري ساعتي و روزانه
اجاره روزانه يا ساعتي در شهرهاي ديگر موضوعي 
كاملا رايج و جاافتاده است، اما به دليل اينكه تهران 
پايتخت است و مسائل اين كلان شهر همواره زير 
ذره بين قراردارد، ش��اهد تمركز رسانه ها به اين 
موضوع در تهران هس��تيم.حال سوال اين است 
كه چه افرادي بيش��ترين متقاضيان اين نوع از 
اجاره داري در پايتخت هس��تند كه حساسيت 
ويژه اي نس��بت به اين موضوع برانگيخته شده 

است؟
به گزارش ايسنا، گردشگران خارجي، راهنماهاي 
تور و صاحبان آژانس هاي گردشگري يكي از چند 

مشتري »سوييت هاي ساعتي« هستند.
   برخي فعالان بازار مسكن درباره متقاضيان اين 
نوع خانه ها مي گويند، بيماراني كه از ساير شهرهاي 
كش��ور براي درمان به تهران مي آيند، يا صاحبان 
مش��اغلي كه براي مدت كوتاهي نياز به سكونت 
در پايتخت دارند، اغلب به صورت كوتاه مدت اين 

آپارتمان ها را اجاره مي كنند. 

     مناطق پرطرفدار و قيمت ها
   عمده سوييت و آپارتمان هاي مبله كه به شكل 
ساعتي و روزانه اجاره داده مي شود در شمال،  مركز 
و غرب تهران قرار دارند اجاره روزانه اين نوع واحدها 
حدود 150 تا 500 هزار تومان است و در مواردي 

ارقام بالاتر هم مشاهده مي شود.
   قيمت واحدهاي مسكوني كه به صورت روزانه 
و ساعتي در اختيار متقاضيان قرار مي گيرد براي 
مستاجر ايراني با متقاضي خارجي متفاوت است 
وآپارتمان هايي مبله به چند برابر قيمت واقعي به 

مشتريان خارجي اجاره داده مي شوند.

     واكنش ميراث فرهنگي
علاوه بر اتحاديه مشاوران املاك و نيروي انتظامي 
كه واكنش هاي متعدددي نس��بت به بحث اجاره 
س��اعتي يا روزانه واحدهاي مس��كوني داشتند 
شاهد موضع گيري مس��وولان ديگري هم در اين 

زمينه بوديم.
   نمايندگان مجلس با انتق��اد به احتمال بروز 
مشكلات امنيتي، اين موضوع را در صورت رعايت 
موازين شرعي و قانوني بلامانع دانستند، درهمين 
راستا عباس قائدي، يكي از نمايندگان مجلس در 
اين باره اعلام كرد: بايد نظارت دقيقي بر چگونگي 
اجاره سوييت ها و منازل در تهران و ساير شهرهاي 
كشور وجود داشته باشد و با سايت هايي كه بدون 
داشتن مستندات كافي اقدام به انتشار آگهي اجاره 
منازل و سوييت ها براي مدت چند ساعت يا چند 

روز مي كنند برخورد شود.
   معاون گردش��گري وزارت مي��راث فرهنگي، 
گردش��گري و صنايع دس��تي درواكنش به خبر 
افزايش اجاره ساعتي يا روزانه در تهران و پاس كاري 
مس��ووليت اين موض��وع بين پلي��س و اتحاديه 
مشاوران املاك تاكيد كرد: هيچ مسووليتي در برابر 

خانه ها يا سوييت هاي ساعتي نداريم.
ولي تيموري اظهار كرد: يكسري واحدهاي اقامتي 
در كش��ور وجود دارند كه از اي��ن معاونت مجوز 
مي گيرند، قوانين مشخصي هم براي آنها وجود دارد 
كه طبق آن هويت ساكنان اين اقامتگاه ها بايد محرز 
شود، حال چه اقامتگاه ساعتي اجاره داده شود چه 
ماهانه. او اف��زود: آنچه براي اين وزارتخانه اهميت 
دارد اين است كه اين واحدها مجوز داشته باشند و 
تحت يكي از مصاديق مشخص شده در آيين نامه 
مصوب دولت قرار گرفته باشند، بر همين اساس هم 
معاونت گردشگري و نيروي انتظامي اماكن روي 

اين واحدها نظارت و كنترل دارند.
تيموري گفت: اگر اقامتگاه��ي خارج از مصدايق 
آيين نامه ايج��اد، اصلاح، تكمي��ل، درجه بندي 
و نرخ گذاري تأسيس��ات گردش��گري قرار بگيرد 
طبيعتا از نظارت و حوزه اختيار اين وزارتخانه خارج 
مي شود.  اين مقام مسوول اظهار كرد: سوييت هاي 
ساعتي اگر مجوز رسمي از اين وزارتخانه نداشته 
باش��ند از مس��ووليت وزارت ميراث فرهنگي، 
گردش��گري و صنايع دس��تي خارج هستند و 
مشكلات آنها هم به معاونت گردشگري ارتباطي 
پيدا نمي كند و طبق قانون، هر نوع اجاره سوييت 
و منزل به افراد بايد با دريافت كارت شناس��ايي 
آنان همراه باشد، دريافت نكردن كارت شناسايي 
از افرادي كه منازل و سوييت ها را اجاره مي كنند 

مي تواند تبعات اخلاقي و امنيتي داشته باشد.

     تنها با ارايه كارت ملي و بدون ثبت قرارداد و به صورت عادي و با يك هزينه توافقي مي توان يك  منزل مسكوني را براي چند ساعت يا يك روز اجاره 
كرد البته اجاره دادن ساعتي و روزانه واحدهاي مسكوني توسط مشاوران املاك ممنوع است و آنها نمي توانند قرارداد واحد اجاره اي را براي كمتر از 

يك سال تنظيم و ثبت كنند
     اگر مالكيت خانه بر اساس سند عادي )قولنامه اي( باشد و قرارداد اجاره به صورت عادي باشد، اصلا امكان رصد و نظارت وجود ندارد چراكه صرفا 

بين دو نفر خواهد بود و حاكميت هيچ اطلاعي از آن نخواهد داشت
     هنوز گزارشي درباره اجاره ساعتي يا روزانه واحد مسكوني در تهران در اختيار كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي قرار نگرفته است و اگر 

اين موضوع از ضرورت بيشتري برخوردار شود، كارگروهي آن را بررسي مي كند
     نمي توان از اتحاديه مشاوران املاك انتظار داشت كه بر200 هزار واحد صنفي نظارت كامل داشته باشد تا قرارداد اجاره ساعتي يا روزانه امضا نشود 
چون ساختار اتحاديه مشاوران املاك گسترده است و نظارت بر اين موضوع را غيرممكن مي كند و اگر اجاره ساعتي و روزانه توسط اتحاديه مشاوران 

املاك هم ممنوع شود امكان اقدامات پنهاني و زيرميزي توسط اعضاي اين اتحاديه افزايش مي يابد

برش



دانش و فن10دنياي فناوري

زنگ خطر حريم شخصي كاربران آيفون در مرورگر سافاري به صدا درآمده است

داده هاي »وب گردي« كاربران بر لبه تيغ
گروه دانش و فن|

مرورگ��ر س��افاري از مدت ه��ا قب��ل داده ه��اي 
وب گ��ردي كارب��ران را جه��ت جلوگي��ري از 
 حم��ات فيش��ينگ از طري��ق قابليت امنيت��ي

 Fraudulent Website Warning ب��ه اب��زار 
Safe Browsing گ��وگل ارس��ال مي ك��رد، ام��ا 
اخيرا اخباري مبني بر ارس��ال برخي از اين داده ها به 
 )Tencent( شركت فناوري چيني به نام تنس��نت
منتش��ر ش��ده و بعضي از كاربران متوجه ش��ده اند 
ك��ه iOS 13و احتمالا نس��خه 12.2 اين سيس��تم 
عام��ل، برخ��ي از داده هاي وب گ��ردي كارب��ران را 
عاوه بر گوگل، به ابزار Safe Browsing ش��ركت 
تنس��نت نيز ارس��ال كرده و اي��ن خبر بس��ياري از 
 كاربران مرورگر س��افاري را شوكه كرده است. قابليت 
»Fraudulent Website Warning« كاربران 
را پيش از بازديد از سايت هاي فيشينگ و مخرب مطلع 
مي كند. س��افاري براي شناسايي سايت هاي مخرب، 
ترافيك كاربران را با يك ليست سياه خارجي تطبيق 
مي دهد. اين روش شناسايي در گذشته توسط گوگل 
براي شناسايي س��ايت هاي مخرب به كار مي رفت و 
اكنون توسط اپل هم اس��تفاده مي شود. ليست هاي 
سياه كاربرد خوبي براي مطلع كردن كاربر از سايت هاي 
مخرب دارند، اما روي كاغذ مي توان از آنها براي رصد 
فعاليت كاربران نيز اس��تفاده كرد. بدترين حالت اين 
رصد اين است كه مرورگر مي تواند مستقيما هر لينكي 
كه كاربر روي آن كليك كند را با ليست سياه تطبيق 
دهد كه در آن صورت، يك لاگ مفصل از فعاليت هاي 

اينترنتي كاربر ايجاد مي شود. 
نگراني اصلي در مورد نحوه اس��تفاده شركت فناوري 
چيني از داده هاست. احتمال دارد گوگل در كنار اين 
شركت با لاگ كردن آدرس IP كاربران، سيستم هاي 
ضدفيشينگ خود را تقويت كرده باشند؛ اما همكاري 
نزديك شركت تنسنت با دولت چين گمانه زني هايي 
را در مورد اس��تفاده از داده ها براي نظارت بر كاربران و 
اهداف مجرمانه ديگر به وجود آورده است. البته تاكنون 
رصد فعاليت هاي اينترنتي كاربران توس��ط مرورگر 
سافاري اثبات نشده، اما شراكت اپل با شركت چيني 
تنسنت گمانه زني هايي را در مورد سوءاستفاده كمپاني 
كوپرتينويي و شركت چيني از اين سيستم ايجاد كرده 
است. شركت تنس��نت صاحب چندين اپليكيشن از 
جمله پيام رسان WeChat و مرورگر QQ بوده و با 
اعمال فيلت��ر در آنها داده هاي كاربران را نيز در اختيار 

دولت چين گذاشته است.

   اپل سوءاس�تفاده از فعاليت هاي اينترنتي 
را رد كرد

اپ��ل ب��ا انتش��ار بياني��ه اي ضم��ن رد ك��ردن 
از  تنس��نت  كمپان��ي  و  گ��وگل  سوءاس��تفاده 
 فعاليت ه��اي اينترنت��ي كارب��ران مي گوي��د ك��ه ابزار

 Safari Fraudulent Website Warning از 
حريم شخصي و داده هاي كاربران حفاظت مي كند. اپل 
اع��ام كرده كه قابليت مذكور URL س��ايت مد نظر را با 
ليست سياه سايت هاي مشكوك تطبيق مي دهد. مرورگر 
سافاري براي اين كار ليست سايت هاي مخرب را از گوگل 
گرفته و براي شناس��ايي دستگاه هاي چيني نيز ليستي 
از شركت تنس��نت دريافت مي كند. اپل تاكيد كرده كه 
 Safe Browsing اصلي سايت را هيچ گاه با ابزار URL
به اشتراك نگذاش��ته و البته كاربران مي توانند هر زمان، 
اين قابليت را غيرفعال كنند. براي غيرفعال كردن اين ابزار 
مي توان به بخش تنظيمات و سپس سافاري مراجعه كرد؛ 
اما با اين كار، يك لايه امنيتي مهم در مرورگر س��افاري از 
ميان رفته و امنيت شما در برابر سايت هاي مشكوك پايين 

مي آيد. درواقع ش��ركت اپل هم به دليل اهميت امنيتي 
اين قابليت، آن را به طور پيش فرض فعال كرده اس��ت. بر 
اساس اطاعات ديجياتو از وب سايت ZDNet، شركت 
اپل با تش��ريح بيشتر كاركرد سيس��تم فوق، اعام كرده 
اس��ت كه گوگل و تنس��نت كپي ديتابيس را به مرورگر 
كاربر ارسال كرده و به آن اجازه مي دهند تا URL را با يك 
ديتابيس محلي تطبيق دهد؛ بنابراين ترافيك هيچ وقت به 
شركت هاي مذكور ارسال نخواهد شد. كمپاني كوپرتينويي 
اعام مي كند كه ليست سياه شركت تنسنت فقط داخل 
مرزهاي چين استفاده مي ش��ود كه دامنه هاي گوگل در 
 آنجا اجازه فعاليت ندارند. اين درحالي است كه متيو گرين

 )Matthew Green( رمزنگار و اس��تاد دانشگاه جانز 
هاپكينز، مي گويد از لحاظ تئوري يك فرد خرابكار مي تواند 
از طريق ابزار Safe Browsing گوگل هويت كاربر را با 
لينك كردن درخواست هاي سايت برما كند. بنابراين اگر 
شركت چيني مورد بحث از چنين روشي استفاده كرده 
باشد، امكان شناس��ايي هويت كاربران در صورت فشار از 
جانب دولت چين وجود دارد. او همچنين معتقد اس��ت 

گوگل روي يك سيستم فعل و انفعالي بين ليست سايت ها و 
مرورگر سافاري وابسته است. به عبارت ديگر گوگل هركدام 
از URLهاي نامطمئن را به يك كد تبديل كرده و سپس 
اولين قسمت از اين كدها به نام »prefixes« را به مرورگر 
سافاري مي فرستد. زماني كه كاربر از صفحه اي ديدن كند، 
مرورگر سافاري URL را   هش كرده و اولين قسمت آن را با 
ليست سياه تطبيق مي دهد. در صورتي كه URL با سايتي 
در ليست سياه تطابق داشته باشد، مرورگر تمام هش هايي 
كه شامل prefix مي شوند را از گوگل درخواست مي كند 
و در صورتي كه مورد مشابهي پيدا شود، سايت به عنوان 

سايت مخرب شناسايي مي شود.
اين توضيحات بدان معناست كه گوگل هيچ گاه توانايي 
مشاهده هش URL به شكل كامل را نداشته و در بسياري از 
موارد هيچ اطاعاتي دريافت نمي كند. اما زماني كه سافاري 
با تطبيق prefix با ليست سياه به سايت مخربي برخورد 
كند، آدرس IP كاربر و همچنين هش ناقص صفحه اي كه 
كاربر در حال بازديد از آن است را آشكار مي كند. اگر سايتي 
همانند گوگل كه ارايه دهنده ليست سياه است، كار خود را 

در حفاظت از حريم شخصي كاربران به خوبي انجام دهد، 
مش��كلي نخواهد بود. اما به عقيده گرين، همين قطعات 
كوچك اطاعات ني��ز مي توانند هويت كاربر را مخدوش 
كرده و مشكل زماني به وجود خواهد آمد كه ارايه دهنده 
س��رويس Safe Browsing  به ط��ور فعالانه به رصد 
فعاليت هاي كاربران مي پردازد. البته گرين در مورد شركت 
تنسنت قضاوتي نمي كند، اما مي گويد اين شركت ممكن 
است فعاليت هاي كاربران را رصد كرده باشد. او معتقد است 
شركت اپل بايد شفافيت بيشتري را در مورد همكاري با 
شركت تنسنت نشان مي داد. هرچند مي توان از اين اشتباه 
كوچك چشم پوشي كرد؛ چون تعداد زيادي از شركت هاي 
امريكايي با اين شركت چيني همكاري مي كنند. شركت 
تنسنت فروردين ماه 96 پنج درصد از سهام شركت تسا 
را خريد و اول آذر ماه سال 96 نيز به اولين شركت آسيايي 
500 ميليارد دلاري تبديل شد. اين شركت سال گذشته 
ميادي نيز سرمايه گذاري 150 ميليون دلاري در رديت 
كرد و با بس��ياري از شركت هاي بازي سازي امريكايي نيز 

همكاري مي كند.

   سابقه بد چين در حفاظت از حريم شخصي 
كاربران

با اينكه دولت چين س��ابقه خوبي در حفاظت از حريم 
شخصي كاربران با جاسوس��ي از 100 ميليون گوشي 
اندرويدي و همچنين نصب نرم افزار جاسوس��ي روي 
گوشي توريست ها ندارد اما شركت هاي فناوري امريكايي 
نيز از ديرباز با درخواست هاي دولت امريكا براي نظارت 
بر كاربران مش��كل داش��ته اند. خبر همكاري ش��ركت 
اپ��ل با كمپاني چيني تنس��نت به دلي��ل امتيازاتي كه 
كمپان��ي كوپرتينويي ب��ه دولت چين داده س��ر و صدا 
كرده اس��ت. اين شركت فوريه س��ال گذشته ميادي 
ب��ا وجود نگراني ه��ا از احتمال دخال��ت دولت چين، به 
شكل رس��مي فعاليت هاي چيني سرويس iCloud  و 
همچنين كليدهاي رمزگذاري شده آن را به چين منتقل 
كرد. كمپاني اپل اخيرا نيز اپليكيشن رديابي پليس در 
هنگ كنگ را از اپ اس��تور حذف كرد و ايموجي پرچم 
تايوان را نيز براي كاربران هنگ كنگ و ماكائو برداشت. اين 
شركت اپليكيشن خبررساني Quartz را نيز كه اخبار 
هنگ كنگ را پوشش مي داد از اپ استور چين حذف كرد. 
موضوع بحث برانگيز اين است كه كمپاني كوپرتينويي 
همواره روي حفاظت از حريم شخصي كاربرانش تاكيد 
وي��ژه اي كرده و از اين لحاظ خود را برتر از ش��ركت هاي 
ديگر معرفي كرده است؛ اما فعاليت هاي اين شركت در 

چين خاف اين ادعاها را نشان مي دهند.
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 واقعيت مجازي
به شبيه ساز پرواز پيوست

به گفت��ه يورگ نيوم��ن، مدير پروژه شبيه س��از 
مايكروسافت، اين شركت در حال برنامه ريزي به 
منظور افزودن فناوري واقعيت مجازي به شبيه ساز 
پرواز جديد خود اس��ت. به گزارش مهر به نقل از 
اينترستينگ اينجينيرينگ، مايكروسافت اوايل 
سال جاري ميادي از عرضه شبيه ساز پرواز جديد 
خود براي اس��تفاده در ويندوز 10 و كنسول بازي 
ايكس باكس خبر داده بود. برنامه يادشده مبتني بر 
استفاده از تصاوير هوايي نقشه هاي جست وجوگر 
بينگ مايكروسافت بادقت و وضوح بسيار بالاست. 
همچنين مايكروسافت در شبيه ساز پرواز جديد 
خود از فناوري هوش مصنوعي جديدي استفاده 
مي كند كه حس سه بعدي بودن نقشه ها و تصاوير 
را در كاربر القا مي كند. اين ش��ركت براي افزايش 
دقت هوش مصنوعي خ��ود از تصاوير و اطاعات 
ذخيره ش��ده در سرويس كلود آزور استفاده كرده 
است. مايكروسافت مدعي است اين شبيه ساز پرواز 
تا بدان حد دقيق است كه مي توان از آن براي تعليم 
و آموزش واقعي پرواز با هواپيما بهره گرفت، زيرا در 
طراحي آن تمامي قواعد پرواز واقعي اعمال شده 
است. افزوده شدن دقيق جاده ها، رودخانه ها و حتي 
جاده ها به نقشه هاي شبيه ساز يادشده هم از جمله 
ديگر مزاياي آن محس��وب مي شود. به گفته اين 
شركت با استفاده از شبيه ساز پرواز مايكروسافت 
مي توان نقشه كل جهان را از بالا مشاهده كرد و از 

آن براي آموزش جغرافيا نيز بهره گرفت.

 بيت كوين؛ رمزارز 
محبوب در دارك وب

سازمان پليس اتحاديه اروپا )يوروپل( معتقد است 
بيت كوين همچنان رم��زارز محبوب خافكاران 
در دارك وب اس��ت. به گزارش ديجياتو، به گفته 
سازمان پليس اتحاديه اروپا، خافكاران با افزايش 
آگاهي در مورد مس��ائل امنيتي، به دنبال پنهان 
كردن هر چه بيشتر ردپاي خود در فضاي مجازي 
بوده و كم كم در حال مهاجرت به گزينه هاي امن تر 
هستند. س��ازمان مذكور در آخرين گزارش خود 
در مورد جرايم سازمان يافته اينترنتي مي گويد: 
»در گذش��ته از عاقه درصد كم��ي از مجرمين 
به رم��زارز مونرو صحبت كردي��م، اما بيت كوين 
همچنان انتخاب اول كاربران معمولي و همچنين 
خاف��كاران اس��ت.« يوروپل معتقد اس��ت رواج 
بيت كوين در اقتصاد زيرزميني ناشي از محبوبيت 
آن در بازار، خصوصاً در بازارهاي دارك وب اس��ت. 
در اكثر حمات باج افزاري نيز معمولًا بيت كوين 
درخواست مي شود. به عقيده پليس اتحاديه اروپا، 
حمات باج افزاري جزو مهم ترين جرايم سايبري 
هستند كه اين سازمان با آنها سر و كار دارد. با وجود 
اينكه بيت كوين به انتخاب اول هكرها تبديل شده، 
اما به گفته مقامات امنيتي خافكاران در حال رفتن 
به سمت رمزارزهاي امن تر هس��تند و با افزايش 
آگاهي در مورد مسائل امنيتي، تعداد بيشتري از 
آنها به س��مت رمزارزهاي ديگر خواهند رفت. در 
ادامه گزارش يوروپل در همين رابطه آمده.»تمايل 
خافكاران به اس��تفاده از رمزارزهاي جايگزين، 
بيش��تر در بازارهاي دارك نت به چشم مي خورد. 
بس��ياري از فروش��ندگان رمزارز مونرو را قبول و 
در برخي موارد فقط با آن داد و س��تد مي كنند.« 
در بس��ياري از حمات باج افزاري هكرها در قبال 
بازگرداني فايل هاي رمزگذاري ش��ده بيت كوين 
درخواست مي كنند. در يكي از جديدترين حمات 
كه تابستان امسال صورت گرفت، هكرها خطوط 
تلفن، سرورها و شبكه هاي ايميل شهر ليك سيتي 
در ايالت فلوريدا امريكا را از كار انداخته و درخواست 

42 بيت كوين به ارزش 500 هزار دلار كردند.

چراغ سبز آلمان به هواوي 
5G براي توسعه

آلمان اعام ك��رد:  هواوي اجازه فعاليت مخابراتي 
و اينترنتي در زيرس��اخت هاي شبكه نسل پنجم 
اينترنت 5G را دارد. به گزارش ايس��نا، هواوي كه 
بزرگ ترين توليدكننده و توسعه دهنده تجهيزات 
مخابراتي و دومين سازنده و عرضه كننده موبايل 
در جهان محس��وب مي ش��ود، در طول يك سال 
اخير از سوي دولت ترامپ، رييس جمهوري امريكا 
و بسياري از كشورهاي هم پيمانش به شدت تحت 
فش��ارهاي سياس��ي و تجاري قرار گرفته است و 
بسياري از اين كشورها اعم از امريكا، كانادا، استراليا، 
نيوزلن��د، ژاپن و برخ��ي از كش��ورهاي اروپايي از 
جمله آلمان استفاده از محصولات هواوي و نصب 
تجهيزات مخابراتي و فعاليت اين شركت چيني را 
تحت تأثير اتهامات جاسوسي براي دولت چين و 
نقض حريم خصوصي كاربران، ممنوع اعام كرده 
بودند. در ماه هاي گذشته، اخبار منتشرشده نشان 
مي دهد كه دولت آلمان نيز همچون بسياري ديگر 
از كش��ورهاي ديگر، در حال بررسي فعاليت هاي 
مخابراتي ش��ركت چيني هواوي و ميزان امنيت 
سايبري محصولات و تجهيزات آن است تا در صورت 
مشاهده هرگونه مورد مشكوك، فعاليت اين كمپاني 
چيني را براي هميش��ه در آلمان متوقف و ممنوع 
اعام كند يا در صورت لزوم، براي آن محدوديت و 
شروطي را قائل شود. بسياري از كارشناسان بر اين 
باور بودند كه دولت هاي مختلف در صورت تحريم و 
 ،5G ممنوعيت فعاليت هواوي براي توسعه شبكه
براي هميشه از قافله برقراري نسل پنجم اينترنت 
عقب خواهند افتاد زيرا در حال حاضر تنها اپراتور 
مخابراتي كه در اين راستا گام هاي بزرگي برداشته 
و فعاليت هاي گسترده اي نيز در كشورهاي مختلف 
جهان دارد، هواوي اس��ت. اما حالا به نظر مي رسد 
كه دولت آلمان بعد از حدود يك س��ال بررس��ي و 
تحقيقات فراوان، تصميم گرفته است كه به هواوي 
براي توسعه و زيرساخت هاي لازم براي شبكه نسل 

پنجم اينترنت 5G مجوزهاي لازم را صادر كند. 

شكل گيري قدرت نرم در فضاي مجازي
دبير ش��وراي عالي فضاي مجازي كشور گفت: قدرت 
نرم در س��كوها كه محل تمركز داده و اطاعات است، 
عامليت مي يابد و ما بايد براي دسترسي اطاعات اين 
موضوع را ساماندهي كنيم.« به گزارش مركز ملي فضاي 
مجازي، س��يد ابوالحسن فيروزآبادي در همايش ملي 
زيست بوم دسترسي همگاني به اطاعات در دانشگاه 
عامه طباطبايي اظهار كرد: »حكمراني در عصر جديد 
و در عصري كه فضاي مجازي به بلوغ رس��يده، بدون 
به اشتراك گذاري اطاعات و منابع امكان پذير نيست. در 
 Service-oriented واقع ما به سمت معماري هاي
در حركت هس��تيم و آن چيزي كه امروز تحت عنوان 
خدمات ابري در دنيا مطرح است، برآمده از اين ديدگاه 
است كه ما بتوانيم از منابع مشترك و اطاعات مشترك 
و اشتراك گذاري آن اس��تفاده كنيم.« فيروزآبادي با 
بيان اينكه دسترسي به اطاعات و اشتراك گذاري آن 
از الزامات حكمراني جديد اس��ت و بدون آن نمي توان 
حكومت كرد، افزود: »اين يك موضوع س��اده نيست و 
بسيار پيچيده است. در حال حاضر نيز در سطح دولت 
الكترونيك هنوز در لايه دولت - دولت با مسائل اساسي 
مواجه هس��تيم، بنابراين مهم است كه ما دسترسي و 
اش��تراك گذاري را با پيچيدگي هايش در نظر بگيريم 
چرا كه با توجه به گرايش هايي كه در سطح تكنولوژي 
به سمت همگرايي، اشتراك گذاري و اصاح حكومت ها 
با ش��كل گيري واژه هاي جديد مث��ل حكمراني دارد، 

پياده سازي دسترسي به اطاعات با مشكات اساسي 
مواجه است.«

وي با بيان اينكه معماي حريم خصوصي و دسترسي 
آزاد ب��ه اطاع��ات بايد حل ش��ود، اف��زود: »حريم 
خصوصي در اين فضا چيست؟ وقتي كه حريم شما از 
بايونانومتريك )Bionanometric( شروع شده و 
از طريق آن وصل مي شويد به فضا و همزيستي انسان 
و اشيا شروع مي شود. بنابراين مباحث حقوقي جديد 
مطرح ش��ده و نياز به بازتعريف دارد و تعاريف حريم 
خصوصي و آزادي دسترسي به اطاعات بايد بازنگري 
شود.« فيروزآبادي با بيان اينكه اينها در زيست بومي 
است كه گمنامي در حد اعاي خود باشد، گفت: اين 
گمنامي هم شامل موجوديت هاي سخت افزاري است 
و هم نرم افزاري. ش��ناخت بعض��ي از موجوديت هاي 
نرم افزاري به دليل پيچيدگي هاي آن بس��يار سخت 
است. موجوديت هاي سخت افزاري را ما از نانومتر به 
بعد توانستيم تش��خيص دهيم ولي موجوديت هاي 
پيچيده نرم افزار كه برآمده از فرآيندهاس��ت، چگونه 
هويت مي يابد. در واقع بايد توجه داش��ت كه در اين 
فضا سخت افزارها هويت استاتيك ندارند بلكه هويت 
ديناميك دارند، چه برسد به هويت هاي نرم افزاري كه 
قطعا در شناخت آنها اشكال وجود دارد و چه برسد به 
اينكه بخواهيم به آنها هويت آن هم از نوع اس��تاتيك 
ببخش��يم. فعالان اين فضا چه تعمدي از منظر نظام 

س��رمايه داري براي تص��رف بازار و چ��ه غيرتعمدي 
در گمنامي به س��ر مي برند، لذا در نهايت مسووليت 

ناپذيري و عدم شفافيت در آن وجود دارد.«
رييس مركز ملي فضاي مجازي با بيان اينكه گمنامي و 
مسووليت ناپذيري در اين فضا در حوزه رسانه به شدت در 
سال هاي اخير آزاردهنده بوده، گفت: »نه تنها در ايران، 
بلكه در جهان بحث هايي كه در IGF )مجمع راهبري 
اينترنت( مطرح مي ش��ود، درخص��وص صحبت هاي 
نفرت پراكني و في��ك نيوز اس��ت و بحث هايي كه در 
مالتي مدياست مربوط به ديپ فيك و تشخيص جعل از 
واقعيت است كه بسيار سخت شده و لذا مساله گمنامي 
بايد براي دسترسي به اطاعات و مسووليت پذيري در 
اين فضا حل ش��ود.« وي درخصوص شكاف ديجيتال 
اظهار كرد: »دسترس��ي پذيري )Accessibility( و 
اس��تطاعت پذيري )Affordability( در اين حوزه 
مطرح اس��ت كه معمولا از دسترس��ي پذيري توسعه 
شبكه برداشت مي شود و از استطاعات پذيري هم نرخ 
ارزان، اما در آن بحث س��واد بسيار حايز اهميت است 
و آنچه من معتق��دم عاوه بر اين دو مس��اله توجه به 

كنش پذيري است.«
وي با بيان اينكه در س��طح جهاني هنوز اين مس��اله 
حل نشده است، افزود: »يكي ديگر از مسائل اين فضا، 
شكاف اطاعاتي عميق بين صاحبان سكوها و كاربران 
اس��ت كه س��كوها در فضاي مجازي در حال تمركز 

بخشيدن به اطاعات هستند و حكمراني اين سكوها 
در دنيا و سطح ملي در هيچ جا روشن نيست و اين در 
حالي است كه ما هنوز در رابطه با يك سكو در سطح 
ملي و بين المللي يك خط هم تعيين تكليف نكرديم 
و در واقع براي نقش ها در هنجارسازي و ارزش گذاري 
براي نحوه دسترسي و حل معماي پيش گفته در رابطه 
با سكو ها هنوز كار عميقي صورت نگرفته است.« دبير 
شوراي عالي فضاي مجازي كشور با بيان اينكه نظام 
ارزش گذاري كه در حوزه فضاي مجازي موجب تراكم 
داده و اطاعات روي سكوها شده، در تصاحب صاحبان 
سكوهاست، تاكيد كرد: »كمپاني هاي بزرگ اين حوزه 
همچون گوگل، فيس بوك، مايكروسافت و اپل تعيين 
مي كنند، دسترسي چه باش��د، چگونه باشد و با چه 
الگوريتمي باشد و يك نوع سلطه گري سكويي در اين 
حوزه شكل گرفته است و اين سلطه گري سكويي در 
اولين جايي كه بايد به چالش كشيده شود دانشگاه ها 
و جمع نخبگان اس��ت.« وي با بيان اينكه حكومت ها 
با سكوها در چالش هستند و از آن به اشتباه تعبير به 
دفاع از حفاظت منافع آنها مي شود، افزود: »در اين روند 
جهاني شدن ممكن اس��ت وجه جهاني شدن پديده 
سلطه گري سكويي كه در حوزه دسترسي اطاعات 
درحال شكل گيري است، را مورد غفلت قرار دهد اما 
اين ارزش علمي پرداختن به بحث سلطه گري سكويي 
را نمي كاهد و با توجه به اينكه مي دانيم سكوها به سمت 

شبه انحصارشدن در دنيا حركت مي كنند و بعضا اين 
شبه انحصارات غير قابل بازگش��ت است بايد به اين 

مساله پرداخته شود.«
وي درباره ش��كل گيري قدرت نرم از اطاعات گفت: 
»قدرت نرم در كنار قدرت س��خت در حال تولد است 
و اين قدرت برخاف قدرت سخت كه وقتي متمركز 
مي ش��د، عامليت مي يافت به ش��دت پراكنده است، 
بنابراين بايد بدانيم كه قدرت نرم در فضاي مجازي كجا 
عامليت مي يابد؟ قدرت نرم در سكوها كه محل تمركز 
داده و اطاعات اس��ت، عامليت مي يابد و ما بايد براي 
دسترسي اطاعات اين موضوع را ساماندهي كنيم و 
بازدارندگي كه س��كوها مي توانند ايجاد كنند، اقتدار 
عملي كه به صورت فرامرزي در چارچوب كش��ورها 
اعمال كنند و به دنبال آن كاهش قدرت ملي را بايد در 
نظر بگيريم.« رييس مركز ملي فضاي مجازي با بيان 
اينكه در دسترسي اطاعات وجوه اقتصادي، اجتماعي 
و سياس��ي را بايد در نظر گرفت، تصريح كرد: »بيش 
از آنچه امروز در داخل كش��ور اطاعات باشد بر روي 
س��كوها وجود دارد و مطمئن باشيد اگر پلتفرم هاي 
سامتي، آموزشي و تجاري در كشور توسعه يابد قدرت 
بازدارندگي، اقت��دار عملي و محروميت زدايي آنها در 
كشور افزايش مي يابد كه شوراي عالي فضاي مجازي 
كشور در تاش است تا در اين فضا وجوهي كه اولويت 

دارد در نظر گرفته و ساماندهي كند.«

واهمه نهادهاي دولتي از انتشار آزاد اطلاعات
معاون وزير ارتباطات دلايل عدم انتشار اطاعات 
توسط شركت هاي نيمه دولتي و دولتي را تشريح 
و تاكيد كرد كه اي��ن موضوع براي آنها چالش هاي 
س��ختي به همراه دارد. به گ��زارش ديجياتو، امير 
ناظم��ي در پن��ل ش��هروند الكتروني��ك و دولت 
الكترونيك كه در حاش��يه همايش ملي زيس��ت 
بوم برگزار شد، پنج مرحله از مراحل تفسير دولت 
الكترونيك را برشمرد و آنها را به اين ترتيب معرفي 
كرد: »قرار گرفتن اطاعات روي وب توس��ط يك 
نهاد و س��پس مرحل��ه تعاملي كه بي��ن كاربران و 

اطاعات رخ مي دهد. 
در مرحله سوم نيز وارد مرحله تراكنشي مي شويم 
كه ارتباط را دو س��ويه مي كند و در مرحله بعدي 
به يكپارچه سازي مي رس��يم كه بين دستگاه هاي 

مختلف به وجود مي آيد. 
در نهايت نيز مرحله مش��اركتي را خواهيم داشت 
كه در آن شهروند شريك اين س��امانه ها مي شود 
و بخش��ي از فرايندها را در سازمان تكميل مي كند 
و در آنها ش��ركت مي كند.« او باور دارد اين مراحل 
چشم اندازي دقيق براي تحقق دولت الكترونيكي و 
در نهايت رسيدن به دموكراسي الكترونيكي است 
كه در مواردي مانند انتخابات كاربرد خواهد داشت. 
به گفته ناظمي تمايل بيش از حد به محرمانه سازي 
هر نوع داده و اطاعات در نظام بروكراس��ي ايران 
 تبديل به واقعيتي مورد پذيرش عموم شده است. 

او ضمن تاكيد ب��ر اينكه اين پنج مرحل��ه لزوما با 
اين ترتيب و با اين ش��كل براي همه س��ازمان ها و 
نهاده��ا رخ نمي دهد به موضوع��ي پرداخت كه به 
زع��م او بزرگ تري��ن مانع براي رس��يدن به دولت 

الكترونيك است. 
ناظمي اين مان��ع را با طرح پرس��ش »چرا نهادها 
اين اطاعات را با دولت به اشتراك نمي گذارند؟« 
مطرح كرد و سعي كرد براي آن پاسخ هاي متعددي 
بر اساس حدس ها و گمانه زني هاي خود بياورد: »ما 
تاريخ��ي پر از تهديد داش��تيم و بازيگران دولتي و 
خصوصي كه امروزه مديران ايراني هستند پيش تر 
در اين تاريخ بزرگ شدند و اين مسائل را ديده اند. 
آنها فكر مي كنند با انجام اين آزادسازي اطاعات 
بيش��ترين تهديد را براي خود به ارمغان مي آورند. 
تصور بر اين است كه به علت نقص قانون، نهادهاي 
امنيتي بنا به دلايل مختلف مي توانند بر اين ديتاها 
غلب��ه كنند. در واقع عينك و زاوي��ه نگاه نهادهاي 

امنيتي ناخودآگاه به بروكراسي كشور انتقال داده 
شده است.«

ناظمي با تاكيد بر اين مس��اله ك��ه عبارت امنيت 
الزاما بار منفي به همراه ندارد، گفت: »متاس��فانه 
اين برداشت در كش��ور و بين نهادهاي خصوصي 
كاما يك موضوع منفي تلقي مي ش��ود. مساله اي 
چون ترس سياس��ي نيز يكي ديگ��ر از دلايل عدم 
اش��تراك گذاري اطاعات نهادها با دولت اس��ت؛ 
دو گروه ممكن اس��ت مخالف يكديگر باشند و فكر 
كنند كه اين اطاعات اگر افش��ا شود، برايشان در 
برابر گروه مخالف بد خواهد شد.« او همچنين اعام 
كرد كه داده هاي آزاد شده و نشر اطاعات مي تواند 
به واسطه پيچيدگي هاي قانوني مورد سوءاستفاده 
قرار بگيرند: »مثا فرض كنيد عموم مردم با فرايند 
فروش نفت آش��نا نيس��تند و با افش��اي اطاعات 
قرارداده��اي فروش نفتي، ارقامي منتش��ر ش��ده 
باش��د كه الزاما به معني رانت و فساد نيست و جزو 
مراحل فروش نفتي اس��ت. اما رسانه ها بدون آنكه 
اين موضوع را بدانند، اين اطاعات را تحليل كنند 
و نهادها اين فرصت برابر را نداشته باشند كه درباره 
تك تك اطاعات افشاشده توضيح بدهند و اوضاع 
به ضررشان تمام شود. نيروهاي متعددي تمايل به 
محرمانه سازي دارند، به همين دليل نمي توان در 
آينده اي كوتاه مدت شفافيت را رويه اي طبيعي يا 

پررشد دانست.«

تلكام از 26 تا 29 آذر برگزار مي شود
نمايشگاه تلكام دوباره به تقويم نمايشگاهي بازگشته و 
قرار است با وقفه اي كمي بيشتر از دو ماه در اواخر فصل 
پاييز و در حد فاصل روزه��اي 26 تا 29ام آذرماه در 
محل دايمي نمايشگا ه  بين المللي تهران برگزار شود. 
پيش تر اعام شده بود نمايشگاه تلكام در سال جاري 
برگزار نخواهد ش��د و وزارت ارتباطات و شركت هاي 
ب��زرگ مخابراتي و حوزه ICT نيز از ش��ركت در اين 
نمايشگاه س��رباز زده بودند، اما اكنون تاريخ دقيقي 
براي برگزاري تلكام اعام ش��ده اس��ت. حال به نظر 
مي رسد مشكات حل شده و براساس تاريخ جديدي 
كه در تقويم شركت س��هامي نمايشگاه بين المللي 
ايران منتش��ر شده، اين نمايش��گاه 26 تا 29 آذر ماه 
سال جاري برگزار خواهد ش��د. در نمايشگاه جديد 
س��نديكاي صنعت مخابرات ايران نيز حضور خواهد 
داش��ت و ديگر خبري از يك نمايشگاه مجزا با نامي 

ديگر براي زنده نگه داشتن نام تلكام نخواهد بود.
امروز كه اختافات بين اهالي اكوسيستم مخابراتي 
كشور برطرف شده، فرامرز رستگار -دبير سنديكاي 
مخابراتي ايران- در گفت وگو با ديجياتو تاييد مي كند 
كه آنها اولين شركت حاضر در نمايشگاه تلكام خواهند 
بود. به گفته او »نمايش��گاه تلكام با رويكردي جديد؛ 
بس��تر ملي و بين المللي را ب��راي بخش هاي دولتي، 
ش��ركت هاي بزرگ مولد و بهره برداري، شركت هاي 
كوچك و متوسط فناور و با هدف سرعت بخشيدن به 
نوآوري در ارتباطات و فناوري اطاعات جهت رش��د 

اقتصادي و منافع اجتماعي فراهم خواهد ساخت.« 
پيش تر دبيركل س��نديكاي مخابرات ضمن اش��اره 
به مراسم بزرگ ITU كه هر س��اله در جهان برگزار 
مي شود، گفته بود كه ديدگاه جهاني نيز به اين صورت 
اس��ت كه برپايي نمايشگاه مخابراتي يك بار در سال 
ضرورت دارد و سنديكاي مخابرات ايران نيز با همين 
ب��اور قصد دارد كه با همراهي چند ش��ركت ديگر به 
عنوان پرچمداري ظاهر ش��ود كه قصد احيا و ادامه 
حيات تلكام را داش��ته باشد »حال يا با همان اسم، يا 
با اسم ديگر و البته با محتوايي متفاوت و فناورانه تر و 
امروزي«. همچنين چندي پيش محمدجواد آذري 
جهرمي - وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطاعات- در 
حاشيه يك مراسم خبري ضمن پذيرفتن اشتباه خود 
مبني بر دير اعام كردن لغو نمايش��گاه تلكام، اعام 
كرده بود كه اين لغو دايمي نبوده و قرار اس��ت تلكام 
در ابعادي جديدتر و ماهيتي ت��ازه در تاريخ ديگري 

برگزار شود.
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معاون اول رييس جمهوري خبر داد

معاون زنان و خانواده رياست جمهوري مطرح كرد

  تلاش دولت براي حل مشكل توليدكنندگان    عده اي در كشور مامور از بين بردن روحيه هستند

تسهيلات ويژه براي واحدهايي كه نقش پيش رونده دارند

فعاليت بيش از 3 هزار صندوق محلي در استان ها

گروهبنگاهها|
»عده اي در كشور مامور از بين بردن روحيه ها هستند.« 
اين عباراتي اس��ت كه معاون اول رييس جمهوري با 
اس��تفاده از آنها تلاش مي كند تا نوري به ابعاد پنهان 
تلاش هايي بتابان��د كه برخي اف��راد و جريانات براي 
دميدن روحيه يأس و نااميدي در جامعه در دس��تور 
كار قرار داده اند. افراد وجرياناتي كه از منظر جهانگيري 
ن��ه تنها به دول��ت و نهادهاي مس��وول ب��راي بهبود 
شاخص هاي اقتصادي و معيشتي مساعدتي نمي كنند 
بلك��ه در بزنگاه هاي حياتي باري بر دوش مش��كلات 

موجود نيز مي افزايند. 
 بر اين اساس است كه اس��حاق جهانگيري معاون اول 
رييس جمهوري ضمن قبول برخي مشكلات و نارسايي ها 
تقويت روحيه را مهم ترين مولفه براي احياي صنعت و 
توليد مي خواند و تصريح مي كند: متاس��فانه عده اي در 
كشور مامور از بين بردن روحيه هستند، فقط آيه يأس 
مي خوانند تا روحيه ديگران كه كار مي كنند را تضعيف 
كنند.جهانگري در مراس��م افتتاح سه پروژه توليدي و 
تحقيقاتي- دامي شهرستان فيروزكوه افزود: در كارنامه  
اين افراد هم هرچقدر بگرديم شايد خشتي روي خشت 
نگذاشته باش��ند اما جز ايجاد مزاحمت براي ديگران و 
چوب لاي چرخ كار عده اي كه در حال كار كردن هستند، 
كار ديگري انجام نمي دهند.طرفدار رانت خوار نيستم اما 
مديران خوب را متزلزل نكنيم.جهانگيري در ادامه تاكيد 
كرد: اگر روحيه مديران را خوب نگه داريم بس��ياري از 
مشكلات حل مي ش��ود و مطمئنم رهبر معظم انقلاب 
و س��اير مديران همه قوا و دستگاه ها نيز مي خواهند كه 
مديران با روحيه براي سازندگي كشور تلاش كنند.وي 
با بيان اينكه مديران سالم كه در بخش هاي مختلف كار 
مي كنند نبايد دغدغه اي داشته باشند، اظهارداشت: قدر 
مديران كشور را بايد بدانيم.جهانگيري افزود: هر مديري 
كه تخلفي كرده باش��د بايد با او برخورد شود، هيچ كس 
طرفدار متخلف، رانتخوار و آدم فاس��د نيست اما نبايد 
بگذاريم اسامي خوب و مديران بحق و سالم متزلزل شوند. 
اما گاهي فضاس��ازي هايي در كشور مي شود تا مديران 

سالم را هم متزلزل كنند.

 سر و سِري با بخش خصوصي ندارم
معاون اول رييس جمهوري در ادامه س��خنان خود با 
تاكيد بر ضرورت حمايت همه جانبه از بخش خصوصي 
در ح��وزه توليد و صنعت با بي��ان اينكه نبايد بخش 
خصوصي كشور متزلزل شود، تصريح كرد: من خودم 
هيچ كار خصوصي ندارم و با هيچ بخش خصوصي هم 

سر و سِر ندارم.
وي افزود: سال ها قبل وقتي وزير بودم در مسيري به 
مقصد اصفهان در خدمت رهبر معظم انقلاب بودم كه 
به ايشان گفتم مدافع بخش خصوصي هستيم هرچند 
شما مي دانيد خودم هيچ كار خصوصي ندارم، اما اگر 

فكر مي كنيد در دف��اع از بخش خصوصي زياده روي 
مي كنم بفرماييد.

جهانگيري گفت: به طور مبنايي به اين نتيجه رسيده ام 
كه كش��ور براي احيا و توس��عه اقتصادي هيچ راهي 
جز ارتقاي بخش خصوصي ن��دارد و اين بخش بايد 
به معناي واقع��ي ميدان دار توليد ش��ود.معاون اول 
رييس جمه��وري همچنين اف��زود: هرجا به بخش 
خصوصي س��پرده ش��ده مثل صنايع غذايي، رقابت 
تعيين كننده بوده و ش��اهد تحولات نيز بوده ايم.وي 
با اش��اره به بازديد خود از برخ��ي واحدهاي توليدي 
در فيروزكوه گفت:  وقت��ي مي بينم يك كارخانه كه 

تازه راه افتاده و هنوز آب بندي نش��ده صادرات و بازار 
بين الملل در اختيار دارد، به مديران چنين واحدهايي 
افتخار مي كنم.مع��اون اول رييس جمهوري با بيان 
اينكه اين مديران و نيز مديراني كه در ديگر بخش ها 
از جمله دفاع مقدس و جن��گ اقتصادي كنوني كار 
كرده اند سرمايه هستند و بايد از آنان استفاده شود، 
گفت: مديراني كه تجربه دفاع مقدس داش��ته اند را 
نبايد بگوييم خاصيتي ندارند.جهانگيري تصريح كرد: 
مديراني هم كه در جنگ اقتصادي كنوني امريكا كشور 
را اداره كرده اند و در كمتر از ۲ سال شرايط را به جايي 
رس��انده اند كه بانك جهاني و صندوق جهاني پول با 

قاطعيت مي گويند صنعت ما راه افتاده را نبايد كم اثر 
جلو دهيم.وي با اشاره به جهش صنعتي در توليد در 
همه رشته ها گفت: در همه رشته هاي صنعتي رشد 
توليد داريم، در خودرو هم اگر نداريم تلاش مي كنيم 

كه مشكلات حل شود.

 تغييرات عمده در توانمندي صنعتي كشور
معاون اول رييس جمه��وري در ادامه ب��ا بيان اينكه 
تغييرات عمده اي در توانمندي صنعتي كشور ايجاد 
شده است گفت: گاهي قدر اين تغييرات را نمي دانيم و 

ناشكري مي كنيم.
به گفت��ه وي اين تغييرات در بخش صنعت كش��ور، 
اساسي و جزو افتخارات است.جهانگيري همچنين با 
اشاره به نقش دولت در حل مشكلات و تامين سرمايه 
در گردش بخش خصوصي بيان كرد: ما بايد در دولت 
مشكلات بخش توليد و خدمات كشور را حل كنيم.وي 
افزود: صنايعي كه مي توانند با سرمايه در گردش اشتغال 
و صادرات را افزايش دهند بايد حمايت ش��وند و بانك 
مركزي وظيفه تامين اين سرمايه را دارد.جهانگيري 
با اشاره به جلسه هفته گذش��ته خود با مديران بانك 
مركزي و ساير بانك ها گفت: آقاي همتي )رييس كل 
بانك مركزي( قبول و اعلام كرد كه علاوه بر اعتبارات 
روال ع��ادي به اين موضوع ني��ز توجه كند.وي گفت: 
امسال پيش بيني شده حدود ۹۰۰ هزار ميليارد تومان 
تسهيلات به واحدهاي توليدي و خدماتي دهند كه از 
بانك مركزي خواس��تم ۱۰۰ هزار ميليارد آن را با نظر 
وزيران صنعت، جهاد يا ديگر وزيران براي واحدهايي 
كه نقش پيش رونده دارند، اختصاص دهند.به گزارش 
ايرنا در سفر جهانگيري به فيروزكوه ۲ كارخانه توليدي 
 در ح��وزه صناي��ع غذايي ب��ا س��رمايه گذاري حدود

۵۰۰ ميليارد توماني و نيز شركتي دانش بنيان به عنوان 
مركز اصلاح نژاد دام سبك را نيز با افزون بر ۱۲ ميليارد 
تومان اعتبار افتتاح كرد. وي پيش از سفر به فيروزكوه 
نيز در شهرستان دماوند حضور يافت و از ۲ هزار طرح 
آموزشي كش��ور شامل ۱۰ هزار كلاس درس جديد را  

بهره برداري كرد. 

در ش��رايطي كه اقتصاد ايران به دنبال كاهش س��هم 
درآمدهاي نفتي در بودجه كلان كشور است؛ استفاده 
از صندوق هاي خرد محلي براي پاسخگويي به مطالبات 
فعالان حوزه كسب و كار يكي از راهكارهايي است كه 
از طريق آن مي توان گزاره هاي متنوع تري را در س��بد 
درآمدي خانوارهاي ايراني ش��كل داد. در حال حاضر 
بر اساس اعلام مسوولان دولت به دنبال افزايش سهم 
صندوق هاي محلي در شمايل نهايي اقتصادي كشور 
است. معاون زنان و خانواده رياست جمهوري هم با اشاره 
 به همين اهميت است كه مي گويد: هم اكنون حدود

۳ هزار و ۲۰۰ صندوق در كشور وجود دارد كه بايد در 
اين زمينه سرمايه گذاري بيشتري صورت گيرد.

معصومه ابتكار در همايش صندوق هاي خرد محلي با 
اشاره به اينكه دولت دوازدهم در زمينه توسعه روستايي 
از ابتدا تاكنون توجه ويژ ه اي داشته است، اظهار كرد: 
امروز نتيجه توجه دولت در زمينه توسعه روستايي را 
در هم افزايي و هم پيمايي دستگاه هاي اجرايي شاهد 

هس��تيم و همواره دولت تدبير و اميد به موضوع زنان 
روستايي و رفع فقر در روستا توجه ويژه اي داشته كه 
اين امر منجر به تحولات چشمگيري در اين بخش شده 
است.او با اش��اره به اينكه عمده فعاليت ها در روستا ها 
خانوادگي، اس��ت، افزود: با توج��ه به آنكه محصولات 
كشاورزي در تامين امنيت غذايي اهميت بالايي دارند 
از اين رو سهمي از اين امنيت غذايي را زنان روستايي بر 
عهده داند.ابتكار ادامه داد: نقش زنان تنها در كشاورزي 
روستا نيست بلكه تاب آوري در شرايط سخت است كه 
در روستا ها به دليل عوامل مختلف فرهنگي، مسائل 

زيست محيطي و بحران تغيير اقليم پيش مي آيد.
معاون زنان و خانواده رياس��ت جمهوري با بيان اينكه 
اقتصاد صنايع دس��تي به عنوان فرست فوق العاده اي 
براي روستا ها به شمار مي رود، بيان كرد: با توجه به آنكه 
بازار صنايع دستي و توليد صنايع دستي در شهر ها قابل 
استفاده اس��ت از اين رو اقتصاد صنايع دستي فرست 
فوق العاده اي را براي روس��تايان به وجود آورده است 

اميدواريم بتوانيم در اين زمينه سرمايه گذاري خوبي 
داشته باشيم هرچند زمينه هايي در اين بخش ايجاد 
شده است.به گفته وي بحث بازار و شبكه سازي بازار از 
اهميت بالايي برخوردار است كه اميدواريم باهمكاري 
دستگاه ها بتوانيم شبكه سازي بازار و خدمات از طريق 

اينترنت را براي روستا ها توسعه دهيم.
ابتكار با اشاره به اينكه حفاظت از محيط زيست، تنوع 
زيستي و حوزه گياهان دارويي با هم در ارتباط هستند، 
گفت: موضوع توجه به گياهان دارويي و تنوع زيستي 
از يك طرف منجر به حفظ محيط زيست مي شود و از 
طرفي ديگر بازاريابي گياهان دارويي و مصارف مختلف 
درم��ان آن در كش��ور را به دنبال دارد ك��ه اميدواريم 
تحولات بيشتري در روستا ها در اين خصوص صورت 
گيرد.اين مقام مسوول توسعه صندوق هاي خرد محلي 
را يك ضرورت دانست و گفت: هم اكنون حدود ۳ هزار 
و ۲۰۰ صندوق در كش��ور وجود دارد كه بخشي از آن 
با حمايت صندوق كارآفريني اميد و بخش��ي ديگر با 

حمايت وزارت جهاد كشاورزي ايجاد شده و توانسته 
در كاهش مسائل حاشيه نشيني شهر ها تاثير بسزايي 
داشته باش��د از اين رو س��رمايه گذاري در اين زمينه 
امري ضروري به ش��مار مي رود.معاون زنان و خانواده 
رياس��ت جمهوري در پايان تصيرح ك��رد: هم اكنون 
توسعه كمي صندوق ها ۱۳۰ هزار زن روستايي را در بر 

مي گيرد، اما بايد آن را افزايش دهيم به طوري كه هر زن 
روستايي امكان دسترسي و بهره گرفتن از يك صندوق 

را داشته باشد.
اين گزارش مي افزايد: تفاهم نامه ايجاد هزار صندوق 
خرد محلي در هزار روستا ميان وزارت جهاد كشاورزي 

و صندوق كارآفريني اميد به امضا رسيد.

ايران به دنبال افزايش سهم 
صادرات به كشور عمان

خوزستان|نا يب رييس 
ات��اق مش��ترك بازرگاني 
ايران و عمان با بيان اينكه 
سال گذشته سهم ايران از 
واردات كش��ور عمان ۳.6 
درصد بود، گفت: به دنبال 
افزاي��ش س��هم صادراتي 
ايران به كشور عمان هس��تيم و تلاش خواهيم كرد 

بازارهاي بيشتري را در اين كشور به دست بگيريم.
شهلا عموري در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به برگزاري 
چهاردهمين نمايشگاه و كنفرانس بين المللي مواد 
غذايي و هتلداري كه در ش��هر مسقط عمان در حال 
برگزاري است، اظهار كرد: هيات تجاري اتاق بازرگاني 
اهواز عازم اين كشور شده تا نسبت به رايزني و تلاش 

براي افزايش سهم صادرات به اين كشور اقدام كند.
وي افزود: اين هيات تجاري قرار است علاوه بر شركت 
در چهاردهمين نمايش��گاه و كنفرانس بين المللي 
مواد غذايي و هتلداري در كش��ور عمان، ديدارهايي 
در خصوص به دست گرفتن بازارهاي بيشتري از اين 

كشور داشته باشد و در اين زمينه به رايزني بپردازد.
نايب رييس اتاق مش��ترك بازرگاني اي��ران و عمان 
تصريح كرد: هيات تجاري اتاق بازرگاني اهواز ضمن 
بازديد از بندر الس��ويق در كشور عمان، از نزديك در 
جريان فعاليت هاي تج��اري در بازار »المطرح« قرار 
خواهد گرفت و تلاش خواهد كرد نس��بت به توسعه 
تعاملات و ارتقاي سطح كيفي آن اقدام كند.عموري 
ادام��ه داد: همچنين به منظور انجام مش��اوره هاي 
تجاري، از نزديك با مسوولان منطقه آزاد »صلاله« 
رايزني و گفت وگو خواهيم كرد تا روابط تجاري با كشور 

عمان را بهبود ببخشيم.

تاب آوري رودخانه كشكان به 
۱۰۰۰ مترمكعب رسيده است
مل  عا ير لرس�تان|مد
ش��ركت آب منطق��ه اي 
لرس��تان گفت: تاب آوري 
رودخانه كشكان به ۱۰۰۰ 
مترمكعب در ثانيه رسيده 
اس��ت.به گ��زارش روابط 
عموم��ي آبفاي لرس��تان، 
دكتر رضا ميرزايي در بازديد محمدباقر نوبخت رييس 
سازمان برنامه وبودجه از مناطق سيل زده معمولان، 
اظهار كرد: در گلس��تان حداكثر دبي س��يلاب ۴۴۰ 
مترمكعب در ثانيه بوده كه آن  هم رهاسازي آب از سد 
بوده است و كاملا با هم تفاوت دارد.وي تصريح كرد: در 
با سيل اخير در سطح استان ۱۲۷ نقطه آسيب ديد كه 
اين نقاط شناسايي شده كه براي بازسازي، ساماندهي 
و لايروبي آنها ۱۰۲۸ ميليارد اعتبار نياز است.مديرعامل 
شركت آب منطقه اي لرستان خاطرنشان كرد: به دليل 
محدوديت هاي اعتباري ك��ه دولت دارد ۳۹ نقطه به 
عنوان نقاط اضط��راري و اولويت دار انتخاب كرده ايم 
كه براي اين نقاط ۳۳۹ ميليارد تومان اعتبار نياز داريم.

ميرزاي��ي اضافه كرد: ۴۵ ميليارد به م��ا داده اند با اين 
ميزان ۱۳ نقطه عمليات اجراي��ي آن را آغاز كرده كه 
يكي از آنها شهر معمولان است كه در حال كار هستند.
وي بيان كرد: براي مابقي ۲۹۴ ميليارد نياز اس��ت كه 
اين نقاط شناس��ايي شده كامل شوند اگر اعتبار باشد 
تا اسفندماه همگي ساماندهي مي ش��ود.او  ادامه داد: 
بعد از سيلاب به لحاظ اينكه اكثر ديواره هاي حفاظتي 
ما تخريب ش��ده تاب آوري رودخانه كشكان از ۲۴۰۰ 
مترمكعب به ۱۰۰۰ مترمكعب در ثانيه رسيده بنابراين 
با يك سيل معمولي اگر اين ۳۹ اضطراري ساماندهي 

نشود هم تلفات جاني و هم مالي خواهيم داشت.

 انهدام باند كلاهبرداري
۲۰ ميليارد توماني  در كرمان

ه  ن��د ما فر | ن ما كر
انتظامي استان كرمان با 
اش��اره به جزييات انهدام 
و دستگيري اعضاي باند 
كلاهبرداري آهن آلات در 
كرمان گفت: در اين رابطه 
تا الان س��ه مرد و يك زن 

دستگير شده و پرونده تحت رسيدگي است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران، سردار عبدارضا ناظري 
ديروز در جمع خبرنگاران با اش��اره به دستگيري 
متهماني كه قصد داش��تند از بازار آشفته و فضايي 
كه در برخي از اقلام و موضوعات كاري وجود داشت 
سوءاستفاده كنند گفت: شگرد اين افراد به اين گونه 
بود كه وجهي را به عنوان پيش پرداخت از افراد گرفته 
و متعهد مي شدند تا در موعد مقرر آهن آلات را به آنها 
تحويل دهند.فرمانده انتظامي استان كرمان با بيان 
اينكه اين افراد قب��لا در تحويل به موقع آهن آلات 
خريداري شده اعتماد خريداران را جلب كرده بودند 
افزود: افراد هم در آن بازار و با توجه به روند افزايش 
و سير صعودي قيمت آهن آلات به اين افراد اعتماد 
كرده بودند.او با اش��اره به اينكه اين كلاه برداري از 
اواخر اسفند سال گذشته آغاز و تا اوايل شهريور ماه 
ادامه داشته گفت: تاكنون بيش از ۱۱۰ نفر شاكي 
 دارند كه ه��ر كدام مبالغ متفاوت��ي را از 6 ميليون 

تا ۵ ميليارد تومان به اين افراد دادند.
ناظري با بيان اينكه اين افراد از ش��هريور ماه سال 
جاري متواري ش��دند، افزود: با طرح دعوا از سوي 
شكات اين پرونده و دس��تورات مساعد دادستان و 
معاون دادستان كرمان پيگيري اين پرونده در دستور 

كار پليس آگاهي قرار گرفت.

صدور 6۰ ميليارد ريال 
گواهي نامه انطباق صادراتي

ره  دا ا گيلان|ريي��س 
اس��تاندارد شهرس��تان 
آس��تارا از صدور ۳۰ فقره 
گواهي نامه انطباق صادراتي 
براي 6۹۷ تن كالا به ارزش 
6۰ ميليارد و ۵۲۷ ميليون 
ريال طي 6 ماه گذشته در 
اين شهرس��تان خبر داد.به گزارش فارس، ش��اهرخ 
جعفري ديروز به مناسبت هفته استاندارد اظهار كرد: از 
آغاز سال جاري تاكنون با همكاري دستگاه هاي اجرايي 
ذي ربط حدود ۱۰۰ مورد بازديد ميداني از آسانسورها، 
پمپ بنزين ها، جايگاه هاي نازل سوخت، باسكول ها و 

سردخانه ها صورت گرفته است.
رييس اداره استاندارد شهرستان آستارا با اشاره به تعداد 
چهار شركت مجوزدار از س��وي اداره صنعت، معدن 
و تجارت شهرستان آس��تارا براي شركت هاي داراي 
گواهي طراحي و مونتاژ آسانس��ور افزود: از آغاز سال 
جاري تاكنون، ۳۳ آسانسور در حوزه جغرافيايي آستارا 
و تالش استانداردسازي شده و گواهي ايمني دريافت 
 كرده اند. جعف��ري با بيان اينكه طي 6 ماه گذش��ته،

۳۰ فقره گواهي نامه انطب��اق صادراتي براي 6۹۷ تن 
كالا به ارزش 6۰ ميلي��ارد و ۵۲۷ ميليون ريال صادر 
شده است افزود: عمده گواهي نامه هاي صادرشده براي 
انواع خرما و كش��مش به مقصد كشورهاي جمهوري 
آذربايجان، روس��يه و اكراين است. اين مقام مسوول 
تعداد گواهي نامه هاي صادرشده براي كالاهاي وارداتي 
را ۱۲۸ مورد عنوان كرد و گفت: عمده گواهي نامه هاي 
صادرش��ده براي انواع ورق هاي فولادي، خوراك دام، 
تخته فيبر و تخته چندلا به وزن ۵6 هزار و ۹۴۲ تن و به 

ارزش ۴6۹ ميليارد و ۴۱۳ ميليون ريال است. 

صدور ۵۱۱ ميليون دلار كالاي 
غيرنفتي از استان مركزي

مركزي|استاندار مركزي 
مي گويد: در 6 ماهه س��ال 
جاري مي��زان ص��ادرات 
غيرنفت��ي اس��تان ب��ه 

۵۱۱ميليون دلار رسيد.
به گزارش ايسنا، سيدعلي 
آقازاده در حاشيه بازديد از 
تعدادي از واحدهاي توليدي شهرستان اراك در جمع 
خبرنگاران اظهار كرد: آمارهاي اقتصادي، صنعتي و 
توليدي استان مركزي در س��ال جاري نشان دهنده 
رش��دي معنادار، ملموس و رضايت بخ��ش در حوزه 
افزايش نقدينگي، ميزان سرمايه گذاري و توليد صنايع 
نسبت به سال گذشته اس��ت.وي در خصوص يكي از 
واحدهاي توليدي اراك افزود: واحد توليدي پروفيل 
آلومينيوم پوش��ش دار با مش��كل نقدينگي و بدهي 
بانكي و مش��كل ركود مواجه است. اين واحد توليدي 
مي تواند تامين كننده نياز عمده كشور در زمينه توليد 
پروفيل آلومينيوم باشد، ولي به منظور خريد تجهيزات 
و ماشين آلات نيازمند دو ميليون دلار سرمايه گذاري 
است كه مي طلبد مديران بانك ها و دستگاه هاي اجرايي 
استان در اين خصوص اقدامات و مساعدت لازم را انجام 
دهند. با توجه به سرمايه گذاري انجام شده ارزش اين 
شركت بيش از ۳۰ ميليارد تومان است.استاندار مركزي 
با بيان اينكه طي سال گذشته بيش از يك ميليارد دلار 
صادرات غيرنفتي از استان مركزي انجام شده افزود: در 
نيمه نخست سال جاري حجم صادرات غيرنفتي استان 
به ۵۱۱ ميليون دلار رسيده است.وي در خصوص نحوه 
واگذاري شركت هپكو نيز اظهار كرد: شركت هپكو در 
حال حاضر به  صورت موقت به سازمان خصوصي سازي 

واگذار شده است. 
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نخستين پرواز رفت و برگشت 
تهران- مشهد با دو خلبان زن

مش�هد|پرواز رفت و برگش��ت تهران - مشهد 
با ۲ خلبان زن براي نخستين بار صورت گرفت. نشاط 
جهانداري خلبان پرواز هاي مس��افري در صفحه 
شخصي خود نوشت كه روز دوشنبه اتفاقي تاريخي 
در صنعت پرواز ايران رخ داده است. براساس اعلام 
جهانداري پرواز دوش��نبه تهران به مشهد با ۱6۰ 
مس��افر و پرواز برگشت اين مسير با ۱۷۱ مسافر با 
دو خلبان زن صورت گرفته اس��ت. خلبان اول اين 
پرواز ها نشاط جهانداري و خلبان دوم فروز فيروزي 
بوده است.وظيفه خواه مدير روابط عمومي فرودگاه 
بين المللي هاشمي نژاد مشهد گفت: درحال حاضر 
اطلاعات دقيقي از اين پرواز در اختيار نداريم، جهت 
پيگيري اي��ن رويداد مكاتبات اداري با حراس��ت 
فرودگاه صورت گرفته كه به محض دريافت اطلاع 

كامل پاسخگوي رسانه ها هستيم.

 محور مهران به ايلام 
 يك طرفه مي شود

ايلام|رييس پليس راه كشور، از يك طرفه شدن 
جاده مه��ران به جهت س��هولت در ت��ردد زائران 
بازگش��تي از س��فر كربلاي معلي خبرداد. سردار 
محمدحسين حميدي ديروز با حضور در پايانه مرزي 
و رصد آخرين وضعيت جاده اي محورهاي منتهي 
به مرز مهران اظهار داشت: با توجه به حجم حضور 
زائران بازگشتي از سفر كربلاي معلي به جهت سفر 
ايمن و ترافيك روان تردد زائران محورهاي مواصلاتي 
ايلام يكطرفه مي ش��وند.به گفته رييس پليس راه 
كشور براي تردد زائراني كه با ورود خود قصد تشرف 
به زيارت كربلاي معلي از مرز مهران را داشته باشند، 

محور جايگزين تعيين مي شود.

افزايش 3 تني توليد زعفران 
در خراسان شمالي

بجنورد|مدير باغباني سازمان جهاد كشاورزي 
خراسان شمالي گفت: پيش بيني مي شود توليد 
زعفران در اين اس��تان طي سال جاري تا سه تن 
افزايش يابد. محمدعلي شريكيان افزود: پيش بيني 
مي شود ميزان برداشت زعفران در پاييز امسال به 
۱۸ تن برسد. وي ميزان برداشت زعفران در سال 
گذشته را ۱۵ تن اعلام كرد.شريكيان با اشاره به 
اينكه قسمت عمده زعفران توليدي در اين استان 
متعلق به شهرستان فاروج اس��ت، ادامه داد: ۷۵ 
درصد زعفران خراسان شمالي در شهرستان فاروج 
توليد مي شود.وي اظهار كرد: مساحت زيركشت 
زعفران در اين استان سه هزار و ۲۰6 هكتار است 
كه بالغ بر دو هزار هكتار در شهرستان فاروج قرار 
دارد. در حال حاضر زعفران كش��ت شده در اين 
استان به مرحله گلدهي رسيده است و تا يك ماه 

آينده مرحله جمع آوري آن آغاز مي شود.

 مازاد توليد مرغداري هاي 
خوزستان خريداري مي شود

اهواز|مديركل هماهنگي امور اقتصادي استانداري 
خوزس��تان گفت: تولي��د م��ازاد مرغداري هاي 
خوزستان توس��ط اداره كل پش��تيباني امور دام 
استان خريداري مي شود. به گزارش ايرنا اميد بن 
عباس در ستاد تنظيم بازار استان خوزستان بيان 
كرد: مرغ درجه B با قيمت هر كيلوگرم ۱۲۷ هزار 
ريال و مرغ درجه A به قيمت هر كيلوگرم ۱۳۰ هزار 
ريال از مرغداري ها در صورت توليد مازاد خريداري 
مي ش��ود.وي گفت: خريداري مرغ م��ازاد تا پايان 
مهر ماه امسال انجام مي شود و مرغداري هايي كه 
تمايل به فروش مرغ خود دارند مي توانند به ادارات 

پشتيباني امور دام استان مراجعه كنند.

خروج 2 ميليون و 815 هزار 
نفر از مرزهاي كشور

ايلام|جانشين فرمانده مرزباني ناجا گفت: از ابتداي 
ماه صفر تا ش��ب گذش��ته دو ميليون و هشتصد و 

۱۴هزار و ۱۵۹ تردد به ثبت رسيده است.
سردار س��رتيپ دوم احمدعلي گودرزي جانشين 
فرمانده مرزباني ناجا ديروز در حاشيه بازديد از شرايط 
خدمت رساني و تردد زائران در پايانه شلمچه، اظهار 
كرد: از ابتداي ماه صفر تا شب گذشته دو ميليون و 
هشتصد و ۱۴ هزار و ۱۵۹ نفر خروج زائران به ثبت 
رسيده كه ۹۵۲ هزار و ۵۳۷ نفر از اين تعداد كه تقريباً 
برابر با يك س��وم از اين جمعيت مي شود به كشور 
بازگشته اند.وي افزود: روز گذشته نيز در مرز مهران 
خروج ۹۱ هزار نفر و خروج ۸۸ هزار نفر به خاك كشور 
به ثبت رسيده است كه نشان دهنده توازن در تردد 
مرزها اس��ت، اين تعداد در مرز شلمچه به ۲۳ هزار 

نفر خروج و ورود ۴۲ هزار نفر به ثبت رسيده است.

مسابقات ملي مهارت هاي فني 
وتخصصي آبفا كشور

اصفهان|مرحله استاني اولين دوره مسابقات 
ملي مهارت هاي فني وتخصص��ي بهره برداران 
كشور دراصفهان آغاز شد  مديرعامل شركت آب 
وفاضلاب استان اصفهان درمراسم آغاز اين دوره 
از مسابقات گفت: بهره برداران طلايه داران عرصه 
خدمت رساني درصنعت آبفا به احاد مردم هستند 
بايد با ارتقاي مهارت هاي لازم و كسب دانش روز با 
ارايه خدمات مطلوب رضايت مندي مشتركين را 
بيش از پيش جلب نمايند.هاشم اميني با تاكيد بر 
نظم و انضباط در انجام وظايف محوله تصريح كرد: 
فعالان در صنعت آبفا بايد با رعايت نظم و انضباط 
كاري و از س��وي ديگر با ارتقاي مهارت هاي لازم 
درصدد ارايه خدمات پايدار به مردم باشند كه اين 

امر هدف غايي تلاشگران صنعت آبفا است.

چهرههاياستاني

افتتاح۲كارخانهتوليديدرحوزهصنايعغذاييباسرمايهگذاريحدود۵۰۰ميلياردتوماني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

ايران بعد از بحران خشكسالي هاي 10 ساله حالا با بحران سيل رو به رو است

كابوس سيل دوباره در راه ايران
كابوس س��يل و س��يلاب در ايران از فروردين امسال 
شروع اما به نظر مي رسد فعلا نقطه پاياني ندارد. ايران 
بعد از بحران خشكس��الي هاي 10 ساله حالا با بحران 
سيل رو به رو است، در حالي كه به تازگي وارد سال آبي 
۹۹-۹۸ ش��ده ايم، پيش بيني ها باز هم از بارش بيش 
از ميزان نرمال و احتمال وقوع سيل در نقاط مختلف 
حكايت دارد كه البته نخس��تين اثراتش را در استان 
گيلان از سه روز پيش گذاشت. به اين ترتيب در حالي 
كه تبعات سيل نوروزي همچنان پابرجاست، زنگ خطر 
احتمال وقوع سيل باز هم به صدا در آمده است. البته 
كارشناسان معتقدند اين موضوع به معني آن نيست كه 
هر سيلي مخرب است بلكه آمار تخريب سيل بيش از 
آنكه به اين خود اين پديده مربوط باشد، به دخالت هاي 
انساني در بستر وقوع آن مربوط است. دستكاري هايي 
كه اين عارضه طبيعي را به اندازه بحران بزرگ كرده و بر 

وخامت آن اضافه مي كند. 

 بارندگي بيشتر از ميزان نرمال در پاييز
اگرچه پيش بيني پذيري س��يل در مقايس��ه با زلزله 
بالاست اما كارشناسان معتقدند نمي توان وقوع سيل 
را براي بلندمدت پيش بيني كرد. س��يف الله آقابيگي، 
مديركل دفتر مديريت بحران شركت مديريت منابع 
آب ايران، با بيان اينكه هشدار و اخطار در بحث سيل، 
دو مقوله مختلف است، درباره اين موضوع گفت: هشدار 
معمولا با يك فاصله زماني بلندتري اعلام مي ش��ود، 
اخطار در فاصله زماني ۲۴ يا حداكثر ۷۲ ساعت صادر 
نمي شود. يعني اخطار فقط در شرايطي صادر مي شود 
كه احتمال وقوع س��يلاب قطعي ش��ود و بر اس��اس 
پيش بيني هايي كه توسط سازمان هواشناسي كشور 
انجام مي شود، به محض اينكه اخطار صادر مي شود، 
طبيعي اس��ت كه بايد همه مراقبت ها و اقدامات لازم 
در جهت رعايت مسائل ايمني صورت بگيرد. با وجود 
اين نمي توان براي بلندمدت وقوع سيل را در استاني 
پيش بيني كرد. در اين شرايط امكان قطعيت آن وجود 
ندارد اما بر اس��اس پيش بيني هايي كه صورت گرفته 
است، ماه هاي مهر، آبان و آذر از لحاظ احتمال بارندگي 
بيش��تر از ميزان نرمال، يعني طبق آمار بلندمدت ۵0 

ساله، حتي براي پايتخت خواهد بود. 

 در كارهاي عمراني به دوران بازگشت بارش 
توجه نمي كنيم

اظهارات آقابيگي در حالي اس��ت كه بهلول عيلجاني، 

استاد اقليم شناسي دانشگاه خوارزمي، بر اين باور است 
كه س��ال ها قبل هم ايران چنين باران هايي را تجربه 
كرده، اما نه با چنين خسارتي. او درباره اين موضوع بيان 
كرد: اينكه خسارت سيل به اندازه آنچه فروردين امسال 
تجربه شد باشد، موضوع طبيعي نيست، ما مقصر تشديد 
خسارت هاي اين سيل بوديم. سال ۷۸ يا ۷۹ سيل نكا 
اتفاق افتاد كه خس��ارت زيادي به همراه داشت، چند 
سال پيش در نوروز در تبريز اين اتفاق افتاد، اينها ديگر 
به شرايط اقليمي ربط ندارند و علت آن ناآگاهي و عدم 
اطلاع چه در سطح مديران، چه در سطح رسانه ها و چه 
در سطح مردم است.او افزود: وقتي جايي سيل بيايد باز 
هم قطعا اين اتفاق تكرار مي ش��ود، حالا ممكن است 
اين اتفاق بعد از ۵0سال دوباره رخ بدهد. براي مثال با 
مشاهده نقشه منطقه شيراز مشاهده مي كنيم كه واقعا 
وضعيت به ش��كلي كه فروردين تجربه شد، نبود كه 
سيلي به چنين شرايطي رخ بدهد. ۵0 سال يا 100 سال 
پيش هم قطعا اين باران در ايران اتفاق افتاده، ولي چون 
در آن زمان پوشش گياهي وجود داشته، خاك نفوذپذير 
بوده، جلوي روان آب گرفته مي شد و سيلي رخ نمي داد.

عليجاني درباره اقداماتي كه بايد براي مقابله با س��يل 
انجام ش��ود، گف��ت: بارها گفتم در كش��ورمان بارش 
معمولي نداريم و هميش��ه باران هاي رگباري و شديد 
را تجرب��ه مي كنيم. در كش��ور ما يا ب��اران نمي بارد و 
خشكس��الي رخ مي دهد يا باران رگباري رخ مي دهد. 
مديران بايد نسبت به اين موضوع آگاه باشند و آمادگي 
لازم را براي مقابله با آن داشته باشند. ما مديريت بحران 
انجام مي دهيم اما زمان معمولي را به درستي مديريت 
نمي كنيم. ما بايد از قبل آماده باشيم، زيرساخت ها را 
درس��ت كنيم، اقدامات ديگر را انج��ام دهيم و ... تا در 
چنين شرايطي با خسارتي به اين شدت مواجه نشويم.

اين اقليم شناس بيان كرد: مثلا گفته شده ريل راه آهن 
را از بين بردند تا آب خالي شود، اين نشان مي دهد كه 
هيچ آگاهي در راس كار وجود نداشته كه قبلا و پيش از 
وقوع بحران اصلا اجازه ندهد چنين چيزي ساخته شود. 
در واقع هنگامي كه خط آهني ساخته مي شود معمولا 
دوره برگشت هزار ساله ميزان بارندگي در آن بايد رعايت 
شود. براي مثال، خط مترو تهران كرج با دوره ۴00 يا 
۵00 ساله ساخته شده و اگر يك باران شديد ۵00 ساله 
هم رخ بدهد اين خط آهن مي تواند آن را تحمل كند.

حرف من اين است كه چرا در بيشتر كارهاي عمراني ما 
اين دوره برگشت باران هاي ۵0، 100 و ... اصلا در نظر 

گرفته نمي شود.

   سيل با پايتخت چه مي كند؟
تا دو سال گذشته شايد احتمال اينكه سيلابي در تهران 
رخ دهد با توجه به خشكسالي كه وجود داشت چندان 
جدي نبود اما حالا با توجه به سيلاب هاي فروردين ماه 
و پيش بيني هاي تازه اي كه از همزمان با ش��روع سال 
آبي جديد درباره وقوع سيل مطرح شده است، توجه ها 
به سمت احتمال وقوع سيلاب و بحران هايي كه ناشي 
از تغييرات آب وهوايي است مخصوصا تهران به سبب 
تمركز دولت در پايتخت، افزايش پيدا كرد. فاطمه صالح، 
معاون برنامه ريزي و هماهنگي س��ازمان پيشگيري 
و مديريت بحران ش��هر تهران درباره تاثيري كه سيل 
در پايتخت مي گذارد بيان كرد: سازمان پيشگيري و 
مديريت بحران شهر تهران در سال ۸6 تفاهم نامه اي 
سه جانبه ميان شوراي شهر تهران، شهرداري تهران 
و وزارت نيرو را به امضا رساند. در اين تفاهم نامه مقرر 
شد تا وضعيت آسيب پذيري شهر تهران در برابر سيل 
بررسي شود، همانطور كه مي دانيد تهران هفت روددره 

اصلي دارد كه به عبارتي مي توان گفت كه اين شهر را 
محاصره كرده است. از سمت شمال غرب در وردآورد 
يك روددره داريم كه پس از عبور از منطقه ۲۲ و ۲1 از 
تهران خارج مي شود. رود كن كه پرآب ترين رودخانه 
تهران نيز محسوب مي شود از مرز ميان مناطق ۵ و ۲  
عبور كرده و با عبور از مرز مناطق ۵ و ۲1 به منطقه 1۸ 

رسيده و از تهران خارج مي شود.
 او افزود: رود فرح��زاد از نوار مرزي مناطق ۲ و ۵ عبور 
كرده و پس از عبور از اين مناطق وارد س��يل برگردان 
غرب تهران شده و از شهر خارج مي شود. رود دركه نيز 
با عبور از مناطق 1، ۲ و ۵ وارد سيل برگردان غرب شده و 
از تهران خارج مي شود. رود دربند از مناطق 1، 3، ۴، ۷ و 
۸ عبور مي كند و در ادامه اين رود نيز وارد سيل برگردان 
شرق شده و از پايتخت خارج مي شود. رود دارآباد نيز 
از مناطق ۴، ۸، 13، 1۴، 1۵ و ۲0 عبور كرده و از جنوب 
تهران خارج مي شود. رود سرخه حصار نيز در منطقه 1۴ 
قرار دارد و اين منطقه را تحت تأثير خود قرار مي دهد. 

به عبارت بهتر مي توان گفت كه اكثر مناطق تهران با 
روددره هايي كه از زمان قديم وجود داشته، درگير است. 
صالح گفت: در تهران نيز همانند ديگر شهرها كاربري ها 
توسعه يافته است. ما شاهد آن بوديم كه در چند دهه 
اخير سطح پوشش در حوزه آبريز تهران تغيير كرده و 
در نقاط مختلف ش��هر تغييراتي رخ داده كه بخشي از 
آن طي برنامه ريزي نامناسب ايجاد شده است. احداث 
سيل برگردان هاي ش��رق و غرب تهران سبب انحراف 
مسير شمال به جنوب رودها در برخي از مناطق شده 
است و حوزه هاي آبريز نيز دستخوش تغييرات فراواني 
شده اس��ت. از سوي ديگر توس��عه فضاهاي شهري، 
گسترش شهر در سيلاب دشت ها و كوهپايه ها، تجاوز 
به حري��م رودخانه ها، تغيير كارب��ري اراضي و تبديل 
زمين هاي نفوذپذير به سطوح غيرقابل نفوذ، تغييرات 
اقليمي و گرمايش جهاني همه از جمله مواردي است 
كه س��بب بر هم زدن نظام پايدار رودخانه ها و افزايش 

آسيب پذيري ها در برابر سيل شده است.
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 پيشنهاد حذف درس زبان 
در مدارس مايه تعجب است

رييس انجمن آموزش و پرورش تطبيقي ايران گفت: 
پيشنهاد نمايندگان مجلس براي حذف درس زبان 
انگليسي از برنامه درس��ي مدرسه هاي كشور مايه 
تعجب و برخلاف نوآوري هاي جهاني است. عباس 
معدندار اظهار كرد: در كمال تعجب و تأسف شاهد ارايه 
پيشنهادي از سوي برخي نمايندگان مجلس هستيم 
كه نشان از بي توجهي به فلسفه وجودي علم آموزش 
و پرورش تطبيقي و درس آموزي از تجارب بش��ري 
براي پرهيز از حركت قهقرايي و تكرار تلخ تاريخ دارد.

او افزود: در حالي كه مطالعات تطبيقي نشان مي دهد 
به ويژه در دو دهه اخير و در هر دو گروه كش��ورهاي 
پيشرفته و در حال توس��عه، توجه دست اندركاران 
نظام هاي آموزشي به افزايش كمي و اعتلاي كيفي 
زبان هاي خارجي روندي صعودي يافته، پيش��نهاد 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي حركتي برخلاف 
نوآوري هاي جهاني اس��ت. رييس انجمن آموزش و 
پرورش تطبيقي ايران به ايسنا گفت: پيشنهاد اخير 
برخي نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي، مبين 
غفلت آنها از واقعيت هاي مبتني بر نقش نظام آموزشي 
براي اعتلاي قدرت ملي و حضور قوي در رقابت هاي 
بين المللي است. معدندار تأكيد كرد: بنده به عنوان 
عضو انجمن آموزش و پ��رورش تطبيقي ايران، اين 
انتظار را داشتم كه بعد از تأكيدهاي متخصصان تعليم 
و تربيت، آموزش زبان هاي زنده دنيا به دوره ابتدايي 
هم تعميم يابد.او گفت: به عنوان يك معلم و عضوي از 
جامعه تعليم و تربيت ايران معتقدم كه ارايه و تصويب 
اين پيشنهاد، شايسته زندگي در هزاره سوم و ملت 
با فرهنگ ايران نيس��ت و اميدوارم كه همه دس��ت 
اندركاران نظام آموزشي و متخصصان تعليم و تربيت 

كشور، با اين پيشنهاد به طور آشكار مخالفت كنند.

اختصاص يك بيستم بودجه 
مورد نياز قانون معلولان

رييس سازمان بهزيستي كشور گفت: براي اجرايي 
ش��دن قانون جامع حماي��ت از حق��وق معلولان 
نمايندگان مجلس با 1100 ميليارد تومان موافقت 
كرده اند و اين حدود يك بيستم آن چيزي است كه 

بايد اختصاص پيدا كند.
وحيد قبادي دانا در مراسم روز جهاني نابينايان كه 
امروز در تالار ايوان شمس برگزار شد، اظهار داشت: 
در حال حاضر 1۸۹ هزار فرد داراي معلوليت نابينايي 
در كش��ور زندگي مي كند و امروز بهانه اي شد تا روز 
»عصاي سفيد« را گرامي بداريم.او با اشاره به اينكه 
در قانون حمايت از حقوق معلولان عنوان ش��ده كه 
»30 درص��د از اپراتورهاي تلفن باي��د از افراد داراي 
نابينايي انتخاب ش��وند«، افزود: اين شغل سنتي و 
قديمي بوده و ام��روزه توانايي هاي نابينايان فراتر از 
اين است چرا كه بسياري از آنها تحصيلكرده و داراي 
توانمندي هاي مختلف هس��تند. رييس س��ازمان 
بهزيستي كشور به تفاهمنامه اي كه قرار است امروز 
با معاونت تعاون وزارت رفاه منعقد شود اشاره كرد و 
گفت: بر اساس اين تفاهمنامه ايجاد تعاوني ها براي 
نابينايان، توسعه و گس��ترش تعاوني هاي موجود و 
ساماندهي و س��ازماندهي آنها انجام خواهد شد و ما 
بايد شرايطي را فراهم كنيم كه يك فرد داراي معلوليت 
بتواند زندگي مستقلي در درون خانواده داشته باشد. 
قبادي دانا گفت: بر اس��اس قانون جامع، مستمري 
معلولان بايد معادل حداقل حقوق باشد درحالي كه 
هم اكنون تا رس��يدن به اين مبلغ فاصله داريم و چه 
كنيم كه دس��تمان خالي است و شرمنده روي شما 
هستيم. مشكلات آنقدر زياد است كه هزينه ها دست 
ما را بسته است.او ادامه داد: براي اجرايي شدن قانون 
جامع حمايت از حقوق معلولان در ش��رايط فعلي 
۲۲ هزار ميليارد تومان بودجه نياز داريم درحالي كه 
نمايندگان مجلس با 1100 ميليارد تومان موافقت 
كرده اند و اين حدود يك بيس��تم آن چيزي اس��ت 
كه بايد اختصاص پيدا كند. به گفته رييس سازمان 
بهزيستي كشور، تا امروز مبلغي از اين اعتبار تخصيص 
پيدا نكرده و ما پيگيري هاي بسياري را انجام داديم؛ 
قرار شد سازمان برنامه و بودجه تا پايان ماه اعتباري 
تخصيص دهد. قبادي دانا به نقش مهم پيشگيري از 
معلوليت ها نيز اشاره كرد و گفت: امروز ۸0 درصد از 
مسائلي كه باعث بروز نابينايي و كم بينايي مي شود، 
قابل پيشگيري اس��ت و ۹0 درصد معلوليت ها در 

كشورهاي در حال توسعه رخ مي دهد.

اعلام نقاط سرمايه گذاري گردشگري به وزراي جهاد، راه وسازمان برنامه

افزايش يك متري تراز اكولوژيك درياچه اروميه

اختلال در دسترسي به كاغذ بريل براي نابينايان 

اعتراض ديابتي ها به سهميه بندي انسولين 
معاون سرمايه گذاري وزارت ميراث فرهنگي گفت: 36۷ نقطه زمين براي 
سرمايه گذاري در گردشگري شناسايي و 30 نقطه زمين به وزراي جهاد، 

راه و سازمان برنامه و بودجه معرفي شده است.
حسين اربابي در پاسخ به سوالي مبني بر تعيين تكليف ارايه ۵00 نقطه 
زمين رايگان به سرمايه گذاران بخش گردشگري گفت: اين ۵00 نقطه به 
1۴ دستگاه توسط رييس جمهور دستور داده شده است تا زمين با ميزان 
وام بلندمدت به س��رمايه گذاران ارايه شود. كارگروه مشتركي نيز در اين 
باره برگزار شد در مرحله اول 36۷ نقطه شناسايي شده است و 30 نقطه به 
وزراي جهاد كشاورزي، راه و شهرسازي، برنامه و بودجه براي در اختيار قرار 
گذاشتن به سرمايه گذاران اعلام شده است تا در اين مناطق هتل، تاسيسات 

گردشگري و پروژه هاي محرك گردشگري ساخته شوند.
او همچنين در پاس��خ به س��وال ديگر خبرنگار مهر درباره اينكه يكي از 
بانك ها قرار بود پروژه ورود ۲۵0 ون توريس��تي را به مرحله اجرا برساند، 
گفت: قرار است اين ۲۵0 ون در داخل توليد شود. مرحله ليزينگ آنها در 
حال انجام است قرار اس��ت 30 درصد از آنها را آژانس ها و ۷0 درصد آنها 
را بانك ها تسهيلات بگذارند اين طرح در حال عملياتي شدن است حتي 
اولين ون توريستي نيز چند وقت پيش در نمايشگاهي كه در مشهد برگزار 
شده بود رونمايي شد. اربابي همچنين در پاسخ به سوال ديگر خبرنگار مهر 
درباره اينكه آمارهاي ارايه شده توسط معاونت سرمايه گذاري غيرشفاف 
بوده اس��ت، به نحوي كه هر يك از آن آمارها را مي توان مورد چالش قرار 
داد، گفت: درصد پيشرفت فيزيكي همه ۲۴۵1 تاسيسات گردشگري با 
تمام مشخصات آن قابل دسترسي خواهد بود ما بايد با واحد فناوري اين 
وزارتخانه هماهنگ شويم تا بتوانيم آن را در اختيار همگان قرار دهيم حتي 
مي توان به صورت ش��فاف بيان كرد اگر هر كسي بخواهد درباره موافقت 
اصولي درخواست بدهد در چه مدت زماني كار او انجام خواهد شد. از ابتداي 

امسال هيچ موافقت اصولي به صورت دستي در كشور صادر نشده است. اگر 
مي گوييم 3۸ ميليون متر مربع در حوزه تاسيسات گردشگري با احتساب 
مناطق نمونه گردشگري در حال فعاليت است همه اين آمار ثبت شده است.

حتي در حوزه تعداد هتل ها نيز آمار داريم كه چه تعداد شروع به ساخت 
كرده اند و چه تعداد به بهره برداري رسيده اند، ۲1۹ هتل در دولت يازدهم 
شروع به ساخت كرده اند. در اين دولت ۲1۷ هتل در حال ساخت است اين 
آمار را به تفكيك س��ال ها داريم. او گفت: اگر ما مي خواهيم به افق 1۴0۴ 
برسيم بايد بگوييم تاسيسات گردشگري ما بايد سالانه ۲00 درصد رشد 
كند. ما در اين حوزه بسيار عقب هستيم. تا سال 1۴0۴ بايد زيرساخت هاي 
تاسيسات گردش��گري، حمل و نقل و اقامتگاه ها سالانه متوسط 1۹۹.۸ 
درصد رشد داشته باشند. تاسيسات خدماتي در زمينه صدور رواديد و ارايه 
خدمت و ... بايد ۲66 درصد رشد سالانه داشته باشد. در حوزه ساماندهي 
مديريت يكپارچه صنايع دستي، توليد، برندينگ و بازاريابي به ۲33 درصد 
رشد نيازمند اس��ت. اينها نش��ان مي دهد ما در حوزه تاسيسات و ايجاد 
زيرساخت هاي گردشگري چقدر نيازمند كار هستم و چرا مي گوييم بايد 

بودجه هزار ميلياردي وزارت ميراث فرهنگي افزايش پيدا كند.

مدير دفتر برنامه ريزي و تلفيق ستاد احياي درياچه اروميه 
ضمن اش��اره به افزايش يك متري تراز اكولوژيك درياچه 
اروميه نسبت به سال قبل گفت: براي اينكه به سمت احياي 
درياچه حركت كنيم بايد به فكر صرفه جويي آب در بخش 
كشاورزي باشيم. مسعود تجريشي در نشست تخصصي نقد 
و بررسي عملكرد ستاد احياي درياچه اروميه كه در دانشگاه 
اروميه برگزار ش��د، با بيان اينكه طي چند سال اخير سه 
قرارداد با مهندسان  مشاور يكم در جنوب درياچه، دانشگاه 
تبريز در شرق درياچه و دانشگاه اروميه در غرب درياچه بسته 
شد، اظهار كرد: هدف از اين اقدامات اين بود كه مشكلات و 

راهكارها را بررسي كنيم.
او ادامه داد: مطالعات و بررس��ي ها نش��ان داده اس��ت كه 

مي توانيم در بخش كش��اورزي حوضه درياچه اروميه ۴0 
درصد مص��رف آب را كم كنيم و آن را ب��ه درياچه اروميه 
اختصاص دهيم. طي س��ال گذش��ته نيز در حوضه آبريز 
درياچه اروميه ۲۹ درصد از مصرف آب كش��اورزاني كه در 
پاياب سدها بودند بدون بروز هيچ مشكلي اجتماعي كاهش 
پيدا كرد. مدي��ر دفتر برنامه ريزي و تلفيق س��تاد احياي 
درياچه اروميه با اشاره به اينكه در كل حوضه آبريز درياچه 
اروميه اراضي كشت آبي 1۵ هزار هكتار افزايش پيدا كرده 
است، تصريح كرد: اما با كاهش مصرف آب در پاياب سدها و 
هدايت بارش هاي خوب امسال به سمت درياچه، يك متر 
تراز اكولوژيك درياچه اروميه نسبت به سال گذشته افزوده 
شده است.تجريشي ادامه داد: قرار بود پس از شرايط تثبيت 

به سمت احيا حركت كنيم و در فاز احيا بايد آب بيشتري را 
غير از رهاسازي ها به سمت درياچه بفرستيم كه اين آب بايد 
از صرفه جويي در بخش كشاورزي تامين شود. به گفته وي 
در حال حاضر حدود ۲۸00 كيلومتر مربع وسعت درياچه 
است كه نسبت به سال قبل افزايش يافته است و اميدواريم 
اين شرايط را حفظ كنيم و بتوانيم در آينده وسعت را افزايش 
دهيم.مدير دفتر برنامه ريزي و تلفيق ستاد احياي درياچه 
ارومي��ه در پايان گفت: در حال حاضر در درياچه بيش از 3 
ميليارد مترمكعب آب وجود دارد. سازمان حفاظت محيط 
زيست نيز 1۵0 ميليارد تومان بودجه از منابع اين سازمان 
را به درياچه اروميه اختصاص داده است و اميدواريم بتوانيم 

پس از تثبيت درياچه به سمت احيا پيش رويم. 

رييس اداره سلامت چشم و پيشگيري از نابينايي وزارت 
بهداشت، گفت: بر اساس تخمين  ها 30 هزار كودك كم بينا 
و ۷هزار و ۵00 كودك نابينا در كشور وجود دارد. همچنين 
جمعيت نابينايان بالاي ۵0 سال ايران حدود ۸0 هزار نفر 
است. فرزاد محمدي با اش��اره به اينكه روز جهاني عصاي 
سفيد معمولا ش��عار خاصي ندارد، گفت: هدف نخست از 
اين روز، افزايش آگاهي عموم شهروندان در مورد نابينايي 
و نابينايان در اجتماع است. همچنين هدف دوم شناسايي 
نابينايان و كم بينايان متولد شده و فعال در عرصه اجتماع و 
توانمندسازي ديگر كم بينايان در اين ميان است.او با اشاره 

ب��ه اينكه مطالعه اي ملي درخصوص ش��يوع كم بينايي و 
نابينايي در كشور نداريم، اظهار كرد: بر اساس يك متاآناليز، 
شيوع اختلالات بينايي قابل توجه در كشور در سنين بالاتر 
از ۵0 سال، حدود چهار درصد است كه بر اساس تخمين  ها 
30 هزار كودك كم بينا و هفت هزار و ۵00 كودك نابينا در 
كش��ور وجود دارد. همچنين جمعيت نابينايان بالاي ۵0 
سال ايران حدود ۸0 هزار نفر است.وي درخصوص وضعيت 
كار و زندگي نابينايان در ايران، گفت: در سال 13۸3 براي 
اولين بار قانون جامع حمايت از حقوق معلولان به تصويب 
مجلس شوراي اسلامي رس��يد. براساس اين قانون دولت 

موظف شد زمينه هاي لازم براي تأمين حقوق معلولان را 
فراهم و حمايت هاي لازم را از آنها به عمل آورد. در اسفند 
ماه سال 13۹6 قانون اصلاحي براي قانون جامع حمايت 
از حقوق معلولين در 3۴ ماده به تصويب مجلس رس��يد و 
در ارديبهشت 13۹۷ جهت اجرا به وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي ابلاغ شد. در اين قانون وجوه مختلفي از حقوق افراد 
معلول مورد توجه قرار گرفته است.محمدي اظهار كرد: آمار 
دقيقي از وضعيت اجراي اين قانون و اشتغال اين افراد در حال 
حاضر وجود ندارد. اما مي دانيم كه بسياري از اين هموطنان 
از جامعه ايزوله هستند و نقش و مشاركتي در جامعه ندارند.

طي چن��د ماه اخير بيماران مبتلا به ديابت با مش��كلاتي براي دريافت 
انسولين از داروخانه ها مواجه شده اند و وقتي به داروخانه مي روند به آنها 
گفته مي ش��ود كه بايد به مركز اسناد پزشكي و پايگاه هاي تعيين شده 
ديگر مراجعه و تاييديه مجددي از تامين اجتماعي دريافت كنند تا بتوانند 
س��هميه دارويي خود را دريافت كنند. دكتر جلال، رييس اداره دارويي 
اسناد پزشكي تهران توضيحاتي در اين باره ارايه كرد و گفت: از گذشته 
هم بايد براي دريافت داروي انسولين تشكيل پرونده انجام مي شد ولي به 

علت تعداد بالاي مراجعين كار را به داروخانه ها سپرده بوديم. 
او افزود: بعد از بررسي هاي تكميلي و به علت آمار بالاي فروش انسولين 
و مصرف بي رويه اي كه داشت، طي هماهنگي با معاونت درمان و انجمن 
غدد، پروتكل جديد نوش��ته شد تا بتوانيم كنترل هزينه كنيم و جلوي 
مصرف بي رويه را بگيريم. رييس اداره دارويي اس��ناد پزشكي تهران با 
بيان اينكه با وجود اين دستورالعمل روند كار را تغيير نداديم و روند قبلي 
داروخانه ها برقرار بود اظهار كرد: ولي كدهاي جديد از 13 فروردين درنظر 
گرفته و مقرر شد كه بيماران به مرور به پايگاه هاي اعلام شده مراجعه كرده 
و تشكيل پرونده بدهند تا دارو طبق گايدلاين جديد و پرونده تشكيل شده 
ارايه ش��ود، ولي به مرور سهميه را كم كرديم؛ اگر سهميه ۷ تا بود، به 6 و 
۵ رسيد تا بيماران ناچار شوند مراجعه كنند. جلال به ايسنا گفت: از 13 
فروردين كم كم بيماران به 10 پايگاه ما مراجعه كردند. داروخانه هاي 13 
آبان، هلال احمر مركزي، هلال احمر جشنواره و هلال احمر شهرري، ۲۹ 
فروردين، پايگاه شهيد كاظمي و مركز اسناد پزشكي از اين جمله بودند. 
وي با بيان اينكه از اواخر شهريور كدهاي قديمي نيز مسدود شدند تا آنها 
كه باقي مانده بودند ملزم شوند مراجعه كنند تا سهميه شان طبق پرونده 
جديد ثبت شود گفت: اكنون ديگر روند عادي شده است و از مرحله پيك 
مراجعات عبور كرده ايم.رييس اداره دارويي اسناد پزشكي تهران درباره 

اعتراض برخي بيماران مبني بر سرگرداني در ادارات و مراجعه چند باره 
براي تشكيل پرونده گفت: اگر مدارك كافي باشد يك بار مراجعه كافي 
است. ما تاكيد كرده بوديم آخرين آزمايش را به همراه داشته باشند، با اين 
حال برخي بدون آزمايش مي آيند. اگر همان دفعه اول مدارك كامل باشد 
نيازي به دوندگي نيست. جلال ادامه داد: با يك مرتبه تشكيل پرونده دارو 
تاييد مي شود و در اختيارشان قرار مي گيرد.او همچنين درباره گلايه يك 
بيمار ديابتي مبني بر تغيير انسولين به قرص توسط داروخانه گفت: اگر 
پزشك دستور بدهد ما اجازه نداريم بگوييم بيمار چه چيزي را مصرف كند 
يا نكند، يا بيمار را به سمت قرص سوق بدهيم. تشخيص بر عهده پزشك 
است. رييس اداره دارويي اسناد پزشكي تهران در پاسخ به اينكه آيا كمبود 
انسولين موجب اين تصميم نشده است؟ اظهار كرد: گرفتار مصرف بي رويه 
انسولين بوديم. بيماراني داشتيم كه بيشتر از سهميه دارو مي گرفتند و 
تاريخ مصرفش مي گذشت. داروخانه نيز داروي يخچالي را پس نمي گيرد. 
برخي بيماران به علت ترس از كمبود دارو، مازاد بر نياز تهيه و دارو را انبار 
مي كردند. ۹0 درصد هزينه اين دارو را س��ازمان مي دهد و اين مصرف 

بي رويه باعث ضرر اقتصادي و ارزبري از كشور مي شد.
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مناسب سازي معابر شهري 
براي معلولان و نابينايان

پيروز حناچي، شهردار تهران باتاكيد بر نگاه ويژه و 
پيگيري جدي تقويت سامانه حمل و نقل جانبازان و 
معلولان، از تجهيز حداقل شش نقطه از تهران به مراكز 
ورزشي مناسب معلولان خبر داد. شهردار تهران با بيان 
اينكه مناسب سازي فضاي شهري و ايجاد فرصت هاي 
برابر براي همه موضوع بسيار مهمي در همه جاي دنيا 
است، گفت: با تعاريف امروز، معلول كسي نيست كه 
روي ويلچر است يا نقيصه جسمي دارد بلكه معلول 
كسي اس��ت كه در عرصه هاي اجتماعي نمي تواند 
حضور داشته باشد حتي اگر از سلامتي كامل برخوردار 
باشد. او ادامه داد: با اين رويكرد نگاه به معلوليت تغيير 
مي كند و در نتيجه مناسب س��ازي شهري موضوع 
مح��وري قرار مي گي��رد. با نگاه ه��اي جديد، همه 
گروه هاي س��ني و همه اقشار از جمله معلولان بايد 
بتوانند از امكانات شهري استفاده كنند و در عرصه هاي 
اجتماعي حضور داشته باشند. شهردار تهران با تاكيد 
بر اينكه همه گروه ها و همه شهروندان بايد بتوانند در 
شهر حضور داشته باشند، تصريح كرد: كسي كه نابينا 
يا ناشنواست تا مني كه جراحي زانو داشته ام و خانم 
باردار يا خانمي كه با كالسكه فرزندش تردد مي كند 
همگي بايد به فضاي مناسب شهري دسترسي داشته 
باشيم.كشور ما جزو كشورهايي است كه جنگي را 
پشت سر گذاش��ته كه يكي از عوارض اين موضوع 
معلوليت هاي ناشي از جنگ است. به گفته حناچي، 
در دوره اي تلاش شد همه فضاهاي شهري از جمله 
دانشگاه ها براي معلولان و جانبازان مناسب سازي 
شود اما اين روند تداوم نيافت. با وجود قانون، بودجه، 
اراده و مسير درست براي مناسب سازي طي نشده 
است. مسلما يك جاي كار ايراد دارد. اگر اين ايراد را 
رفع نكنيم بقيه اقدامات هم دچار نقيصه خواهد بود. 
شهردار تهران با اشاره به شعار روز جهاني نابينايان 
گفت: ش��عار انتخابي امس��ال »فرصت هاي برابر، 
اشتغال، نياز امروز و نه آرزوي فردا« است كه همه اينها 
جزو حقوق اوليه انساني به شمار مي آيد و حتما بايد 
تامين شود. حناچي تاكيد كرد: در شهرداري تهران 
تلاش مي شود همه فضاهاي عمومي از جمله پارك ها 
براي همه شهروندان مناسب سازي شود. همچنين 
روي استفاده از س��رويس ها و خدمات فناوري هاي 
ديجيتال تاكيد بس��ياري داريم و اي��ن موضوع را با 
جديت پيگيري مي كنيم تا اين س��رويس ها آماده 
شود. راه اندازي فناوري هاي ديجيتال و سرويس هاي 
خدماتي براي معل��ولان در مترو، پياده روها و حمل 
و نقل هاي عمومي اولويت ما است. شهردار تهران با 
تاكيد بر اينكه بايد پيمانكاران و كارگران نيز با مباني 
نظري مربوط به مناسب سازي آشنا باشند، گفت: در 
پياده روها خطوط زردي وجود دارد كه ويژه نابينايان 
است اما آيا همه پيمانكاران و كارگران با اين موضوع 
آشنا هستند؟ براي مناسب سازي نياز به پيمانكاران 
صاحب صلاحيت و صاحب دانش داريم كه با مباني 

نظري مربوط به مناسب سازي آشنا باشند.
 وي با اشاره به ضرورت گسترش مراكز ورزشي مناسب 
براي معلولان گفت: مركز ورزشي قمر بني هاشم در 
جنوب تهران فعال است اما سعي داريم حداقل شش 
نقطه از تهران را به مراكز ورزشي مناسب براي معلولان 
مجهز كنيم تا اين افراد بتوانند دسترسي راحت تري 
به خدمات ورزشي داشته باشند. همچنين بر اساس 
قانون تخفيف هاي لازم براي معلولان تعريف و اجرايي 
مي شود. شهردار تهران ادامه داد: در مناطق ۱۲ و ۱۵ 
تهران مراكزي براي آموزش كودكان نابينا داير شده 
اس��ت كه اقدامات قابل توجهي براي شكوفا شدن 
استعداد كودكان انجام مي دهند. همه تلاش هايمان 
را بايد به كار گيريم تا اگر فردي از نقيصه اي رنج مي برد 
بتواند از ساير اس��تعدادهايي كه خداوند در وجود او 
قرار داده اس��تفاده كند. بايد استعدادهاي اين افراد 
شكوفا شود. چون اگر نقيصه اي داشته باشند حتما 
ظرفيت ه��اي ديگري در وجود آنها قرار داده ش��ده 
است. حناچي تاكيد كرد: هزينه رعايت مناسب سازي 
س��اختمان ها در هنگام ساخت اوليه بسيار كمتر از 
مناسب سازي بعد از ساخت است. متاسفانه اين ايراد 
به دانشگاه ها بر مي گردد. مهندسين معمار بايد طوري 
تربيت شوند كه با اصول اوليه اقتصادي آشنا باشند. 
در بسياري از دانش��گاه هاي دنيا مهندسين معمار 
در مورد مناسب سازي براي معلولان تحت آموزش 

قرار مي گيرند.

محدوديت ساعت كار  رانندگان 
تا اطلاع ثانوي لغو شد

مع��اون وزير راه و شهرس��ازي از اختصاص ۹۰۰۰ 
دستگاه اتوبوس براي جابه جايي در ايام اوج سفرهاي 
اربعين حس��يني خبر داد. او همچنين اعلام كرد: 
محدوديت ساعت رانندگي براي رانندگان اتوبوس 
تا اطلاع ثانوي وج��ود ندارد. به گزارش تس��نيم، 
عبدالهاشم حسن نيا با اعلام اينكه ظرفيت كشور 
۱۲هزار دس��تگاه اتوبوس اس��ت كه از اين ۹۰۰۰ 
اتوبوس براي جابه جايي در ايام اوج سفر ايام اربعين 
)دو روز قبل و دو روز بعد از اربعين( اختصاص يافته 
است، اظهار كرد: پيش بيني مي شود اوج ورودي مرز 
مهران 3۵۰ تا 4۰۰ هزار زائر باشد كه طبق ارزيابي 
س��ازمان راهداري و حمل و نقل ج��اده اي 3 هزار 
دس��تگاه اتوبوس براي جابه جايي زائران به صورت 
۲4 ساعته در نظر گرفته شده است. وي تصريح كرد: 
براي تسهيل در رفت و آمد از پايانه مرزي مهران و 
پايانه بركت تا خروجي شهرهاي اطراف، گره هاي 
ترافيكي زيادي وجود داشت كه پيش بيني مي شود 
با همكاري اس��تانداري ايلام اين مشكلات مرتفع 
شود و سرعت بيشتري در حمل ونقل زائران اربعين 
صورت پذيرد. رييس س��ازمان راهداري و حمل و 
نقل جاده اي گفت: ظرفيت اتوبوس هاي تشريفات 
بين ۲۵ تا 3۰ نفر است كه در ايام برگشت سفرهاي 
اربعين مسافران، اين ظرفيت تا بيش از ۵ مسافر هم 
قابل افزايش است. بر اساس اين گزارش، طبق اعلام 
سازمان راهداري با هماهنگي هاي صورت گرفته، 
محدوديت ساعت رانندگي براي رانندگان اتوبوس 

تا اطلاع ثانوي وجود ندارد.
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راي به بورسي شدن شركت هاي شهرداري
گروه راه و شهرسازي|

روز گذش�ته جلسه علني ش�وراي شهر تهران 
برگزار ش�د و طي آن اعضاي شورا دو طرح و يك 
لايحه را مورد بررسي قرار دادند. يك فوريت طرح 
الزام شهرداري تهران به ارايه لايحه در خصوص 
عرضه سهام شركت ها، س�ازمان ها و موسسات 
تابعه در بازار سرمايه، لايحه »اسناد پيوست برنامه 
شامل جداول كمي شاخص ها و چارچوب منابع 
مالي و جداول منابع و مصارف« و يك فوريت طرح 
اصلاح مصوبه اعطاي نشان شهروندي از مصوبات 
روز گذشته ش�وراي شهر بود. همچنين اعضاي 
شوراي شهر تهران به سه پرونده باغ كه در صحن 
شورا مورد بررسي قرار گرفت، راي غيرباغ دادند.

به گ��زارش »تع��ادل«، ي��ك فوريت عرضه س��هام 
شركت هاي شهرداري در بازار سرمايه يكي از مصوبات 
روز گذش��ته بود كه برخي اعضا نسبت به آن اعتراض 
داشتند. بر اساس اين طرح به منظور تحقق شفافيت 
مالي و افزايش نظارت تخصصي بر عملكرد واحدهاي 
مالي تابعه و نيز چابك س��ازي س��اختاري شهرداري 
تهران، شهرداري تهران مكلف است ظرف حداكثر 3 
ماه لايحه برنامه عملياتي و اقدامات و زمان بندي اجرا 
جهت عرضه سهام شركت ها، سازمان ها و موسسات 
تابعه كه بالاي 34 درصد سهام آنها متعلق به شهرداري 
تهران يا واحدهاي تابعه آن باشد را در بازار سرمايه به 
شوراي اسلامي ش��هر تهران ارايه كند. به گونه اي كه 
درآمد حاصل از عرضه سهام حداقل 3 واحد تابعه در بازار 
سرمايه در سرفصل هاي درآمدي بودجه ۹۹ گنجانده 
شده باشد. بهاره آروين، مخبر كميسيون برنامه و بودجه 
شوراي ش��هر تهران در تشريح بيش��تر ضرورت يك 
فوريت اين طرح با بيان اينكه هدف اصلي از اين طرح، 
شفافيت مالي سازمان ها و شركت هاي شهرداري است 
كه طبق اساسنامه آنها، نظارت كمتري بر آنها اعمال 
و مطرح مي ش��ود، گفت: »از آنجا كه ش��هرداري بايد 
سرفصل درآمد حاصله از عرضه سهام در بازار سرمايه را 
در سرفصل هاي درآمدي بودجه سال آينده بگنجاند، 
بنابراين بايد هرچه سريع تر طرح بررسي و تصويب شود 
تا شهرداري بتواند پيش نويس اوليه را تهيه و به شورا 
بياورد. با اين اقدام ضمن افزايش ش��فافيت، بخشي از 
سهام قابل واگذاري در بازار سرمايه، عرضه خواهد شد 
تا نهادهاي نظارتي بر روند اين سازمان ها نظارت كنند.«

در واق��ع هدف از الزام ش��هرداري ب��ه ارايه اين لايحه 
شفاف سازي بيشتر در خصوص درآمدهاي شركت ها 
و س��ازمان هاي تابعه ش��هرداري اس��ت و در راستاي 
شعار شفاف سازي مديريت شهري صورت گرفت اما 
همان طور كه عنوان شد برخي اعضاي شوراي شهر با 

آن مخالفت كردند. 

   با شفافيت سليقه اي مخالفم
الهام فخاري، عضو كميس��يون فرهنگ��ي و اجتماعي 
شوراي ش��هر درمخالفت با اين طرح گفت: متاسفانه 
ش��فافيت تبديل به يك موضوع سليقه اي شده است. 
اگ��ر مي خواهيم به خاطر ايجاد ش��فافيت يك فوريت 
يك لايح��ه را تصويب كنيم، باي��د در حوزه هاي ديگر 
هم به موضوع شفافيت توجه كنيم. اگر شفافيت مهم 
است، بايد در همه حوزه ها و با توجه به قوانين و مصالح 
مردم و بر اساس شرايط اداره شهر فوريت ايجاد كند؛ نه 
اينكه در برخي موضوعات دليل فوريت باشد.  فخاري با 
تاكيد بر اينكه با شفافيت سليقه اي مخالفم، عنوان كرد: 
رويكرد دقيق سازي و ايجاد داشبورد براي رصد قانوني 
بايد در همه حوزه ها رعايت شود وگرنه استدلال كردن 
به شفافيت براي ايجاد يك فوريت در يك طرح يا لايحه 

درست نيست. 
صحبت هاي فخاري در انتقاد به ش��فافيت سليقه اي 
به نوعي گنگ و نامفهوم به نظر مي رس��د. شوراي شهر 
از ابت��داي آغاز به كار در زمينه ه��اي گوناگون از جمله 
قراردادها،  مزايده و مناقصه ها، حقوق مديران شهرداري، 
دريافت كنندگان طرح ترافيك و موارد ديگر شفاف سازي 
كرده و اين موارد را روي سايت شفافيت بارگذاري كرده 
تا همه شهروندان به آن دسترسي داشته باشند و تمام 
اين موارد در صحن شوراي شهر به تصويب رسيده است. 

   افزايش بهره وري با عرضه سهام 
اما حسن رس��ولي، نايب رييس كميس��يون برنامه و 
بودجه ش��وراي ش��هر تهران با صحبت هاي فخاري 
مخالف بود. به اعتقاد اين عضو ش��ورا عرضه س��هام 
شركت ها و سازمان هاي ش��هرداري در بازار سرمايه، 
افزايش بهره وري و چابك سازي در شهرداري تهران 
را به دنبال خواهد داشت. رس��ولي در پاسخ به انتقاد 
فخاري عنوان كرد كه برخي از 43 شركت و سازمان 
شهرداري تهران فاقد شاخص هاي بهره وري است و به 
صورت مديريت بخش عمومي اداره مي شود. به گفته 
او، اين طرح به دنبال چابك سازي است و از شهرداري 
تهران خواسته شده تا لايحه اي را به شوراي شهر ارسال 
كند كه در آن حداقل 3 واحد تابعه در بازار سرمايه را در 
سرفصل هاي درآمدي بودجه سال ۹۹ بگنجاند. اين 
اقدام در جهت چابك سازي، افزايش بهره وري سازمان 
و شركت هاي ش��هرداري و خارج كردن شهرداري از 
وظايفي كه ارتباطي با وظايف ۵۵ قانون ش��هرداري 

ندارد، صورت مي گيرد.

   تصويب ماموريت هاي برنامه پنج ساله سوم 
همچنين در اين جلسه »اسناد پيوست برنامه شامل 
جداول كمي ش��اخص ها و چارچ��وب منابع مالي و 
جداول مناب��ع و مصارف« مورد بررس��ي قرار گرفت 
و با موافقت اعضاي ش��وراي اس��لامي ش��هر تهران 
شاخص هاي كمي برنامه ۵ س��اله سوم توسعه شهر 

تهران در 6 حوزه ماموريتي به تصويب رسيد .
مرتض��ي الويري، رييس كميس��يون برنامه و بودجه 
شوراي شهر تهران در اين خصوص توضيحاتي ارايه 
كرد و گفت: بر اس��اس ماده ۹4 اين برنامه، شهرداري 
تهران موظف اس��ت تا پايان ارديبهش��ت ماه امسال 
چش��م انداز، ماموريت، استراتژي و اهداف برنامه پنج 
ساله را به شوراي شهر ارايه دهد اما متاسفانه اين اسناد 
با تاخير به شورا ارسال شد. به گفته الويري، يك ماه و 
نيم پيش، اين اس��ناد به شوراي شهر ارايه شد و از آن 
تاريخ تاكنون در كميس��يون هاي تخصصي موضوع 
در حال پيگيري است. بعد از آنكه در كميسيون هاي 
تخصصي مورد بررسي قرار گرفت، متناسب با اهداف 
كمي و شاخص هاي تعيين شده در جلسه مشترك با 

كميسيون برنامه و بودجه موارد مجددا بررسي شد. 
الويري با بيان اينكه نتيجه اين جلسات به كميسيون 
تلفيق شوراي شهر ارسال ش��ده است، ادامه داد: اين 
اس��ناد اكنون در 6 حوزه ماموريت توسعه مديريت و 
حكمروايي شهري، ماموريت شهرسازي و معماري، 
ماموريت حمل و نقل و ترافي��ك، ماموريت خدمات 
شهري و محيط زيست، ماموريت اجتماعي و فرهنگي 
و ماموريت ايمني و افزايش تاب آوري به همراه جدول 
منابع و مصارف بررس��ي و جمع بندي نهايي با فايل 

پيوست به صحن علني ارسال شده است.
الويري همچنين تصريح كرد: بر اين اساس يك ماده 
واحده و دو تبصره تهيه شده است كه در ماده واحده آن 
با استناد به ماده ۹4 مصوبه برنامه پنج ساله شهرداري 
تهران مكلف اس��ت جداول كمي شاخص هاي كمي 
احكام برنامه و هدف گذاري براي آنها را در افق ۵ ساله 
در چارچ��وب منابع مالي و جداول منابع و مصارف به 
شرح پيوست اجرايي كند و بر اساس ماده ۹۵ برنامه 
نس��بت به پايش و ارزيابي و دستيابي به اين اهداف و 
ش��اخص هاي كمي در قالب گزارش هاي دوره اي به 
شوراي ش��هر تهران اقدام كند. او ادامه داد: همچنين 
در تبصره ها نيز شهرداري تهران را موظف كرده ايم تا 
آن دسته از شاخص ها و اهداف كمي كه وضع موجود 
و وضع بعدي آن در س��ال هاي برنامه را در اين س��ند 
ارايه نداده يا ناقص است را تا پايان سال اول برنامه ارايه 
كند همچنين شهرداري را موظف كرديم تا اهداف و 
شاخص هاي عملياتي )سطح سوم( را با هماهنگي و 
پس از تصويب در كميس��يون هاي تخصصي شوراي 

شهر تهران اجرايي كند.
علي اعطا، س��خنگوي شوراي ش��هر تهران پيش از 
ارايه اين گزارش به اس��تناد به تبصره يك بند 6 ماده 
4 دستورالعمل اجرايي شوراها گفت: به استناد به اين 
تبصره هر كميسيون بايد در حوزه تخصصي خود نظر 
دهد اما در برنامه پنج س��اله سوم شاهد اين بوديم كه 
كميسيون برنامه و بودجه ورود تخصصي به موضوعات 

داشته كه اين موضوع خلاف دستورالعمل است.
ابراهيم اميني نايب رييس ش��وراي شهر كه در غياب 
محسن هاشمي رياست جلس��ه را بر عهده داشت در 
واكنش به اي��ن اظهارنظر گفت: كميس��يون برنامه 

و بودج��ه در پارلمان ه��اي ملي و محلي ب��ه عنوان 
كميس��يون تخصصي مي تواند نس��بت به خروجي 
كميسيون هاي تخصصي اعمال نظر كند. البته تمامي 
نظرات كميسيون هاي تخصصي در لوايح حتما اعمال 
مي ش��ود.اين طرح با ۱۵ راي موافق و ۲راي مخالف 
به تصويب رس��يد. پس از تصوي��ب اين طرح حجت 
نظ��ري اعلام كرد كه مي خواهد س��والي بپرس��د اما 
اميني در جواب گفت كه بايد س��وال را مكتوب ارايه  
دهي��د و آن را مطرح نمي كنم.حجت نظري درحالي 
كه ميكروفنش خاموش بود، اظهار كرد: قرار نيس��ت 
سر ملت كلاه بگذاريم و يك پيوست بدهيم كه كسي 
از آن پيوس��ت خبر ندارد و از آن عبور كنيم. نبايد در 
پس��تو تصميم بگيريم و اينجا تصويب كنيم، اين چه 

نوع شفافيتي است؟

   اصلاح فرايند اعطاي نشان شهروندي 
در س��ال ۸۹ مصوبه اي تحت عنوان اعطاي نشان هاي 
شهروندي از سوي شوراي شهر به تصويب رسيد اما ۹ 
سال است اين مصوبه اجرايي نشده است. در ادامه جلسه 
يك فوريت طرح اصلاح مصوبه اعطاي نشان شهروندي 
روي ميز بررسي شوراي شهر قرار گرفت و محمدجواد 
حق ش��ناس، رييس كميس��يون فرهنگي و اجتماعي 
در تش��ريح دلايل يك فوريت اين ط��رح گفت: بايد در 
دستورالعمل و انتخاب افراد داراي شرايط اعطاي نشان 
شهروندي اصلاحاتي انجام شود. متأسفانه در اين ۹ سال 
فرصت اعطاي نشان شهروندي به شهروندان شايسته را 
از دست داده ايم، بياييد به تهران كمك كنيم رويكردي 
در پيش گيرد تا از چهره هاي ش��اخص كه در راستاي 
ارتقاي وضعيت شهر تأثيرگذار بودند تقدير كنيم و نبايد 
اين فرصت را از دست بدهيم. اعضاي شوراي شهر تهران 
با ۱۵ رأي به يك فوريت طرح اصلاح مصوبه اعطاي نشان 

شهروندي رأي مثبت دادند.

   طرح سوال درباره كمك به خيريه خاص
پاييز سال ۹۵ بود كه خبرهايي از ماجراي فروش زمين 
شهرداري تهران به يك خيريه خبر ساز شد. واگذاري 
٤٩ هزار و ٦٠٨ متر زمي��ن در منطقه ٢٢ به خيريه اي 
كه همس��ر قاليباف عضو هيات امناي آنجا اس��ت، به 

قيمت هر متر ١٤٩ هزار تومان خبري بود كه تا مدت ها 
سرفصل رسانه ها بود و قاليباف نيز به آن واكنش نشان 
داد و هر چند اصل موضوع را تكذيب نكرد اما توضيحاتي 
ارايه كرد كه نتواست بسياري را قانع كند. ماجرا تقريبا 
فراموش ش��ده بود كه ۱۵ مرداد سال جاري در صحن 
علني ش��وراي شهر تهران، گزارشي مفصل از ۱3۲ بند 
از مغايرت هاي مالي و بودجه اي در شهرداري تهران در 
خلال س��ال هاي ۱3۹3 تا ۱3۹4 مطرح ش��د . در اين 
گزارش آمده بود كه به خيريه امام رضا )ع( 6۰ ميليارد 
تومان به صورت نقدي پرداخت شده است و ضرورت اين 
پرداخت و ارتباط موسسه با شهرداري مشخص نيست. 
روز گذشته شهربانو اماني، عضو شوراي شهر تهران نيز 
در تذكر پيش از دستور خود به اين موضوع پرداخت و 
با بيان اينكه تذكر من به ش��هردار تهران است چرا كه 
بارها در مورد واگذاري زمين به موسسات مختلف تذكر 
دادم اما پاسخي نگرفتم، گفت: در گزارش تفريغ بودجه، 
حسابرس منتخب شورا تخلفاتي را از سوي شهرداري 
تهران احراز كرد و منتظر بوديم كه ببينيم شهرداري با 

اين موارد تخلف چه مي كند؟ اما جوابي نديديم.
اوگفت: تذكرم خطاب به ش��هرداري اس��ت چرا كه در 
گزارش تفريغ بودجه اعلام ش��د كه 6۰ ميليارد تومان 
به يك خيريه متوس��ل به امام رضا)ع( پرداخت شده و 
قطعاتي زمين نيز به مساحت ۷۰ هزار مترمربع به اين 
خيريه واگذار شده تا سعي كنند در تهران بيمارستان 
مغز و اعصاب به نام پروفسور سميعي بسازند كه بعدا اين 
پروفسور به ايران آمد و بعد با دلگيري گذاشت و رفت. آيا 
اين واگذاري براساس طرح تفصيلي و جامع و كميسيون 
ماده ۵ بوده است؟ آيا واگذاري ۱۰ فقره زمين طبق قانون 
بوده است؟او در ادامه با بيان اينكه جاي سوال است كه آيا 
سوءاستفاده از نام اساتيد معتبر كه شهرت جهاني دارند، 
درست است، گفت: بايد بررسي شود آيا واگذاري هايي 
كه از سوي شهرداري وقت انجام شد، عادلانه بوده است؟

در ادام��ه ابراهيم اميني، نايب رييس ش��ورا نيز گفت: 
بودجه تلفيق ۹3 توس��ط حسابرس بررسي و 33 مورد 
تخلف مشخص شد و آن را به شهرداري ارجاع داده ايم 
تا پس از بررسي اعلام كند كه آيا اين تخلفات در مراجع 
قضايي يا سيس��تم تخلفات اداري بررسي شده است؟ 
البته شش ماه به شهرداري فرصت داده شد و جلسات 

مشتركي را نيز در اين زمينه برگزار كرديم.

   بي توجهي به تخلفات »پالاديوم« 
و حفر زيرگذر

محمد سالاري، رييس كميسيون معماري و شهرسازي 
شوراي ش��هر نيز از عدم توجه ش��هرداري به تذكرات 
ش��ورا درباره پالاديوم انتقاد كرد.او با بيان اينكه پروژه 
پالاديوم ب��ه عنوان يكي از تخلفات ب��زرگ مقياس در 
ابتداي اين دوره مديريت شهري مطرح شد، تصريح كرد: 
دراين خصوص تذكر دادم كه مجموعه قابل توجهي از 
بارگذاري هاي متخلفانه از سوي اين پروژه انجام شده و 
با همكاري شهرداري تثبيت شده است، اما يك تخلف 
عي��ان در اين پروژه رخ داده كه آن حفر زيرگذر و ايجاد 
تونل در اين پروژه بود. سالاري ادامه داد: معاونت قضايي 
دادس��تاني كل كشور چندين نامه نوش��ته و خواستار 
تعيين تكليف اين پروژه ش��ده و اين در حالي است كه 
سازمان بازرسي، مشاور وزير راه نيز به اين موضوع ورود 
كردند و رأي ماده ۱۰۰ نيز صادر ش��ده است اما رايزني 
مالك و ش��هرداري منطقه يك باعث شده موضوعي به 
اين واضحي كه نبايد از شارع عام پل روگذر نصب شود، 
بلاتكليف مانده اس��ت. او با بيان اينك��ه رأي بدوي اين 
پروژه صادر شده و اساسا اظهارنظر در اين مورد لزومي 
ندارد، گفت: اما رايزني شهرداري سبب شده كه بررسي 
پرونده به درازا بكش��د تا بلكه از اين ستون به آن ستون 
فرجي شود. اين عضو ش��وراي شهر تهران در خاتمه با 
بيان اينكه گويا راه ديگري جز طرح سوال از شهرداري 
نداريم، گفت: اگر اين موضوعات عملياتي نشود مابقي 
تذكرات نيز بي توجه باقي مي ماند و اين در حالي است كه 
شوراي عالي معماري و شهرسازي به نظر شورا بيشتر از 
شهرداري اهميت مي دهد به گونه اي كه وقتي در مورد 
پادگان ۰6 صحبت كرديم يك و نيم س��ال پروژه را به 
تعويق انداختند تا به جمع بندي برسيم اما شهرداري به 

تذكرات شورا بي توجهي كرد.

دلايلناكاميدراحيايبافتفرسوده
افشين پروين پور، كارشناس مسكن با اشاره به اينكه 
پيشرفت قابل توجهي در احياي بافت هاي فرسوده 
نداريم، گفت: مدل هاي تعاملي حاكميتي در احياي 
بافت فرسوده غلط بوده و متاسفانه در احياي بافت بر 
روش تملك اجباري كه سال ها است در دنيا منسوخ 

شده اصرار داريم.
پروين پور در گفت وگو با فارس اظهار كرد: پيچيدگي 
احياي بافت فرسوده اين است كه اين محلات با تمام 
مشكلاتي كه دارند احيا شوند، بنابراين طبق تعريف 
وزارت راه و شهرس��ازي از بافت هاي فرس��وده بايد 
علاوه بر واحدهاي مسكوني معابر نيز در اين بافت ها 

بازسازي و نوسازي شود.
وي افزود: اينكه نگاه پلاكي به احياي بافت فرسوده 
داشته باشيم، اشتباه است چرا كه بايد معابر و خدمات 
س��رانه نيز همزمان با احياي بافت فرسوده اصلاح و 
بازس��ازي ش��ود. پروين پور ادامه داد: موضوعي كه 
تعامل را در احياي بافت فرسوده سخت مي كند، اين 
اس��ت مدل هاي تعاملي حاكميتي در احياي بافت 
فرسوده غلط بوده و متاسفانه در احياي بافت بر روش 
تملك اجباري كه سال هاس��ت در دنيا منسوخ شده 

اصرار داريم.
اين كارشناس مس��كن خاطرنشان كرد: پس وقتي 
صحبت از بافت فرسوده مطرح مي شود نبايد پلاك 
محور عمل كرد چرا كه مشكلات بافت فرسوده فقط 

س��اخت يك منزل نيس��ت، بنابراين نبايد به بافت 
فرسوده نگاه پلاكي داشت بلكه بايد ديد چقدر سرانه 
خدماتي انجام داده ايم.  وي افزود: به دليل غلط بودن 
مدل هاي حاكميتي طرح ها نيز موفق نبوده چرا كه 
در احياي بافت فرس��وده يك طرف حاكميت است 
كه مي تواند ش��هرداري ها و وزارت راه و شهرسازي 
باشد و طرف ديگر بخش خصوصي و سازنده ها و در 
نهايت مردم هستند پس بازي متعاملين به گونه اي 
در احياي بافت فرسوده پيش برود كه همه از اين بازي 

و اين اقدام برنده خارج شوند.
پروين پور تاكيد كرد: پس احياي پلاكي نادرس��ت 
و ناموفق بوده اس��ت چون در احياي بافت فرسوده 
مهم خدمات است نه اينكه چه تعداد پلاك نوسازي 
شده است.  وي افزود: وقتي در طرح تملك اجباري 
و احياي پلاك به زور پول ساكنان را بيرون مي كنيم 
تا نفر جديدي در آن محل س��اكن شود ساكن قبلي 
به خوبي متوجه مي شود كه ارزش افزوده شامل حال 
او نخواهد شد پس مقاومت مي كند و در احياي بافت 

فرسوده همكاري نمي كند.
وي تصريح ك��رد: پس تملك اجباري هم س��رمايه 
عظيم��ي در ابت��دا مي خواهد و هم اينكه س��اكنان 
مقاومت مي كنند و در ارزش افزوده ايجاد شده شريك 
نمي شوند و اين مي ش��ود كه مي بينيم احياي بافت 

فرسوده در كشور پيش نمي رود.

افزايشپروازدرفرودگاههايكمترافيكدرنيمهاولسال
مديرعامل شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران از 
رشد شاخص هاي هوانوردي در ۹ فرودگاه كم ترافيك 
كش��ور خبر داد و گفت: تعداد نشس��ت و برخاس��ت 
هواپيماها و اعزام و پذيرش مسافر در فرودگاه هاي لامرد 
و زنجان در نيمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه 

پارسال حدود 3 برابر شده است.
س��ياوش اميرمكري در گفت وگو با ايرنا افزود: ميزان 
نشست و برخاس��ت هواپيما در فرودگاه لامرد از ۸۰ 
فروند در نيمه نخست سال گذشته به ۱۹4 فروند در 

مدت مشابه سال جاري رسيده است.
رييس هيات مديره شركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي 
ايران افزود: همچنين در اين بازه زماني ميزان اعزام و 
پذيرش مس��افران در فرودگاه لامرد با رشد بيش از ۲ 
برابري از 3هزار و ۱۷4 به ۷هزار و۹3۰ نفر و ميزان ارسال 
و پذيرش بار نيز با رشد سه برابري از ۱۸ هزار و ۱۵۹ به 

۵4 هزار و ۸۰۹ كيلوگرم رسيده است.
وي با بيان اينكه فرودگاه زنجان نيز در اين بازه زماني در 
شاخص هاي نشست و برخاست هواپيما و جابه جايي 
مسافر قريب به 3 برابر و در شاخص جابه جايي بار نيز 
رشد ۷۲ درصدي يافته اس��ت، گفت: پس از فرودگاه 
زنجان كه تعداد پروازهاي آن از 3۲ به ۹۲ فروند رسيده، 
فرودگاه بجنورد با رش��د ۷۰ درصدي و رسيدن آمار 
نشست و برخاست آن از ۷۰ به ۹۰ پرواز، به رتبه سوم 

دست يافته است. 

به گفته اميرمكري، رتبه چهارم رش��د پرواز در نيمه 
نخست امسال به فرودگاه ياسوج اختصاص دارد كه آمار 
پروازهاي آن از 4۸ به ۹۲ فروند رسيده و در اين مدت با 
رشد سه برابري تعداد مسافر روبه رو بوده به طوري كه 
ميزان مس��افر آن از يك هزار و ۸۹۲ نفر به پنج هزار و 

3۱۷ نفر رسيده است.
مديرعامل شركت فرودگاه ها گفت: طبق بررسي هاي 
انجام شده فرودگاه رامس��ر با رشد 34 درصدي پرواز 
)از 3۲۸ ب��ه 4۲۸ فرون��د( رتب��ه پنجم را داراس��ت و 
فرودگاه هاي آبادان با رش��د ۲4 درصدي و رفسنجان 
)۱۰ درصدي(، ايلام )۹ درصدي( و بم )6 درصدي( در 

مقام هاي بعدي قرار دارند. 
وي با تاكيد بر اينكه در مجموع، ۹ فرودگاه شامل لامرد، 
زنجان، بجنورد، ياسوج، رامس��ر، آبادان، رفسنجان، 
ايلام و بم در تمام ش��اخص هاي نشست و برخاست، 
جابه جايي مسافر و ارسال و پذيرش بار، با رشد مواجه 

بوده اند، اظهار كرد: البته شاهد رشد پرواز، مسافر و بار 
در برخي فرودگاه ها نيز بوده ايم اما آمار مذكور تنها به 
فرودگاه هايي اختصاص دارد كه در همه شاخص ها با 
افزايش روبه رو بوده اند. اميرمكري گفت: در ش��اخص 
رشد جابه جايي مس��افر در ميان اين فرودگاه ها رتبه 
نخست به فرودگاه هاي لامرد، زنجان و ياسوج با رشد 
سه برابري و سپس به ترتيب به فرودگاه هاي بجنورد 
)رشد 6۹درصدي(، رامسر )رشد ۵۷ درصدي(، آبادان 
)رش��د 4۲ درصدي(، ايلام و بم )رشد ۱۲ درصدي( و 

رفسنجان )رشد ۲ درصدي( اختصاص دارد.
وي اف��زود: از ميان اين ۹ فرودگاه بيش��ترين رش��د 
جابه جايي بار به فرودگاه ياسوج و لامرد )۱۰۰ درصد( 
و س��پس فرودگاه هاي زنجان )۷۲ درصد(، بجنورد و 
رامسر )۵4 درصد(، آبادان )36 درصد(، بم و رفسنجان 

)۲۱درصد( و ايلام )۱3 درصد( اختصاص دارد.
اميرمكري با اشاره به اينكه فرودگاه هاي مذكور جزو 
فرودگاه هاي مرز هوايي و داخلي شركت فرودگاه ها و 
ناوبري هوايي ايران محسوب مي شوند، اضافه كرد: اين 
فرودگاه ها از ظرفيت هاي لازم براي خدمت رساني به 
ايرلاين ها و مسافران برخوردار بوده و رشد چند برابري 

پروازها و مسافران گواه آن است.
ب��ه گفت��ه وي اين حج��م بالاي پ��رواز و مس��افر در 
فرودگاه هاي كوچك نشان مي دهد كه زمينه هاي لازم 

براي توسعه هوانوردي عمومي فراهم است.

  عرضه س�هام شركت ها و سازمان هاي شهرداري در بازار سرمايه، افزايش بهره وري و چابك سازي در شهرداري تهران را به دنبال خواهد داشت. 
رسولي در پاسخ به انتقاد فخاري عنوان كرد كه برخي از ۴3 شركت و سازمان شهرداري تهران فاقد شاخص هاي بهره وري است و به صورت مديريت 
بخش عمومي اداره مي شود.اين طرح به دنبال چابك سازي است و از شهرداري تهران خواسته شده تا لايحه اي را به شوراي شهر ارسال كند كه در آن 
حداقل 3 واحد تابعه در بازار سرمايه را در سرفصل هاي درآمدي بودجه سال ۹۹ بگنجاند. اين اقدام در جهت چابك سازي، افزايش بهره وري سازمان 
و شركت هاي شهرداري و خارج كردن شهرداري از وظايفي كه ارتباطي با وظايف ۵۵ قانون شهرداري ندارد، صورت مي گيرد. هدف اصلي از اين طرح، 

شفافيت مالي سازمان ها و شركت هاي شهرداري است كه طبق اساسنامه آنها، نظارت كمتري بر آنها اعمال و مطرح مي شود

برش
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نشست صبحانه كاري اتاق ايران با متوليان وزارتخانه صمت برگزار شد

واپرسي فعالان اقتصادي از وزير
تعادل |

نشس�ت صبحانه كاري 23 مهرماه 98 فعالان 
اقتصادي با وزير صمت حال و هواي متفاوت تري 
داش�ت. چراكه اتاقي ها خيلي صريح  و بي پرده 
از مصايب و مشكلاتي كه اين روزها كسب وكار 
آنها را با چالش مواجه كرده، سخن گفتند. برخي 
به سياس�ت هاي تنبيهي به ج�اي معافيت ها و 
مش�وق هاي صادراتي گله مند بودن�د، عده اي 
ديگر، اما منتقد »دخالت گذاري دولت و ش�به 
دولتي ها در قيمت گذاري«، »اتخاذ تصميمات 
خلق الس�اعه« و »ضعف ديپلماسي اقتصادي« 
شدند. برخي هم خواهان رسيدگي به موضوع 
مسدود ش�دن ثبت س�فارش براي كارت هاي 
بازرگان�ي در س�ال هاي 97- 96 ش�دند. 
»بازپرداخت 2 س�اله تسهيلات«، »نرخ گذاري 
كالاهاي صادراتي از سوي سازمان توسعه تجارت 
و نه گمرك«، »جلوگيري از عطف ماسبق شدن 
بخش�نامه ها«، »آزادك�ردن واردات كالاه�اي 
آرايشي و بهداشتي كه مغايرتي با توليد ندارد« 
از ديگر دغدغه ه�اي فعالان اقتصادي بود كه از 
اين طريق سكاندار وزارت صمت را مورد واپرسي 
قرار دادند. در مقابل، متوليان وزارت صمت نيز در 

مقام دفاع برآمدند و به انتقادات پاسخ دادند. 

    راهكار حذف قوانين مزاحم 
رييس اتاق اي��ران در ابتداي اين نشس��ت با تاكيد بر 
گس��تردگي و چندوجهي بودن آثار توسعه صنعتي 
بر ابعاد اقتصادي كش��ور، خواهان توجه به اين بخش 
بي��ش از قبل ش��د. او در همين زمين��ه توجه به نظر 
تخبگان، فعالان اقتصادي و بخش خصوصي واقعي را 
اجتناب ناپذير قلمداد كرد و گفت: در طول سال هاي 
گذش��ته بخش هاي مختلفي از اقتصاد كش��ور مانند 
دلالي گري و واسطه گري به بلاي جان اقتصاد تبديل 
شده اند و در حال حاضر هم با يك قرن تاخير اقدامات 

لازم براي اصلاحات اقتصادي در حال انجام است.
غلامحسين شافعي بااشاره به اينكه اگر صحبت از اصلاح 
نظام بانكي، نظام مالياتي و خصوصي سازي مي شود، 
بايد كليه اين مباحث در خدمت و حمايت از بخش هاي 
توليدي و خدماتي واقعي داخل باش��د، گفت: در حال 
حاضر يكي از مهم ترين تنگناهاي ساختاري صنعت 
كشور، عدم تغذيه مناسب از نظام مالي است؛ تا جايي 
كه شاهديم با وجود رشد نقدينگي، آمار اقتصادي كشور 
از ورود بخش كمي از منابع مالي و نقدينگي موجود در 

اقتصاد به حوزه توليد حكايت دارد.
او در همي��ن زمينه با اتكا به آماره��ا، عنوان كرد كه از 
س��ال ۹۵ بطور متوسط نقدينگي س��الانه ۲۰ درصد 
رشد داشته كه اگر اين رقم در خدمت توليد كشور قرار 
مي گرفت، اكنون نبايد رشد اقتصادي پاييني داشتيم. 
شافعي همچنين گفت كه از سال ١٣٨٥ تا ١٣٩٥ سهم 
بخش صنعت از مانده تسهيلات بانكي از ٢٨.٥ درصد به 
١٨.٥ درصد رسيده و سهم صادرات از مانده تسهيلات 

نيز از ١.٥ درصد به ٠.٤ درصد كاهش يافته است.
رييس اتاق ايران در عين حال، توسعه صادرات غيرنفتي 
را اولويت اصلي اقتصاد كش��ور دانست وگفت: اگر در 
ش��رايط بحراني كنوني، صادرات غيرنفتي را اولويت 
قرار دهيم، سياست هاي ارزي نيز بايد با آن هماهنگ 
باش��د، كه اين گونه نيس��ت. ش��افعي از وزير صمت 
خواست تا درباره كالاهاي مشمول تعرفه ترجيحي در 

اتحادي اوراس��يا، حتما نظر بخش خصوصي را لحاظ 
كنند تا مش��كلات موجود درباره تركيه تكرار نشود. 
رييس پارلم��ان بخش خصوص��ي در بخش ديگري 
از صحبت هاي خود، وجود برخ��ي قوانين و مقررات 
سختگيرانه در اقتصاد ايران را مورد اشاره قرار داد و گفت: 
در ش��رايطي كه با عنوان »جنگ اقتصادي« توصيف 
مي ش��ود، نبايد انتظار داشته باشيم كه قوانين عادي، 
گره گشا باش��ند؛ براي بهبود فضاي اقتصادي كشور 
نيازمند اين هستيم كه برخي قوانين عادي حذف شوند 
يا حداقل به مدت 1 الي ۲ سال به تعويق بيفتد. اوادامه 
داد كه بايد سهم تسهيلات بانكي از بخش هاي مختلف 
برداشته شده و مسائلي مانند ممنوع الخروجي و چك 
برگشتي نيز با شرايط فعلي اقتصاد ايران تطبيق داده 
شده و مورد عمل قرار گيرد. شافعي در اينجا پيشنهاد 
داد كه به منظور بررسي و حذف قوانين دست و پاگير، 
كميته مشترك دولت و بخش خصوصي تشكيل شود.

    دغدغه ها در سه بخش 
در ادامه اين نشست، تعدادي از روساي كميسيون هاي 
تخصصي اتاق ايران و نمايندگان تش��كل هاي بخش 
خصوصي به ارايه نظر و بيان مشكلات خود پرداختند. 
بهرام ش��كوري رييس كميس��يون معادن و صنايع 
معدني اتاق ايران به عنوان اولين سخنران فعالان بخش 
خصوصي از اينكه نظر بخش خصوصي در تصميمات 
ناديده گرفته مي شود، گله مند بود. او در همين حال، 
كليد هدايت س��رمايه به بخش توليد كشور را در گرو 
ايجاد جذابيت دانست و گفت: متأسفانه در حال حاضر 
سياس��ت هاي تنبيهي جاي معافيت ها و مشوق هاي 
صادراتي را گرفته و همين امر مانع ورود سرمايه گذاران 
به حوزه معدني و صنايع معدني ش��ده است. از سوي 
ديگر، ابوالفضل روغني گلپايگاني رييس كميسيون 
صنايع اتاق اي��ران هم نا اطميناني فعالان اقتصادي از 
نرخ ارز را دغدغه مهم فعالان اقتصادي اعلام كرد و به 
انتقاد از دخالت دولت و شبه دولتي ها در قيمت گذاري، 
كمبود نقدينگ��ي، تصميمات خلق الس��اعه و ضعف 
ديپلماس��ي اقتصادي پرداخت. روغني در عين حال، 
اجراي مصوبات و پيگيري ماده 46 قانون اساسي را از 
مهم ترين خواسته فعالان اقتصادي دانست و گفت: در 
حال حاضر بيشتر مجوزهايي كه براي كسب وكارهاي 
جديد صادر مي ش��وند، فاقد اعمال نظر كارشناس��ي 

شده هستند.
ام��ا دغدغه ديگ��ري كه از تريب��ون بخش خصوصي 
مطرح ش��د از جنس بازرگاني و درباره مسدود بودن 
ثبت س��فارش براي كارت هاي بازرگاني صادرش��ده 
در س��ال هاي ۹6 و ۹7 ب��ود. محم��د جعفري رييس 
كميس��يون تس��هيل تجارت و مديريت واردات اتاق 
ايران با طرح اين مش��كل، خواه��ان بازنگري در اين 
موضوع ش��د. او همچنين اجرايي ش��دن تعرفه هاي 
ترجيحي كالاهاي مبادل هاي ميان ايران و كشورهاي 
تأمين كننده كالاهاي اساسي كشور را در اين وضعيت 

ضروري دانست.

    واكنش وزير به گلايه ها ؟ 
وزير صمت پس از شنيدن نظر فعالان بخش خصوصي 
ب��ر اينكه در ش��رايط جدي��د بايد ارتب��اط تنگاتنگ 
بي��ن وزارت صمت و اتاق ايران ب��راي اتخاد تصميات 
درس��ت تاكيد كرد. اما رضا رحماني، به انتقاد برخي 
فعالان اقتصادي درباره محدوديت هاي ايجاد ش��ده 

از س��وي وزارت صمت واكنش نشان داد وگفت: همه 
محدوديت هاي ايجاد ش��ده مربوط ب��ه وزارتخانه ما 
نيس��ت؛ به طور نمونه، درباره واردات بدون انتقال ارز 
ب��ا بانك مركزي اختلاف نظر داري��م ومعتقديم براي 
حمايت از توليد بايد به صورت محدود و كنترل شده، 
مجوز واردات داده ش��ود، اما بانك مركزي اين نكته را 

نمي پذيرد. 
او در پاس��خ اعتراضات ب��ه دپوي كالاه��ا در گمرك 
نيز گفت: بايد با اطمينان اعلام كن��م كه اين اقدام بر 
اساس پيش بيني هاي لازم صورت گرفته است. وزير 
صمت با تاكيد بر سه عنوان »ساخت داخل، صادرات 
و بازار داخلي«، گفت: راهبرد اساسي كشور حمايت از 
توليدات داخلي است؛ موضوعي كه مقام معظم رهبري 
هم بر آن بسيار تاكيد داشته اند. براي اين موضوع وزارت 
صنعت برنامه ريزي هاي لازم را انجام داده و مقرر شده 
تا س��ال 14۰۰، 1۰ ميلي��ارد دلار واردات را به توليد 
داخل اختصاص دهيم. رحماني، » توسعه صادرات را 
يكي ديگر از اولويت هاي مهم اين وزارتخانه عنوان كرد 
وگفت: كميسيون توسعه صادرات اتاق ايران بايد بيش از 
قبل ارتباط خود را وزارتخانه صنعت و معاونت صادرات، 
تقويت و برنامه هاي خود را ارايه كند. وزير اما در واكنش 
به انتقادهاي مطرح از س��وي فعالان اقتصادي درباره 
صدور بخش نامه هاي خلق الساعه نيز اينگونه پاسخ داد: 
ميزان بخشنامه  هاي خلق الساعه صادر شده در سال ۹8 
در مقايسه با سال گذشته بسيار كاهش پيدا كرده است. 
رحماني در محور بعدي سخنان خود با اشاره به مثبت 
شدن رشد صنعتي افزود: در فصل اول ۹8 رشد بخش 
صنعت صفر شد، اما آمار فصل دوم سال كه هنوز اعلام 
نش��ده، نيز مثبت خواهد بود. در شهريور ماه شاخص 
بهاي توليدكننده ١٢ واحد درصد كاهش يافت؛ ضمن 
اينكه بانك جهاني نيز اعلام كرده، كه رشد اقتصادي 
ايران در س��ال آينده مثبت خواهد ب��ود. وزير صمت، 
همچنين تاكيد كرد كه هيچ محدوديتي براي برگزاري 

نشست با فعالان بخش خصوصي ندارد، به شرط اينكه 
اين جلسات منجر به دستور جلسه شود. 

به گفته رحماني، امسال مصوبات بازگشت ارز صادراتي 
نسبت به سال گذشته 8۰ درصد اصلاح شده كه نتيجه 
همين جلسات تخصصي بوده اس��ت. در ادامه جعفر 
س��رقيني معاون امور معادن و صنايع معدني وزارت 
صمت، انتقاد فعالان اقتصادي از عدم مشورت دولت با 
آنها، را يك اتهام دانست؛ چراكه از سوي وزير صنعت به 
كليه معاونان ابلاغ شده، در همه تصميمات نظر بخش 
خصوصي و تشكل ها لحاظ شود؛ اما تجميع نظر براي 

ما كار بسيار سختي است. 

    خبر جديد درباره كارت هاي بازرگاني
رييس سازمان توسعه تجارت هم در پاسخ به انتقادهاي 
مطرح شده درباره مس��دود بودن ثبت سفارش براي 
برخي كارت هاي بازرگان��ي، گفت: هم اكنون در حال 
رتبه بندي كارت هاي بازرگاني با همكاري اتاق ايران و 
مركز توسعه تجارت الكترونيكي وزارت صمت هستيم 
تا بتوانيم رتبه بندي تجار را اعمال كنيم كه با اين اقدام 
مي توان شاهد حل برخي مشكلات پيش آمده در اين 

حوزه باشيم.
حميد زادبوم، همچنين با اش��اره به پيوستن ايران به 
اتحاديه اوراسيا و روند سخت مذاكرات پيش رو گفت: 
طيف موافق و مخالف گس��ترده اي در حوزه اوراسيا و 
تعرفه هاي ترجيحي مرتبط با ايران وج��ود دارد. از ۵ 
آبان ماه كه موعد اجرايي ش��دن اين توافق نامه است، 
نمي توانيم به مدت شش ماه در تعرفه ها تغييري ايجاد 
كنيم اما پس از آن اين اجازه به ما داده شده است. بايد 
توجه داشت كه تجارت آزاد با اين كشورها را از يكسال 
آينده آغاز خواهيم كرد كه بر اين اساس 8۰ تا 8۵ درصد 
از كالاها را بايد براي تجارت با اين كش��ورها آزاد اعلام 
كرده و 1۵ تا ۲۰ درصد آنها را نيز خارج از آن نگاه داريم؛ 
پس بايد از هم اكنون روي تركيب فهرست كالايي براي 

يكسال بعد، كار كنيم. او درباره مجوزهاي نمايشگاهي 
نيز اعلام كرد كه اين فرايند در حال اصلاح و بازسازي از 
سوي سازمان توسعه تجارت با بهره گيري از نظر بخش 

خصوصي است.

    صحبت هاي وزير در حاشيه
وزير صنعت درباره تغيير ساختار وزارت صمت، گفت: 
تابع قانون بوده و هر مس��يري را ك��ه نهادهاي قانوني 

مشخص كنند، پيگيري خواهيم كرد.
 رحماني در خصوص توليد مشترك با ساير شركت هاي 
خودروساز دنيا نيز گفت: مكانيسم هاي جديدي را در 
اين رابطه اعمال خواهيم ك��رد. البته از روند عملكرد 
شركاي قبلي صنعت خودروسازي ايران به هيچ عنوان 
رضايت نداشته و به خودروسازان نيز اعلام كرده ايم كه 
ش��ركاي جديدي را براي خود برگزينند. وزير صمت 
همچنين تاكيد كرد كه واردات خودرو ممنوع است و 

اجازه ورود فعلا داده نخواهد شد. 
او همچنين با اشاره به روند بازگشت ارز صادراتي نيز 
گفت: در 6 ماهه ابتداي سال جاري ميزان بازگشت ارز 
حاصل از صادرات بسيار بهتر از 6 ماهه سال ۹7 است؛ 
به اين معنا كه صادركنندگان تلاش بيش��تري را در 
بازگرداندن ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي 
كش��ور داش��ته اند. وزير صمت، كاهش در آمارهاي 
صادراتي به لحاظ ارزش��ي، را ناش��ي از اصلاح قيمت 
پايه هاي گمركي ب��وده و در اين ميان صادركنندگان 
تلاش خ��ود را در ص��ادرات و بازگردان��دن ارز به كار 
گرفته اند. رحماني همچني��ن گفت: دولت به منظور 
حمايت از كشاورزان و نيز ذخيره سازي ميوه مورد نياز 
در ايام پاياني س��ال و ش��ب عيد، اقدام به خريد سيب 
توليدي كش��ور كرده، كه براين اساس، ستاد تنظيم 
بازار و معاونت هاي مرتبط با وزارت جهاد كش��اورزي، 
اطلاع رس��اني هاي لازم را در اين زمينه به كشاورزان 

انجام خواهند داد.

مدير دفتر همكاري هاي تجاري ايران و عراق مطرح كرد

جزييات حمايت از شركت هاي صادركننده محصولات نانويي به بازار عراق
مدير دفتر همكاري هاي تجاري ايران و عراق خدمات 
لجستيكي، مطالعه بازار و بازاريابي را از جمله خدمات 
ارايه ش��ده از س��وي اين دفتر به ش��ركت هاي ايراني 
صادركننده محصول به اين كش��ور دانس��ت و گفت: 
شيشه هاي كنترل كننده انرژي و نساجي و جوراب هاي 
آنتي باكتريال شده با نانو فناوري بيشترين محصولات 

نانويي ايراني است كه به بازار عراق عرضه شده اند.
كاوه دليري در گفت وگو با ايس��نا، بازار كشور عراق را 
فرصتي مناس��ب براي عرضه محصولات دانش بنيان 
توصيف كرد و افزود: اين كشور بنا به دلايلي چون جنگ 
نيازهاي بسياري در حوزه هايي چون نساجي، تصفيه 
آب و غيره دارد و درصدد تامين آنها است. او در اختيار 

داشتن دانش فني و دارا بودن مرز مشترك طولاني با 
كشور عراق را از جمله مزاياي ايران براي برطرف سازي 
نيازهاي اين كشور دانست و خاطرنشان كرد: اما از سوي 
ديگر عمر »صادرات فناوري« به پايان رسيده و اكنون 
موضوع توليد در عراق و سرمايه گذاري هاي مشترك 

مطرح شده است.
مدير دفتر همكاري هاي تج��اري ايران و عراق با بيان 
اينكه بر اين اس��اس توليد محصول در كشور عراق در 
دستور كار قرار گرفته است، افزود: در سال هاي گذشته 
برخي محصولات بي كيفيت ايراني صادر ش��ده و اين 
امر موجب ش��د تا وجه نادرستي از محصولات ايراني 
به بازارهاي بين المللي ارايه ش��ود؛ از اين رو به كالاي 
ايراني در بازارهاي بين المللي خدشه وارد شده است. او 
با تاكيد بر اينكه محصولات پيشرفته دانش بنيان ايراني 
مي تواند بس��ياري از نيازهاي بازار عراق برطرف كند، 

ادامه داد: استفاده از فناوري نانو موجب ارتقاي كيفيت 
و عملكرد محصولات دانش بنيان ايراني ش��ده است، 
ضمن آنكه اين فناوري موجب شده است تا ديدگاه ها 
نسبت به برند ايراني تغيير كند. دليري با بيان اينكه ما 
به دنبال استفاده از اين ظرفيت هستيم، يادآوري كرد: 
توليدكنندگان محصولات »هاي تك« بايد بدانند كه 
مساله قيمت گذاري در عراق موضوع بسيار مهمي است، 
ضمن آنكه طرف هاي عراقي نيز بطور كامل بازار ايران را 
مي شناسند و قيمت هاي محصولات ايراني را مي دانند. 
او با اش��اره به اينكه اعتقاد ما بر اين است كه بازار عراق 
ادامه بازار ايران است، اظهار كرد: بر اين اساس ما بعد از 
به فروش رساندن محصولات دانش پايه ايراني به اين 
كشور بايد به فكر توليد محصولات خود در عراق باشيم.

اين مقام مسوول راه اندازي دفتر همكاري هاي علمي 
و تجاري فناوري نانوي اي��ران در عراق را راهكاري در 

اين زمينه دانس��ت و افزود: اين دفتر از 6 ماه گذش��ته 
فعاليت خود را آغاز كرده است و هر خدمت تجاري كه 
شركت هاي دانش بنيان فعال در حوزه نانو نياز داشته 
باشند، از طريق اين دفتر به آنها ارايه خواهد شد. او با بيان 
اينكه نقل و انتقال مالي از طريق اين دفتر تسهيل شده 
اس��ت، اضافه كرد: شركت ها مي توانند از خدمات اين 
دفتر چون خدمات لجستيكي، مطالعه بازار و بازاريابي 
بهره مند شوند. دليري با بيان اينكه تاكنون محصولات 
ايراني مبتني بر نانو فناوري به اين كش��ور صادر شده 
است، اظهار كرد: در اين زمينه بايد توازن ميان صادرات 
و واردات را ايجاد كنيم و در اين زمينه نياز به برنامه ريزي 
داريم. او بيشتر محصولات نانويي صادر شده به كشور 
عراق را مربوط به شيش��ه هاي كنترل كننده انرژي و 
نساجي و جوراب هاي آنتي باكتريال شده با نانو فناوري 

دانست.
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قيمت سيب صنعتي
۸۰۰ تومان تعيين شد

ش�اتا| مديركل دفتر برنامه ري��زي، تامين، توزيع 
و تنظيم ب��ازار وزارت صمت گفت: كارگروه تنظيم 
بازار با پيش��نهاد ارايه شده در راس��تاي حمايت از 
توليدكنندگان سيب درختي موافقت كرد. محمدرضا 
كلامي افزود: كارگروه تنظيم بازار در پنجاه و چهارمين 
نشس��ت خود مصوبات��ي را در راس��تاي حمايت از 
توليدكنندگان سيب درختي داش��ت. او بيان كرد: 
بر اساس اين مصوبه مقرر ش��د در راستاي حمايت 
از توليدكنندگان س��يب درختي و صنايع تبديلي، 
سازمان تعاون روستايي طرح خريد حمايتي سيب 
صنعتي را جهت مص��ارف كارخانجات را به گونه اي 
تدوين كند كه امكان خريد س��يب از كشاورز با نرخ 
مناسب فراهم ش��ود. اين مقام مسوول عنوان كرد: 
در قالب اين طرح س��يب درختي با قيمت مناسب 
جمع آوري شده و با حداكثر ظرفيت، فرآوري خواهد 
شد. دولت در راس��تاي حمايت از باغدار و مديريت 
بازار، با تامين تس��هيلات براي جمع آوري سيب و 
تعيين مابه التفاوت، به گونه اي اقدام كند كه قيمت 
خريد حدود 8۰۰ تومان به دس��ت باغدار برس��د. او 
تصريح كرد: وزارت جهاد كشاورزي و سازمان تعاون 
روستايي موظف شدند با هماهنگي با صنايع مربوطه با 
استقرار مراكز خريد حمايتي در كارخانجات، نسبت به 
جمع آوري مازاد سيب صنعتي به طوري كه مستقيما 

به كارخانجات منتقل شود، اقدام كنند. 

۵۰ درصد ماشين آلات 
پتروشيمي ساخت داخل است

مهر| سرپرس��ت معاونت صنايع وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: عمق ساخت داخل در توليد 
ماش��ين آلات و تجهيزات خطوط پتروشيمي ها، 
فولاد و نيروگاه ها حداقل به ۵۰ درصد مي رس��د. 
مهدي صادقي نياركي با بيان اينكه سياست هاي 
اين وزارتخانه در ادامه سياست گذاري هاي كلان 
دولت اس��ت، افزود: اين اولويت ها شامل 7 محور 
اس��ت كه مهم ترين محورهاي آن توس��عه توليد 
و تعميق ساختارهاس��ت. او با اع��لام اينكه ايده 
راه اندازي زنجيره ارزش كارخانه سازي را پيگيري 
مي كنيم، گفت: عمق س��اخت داخ��ل در توليد 
ماش��ين آلات و تجهيزات خطوط پتروشيمي ها، 
فولاد و نيروگاه ها حداقل به ۵۰ درصد مي رس��د. 
اين مقام مسوول براي حفظ وضع موجود در سال 
۹8 بودج��ه اي معادل ۳6۰ ه��زار ميليارد تومان 

پيش بيني كرد. 

توقف توليد ۲ خودرو در انتظار 
تصميم شوراي عالي استاندارد

تسنيم| رييس س��ازمان ملي استاندارد گفت: 
قطعا در جلسه ش��وراي عالي اس��تاندارد يك يا 
دو خ��ودرو برنامه اي براي توق��ف توليد دريافت 
مي كنند. نيره پيروزبخت اظهار كرد: اگر كالايي 
استاندارد نداشته باشد اصلا نبايد استفاده شود؛ 
لذا در زماني كه بح��ران اقتصادي وجود ندارد نيز 
نبايد استاندارد فراموش شود. او ضمن تفاوت قائل 
شدن بين استاندارد، كيفيت و كالاي رقابت پذير 
گفت: وقتي استاندارد رعايت مي شود، كيفيت را 
نيز به هم��راه دارد؛ بنابراين مرغوبيت و نوآوري و 
سرعت رسيدن به دست مشتري موجب اختلاف 
قيمت خواهد بود. اين مقام مسوول رقابت پذيري 
را فراتر از اين تعاريف دانست و افزود: استاندارد در 
هر گونه فضاي اقتصادي بايد رعايت شود و پذيرفته 
شده نيست كه واحدهاي توليدي قادر به رعايت 
استاندارد نباشند. پيروزبخت اظهار كرد: در شوراي 
عالي اس��تاندارد تصويب كرديم كه اگر اطلاعات 
خودروس��ازان و برنامه وزارت صمت تنظيم و به 
سازمان ملي استاندارد ارايه شود، توقف توليد چند 
خودرو اتفاق مي افتد. او اظهار كرد: دو روز گذشته 
به يك خودرو، اس��تاندارد 8۵گانه داديم؛ لذا اين 
مساله اي نيست كه انجام نشود. ما منتظر گزارش 
و برنامه وزارت صمت هس��تيم؛ قطعا در جلس��ه 
شوراي عالي استاندارد يك يا دو خودرو برنامه اي 
براي توقف توليد دريافت مي كنند. رييس سازمان 
ملي استاندارد ادامه داد: متاسفانه برخي صنايع 
خودروسازي مساله استاندارد را بزرگ مي كنند 

و نشان مي دهند كه قادر به رعايت آن نيستند. 

شركت ملي نفت ايران

نوبت اول

1398.4403
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WWW.shana.ir

www.nisoc.ir
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 NATIONAL IRANIAN SOUTH OILFIELDS COMPANY AHVAZ-IRAN
TENDER NO. : 01-31-9350153

 FOREIGN PURCHASING DEPARTMENT
Bldg. No. 104, Material Procurement Management Complex

Kouy-e-Fadaeian Islam (New Site), Ahvaz, Iran
Tel. No.: 061 341 23589 Fax No.: 061 3445 7437 

National Iranian South Oilfields Company(NISOC) intends to purchase the following goods

 Vendors who intend to participate in aforesaid tenders are requested to send their " Intention to participate” letter via  Fax to the
 following number along with their resume according to Qualitative Assessment Form no. 1, available at: WWW.nisoc.ir , not later than
14 days after the second announcement, otherwise, their requests for participation in the tender will be disregarded.

 The applicants should have relevant background in supplying the required goods and capability to provide and submit a bid bond of
1,829 EURO or  230 ,249,539 RIAL, in favor of NISOC.
Tender documents including the materials thorough technical specifications and Qualitative Assessment Forms can be accessed

   via: WWW.nisoc.ir-material procurement management tab
 ONLY ACCEPTABLE DELIVERY TERM IS D.D.P. NISOC'S WAREHOUSE, AGHA JARI, IRAN PAYMENT TERM IS C.O.D. SUBSEQUENT
TO NISOC' S MATERIAL APPROVAL NO ADVANCE PAYMENT WILL BE PAID

N.I.S.O.C

QuantityMaterial DescriptionItems
PARTS FOR "G.E.C." GAS TRBINE MODEL EASI, SER. NOS.GC/S67940, GC/S87937,GC/ S87941,42,45,48 & GC/S90858

REF. GEC GAS TURBINE LTD, POWER TURBINE NOZZEL
10 230

 اين شرکت در نظر دارد در فاز يک نوسازي ناوگان تجهيزات خود نسبت به خريد :
الف ( تعداد 4 دستگاه كشنده بندری ) terminal tractor ( ) نو يا کار کرده ( 

ب ( تعداد 4 دستگاه تريلر متناسب ) نو يا کار کرده ( 
با ش�رايط تحويل در داخل کش�ور ) منطقه آزاد بندر انزلی ( اقدام نمايد . ش�رکت 
کنندگان می توانند حداکثر 15 روز پس از درج آگهی ، پيش�نهادات قيمت خود را 
بهمراه مشخصات فنی کامل ، گزارش کارشناسی شرکت بازرسی معتبر را به آدرس 
تهران - بلوار نلس�ون ماندلا - بعد از چهارراه جهان ک�ودک - کوچه کيش - پلاک 
40 - طبقه سوم ش�رقی -   دبيرخانه شرکت آريا بنادر ايرانيان تحويل نمايند ، لازم 
بذکر است اين شرکت در رد يا قبول پيشنهادات مختار بوده و همچنين هزينه آگهی 

بعهده برنده مناقصه می باشد .
متقاضيان می توانند  در صورت نياز به اطلاعات بيشتر با شماره های 88190682 و 

88190683 و 88190687 - داخلی 307 تماس حاصل نمايند .

آگهي مناقصه خريد تجهيزات

شرکت خدمات دريايی و بندری آريا بنادر ايرانيان

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
مخاطبان عزيز مي توانند

 نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه 

را با ذكر جزئيات به اين سامانه 
پيامك نمايند. 

به شماره  30005320  در دسترس شماست 
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معاونرييسجمهوريامريكابهآنكاراميرود

واكنشدموكراتها:كافينيست

وزيرداراييامريكاپكنراتهديدكرد

ترامپ ،تركيه را تحريم كرد

سايه سنگين جنگ تجاري بر اقتصاد چين

گروه جهان| 
عمليات تركيه در ش��مال س��وريه انتقادها به خروج 
نيروهاي امريكايي را تش��ديد كرده است. در واكنش 
به اين انتقادها، دولت دونالد ترامپ سه وزير تركيه را 
تحريم كرد. علاوه بر تحريم وزرا، رييس جمهوري امريكا 
گفته با فرمان اجرايي مذاكرات وزارت بازرگاني ايالات 
متحده با تركيه بر سر يك توافق تجاري به ارزش ۱۰۰ 
ميليارد دلار را متوقف خواهد ك��رد و بر واردات فولاد 
از تركيه ع��وارض گمركي 5۰درصدي وضع مي كند. 
رييس مجلس نمايندگان امريكا ام��ا اين اقدامات را 

ناكافي خوانده است.
به گزارش خبرگزاري فرانسه، دونالد ترامپ در تماس 
تلفني خود با رجب طيب اردوغان از او خواسته است 
بدون درنگ به حملات خود در سوريه عليه كردها پايان 
دهد. ترامپ در اين تماس با انتقاد از آنكارا گفته تركيه 
با عمليات نظامي خود در شمال سوريه به افراط گرايان 
عضو داعش اجازه داده تا از زندان ها بگريزند. گفته شده، 
مايك پنس معاون رييس جمهوري امريكا، در رابطه با 
عمليات نظامي تركيه در شمال س��وريه، به زودي به 

آنكارا سفر خواهد كرد. 
تحريم هاي جديد امريكا عليه تركيه شامل وزير دفاع، 
وزير كشور و همچنين وزير انرژي آن كشور مي شود. 
دارايي هاي اين س��ه وزير در امريكا مسدود مي شود و 
شركت هاي امريكايي از انجام معامله با آنها منع شده اند. 
ترامپ در همين باره با انتشار بيانيه اي گفته: »من كاملا 
آمادگي آن را دارم كه در صورت آنكه رهبران تركيه به 
اين اقدامات خطرناك و مخرب ادامه دهند، اقتصاد آن 

كشور را ويران كنم.«
ترامپ در عين حال تهديد كرده مذاكره بر سر مبادلات 
بازرگاني دو كشور امريكا و تركيه را تعليق خواهد كرد 
و عوارض گمركي واردات فولاد از تركيه را به 5۰ درصد 
افزايش خواهد داد. حجم مبادلات بازرگاني دو كشور 
حدود ۱۰۰ ميليارد دلار در سال تخمين زده مي شود. 
خبرگزاري فرانسه اين اقدام ترامپ را برخاسته از افزايش 

انتقادها در امريكا دانسته است. در همين رابطه، نانسي 
پلوسي، رييس مجلس نمايندگان امريكا با انتشار يك 
پست توييتري، اين اقدامات دولت امريكا را براي جبران 
فاجعه اي كه سياس��ت هاي غلط ترامپ به بار آورده، 
ناكافي دانسته است. اشپيگل  هم نوشته: »ترامپ ابتدا 
اقدام به آتش افروزي كرد و اكنون در مقام آتش نشان پا 

به ميدان نهاده است.« 
از سوي ديگر، ميچ مك كانل رهبر اكثريت سناتورهاي 
جمهوري خواه، عقب نشيني نيروهاي نظامي امريكا از 

سوريه را سياستي خطا با پيامدهايي فاجعه بار خوانده 
كه مي تواند به منافع امريكا در منطقه آس��يبي جدي 
بزند. عمليات نظامي تركيه در شمال سوريه در شرايطي 
همچنان ادامه دارد كه وزارت دفاع روس��يه سه شنبه 
اعلام كرد، ارتش سوريه پس از توافق با كردها به طور 
كامل بر منبج و ش��هرك هاي اطراف آن مسلط شده 
است. در بيانيه وزارت دفاع روسيه آمده، پليس نظامي 
روسيه نيز اقدام به گشت زني ها در حد فاصل بين ارتش 
تركيه و سوريه در مرزهاي شمال غربي منبج مي كند.

   هزينه هاي گزاف سياست خارجي 
واشنگتن پست نوشته: تاكنون اين اميد وجود داشت كه 
آسيب هاي ايجاد شده به سبب بي كفايتي، جهالت و دمدمي 
مزاجي وحشتناك ترامپ در حوزه سياست خارجي تا حد 
زيادي حالت تئوريك داشته و قابل جبران هستند اما اين 
تلقي ديگر درست نيست. هزينه هاي گزاف اشتباه بزرگ 
اخير ترامپ در سوريه در مقابل چشمان ما در حال آشكار 
شدن هستند: جان انسان هاي بيگناه از بين رفته است؛ به 
نظاميان زن و مرد امريكايي خيانت شده است؛ ديكتاتورهاي 

قصاب ش��جاع تر شده اند؛ تروريس��ت هاي خطرناك آزاد 
شده اند. يك صحنه ترسناك در حال پياده شدن در مقابل 

چشمان ما است و اين وضعيت مطمئنا بدتر خواهد شد.
ترامپ و هم پيمانان جمهوري خواهش در كنگره كه پيش 
از اين با شدت باراك اوباما، رييس جمهور سابق را به خاطر 
اجازه دادن به سوريه براي عبور از خط قرمزش بدون تبعات 
حاد سرزنش كردند، حالا هيچ يك از آنها حرفي نمي زنند. 
ترامپ در حالي گزينه عقب نشيني را انتخاب كرده كه هيچ 
ملاحظه، هش��دار و رايزني در قبال هم پيمانان ما به عمل 
نيامده است و هيچ توجهي به كشورهاي ديگري كه در كنار 
امريكا جنگيده و از جان زنان و مردانشان براي جنگ مايه 

گذاشتند، نشان نداده است.
در دو سال گذشته سربازان امريكا با هم پيمانان كرد ما 
همكاري كرده تا به اصطلاح خلافت مرگبار داعش را 
شكست دهند. اين هم پيمانان ما بيش از ۱۱ هزار تن 
از نيروهاي زن و مرد خود را از دست دادند در حالي كه 
امريكا در اين راه حدود ۱2 تن از نيروهايش را از دست 
داد. اين يك موفقيت نادر امريكا در خاورميانه بود. با اين 
حال رييس جمهور امريكا اين دستاورد را به كلي دور 
انداخته است. او با چنان شتابزدگي بالايي تسليم شده 
كه نيروهاي امريكايي حتي نتوانستند برنامه بلندمدت 
خود براي منتقل كردن ده ها تن از زندانيان سطح بالاي 
داعشي به همراه خود را اجرا كنند؛ ما مي توانيم انتظار 
داشته باش��يم كه بار ديگر و در مدت زمان نه چندان 
دوري خبر اقدامات اين تروريس��ت ها را در منطقه در 

اروپا يا در امريكا بشنويم.
گروه تروريستي داعش احتمالا دوباره نيروي شرارت بار خود 
را به كار خواهد گرفت. هم پيماناني كه كنار ما جنگيدند هدف 
قتل عام قرار مي گيرند و زنان و كودكان غير نظامي نيز به قتل 
مي رس��ند... ترامپ عادت كرده به اينكه به عنوان قهرمان 
مبارزه امريكايي ژست بگيرد و به خودش افتخار كند اما يك 
فرمانده كل قوا در امريكا چه تجويزي تلخ تر از اين مي تواند 
براي سربازان امريكايي با دستور دادن به آنها براي رها كردن 

هم قطاراني كه در كنارشان جنگيده اند، داشته باشد؟

گروه جهان|
 بروز نش��انه هاي جديد منفي از تحولات جنگ تجاري و 
برگزيت باعث ريزش مجدد شاخص هاي بورسي در اروپا 
و امريكا ش��د. بلومبرگ به نقل از منابع آگاه خود گزارش 
كرده كه بر خلاف ادعاهاي اوليه، طرف چيني براي امضاي 
فاز اول توافق بر سر مسائل تجاري به جمع بندي نرسيده 
و خواهان برگزاري يك نشس��ت مشترك ديگر تا پيش 
از پايان ماه جاري ميلادي ش��ده است. طرف امريكايي 
نيز اعلام كرده احتمال دارد در ماه دس��امبر، تعرفه هاي 
جدي��دي بر محص��ولات چيني وضع ش��ود. به گزارش 
سي ان بي سي، استيو منوچين وزير دارايي امريكا، گفته: 
»دلايل زيادي دارم تا چنين حدس بزنم كه اگر توافقنامه 
امضا نشود، اين تعرفه ها اجرا خواهند شد، اما اميدوارم كه 
ما معامله را انجام دهيم.«  منوچين اين سخنان را در حالي 
اظهار مي كند كه چين خواستار برگزاري يك دور اضافي 
مذاكرات پيش از امضاي احتمالي توافق تجاري است. گفته 
شده، يكي از مسائل كليدي مذاكرات، علاقه مندي پكن 
براي ذكر اين نكته در توافق اس��ت كه امريكا نبايد در ماه 
دسامبر بر كالاهاي چيني )به ارزش ۱۶۰ ميليارد دلار( 

تعرفه وضع كند. 
انتظار مي رود كه دونالد ترامپ و شي جين پينگ رهبران 
امري��كا و چين، قرارداد تجاري را در نشس��ت س��ازمان 
همكاري هاي اقتصادي آسيا - پاسيفيك كه قرار است ۱۶و 

۱۷ نوامبر در شيلي برگزار  شود امضا كنند. 

رويترز سه شنبه نوشته، زمزمه هاي چين و امريكا مبني 
بر حل نش��دن اختلافات تجاري با وجود مذاكرات باعث 
شده كه در وال استريت شاخص ها ريزشي شوند تا جايي 
كه ش��اخص »داوجونز ايدانستريال اوريج« ۰.۱۱درصد 
ريزش كرد و به 2۶ هزار و ۷۸۷.۳۶ واحد رسيد، شاخص 
»اس اندپ��ي5۰۰« هم با ۰.۱۴ درصد كاهش تا س��طح 
2۹۶۶.۱5 واح��دي پايي��ن رفت و ديگر ش��اخص مهم 
بورسي يعني »نزدك كامپوزيت« با ريزش ۰.۱درصدي 
در س��طح ۸۰۴۸.۶5 واحدي بسته شد. در ديگر مناطق 
جهان و در معاملات بازارهاي بورس در اروپا، روند نزولي 
كاملا محسوس بود تا جايي كه شاخص »فوتسي۱۰۰« 
بورس لندن با ري��زش ۰.۴۶درصدي تا ۷2۱۳.۴5 واحد 
پايين رفت. ديگر ش��اخص هاي مهم بورسي در اروپا نيز 
مانن��د »كك۴۰« بورس پاري��س و »دكس۳۰« بورس 
فرانكفورت در آلمان نزولي بودند. از سوي ديگر در معاملات 
بورس هاي آس��يا نيز ش��اخص »هانگ س��نگ« بورس 
هنگ كنگ با ريزش ۰.۰۸درصدي به 2۶ هزار و ۴۹۹.۷۰ 
واحد رسيد. در چين شاخص »شانگهاي كامپوزيت« با 
كاهش ۰.۴۶درصدي در سطح ۳۹۳۷.۱۰ واحد بسته شد.

   آمارهاي نااميدكننده 
جنگ تج��اري اقتصاد اول و دوم دنيا در ش��رايطي ادامه 
دارد كه تازه ترين آمارهاي رسمي اداره كل گمرك چين 
نشان مي دهد ارزش مبادلات و تجارت خارجي اين كشور 

به ش��دت كاهش يافته است. بر اساس داده هاي تارنماي 
گمرك چين، حجم صادرات چين در ماه سپتامبر امسال 
در مقايس��ه با يك ماه قبل از آن ۳.2 درصد كاهش يافته 
اس��ت اين بالاترين ميزان كاهش صادرات چين پس از 
كاهش 2۰.۷ درصدي صادرات در ماه فوريه امسال است 
و نش��ان مي دهد سايه جنگ تجاري با امريكا به شدت بر 
اقتصاد چين سنگيني مي كند. همچنين ميزان واردات 
كه پيش بيني مي شد ۶ درصد در سپتامبر كاهش مي يابد 
۸.5 درصد كاهش يافته است كه نشان مي دهد تقاضا براي 
كالاها در چين رو به كاهش است و در كل ميزان واردات در 
چين در سال جاري ميلادي به جز در ماه آوريل در همه 

ماه هاي ديگر روند نزولي داشته است.
در ماه سپتامبر بر اساس گزارش اداره كل گمرك ميزان 
كسري تجاري چين ۳۹ ميليارد و ۶5۰ ميليون دلار بوده 
كه با اختلاف زيادي بيشتر از ۳۴ ميليارد و ۸۳۰ ميليون 
دلار كسري تجاري ماه اوت بوده است. صادرات چين به 
امريكا در سپتامبر با ۱۷.۸درصد كاهش به ۳۶ ميليارد و 
5۰۰ ميليون دلار رسيده است. واردات چين از امريكا هم 
در ماه سپتامبر با يك كاهش 2۰.5درصدي به ۱۰ميليارد 
و 5۰۰ ميليون دلار رس��يده است. كارشناسان معتقدند 
جنگ تجاري چين و امريكا تاثير زيادي روي صادرات و 
واردات دو كشور گذاشته است. دور جديد مذاكره تجاري 
چين و امريكا، هفته گذشته در واشنگتن با حضور »ليو 
هي« معاون نخس��ت وزير چين و رابرت لايتزر نماينده 

تجاري امريكا، و استيو منوچين وزير خزانه داري امريكا 
برگزار شد. گفته شده، امريكا پذيرفته افزايش تعرفه 25 
به ۳۰درصدي بر 25۰ ميليارد دلار از كالاهاي چيني را 
كه قرار بود هفته آينده اجرايي كند متوقف كند چين نيز 
پذيرفته خريداران عمده اين كشور به خريد محصولات 
كشاورزي امريكا ادامه دهند. تحليل گران چيني معتقدند 
داده هاي يك س��ال اخير نش��ان مي دهد افزايش تعرفه 
گمركي مساله اي را حل نمي كند و تنها ضررهاي بيشتر و 
عميق تري به دو كشور و حتي سراسر جهان مي رساند. از 
آغاز مذاكرات تجاري چين و امريكا از فوريه سال 2۰۱۸ به 
اين  سو، دو كشور در ۱۳ نشست دوجانبه درباره اكثر مسائل 
مورد اختلاف به توافق رسيدند اما مذاكرات بارها به خاطر 
عهدشكني امريكا دچار فراز و نشيب شد. ماه مارس سال 
2۰۱۸ يعني يك ماه پس از آغاز مذاكرات تجاري دو كشور، 

دولت امريكا گزارش بازرسي ۳۰۱ عليه كالاهاي چيني را 
منتشر و اعلام كرد 25 درصد بر تعرفه گمركي 5۰ ميليارد 
دلاري كالاي چيني مي افزايد. در ماه مه 2۰۱۸ نيز يعني 
فقط ۱۰ روز پس از صدور بيانيه مشترك دو كشور مبني 
بر عدم جنگ تجاري، دولت امريكا خلاف اين توافق، ادامه 
اجراي افزايش تعرفه گمركي بر كالاهاي چيني را اعلام 
كرد. در ماه مه سال 2۰۱۹ امريكا چين را به عقب نشيني از 
موضع پيشين متهم و اعلام كرد كه تعرفه گمركي بر 2۰۰ 
ميلي��ارد دلار كالاي چيني را كه قبلًا به ۱۰ درصد ارتقاء 
داده ب��ود، به 25درصد افزايش مي دهد و مراحل افزايش 
تعرفه گمركي ۳۰۰ ميلي��ارد دلاري كالاي چيني باقي 
مانده را آغاز مي كند. چين نيز در واكنش به اين اقدامات 
تعرفه اي امريكا تاكنون روي ۱2۰ ميليارد دلار از كالاهاي 

امريكا تعرفه اعمال كرده است.

دريچه

رويارويي12نامزددموكرات
درچهارمينمناظره

گ�روه جه�ان|۱2 نام��زد دموك��رات انتخاب��ات 
رياس��ت جمهوري س��ال 2۰2۰ امريكا در چهارمين 
مناظره تلويزيوني در اوهايو رودروي يكديگر قرار گرفتند. 
اين مناظره درون حزبي نامزدهاي دموكرات به ميزباني 
مشترك نش��ريه امريكايي »نيويورك تايمز« و شبكه 
تلويزيوني »س��ي ان ان« برگزار  ش��د. نامزدهاي حزب 
دموكرات قرار است در ۱2 مناظره داخلي شركت كنند. 
نخستين مناظره درون حزبي نامزدهاي حزب دموكرات 
براي انتخابات رياست جمهوري 2۰2۰ امريكا 2۶ و 2۷ 
ماه ژوئن در ميامي ايالت فلوريدا برگزار شد و 5۱ ميليون 
بيننده داشت. دومين مناظره نيز ۳۰ و ۳۱ ماه جولاي 
در ديترويت ايالت ميشيگان و با ميزباني سي ان ان برگزار 
اما با افت بينندگان رو به رو شد؛ به طوري كه 25 ميليون 
بيننده داشت. سومين مناظره درون حزبي نامزدهاي 
حزب دموكرات س��پتامبر به ميزباني مشترك شبكه 
خبري اي بي سي نيوز و يونيويژن برگزار شد. محل اين 
مناظره دانشگاه تگزاس جنوبي در هوستون ايالت تگزاس 
بود و ۱۴ ميليون بيننده داشت. در سه مناظره گذشته 
برني سندرز سناتور ايالت ورمونت، جو بايدن معاون سابق 
رييس جمهوري امريكا، و اليزابت وارن س��ناتور ايالت 
ماساچوست، رقابت تناتنگي داشتند. تاكنون 2۷ نفر از 
حزب دموكرات خود را نامزد حضور در كارزار انتخابات 
رياس��ت جمهوري 2۰2۰ امريكا كرده بودند كه از اين 
تعداد هشت نفر كنار رفته و از ۱۹ نفر باقي مانده ۱2 نفر 
صلاحيت حضور در مناظره چهارم را به دست آورده اند. 
انتخابات مقدماتي در امريكا كه ح��دود پنج ماه زمان 
مي برد، بدين جهت برگزار مي شود تا شمار نامزدها پيش 

از برگزاري انتخابات سراسري محدود شود. 

ناآراميدركمپپناهجويان
درجزيرهساموسيونان

گروه جهان| در جري��ان درگيري بين پناهجويان 
كمپ��ي واق��ع در جزيره س��اموس يونان دس��ت كم 
س��ه نفر بر اثر ضربات چاقو مجروح ش��ده اند. ش��مار 
ديگري از س��اكنان اي��ن كمپ پناهندگ��ي به علت 
تنگي نفس ناش��ي از دود برخاسته از شعله هاي آتش 
به بيمارستان منتقل ش��ده اند. به گزارش دويچه وله، 
پليس براي متفرق كردن پناهجويان و خاتمه دادن به 
درگيري هاي خشونت بار از گاز اشك آور استفاده كرده 
است. درگيري بين پناهجويان افغان و سوري روي داده 
است. جورجيوس استانسوس شهردار واتي، با اشاره به 
آتش سوزي در كمپ گفته پناهجويان به نقطه ديگري 
منتقل ش��ده و آتش خاموش شده اس��ت. در اردوگاه 
واتي كه ظرفيت پذي��رش۶5۰ پناهجو را دارد، بيش 
از5۷۰۰ پناهجو اس��كان داده شده است. وضعيت در 
ديگر كمپ هاي پناهجويي نيز مشابه كمپ واتي است. 
در كمپ هاي پناهجويي در جزاير ساموس، لسبوس، 
خيوس، كس و ل��روس در حال حاضر حدود ۳۰ هزار 
پناهجو زندگي مي كنند. حضور اين تعداد پناهجو پس 
از انعقاد قرارداد اتحاديه اروپا با تركيه امري بي س��ابقه 
است. بر اساس پيمان سال 2۰۱۶ ميلادي بين اتحاديه 
اروپا و تركيه، كشورهاي عضو اين اتحاديه مجازند همه 
پناهجويان��ي كه از طريق تركيه به كش��ورهاي عضو 
اتحاديه اروپا مي آيند را به آن كشور بازگردانند. اين در 
حالي است كه روند رسيدگي به وضعيت پناهندگي اين 
افراد و فرايند بازگرداندن آنها به تركيه با تعلل بسياري 
دنبال مي شود. در واپسين روزهاي سپتامبر سال جاري 
نيز بر اثر وقوع آتش سوزي در كمپ موريا واقع در جزيره 

لسبوس، يك نفر جان خود را از دست داد.

نگرانيدولتژاپنازادامه
بحرانكمسابقهطبيعي

گروه جهان| توفان س��همگين و كم س��ابقه اي كه 
مناطق شرقي و مركزي جزيره اصلي ژاپن را درنورديد، 
تاكنون دس��ت كم ۶۶ قرباني برجاي گذاش��ته است. 
به گزارش خبرگ��زاري كيودو، هنوز از وضعيت بيش از 
۱۰ تن از شهروندان اطلاعي در دست نيست. دست كم 
۱۶نفر همچنان در فهرست ناپديدشدگان قرار دارند و 
حداقل ۱۰۰نفر نيز زخمي شده اند. شمار مجروحان و 
آسيب ديدگان بيش از 2۰۰ نفر است. دسترسي بيش 
از ۱۳۰هزار س��ازه مسكوني به آب قطع شده و 2۴ هزار 
س��ازه ديگر نيز برق ندارد. اداره آتش نشاني و مديريت 
س��وانح طبيعي ژاپن اعلام كرده است كه ۳۷۰۰خانه 
در پي س��يلاب و بارندگي شديد، تخريب شده، آسيب 
ديده يا دچار آب گرفتگي شده اند. آبه شينزو نخست وزير 
ژاپن، گفته است: »اين نگراني وجود دارد كه پيامدهاي 
اين واقعه بر زندگي مردم و وضعيت اقتصادي همچنان 
افزايش يابد.« تلويزيون ان اچ كي ژاپن هم گزارش داده كه 
نزديك به 5۰ رودخانه طغيان كرده اند كه به سيلاب هاي 
گسترده اي در سراسر جزيره اصلي ژاپن انجاميده است. 
توفان هاگي بيس روزهاي ش��نبه و يك ش��نبه توكيو 
و ديگر مناطق مركزي و ش��رقي جزي��ره اصلي ژاپن را 
درنورديد. »هونشو« جزيره اصلي ژاپن است كه مركز 
آن، توكيو، پايتخت كشور است. هاگي بيس بدترين و 
قوي ترين توفاني  است كه در پنجاه سال گذشته به ژاپن 
رسيده است. با اين حال مهم ترين مشكلي كه گريبانگير 
شهروندان شده بارش هاي شديد و طغيان رودخانه ها 
است. نيروي دريايي ژاپن اعلام كرده رژه دريايي دوشنبه 
به دليل عبور توفان لغو شده است. توفان »ايدا« در ۱۹5۸ 

نيز در ژاپن باعث مرگ بيش از هزار نفر شد.

موشكهستهايچين،نيويورك
راباخاكيكسانميكند

گ�روه جهان| يك رس��انه چيني هش��دار داده كه 
موشك بالس��تيك »دي اف-۴۱« كه به تازگي در رژه 
نظامي چين رونمايي شده است مي تواند با يك حمله 
كل نيويورك سيتي را با خاك يكسان كند. به گزارش 
ايسنا، اين موشك مجهز به كلاهك هسته اي بيشترين 
برد را در ميان موشك هاي بالستيك جهان دارد و اوايل 
همين ماه رونمايي ش��د. اين هشدار پس از آن مطرح 
شد كه پكن از شركت ها و س��ازمان هاي امريكايي از 
جمله ان بي اي و اپل بابت بيان اظهاراتي در حمايت از 
اعتراضات ضددولتي در هنگ كنگ انتقاد كرده بود. يك 
روز پيش از آن هم ش��ي جين پينگ رييس جمهوري 
چين، هشدار داده كه هرگونه تقلا براي تفرقه افكني 
در اين كش��ور به »بدن هاي له ش��ده و استخوان هاي 
تكه تكه ش��ده« مي انجامد. موشك »دي اف-۴۱« يا 
»دانگ فنگ-۴۱« برد ۹۳۰۰ مايل را پوشش مي دهد 
كه عملا كل امريكا در تي��ررس آن قرار مي گيرد. اين 
موش��ك قادر به حمل ۱۰ كلاهك هس��ته اي است و 
مي تواند به ۱۰ هدف به صورت همزمان حمله كند. اين 
موشك براي فرار از دست سامانه هاي دفاعي تله دارد 
و مي تواند امريكا را ظرف ۳۰ دقيقه بعد از پرتاب هدف 
بگيرد و همين، زمان لازم براي واكنش س��امانه هاي 
دفاعي را كاهش مي دهد. »شي ياژو« تحليلگر نظامي 
چين، مدع��ي ش��ده دي اف-DF( ۴۱-۴۱( در واقع 
امنيت م��ردم امريكا را تضمين مي كن��د چون اجازه 
نمي دهد واشنگتن دس��ت به تحركات خطرناك زده 
و ب��ا پكن مخالفت كند. او در اين ب��اره گفته: »هر چه 
بازدارندگي قوي تر باشد؛ احتمال اينكه امپرياليست ها 

دست به خطر بزنند، كاهش مي يابد. «

رسيدنبهتوافقبرسربرگزيت
دشوار،وليممكناست

گروه جهان| مذاكره كننده ارشد اتحاديه اروپا در 
امور برگزيت گفته است كه رسيدن به يك توافق با 
بريتانيا در هفته پيش رو هنوز ممكن است، حتي اگر 
سخت تر و سخت تر شده باشد. به گزارش يورونيوز، 
ميشل بارنيه گفته: »واضح است كه رسيدن به يك 
توافق هنوز ممكن اس��ت. اما هر توافقي بايد براي 
همه طرفين كار كند؛ تمام بريتانيا و تمام اتحاديه 
اروپا.« اين مقام اروپايي گفته اكنون زمان حساسي 
براي بريتانيا است تا نيات خوب را به متني قانوني 
بدل كند.  در همين حال وزي��ر امور اروپاي آلمان 
در م��ورد حصول قري��ب الوقوع يك توافق بر س��ر 
برگزيت ابراز ترديد كرده اس��ت. ميخاييل روث كه 
در آس��تانه نشس��ت وزراي اتحاديه اروپا به بلژيك 
آمده با فاجعه خوان��دن خروج بدون توافق بريتانيا 
از اتحاديه اروپا، گفته: »خيلي مطمئن نيس��تم كه 
توافق نزديك باشد.« اظهارات اين مقامات اروپايي 
در حالي بيان مي ش��ود كه با نزديك شدن به موعد 
خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا در ۳۱ اكتبر طرفين 
به تلاش ها براي رسيدن به توافق شدت بخشيده اند. 
منابع بريتانيايي گفته اند كه دولت بوريس جانسون 
سه شنبه پيش��نهاداتي تازه را به اتحاديه اروپا ارايه 
داده است. در همين حال و بنابر اسنادي كه دولت 
بريتانيا به دادگاه اسكاتلند ارايه كرده، جانسون آماده 
است تا در صورت نرسيدن به توافق با اتحاديه اروپا 
تا ۱۹ اكتبر درخواست تمديد مهلت برگزيت را به 
اين اتحاديه ارايه كند. پارلمان بريتانيا جانس��ون را 
ملزم كرده در صورت نرسيدن به توافق، طرح تمديد 

مهلت را ارايه كند. 
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روسيه و عربستان ميلياردها دلار 
توافق تجاري امضا كردند

گ�روه جهان| رييس جمهوري روس��يه و پادشاه 
عربستان سعودي در جريان سفر ولاديمير پوتين به 
رياض بر سر ميلياردها دلار سرمايه گذاري و مبادلات 
تجاري بين دو كشور به توافق رسيدند؛ اين توافق ها 
 از مس��ائل فرهنگي تا فناوري پيشرفته و فضايي را 
در بر مي گيرد. به گزارش خبرگزاري فرانس��ه، سفر 
پوتين به عربس��تان در زماني ص��ورت مي گيرد كه 
تنش ها در منطقه و بطور مش��خص بين عربستان 
و ايران، رو به فزوني گذاش��ته است. به گفته وزارت 
نفت عربس��تان، ولاديمير پوتين و سران سعودي 
بر سر تقويت روابط گروه موس��وم به »اوپك+«، كه 
دربرگيرنده اعضاي اوپ��ك و غير اوپك يعني بطور 
مشخص روسيه است، به توافق رسيدند.  پوتين در 
جريان ديدار خود گفته، دولت او اهميت ويژه اي براي 
توسعه روابط دوس��تانه و منافع و روابط مشترك با 
عربستان سعودي قائل است. در بيانيه  كرملين آمده، 
پوتين در ديدار با محمد بن سلمان وليعهد عربستان، 
از پروژه مشترك س��رمايه گذاري خارجي به مبلغ 
۱۰ميليارد دلار در روس��يه خبر داده اس��ت.  گفته 
شده در ميان اسناد امضا شده، منشور همكاري هاي 
بلندمدت كش��ورهاي توليدكننده نفت هم وجود 
دارد. همچنين بيانيه  براي همكاري سازمان فضايي 
فدرال روسيه و كميسيون فضايي عربستان سعودي 
در خصوص س��رمايه گذاري در زمينه تأمين مالي 
فضانوردي و سيستم ماهواره اي ناوبري جهاني امضا 
شده است. علاوه بر اين، مسكو و رياض تفاهم نامه اي 
درباره تسهيل در صدور ويزا براي شهروندان دو كشور 
منعقد كرده اند. دو طرف تفاهم نامه همكاري در حوزه 
فرهنگ س��لامت را هم امضا كرده اند. ملك سلمان 
پادشاه سعودي گفته رياض در هر موردي كه به ثبات، 
امنيت و صلح كمك كند، با افراطي گري و تروريسم 
مقابله كند و به رشد اقتصادي ياري برساند با مسكو 
همكاري مي كند. پوتين نيز در جريان ديدار با وليعهد 
سعودي تاكيد كرده هدف از همكاري هاي دو كشور 
»تقويت صلح و ثبات در منطقه و قوام بخشيدن به 
وضيعت جهاني انرژي« است. نخستين ديدار پوتين 
از عربستان 2۰۰۷ صورت گرفت. نخستين سفر ملك 
سلمان به روسيه در 2۰۱۷ انجام شد. رييس جمهوري 

روسيه پس از عربستان راهي امارات شده است. 
 پوتين در ديدار با وليعهد ابوظبي، درباره مسائل مرتبط 
با تقويت همكاري هاي دوجانبه در زمينه هاي تجارت، 

اقتصاد و سرمايه گذاري گفت وگو مي كند.

كوتاه از منطقه

 ناتو: از طالبان 
تضمين معتبر بگيريد

ينس اس��تولتنبرگ دبيركل ناتو، گفت��ه مذاكرات 
صلح افغانستان از سرگرفته شود، اين سازمان از آن 
استقبال مي كند. او در عين حال گفته رفتار طالبان 
نشان دهنده تعهد نداش��تن اين گروه به صلح پايدار 
است و ثابت مي كند كه لازم است در هرنوع توافق صلح، 
تضمين هاي معتبري از آنها گرفته شود. استولتنبرگ 
از طالبان خواسته در صورت شروع مذاكرات از خود 
نرمش نشان داده و از برخي خواسته ها و شرايط شان 
بگذرند. قرار بود پس از حدود ۹ ماه مذاكره توافق نامه 

صلح امضا شود اما ترامپ يك باره آن را لغو كرد.

خنثي شدن عمليات انتحاري 
عليه زائران اربعين 

رس��انه هاي عراق به نقل از فرماندهي عمليات 
نظامي س��امرا از خنثي شدن عمليات انتحاري 
عليه زائران مراس��م اربعين خبر دادند. بر اساس 
اطلاعيه فرماندهي عمليات نظامي سامرا، دو نفر 
قصد داش��تند كمربند انفجاري خود را در جمع 
زائران مراسم اربعين منفجر كنند. در اين اطلاعيه 
اعلام شده كه اين دو نفر وابسته به داعش بوده اند.

عمران خان به عربستان رفت
عمران خان نخس��ت وزير پاكس��تان، به عنوان 
بخش��ي از تلاش ها براي ايجاد صل��ح و ثبات در 
منطقه سه شنبه به عربستان سعودي سفر كرد. 
اين سومين سفر عمران خان به عربستان سعودي 
در سال جاري خواهد بود. ديدارهاي پيشين او ماه 
مه و سپتامبر انجام شده است. محمد بن سلمان 

وليعهد عربستان، نيز فوريه به پاكستان رفت.

 فراخوان عراقي ها 
براي تظاهرات ميليوني 

فعالان شبكه هاي اجتماعي در عراق براي برگزاري 
تظاهرات ميليوني بزرگي در روز جمعه )25 اكتبر( 
فراخوان دادند. به گزارش اسپوتنيك، اين تظاهرات 
در محكوميت قتل ها، آدم ربايي ها و ناپديد شدن افراد 
و س��ركوب اعتراضات در عراق كه از اوايل ماه جاري 
ميلادي در استان هاي مختلف آغاز شده  است، برگزار 
مي شود. در روزهاي اخير تصاوير و ويدئوهايي از اجساد 
كشته ها و از زخمي هاي تظاهرات قبلي، تك تيراندازها، 
بمب هاي دودزا، گاز اشك آور، حملات به معترضان با 

باتوم و حمله به تظاهركنندگان منتشر شده است.

حكم حبس عليه عضو سلطنتي 
در كويت

دادستان كل كويت دستور بازداشت يكي از اعضاي 
خاندان سلطنتي اين كشور را به اتهام اهانت به يكي از 
افسران امنيتي در يك فايل صوتي منتشر شده صادر 
كرد. به گزارش القبس، دادستان كل كويت دستور 
بازداشت عبدالله السالم الصباح، نوه برادر ناتني شيخ 
صباح احمد الصباح، امير كويت را به اتهام اهانت به 
صالح الراشد، يكي از افسران امنيتي اين كشور صادر 
كرد. اين حكم با وجود اينكه السالم الصباح اتهامات 

را انكار كرده، صادر شده است.
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عكسروز

چهرهروز

»حسين دهلوي« استاد پيشكسوت موسيقي درگذشت 
حسين دهلوي از هنرمندان پيشكسوت عرصه موسيقي صبح ديروز سه شنبه ۲۳ مهرماه و در سن ۹۲ سالگي دارفاني را وداع گفت. دهلوي بعد از 
مدت ها مبارزه با بيماري در بيمارستان شريعتي تهران درگذشت. سوسن اصلاني همسر اين هنرمند با تأييد اين خبر، تصميم گيري و اطلاع رساني 
درباره مراسم تشييع و ختم اين هنرمند را به چند روز آينده و زمان بازگشت فرزندان اين هنرمند به كشور موكول كرد. حسين دهلوي هنرمند 
پيشكسوت موسيقي كه طي سال هاي اخير به بيماري آلزايمر مبتلا بود، از چندي پيش با صلاحديد و تحت نظر خانواده در آسايشگاه بستري 
شده بود.  يكي از مهم ترين آثار حسين دهلوي كتاب »پيوند شعر و موسيقي آوازي« است كه جايزه كتاب سال جمهوري اسلامي در بخش هنر 

را به خود اختصاص داد. اين كتاب حاصل بيش از ۴۰ سال تجربه دهلوي در تلفيق موسيقي با شعر ايراني است.

بازارهنر

بازتاب نمايش »مسخره باز« در جشنواره فيلم »ورشو«
فيلم »مس��خره باز« س��اخته همايون 
غني زاده كه اولي��ن حضور بين المللي 
خود را از سي و پنجمين جشنواره ورشو 
آغاز كرده، طبق اعلام دست اندركاران 
اين فيلم در اي��ن رويداد با اس��تقبال 
خوبي روبه رو شده است. اين فيلم شب 
گذشته س��اعت ۲1:۳۰ اولين نمايش 
بين المللي اش را در س��الن س��ينماي 

»مالتي كينو« و با حضور كارگردان فيلم آغاز كرد. 
»مسخره باز« كه چهار نمايش در روزهاي دوشنبه، 
سه شنبه، چهارشنبه و پنج ش��نبه دارد، از معدود 
فيلم هاي جشنواره ورشو است كه بليت هاي هر چهار 
نمايشش از يك روز قبل بطور كامل به فروش رفته 
است. از جمله فيلم هاي مهم حاضر در بخش هاي 
مختلف جشنواره امسال مي توان به »تالاسو« ساخته 
گيوم نيملو با بازي »ژرارد دوپا ديو « به عنوان فيلم 
اختتاميه، »شهردار ريونه س��انيتا« ساخته ماريو 
مارتونه كه در ونيز حضور داشت، دو فيلم سينماي 
مكزيك از گائل گارس��يا برنال و آرتورو ريپشتاين، 
»جنگ آتباي« ساخته عادل خان يرژانوف، فيلمساز 
مطرح قزاقس��تاني، انيميشن »من بدنم را از دست 
دادم« ساخته جرمي كلپين كه جايزه بهترين فيلم 
بخش هفته منتقدين جشنواره كن امسال را دريافت 
كرد، مستند »1۴۳ خيابان صحرا« ساخته حسن 
فرهاني الجزايري كه جايزه بهترين فيلمساز جديد 

را در جش��نواره لوكارنو از آن خود كرد، 
مستند »همشهري ك« ساخته آلكس 
گيبني، »بادكنك« ساخته تسدن پما از 
چين كه در جشنواره ونيز حضور داشت، 
فيلم »عشق اول« ساخته تاكاشي ميكه 
كارگ��ردان صاحب س��بك ژاپني كه 
در كن نمايش داش��ت و ... اشاره كرد. 
همين طور »مادران ما« س��اخته سزار 
دياز از گواتمالا كه جايزه دوربين طلايي بهترين فيلم 
اول را از جشنواره كن امسال دريافت كرده، »دندان 
شيري« از شانون مورفي استراليايي كه در ونيز جايزه 
گرفت، مس��تند »ملت تك فرزندي« ساخته نانفو 
وانگ و جيالينگ ژانگ كه جايزه بهترين مس��تند 
جشنواره سان دنس را گرفت، نيز در اين جشنواره 
حضور دارند. سي و پنجمين جشنواره بين المللي 
ورشو از 1۹ تا ۲۸ مهر ماه در لهستان برپاست كه اين 
فيلم در بخش مسابقه اين رويداد روي پرده مي رود. 
»مسخره باز« در حال حاضر با بازي علي نصيريان، 
صابر ابر، بابك حميديان، رض��ا كيانيان، داريوش 
موفق، محسن حس��يني و هديه تهراني روي پرده 
سينماس��ت. عرضه و پخش بين المللي »مسخره 
باز« به عهده محمد اطبايي )مس��تقل هاي ايراني( 
است. »مس��خره باز« به تهيه كنندگي علي مصفا و 
سرمايه گذاري مهدي كرمي ساخته شده و پخش 

آن برعهده »خانه فيلم« است.

تاريخنگاري

اشغال خرمشهر 
بيست و چهارم مهر 1۳5۹، شهر خرمشهر در پي بيش 
از س��ه هفته مقاومت دليرانه مردم، سرانجام به اشغال 
نظاميان عراقي درآمد. اين شهر در عمليات بيت المقدس 
در سوم خرداد سال 1۳61 به وسيله رزمندگان اسلام 
آزاد شد. پس از حمله عراق به ايران، گروه هاي مقاومت 
به سرعت ش��كل گرفت و در محورهاي هجوم، جنگ 
و گريز شروع ش��د. آن طرف از توپخانه، تانك، خمپاره 
انداز، مسلسل هاي سنگين و قواي زرهي بهره مي برد و 
اين طرف فقط چند تفنگ ام يك، ژ۳، بطري هاي آتش 
زا و چند آرپي جي داش��ت. ۳۴ روز مقاومت و تلاش در 
اين وضعيت اگر چه بس��ياري از مدافعان شهر را به كام 
شهادت كش��اند ولي دش��من را در دستيابي سريع به 
اهدافش و اشغال س��ريع خوزستان ناكام گذاشت. هر 
چند كه خرمشهر، خونين شهر شد و به دست دشمن 
افتاد. سرانجام شهرستان خرمشهر در استان خوزستان 
پس از بيش از ي��ك ماه مقاومت رزمن��دگان ايراني و 
نيروهاي محلي، به اشغال كامل ارتش بعثي عراق درآمد. 

رزمندگان و مردم شهر در اطراف پل خرمشهر كه حالا 
به نام خونين شهر شناخته مي شد، تلاش بسياري كردند 
تا از پيشروي نيروهاي صدام جلوگيري كنند، اما با تمام 
پايداري  ها، سرانجام خرمشهر سقوط كرد و به اشغال 
كامل دش��من متجاوز درآمد. اين ام��ا به معناي پايان 
درگيري ها نبود كه رزمندگان ايراني همچنان در جبهه 
ش��رق با نيروهاي متجاوز درگير بودند. روزنامه كيهان 
فرداي آن روز در گزارش��ي از منطقه نوشت: »آخرين 

گزارش هاي رس��يده از جبهه جنوب حاكي س��ت كه 
اوضاع جنگ در خونين شهر بحراني است و رزمندگان 
دلير در اين ش��هر در برابر تجاوز دش��من سرسختانه 
پايداري مي كنند. بر اساس آخرين اخبار رسيده از جبهه 
خونين شهر و آبادان مقاومت مدافعان انقلاب همچنان 
ادامه دارد و پل خونين شهر به علت آتش شديد دو طرف 
غيرقابل استفاده اس��ت. برتري آتش در اين منطقه با 
متجاوزين اس��ت در حالي كه مهاجمين با توپخانه به 
نيروهاي انقلاب حمله مي كنند، رزمندگان اسلام بدون 
در دست داشتن تجهيزات كافي زرهي و توپخانه در مقابل 
تجاوز مزدوران صدام سرسختانه مقاومت مي كنند.« هر 
چند خرمشهر در آن روز سقوط كرد و دشمن بعثي، در 
ادامه تجاوزات خود، علاوه بر غارت كامل شهر، حتي به 
منازل خرمشهر رحم نكرد و برخي از آنها را با ۳۰۰ تن 
تي. ان. تي به طور كلي تخريب كرد اما مقاومت مردم و 
رزمندگان تا ۲۰ ماه بعد ادامه يافت و سرانجام خونين 

شهر روز سوم تير 1۳61 آزاد شد. 

اركستر فيلارمونيك لرستان روي صحنه مي رود
نخستين كنسرت اركستر فيلارمونيك 
لرستان با حمايت انجمن موسيقي اين 
استان روز چهارش��نبه ۲۴ مهرماه در 
تالار شهيد آويني خرم آباد به رهبري 
اركستر محمد ميرزايي برگزار مي شود. 
طب��ق برنامه ريزي هاي انجام ش��ده، 
نخستين كنسرت اركستر فيلارمونيك 
لرستان با حمايت انجمن موسيقي اين 

استان روز چهارشنبه ۲۴ مهر ماه در تالار »شهيد 
آويني« خرم آباد به رهبري اركستر محمد ميرزايي 
برگزار مي ش��ود. در اين كنس��رت قطعه حماسي 
موسيقي سريال »بازي تاج و تخت« به آهنگسازي 
رامين جوادي نيز براي مخاطبان اجرا مي ش��ود. 
امين عباس��يان )مدير انجمن موس��يقي استان 
لرس��تان( ضمن بيانِ اين خبر ب��ا انتقاد از كمبود 
حاميان مالي ب��راي پش��تيباني از مجموعه هاي 
موس��يقايي فاخر در اي��ران گفت: در تم��ام دنيا 
اركس��تر فيلارمونيك ها معمولًا از س��وي انجمن 
دوس��تداران موسيقي هر ش��هر تاسيس و توسط 
شهرداري ها و اسپانسرهاي خصوصي حمايت مالي 
مي شوند؛ ولي متاسفانه در ايران اسپانسرها دركي 
از چنين موس��يقي هاي جدي ندارند و به س��مت 

كنسرت هاي پاپ مي روند. به هر حال 
كليت وجود اركستر فيلارمونيك براي 
اهل هنر اس��ت و رس��الت هنرمندانه 
دارد و از آنجاي��ي ك��ه اركس��ترهاي 
فيلارموني��ك بي ري��ا و زلال فعاليت 
دارند، مي توانند با گستره  ديد جهاني 
فراتر از دولت ها پيش بروند و فرهنگ ها 
را در سراس��ر جهان ب��ه هم نزديك تر 
كنند به همين جهت از مديران عاليرتبه  اس��تان 
لرستان دعوت مي كنم تا براي حمايت همه جانبه 
پيش��برد فعاليت هاي اين اركس��تر با ما همكاري 
داشته باشند. در اين كنسرت ميرپيري عالم، علي 
ش��كرالهي، داوود احمدي، رضا ميرزايي، س��جاد 
محس��ني، محمد گودرزي، كيوان ضفري، خليل 
نصرتي، كيانوش جودكي، ناصر قهرماني، س��عيد 
بيرانوند، مهدي رحيمي، امين تربتي، روزبه قرباني، 
علي رضايي، رامي��ن احمدي، عزي��ز اميدي، آوا 
عارف، خانم اماني، آقاي صفرزاده، وهاب رحيمي، 
وحيد اس��دي، ايراندخت دارابي، ذبيح محمدي، 
خسرو عيني تاري، سارا سليماني، فاطمه سالاري، 
آرش سوري، جيران كامياب، اسفند بيرانوند، سارا 
سبحاني و سارافتحي به عنوان نوازنده حضور دارند.

تماشاگر از ديدن »كبوتري ناگهان« لذت مي برد
كارگردان نمايش »كبوتري ناگهان« با 
ابراز اميدواري از اينكه اجراهاي بيشتري 
از اي��ن نماي��ش را بتواند ب��ا گروهي از 
نابيناي��ان روي صحن��ه بب��رد، گفت: 
اگر تهيه كنن��ده اي حاضر به همراهي 
باش��د آمادگي اجراي اين نمايش را در 
شهرهاي ديگر كشور و نيز فستيوال هاي 
خارجي داريم چ��ون مخاطب حتما از 

تماشاي آن لذت مي برد. غلامرضا عربي اظهار كرد: 
نمايش »كبوتري ناگهان« سومين اثري است كه 
همراه با گروهي از نابينايان آماده اجرا مي كنيم. اولين 
نمايش ما »فصل بهار نارنج« بود كه در جشنواره فجر 
هم اجرا شد و سال قبل نيز نمايشي را با نام »شاباش 
خوان« نوشته محمد چرمشير در خانه هنرمندان و 
اداره تئاتر اجرا كرديم و امسال همزمان با روز عصاي 
س��فيد هم قرار اس��ت نمايش ديگري را از محمد 

چرمشير در پلاتو اجراي تئاتر شهر روي 
صحنه ببريم. او ادام��ه داد: اين گروه از 
سال ۹۲ طي فراخواني از ميان نابينايان 
دور هم جمع شدند و گروه با سرپرستي 
من تحت عنوان گروه تئاتر »باران« كه 
فعاليت تئاتر حرفه اي هم مي كند، شكل 
گرفت. اين گروه تقريباً ثابت هستند و در 
هر نمايش تعداد بازيگرانش تغييراتي 
مي كند ولي در عين حال حرفه اي ترين گروه تئاتر 
نابينايان كشور است كه آن هم به دليل استمرار در 
اجراي نمايش بر اساس استانداردهاي مشخص بوده 
چون نمايشنامه هايي كه انتخاب شدند متعلق به 
نويسندگان برجسته كشور بودند و همچنين دكور 
و آكسس��وار و لباس براي هر اجرا بطور مجزا آماده 
مي شود تا همان اتفاقي كه در جريان تئاتر حرفه اي 

رخ مي دهد در اينجا هم تكرار شود.

میراثنامه

سيراف را مي خواهند گورستان زباله كنند!
انگار مي خواهند طاقت »سيراف« را طاق كنند، سال ها 
بي توجهي به تاريخي كه اين ش��هر كهن در دل خود 
پنهان كرده از يك س��و، از س��وي ديگر حريمش را تا 
مرز شهري مي ش��كنند تا كارخانه هاي پتروشيمي 
فعاليت شان چند برابر ش��ود و حالا قصد دارند پروژه 
كارخانه بازيافت زباله را در حريم ش��هر و روي تاريخِ 
سيراف بنا كنند، شايد اختراع جديد به نتيجه برسد! 
مي گويند س��يراف بخش بزرگ��ي از تاريخ و فرهنگ 
جنوب كشور را در خود جاي داده است، به گونه اي كه 
از دوره ساسانيان به بعد، اين شهر مركز ثقل تبادلات 
فرهنگي، اقتصادي و سياسي بوده كه به مرور مبدا راه 
آبي ابريشم هم به آن اضافه مي شود؛ بندري كه در اوج 
ش��كوه و رونقش در قرن چهارم با زلزله اي ويرانگر در 
زير دريا مدفون شد و بعدها س��يراف امروزي را روي 
قبر او ساختند، هر چند كاوش هاي باستان شناسان 
بخش��ي از اين تاريخ را تا امروز نش��ان داده اس��ت، به 
اندازه اي كه برنامه ريزي ها براي ثبت جهاني اش شكل 
مي گيرد و حتي پرونده اش را به فهرست موقت يونسكو 
فرستاده اند. حالا در كنار همه برنامه ريزي هايي كه به 
تخريب تدريجي س��يراف مي رسند، مي خواهند تير 
آخر را بزنند، يعني »ساخت كارخانه بازيافت زباله در 
س��يراف«؛ اقدامي كه مي تواند روي تاريخِ اين شهر را 
بپوشاند براي هميشه. طرح را به نام »سايت بازيافت 
پسماندهاي شهري و صنعتي« مطرح كرده اند كه قرار 
است يك ش��ركت دانش بنيان آن را راه اندازي كند، 
آن هم در دو كيلومتري سيراف،  جايي كه هنوز مي تواند 
بخش هايي از تاريخ زير خاك آن زنده باشد، وگرنه كه 

حتي اين مساحت، در حريم سيراف باستاني است و 
اگر قرار به جهاني شدنش باشد، قطعا اين برنامه ريزي 
را با مشكلات زيادي مواجه مي كند. محمد كنگاني، 
فعال ميراث فرهنگي سيراف، احداث كارخانه بازيافت 
زباله هاي صنعتي و شهري در دو كيلومتري سيراف را 
كاري غيرمنطقي مي داند و به ايسنا مي گويد: به واسطه 
قرارگيري سيراف بين سه شهرستان عسلويه و كنگان 
و ج��م، انتخاب منطقه مورد نظر ب��راي ايجاد چنين 
مركزي كاملا به جاست، اما قرار است ما چه چيزي را 
با چه چيزي مبادله كنيم؟ او توضيح مي دهد: متوليان 
اين پروژه از نظر اقتصادي به س��ودي كلان مي رسند 
و حتي از نظر مس��ير براي شان مقرون به صرفه است 
و از زمين هاي خوبي استفاده مي كنند، اما از يك سو 
تنها قانون را كه ساخت كارخانجات را تا دو كيلومتري 
ش��هرها فقط براي صنعتي ها مجاز مي داند و نه براي 
زباله ها زير پا مي گذارند و از سوي ديگر به واسطه قرار 
گرفتن اين محوطه در مسير رودخانه و وزش باد، قطعا 
با وقوع هر عمل وارونگ��ي در بادهاي منطقه اي، بوي 
مشمئز كننده اي به شهر مي آيد كه مي تواند در نخستين 

قدم گردشگران را از سيراف دور كند و با يك تبليغ منفي 
كه سيراف آلوده است و بوي آن نفس را قطع مي كند، 
ديگر هيچ گردشگر و پژوهشگري پا به سيراف باستاني 
نمي گذارد. كنگاني همچنين به قرارگرفتن منطقه 
انتخاب شده در نزديكي قشلاق عشاير اشاره مي كند و 
مي گويد: عشاير از اواخر شهريور به اين منطقه مي آيند و 
اسفند ماه به »هفت چاه« برمي گردند، بنابراين اين اقدام 
نيز عملكرد سالانه و زندگي عشاير را از آنها مي گيرد. او 
همچنين با بيان اينكه طرحِ در دست اجرا، اختراعي به 
عنوان يك طرح دانش بنياد است، مي افزايد: اجرايي 
شدن اين طرح در دو كيلومتري سيراف، نخستين كار 
آنهاست كه به قول خود مي خواهند در كل دنيا انجام 
دهند، پيش از اين، تاكنون اين طرح را فقط درآزمايشگاه 
امتحان كرده اند، حالا اگر اشتباهي رخ دهد، بدون هيچ 
نتيجه اي به تاريخ سيراف آسيب غيرقابل جبراني وارد 
مي شود. اين فعال ميراث فرهنگي سيراف با تاكيد بر 
اينكه هيچ كس با اصل كار در اين زمينه مخالف نيست، 
ادامه مي دهد: معتقديم در قدم نخست اين پروژه بايد 
قدري دورتر از مس��احت انتخاب شده كنوني در اين 
محوطه اجرايي شود، معدني زباله بين كنگان و سيراف 
وجود دارد كه مي توانند هم��ان نقطه را براي اجرايي 
شدن اين پروژه انتخاب كنند، تا از آسيب هاي احتمالي 
كه هنوز چيزي از آنها نمي دانيم دوري كنيم. از سوي 
ديگر فعالان ميراث فرهنگي با راه اندازي كمپيني با نام 
»#نه_به_كارخانه_بازيافت_زباله« در دانشگاه پيام 
نور و همچنين كمپيني از تشكل هاي ميراث فرهنگي 

سراسر كشور در اردبيل با اين طرح مخالفت كرده اند.

ايستگاه

 جايزه بوكر به »اتوود«
 و »اِواريستو« رسيد

 حمله وندال ها 
به مجسمه »كريستف كلمب«

هي��ات داوران اين دوره 
از جاي��زه ادب��ي »بوكر« 
در يك اقدام كم س��ابقه 
و پ��س از ۳۰ س��ال دو 
نويسنده را به عنوان برنده 
اين جاي��زه ادبي انتخاب 
كرد. به گزارش گاردين، 
»م��ارگارت ات��وود« و 

»برناردين اوِاريس��تو« امس��ال به عنوان برندگان 
جايزه بوكر ۲۰1۹ معرفي شدند. »پيتر فلورنس« 
رييس هيات داوران اين دوره از جايزه ادبي بيان كرد، 
هيات داروان پس از پنج ساعت مشورت نتوانستند 
تنها يك نويسنده را از بين شش نامزد نهايي امسال 
انتخاب كنند و »مارگارت اتوود« براي نگارش رمان 
»وصيت ه��ا« و »برناردين اوِاريس��تو« براي خلق 
رمان »دختر، زن، ديگر« را به عنوان برندگان نهايي 
جايزه بوكر ۲۰1۹ انتخاب كردند. رمان »وصيت ها« 
كه درحقيقت دنباله اي بر رمان مش��هور »داستان 
نديمه« است درحالي به فهرست نامزد هاي نهايي 
اين جايزه راه  يافت كه هنوز منتش��ر نشده بود. به 
اين ترتيب »برناردين اوِاريستو« اولين نويسنده زن 
سياه پوست و اولين نويسنده سياه پوست بريتانيايي 
است كه توانسته از سال 1۹6۹ تاكنون جايزه بوكر 
را به خود اختصاص دهد. »اتوود« نويسنده كانادايي 
كه پيش تر جاي��زه بوكر را براي رم��ان »آدمكش 
كور« دريافت كرده بود با اختصاص دادن اين جايزه 
براي بار دوم و در س��ن ۷۹س��الگي، به مسن ترين 
نويسنده اي تبديل شد كه تاكنون اين جايزه را كسب 
كرده اس��ت. به اين ترتيب »ات��وود « را مي توان به 
عنوان چهارمين نويسنده اي محسوب كرد كه دوبار 
موفق به كسب اين جايزه شده است. »اواريستو« در 
جريان مراسم اهداي جايزه گفت:  »بسيار مفتخرم 
كه اين جايزه را با يك نويس��نده بي نظير تقس��يم 
مي كنم. اما تقسيم كردن جايزه چيزي نيست كه به 
آن فكر مي كنم، من به حقيقت اينكه در اين لحظه 
در اين مكان حضور دارم و به معنا و مفهومي كه اين 
جايزه براي من و زندگي ادبي ام دارد، فكر مي كنم. 

 مجسمه هاي »كريستف 
در  ق��ع  ا و كلم��ب« 
و  »سانفرانسيس��كو« 
»پراويدن��س« در روز 
گراميداشت اين كاوشگر 
ايتالياي��ي م��ورد حمله 
وندال ها قرار گرفتند. به 
گزارش ان بي س��ي نيوز، 

وندال ها روز دوشنبه دو مجسمه يادبود »كريستف 
كلم��ب« در »سانفرانسيس��كو« و »پراويدنس« 
را ب��ا پرتاب ك��ردن رنگ قرمز و نوش��تن جملات 
اعتراضي مورد حمله قرار دادند. معترضان جملات 
 »از گراميداشت يك نس��ل كش دست برداريد« و

» همه يادبودهاي مربوط به نسل كشي را نابود كنيد 
و تمامي استعمارگران را بكش��يد« را كه  اشاره اي 
به  نقش »كريستف كلمب« در استعمار امريكاي 
شمالي و كشتار سرخپوس��تان و ترويج برده داري 
است روي مجسمه ها نوشتند. مجسمه »كريستف 
كلمب« ك��ه در »پراويدنس« ق��رار دارد، پيش تر 
در س��ال ۲۰1۷ مورد حمله ق��رار گرفته بود. براي 
بس��ياري از بوميان امريكا اختصاص دادن يك روز 
براي گراميداشت »كريستف كلمب « غيرانساني 
و اهانت آميز محس��وب مي ش��ود.  مردم مكزيك، 
»ورمونت« و »مين« در دومين دوشنبه ماه اكتبر 
»روز بوميان امريكا« را به جاي »روز كلمب« جشن 
مي گيرند. پليس »سانفرانسيسكو« و »پراويدنس« 
هنوز هيچ مظنوني در رابطه با حملات روز دوشنبه 

به مجسمه ها شناسايي نكرده است.

امير علي اكبري در قفس ۱۰۰ هزار دلاري بحرين

۱۰ ركورد جهان فوتبال كه ممكن است شكسته شوند

مبارز ايراني در تورنمنت جايزه بزرگ بحرين 
براي كسب قهرماني و به دست آوردن جايزه 
مالي آن به رقابت خواهد پرداخت. به گزارش 
 BRAVE فدراسيون رزمي ،thefightnationسايت
اولين دوره رقابت هاي آزاد خود را در بحرين با حضور 15 
مبارز برگزار خواهد كرد. رقابت ها ماه آينده در بحرين برگزار 
مي شود و قهرمان علاوه بر جايزه 1۰۰ هزار دلاري كمربند 
طلا 6 كيلوگرمي را نيز به دست خواهد آورد. اين كمربند 
كه 6 كيلوگرم طلاي خالص دارد، در بازار به قيمت ۲۹۰ 
هزار دلار ارزش خواهد داشت. اوله لارسن رزمي كار باسابقه 
دانماركي بعد از مدت ها به قفس باز خواهد گشت. همچنين 
امير علي اكبري نيز يكي ديگر از مبارزهاي اين تورنمنت 
است كه با سازمان UFC قرارداد امضا كرده اما هنوز اين 
حضور او مسكوت مانده است. آلكس امليانكو جنجالي نيز 

در اين دوره از رقابت ها حضور خواهد داشت. 

جهان فوتبال 1۰ ركورد مهم دارد كه دس��ت يافتن به 
برخي از آنها امكان پذير است اما شكستن ديگر ركوردها 
بعيد به نظر مي رس��د. به گزارش ايسنا به نقل از ماركا، 
بازي هاي ملي در روزهاي فيفا باعث ش��د كريس��تيانو 
رونالدو به ركورد ۷۰۰ گل )ملي و باش��گاهي( برس��د. 
همچنين س��رخيو راموس به رك��ورد 16۸ بازي با تيم 
ملي اسپانيا رسيد و از ايكر كاسياس عبور كرد. آمارهاي 
فوق العاده اي محسوب مي ش��وند اما هنوز ركوردهاي 
بي نظيري نيز باقي ماندند. هش��ت ركورد باقي ماندند. 
برخي از آنها شكسته خواهند شد و ديگر ركوردها زمان 
زيادي مي برد تا شكسته ش��وند. راموس به ركورد 16۸ 
بازي ملي رسيد و در ميان 1۰ بازيكن برتر قرار گرفت اما 
بازيكنان زيادي پيش رويش هستند. هدف بعدي مدافع 
اسپانيايي رس��يدن به ركورد جان لوئيجي بوفون است 
كه براي تيم ملي ايتالي��ا 1۷6 بار به ميدان رفت. احمد 
حسن مصري بيشترين بازي هاي ملي را به نام خود ثبت 
كرده است. او با پيراهن مصر 1۸۴ بار به زمين رفت.  پيتر 
شيلتون بازيكني است كه بيشترين بازي هاي رسمي را به 
نام خود ثبت كرده است. دروازه بان انگليسي در ديدارهاي 
ملي و باشگاهي 1۳۹۰ بار به ميدان رفته است. روجريو 
سني و ژاويارناندس به ترتيب ركورد 1۲۴1 بازي و 111۴ 
ديدار را به ثبت رساندند. رسيدن به ركورد شيلتون خيلي 
بعيد به نظر مي رس��د. يكي ديگر از ركوردهاي دس��ت 
نيافتني متعلق به فونتن است. بازيكن فرانسوي در جام 
جهاني 1۹5۸ توانس��ت 1۳ گل به ثمر برساند. بهترين 
ركورد پس از فونتن ب��ه رونالدو نازاريو تعلق دارد كه در 
جام جهاني ۲۰۰۲ توانست هشت گل به ثمر برساند. در 

مجموع جام هاي جهاني ميروسلاو كلوزه بهترين گلزن 
محسوب مي شود. بازيكن آلماني 16 گل به ثمر رسانده 
است. رس��يدن به ركورد كلوزه آسان تر از فونتن است.   
رونالدو برابر اوكراين هفتصدمين گلش را به ثمر رساند و 
اكنون با صدر اين فهرست پنج پله فاصله دارد. گرد مولر 
)۷۳5 گل(، فرانس پوشكاش )۷۴6 گل(، پله )۷6۷ گل(، 
روماريو )۷۷۲ گل( و يوزف بيسكان )۸۰5 گل( به ترتيب 
در جايگاه هاي پنجم تا اول قرار دارند. مسي با 66۸ گل 
پشت سر رونالدو ديده مي شود. رسيدن به ركورد بيسكان 
آسان نيست اما دو ستاره پرتغالي و آرژانتيني اميدوارند 
به آن دست يابند. ركورد ديگري كه رونالدو به آن نزديك 
است، تعداد گل هاي ملي است. مهاجم پرتغالي تاكنون 
براي كش��ورش ۹5 گل به ثمر رس��انده است و با علي 
داي��ي )1۰۹ گل( 1۴ گل فاصله دارد. مس��ي با 6۸ گل 
ملي فاصله زيادي دارد. نيمار با به ثمر رس��اندن 6۰ گل 
و داشتن ۲۷ سال به نظر مي رسد مي تواند به آن دست 
يابد. آماري كه در نهايت به نام رونالدو يا مس��ي به ثبت 
خواهد رسيد و بعيد به نظر مي رسد براي بازيكن ديگري 

دست يافتني باشد. در حال حاضر مهاجم پرتغالي بالاتر 
اس��ت و 15 گل بيش از ستاره آرژانتيني به ثمر رسانده 
است )1۲۷ به 11۲( . رائول گونسالس در فاصله ۴1 گل 
از مسي و 56 گل از رونالدو قرار دارد. جايگاه چهارم براي 
كريم بنزماست كه نصف رونالدو گل به ثمر رسانده است. 
بازيكن بارسلونا در سال ۲۰1۲ توانست ۹۰ گل به ثمر 
برساند. او از ركورد مولر در سال 1۹۷۲ پيشي گرفت و پنج 
گل بيشتر به ثمر رساند. مسي همچنين بهترين گلزن در 
يك فصل با ۸۲ گل محسوب مي شود. ستاره آرژانتيني 
 چنين ركوردي را در فصل 1۲-۲۰11 به ثبت رس��اند. 
پيش از اين پله با هفت گل كمتر )5۸-1۹5۷( بهترين 
آم��ار را به خود اختصاص داده بود. پاكو خنتو با ش��ش 
قهرماني به همراه رئال مادريد در صدر فهرست قرار دارد. 
دي استفانو،  ساراگا، ماركوس آلونسو، لسمس، خوانيتو 
آلونسو، سانتي استبان، ماتئوس، مالديني، كاستاكورتا و 
رونالدو با پنج قهرماني در رتبه بعدي قرار دارند. از ميان 
همه اين بازيكنان تنها رونالدو اس��ت كه در حال بازي 
كردن اس��ت و به رسيدن به ركورد خنتو خيلي نزديك 
است.  پله، مهاجم برزيلي توانست در سال هاي 1۹5۸، 
1۹6۲ و 1۹۷۰ سه بار فاتح جام جهاني شود. اكنون براي 
ستارگاني همچون مس��ي يا رونالدو فتح يك جام هم 
سخت اس��ت. بازيكنان برزيلي و ايتاليايي زيادي بودند 
كه دو قهرماني در جام جهاني را تجربه كردند. يازدهمين 
ركورد به عناوين فردي برمي گردد كه مس��ي و رونالدو 
برابر هستند. هر دو بازيكن پنج توپ طلا برده اند. مهاجم 
آرژانتيني فصل پيش توانس��ت ششمين كفش طلاي 

خود را ببرد.

ورزشي
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